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20 Kasım 2013 Çarşamba 
BİRİNCİ OTURUM 

Açılma Saati: 10.05 
BAŞKAN: Lütfi ELVAN (Karaman) 

BAŞKAN VEKİLİ: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 
SÖZCÜ: Ahmet ÖKSÜZKAYA (Kayseri) 

KÂTİP: Vedat DEMİRÖZ (Bitlis) 
 -----0-----  
BAŞKAN – Plan ve Bütçe Komisyonumuzun değerli üyeleri, Sayın Bakan, kamu kurum ve kuruluşlarımızın, 

yazılı ve görsel basınımızın çok değerli temsilcileri; Başkanlık Divanı adına hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Komisyonumuzun 15’inci Birleşimini açıyorum. 
Gündemimizde Sağlık Bakanlığı, Türkiye Hudut ve Sahiller Sağlık Genel Müdürlüğü, Türkiye İlaç ve Tıbbi Cihaz 

Kurumu, Türkiye Kamu Hastaneleri Kurumu ve Türkiye Halk Sağlığı Kurumu bütçe, kesin hesap ve Sayıştay raporları 
bulunmaktadır.  

Sunumunu yapmak üzere Sayın Bakanımıza söz vereceğim ancak söz vermeden önce Komisyon üyelerimize 
bir bilgi sunmak istiyorum. Yarınki programımız sabah dokuzda başlayacak. Onu hatırlatmak isterim.  

Sayın Bakan, buyurun lütfen.  
Süreniz yarım saat efendim.  
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Plan ve Bütçe Komisyonumuzun Değerli Başkanı, 

Değerli Divan, Komisyonun değerli üyeleri, milletvekili arkadaşlarımız, değerli bürokratlar, basınımızın değerli üyeleri; 
Sağlık Bakanlığı bütçesinin sunumu vesilesiyle bir aradayız. Ben öncelikle hepinize günaydın diyorum, çalışmaların 
başarılı geçmesini temenni ediyorum. 2014 yılı bütçemizin ülke sağlığına yeni kazanımlar kazandırmasını temenni 
ediyorum. Plan ve Bütçe Komisyonu üyesi arkadaşlarımızın önerileri, değerlendirmeleri, eleştirileri inanıyorum ki 
önümüzdeki süreçteki çalışmalarımıza da katkı sağlayacaktır. Bu temennilerle sunumuma geçmek istiyorum.  

Öncelikle ilkesel bir açıklama yapmak istiyorum. Bugünkü sunumumuzun 2013 yılı verileri ilk dokuz ay verilerinin 
on iki aya projeksiyonu ile elde edilmiştir. Yıl sonu enflasyon oranı da 6,8 olarak hesaplanmıştır. Sağlık Bakanlığına ait 
verilere SSK dâhil kamudan devralınan sağlık tesislerine ait donanım ve personel sayıları dâhil edilmiştir. Sağlık 
tesislerine ait donanım ve personel sayılarına hizmet alımı da dâhil edilmiştir.  

Sağlık Bakanlığı kuruluşlarının bütçesi olarak merkezî yönetim bütçesi 2013 yılında 16 milyar 894 milyon, 
2014’te 18 milyar 647 milyon yani değişim yüzde 10,4. Döner sermaye bütçesindeki değişim yüzde 7,9 ve toplam değişim 
de yüzde 9 oranında bir değişim sağlanmış. Personel ödeneklerindeki değişim yüzde 10,5; mal ve hizmet alım 
giderlerindeki değişim yüzde 11,5; yatırım ödeneklerindeki değişim de artış olarak 6,2; ortalama toplam olarak 10,4 olarak 
sunulmakta.  

Sağlık Bakanlığı ve bağlı kuruluşlarının 2014 yılı merkezî yönetim bütçesi: 
Sağlık Bakanlığı olarak personel ödenekleri 1 milyar 236 milyon, diğer cari 223 milyon, yatırım ödenekleri 1 

milyar 71 milyon, toplam 2 milyar 530 milyon.  
Türkiye Kamu Hastaneleri Kurumunun personel ödenekleri 8 milyar 303 milyon, diğer cari ödenekler 259 milyon, 

yatırım ödenekleri 467 milyon, toplam 9 milyar 29 milyon.  
Türkiye Halk Sağlığı Kurumu personel ödenekleri 1 milyar 701 milyon, diğer cari ödenekler 5 milyar 131 milyon, 

yatırım ödenekleri 42 milyon, toplam 6 milyar 874 milyon.  
Türkiye Hudut ve Sahiller Sağlık Genel Müdürlüğü personel ödenekleri 26 milyon, diğer cari ödenekler 10 

milyon, yatırım ödenekleri 93 milyon, toplam 129 milyon.  
Türkiye İlaç ve Tıbbi Cihaz Kurumunun personel ödenekleri 30 milyon, diğer cari ödenekler 23 milyon, yatırım ödenekleri 
32 milyon, toplam 85 milyon. Genel toplamda personel ödenekleri 11 milyar 296 milyon, diğer cari ödenekler 5 milyar 646 
milyon, yatırım ödenekleri 1 milyar 705 milyon, toplam 18 milyar 647 milyon olarak sunulmuştur. 

Türkiye Sağlıkta Dönüşüm Programı’yla ilgili, hepinizin malumu, 2002 yılında yeni bin yılın başında Türkiye’deki 
sağlık sektörünün performansı sağlık sonuçları, mali koruma ve hasta memnuniyeti penceresinden bakıldığında hem 
OECD ülkeleri arasında hem de Dünya Sağlık Örgütü Avrupa Bölgesi’nde en alt sıralardaydı. Bizler “İnsan, önce insan, 
eşrefi mahlukat insan.” diyerek Sağlıkta Dönüşüm Programı’nı başlattık ve on yıllık dönüşüm sonrasında kısmen, özet 
olarak önünüzdeki tabloda görünüyor, doğumda beklenen yaşam süresi 2002 yılında 71,8 iken 2012 yılında 76’ya çıktı, 
bebek ölüm hızı bin canlı doğumda 31,5 iken 7,4’e düştü, beş yaş altı ölüm hızı bin canlı doğumda 40’lardan 11’lere, anne 
ölüm oranı 64’lerden 15,4’lere, cepten yapılan sağlık harcamasının toplam sağlık harcamasına oranı yüzde 19,8’den 
15,5’lara düştü, sağlık hizmetlerinde genel memnuniyet oranı da yüzde 39,5’lardan yüzde 75’lere yükseldi. Ve, yine 
2012’de “Dünya Sağlık Örgütü Tallinn Sözleşmesi’nin ‘sağlıkta hakkaniyet’ ve ‘cevap verebilirlik’ prensiplerini uygulayan 
ülkeler içinde Türkiye başarılı bir örnektir.” denilmekte. O nedenle diyoruz ki: “Durmak yok, yola devam.” 

Türkiye Sağlık Stratejik Planı’nı Dünya Sağlık Örgütünün “Tallinn Şartı” ve “Sağlık 2020” politikaları ile uyumlu 
2013-2017 Stratejik Plan’ımızı hazırladık. Türkiye Sağlık Bakanlığı Stratejik Planı’nın Dünya Sağlık Örgütü Avrupa 
bölgesindeki diğer üye ülkeler için “Sağlık 2020”nin ulusal bir stratejik plana nasıl dâhil edilebileceğine örnek olmasını da 
beklemekteyiz. Ve bu anlamda vizyonumuz: Sağlıklı hayat tarzının benimsendiği ve herkesin sağlık hakkına kolayca 
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eriştiği bir Türkiye. Misyonumuz: İnsan merkezli yaklaşımla birey ve toplum sağlığını en üst düzeyde korumak, sağlık 
sorunlarına zamanında, uygun ve etkili çözümleri sunabilmek. Temel ilke ve değerlerimiz ise: Evrensellik, hakkaniyet, 
katılımcılık, dayanışma, saygınlık, iş ahlakı, şeffaflık, hesap verebilirlik, sürdürülebilirlik, kanıta dayalılık, kalite ve verimlilik, 
sağlıkta inovasyon. Nihai amacımız: Hakkaniyetli şekilde halkımızın sağlığını korumak ve iyileştirmek. Bunun için de 
stratejik hedeflerimiz, amaçlarımız: Bir, sağlığa yönelik risklerden birey ve toplumu korumak ve sağlıklı hayat tarzını teşvik 
etmek; iki, birey ve topluma erişilebilir, uygun, etkili, etkin sağlık hizmeti sunmak; üç, insan merkezli ve bütüncül 
yaklaşımla bireylerin sağlık ihtiyaçlarına ve beklentilerine cevap vermek; dört, Türkiye'nin ekonomik ve sosyal 
kalkınmasına, küresel sağlığa katkı aracı olarak sağlık sistemini geliştirmeye devam etmek. 

Ve halk sağlığı hizmetlerine geçiyorum. Koruyucu ve temel sağlık hizmetleri için ayrılan bütçedeki artışımız: 
2012’den 2013’e yüzde 10 iken 2013’ten 2014’e yüzde 13’lük bir artış sağlanmakta. 

Aşılama hizmetlerinde en geniş aşılama programı uygulayan ülkeler arasındayız. Aşılama hizmetini tamamen 
ücretsiz sunuyoruz. Yüksek aşılama oranlarına devam ediyoruz. Erişkin aşılama programımızı geliştiriyoruz. Dünyada ilk 
kez karekod destekli elektronik aşı takip ve soğuk zincir izleme sistemini uyguluyoruz.  

Anne ve çocuk sağlığı konusundaki veriler yine önünüzdeki tabloda var, hızla geçiyorum. Anne ve çocuk 
sağılığında yenidoğan taramalarının kapsamını genişletiyoruz, buna her yıl ilave alanlar oluşturuyoruz. Doğuştan kalça 
çıkığı tarama programlarını yaygınlaştırıyoruz. Koruyucu ağız ve diş sağlığı hizmetlerini geliştiriyoruz. İşitme taramasını 
okul çağı çocuklarında da başlatıyoruz. Okul öncesi çocuklarda kırma kusurlarına yönelik görme taramasına başlıyoruz. 
Ergen sağlık danışma merkezlerimizi yaygınlaştırıyoruz. Anne ve çocuk sağlığı konusunda fenilketonüri taraması, 
yenidoğan işitme taramalarıyla ilgili oranlar var. Yine, Sağlık Bakanlığı olarak önemli bir projemiz: Anne ve çocuk sağlığı 
konusunda 55 ilde, 85 sağlık tesisinde 600 yatakla “anne oteli” hizmetini sunmaktayız. İhtiyaca göre sayıyı artırmayı da 
hedefliyoruz. 

Tıbbi endikasyonsuz sezaryen risk oluşturuyor ülkemizde. Bu konuda ülkemizde doğumların yarıya yakını 
sezaryenle yapılıyor. Sezaryenle doğum sonraki doğumlarda sezaryen ihtiyacını artırıyor. “Primer sezaryen” olarak 
adlandırılan ilk sezaryenin kadının sağlığını riske sokacak şekilde gereksiz yere yapılmasını önleme kararlılığındayız.  

Aile hekimliği uygulaması: Bu anlamda aile hekimi sayımız 2013 yılında 21 bin 200’e ulaştı. Aile hekimi başına 
nüfusu 2017 yılında 3 binin altına düşürmeyi hedefliyoruz. Aile hekimliğinde yaşa özel periyodik muayeneleri de 
başlatıyoruz. Aile hekimliği uygulamasında yine aile hekimliği hizmetlerinin aile hekimliği uzmanlarınca verilmesi için 
uzmanlık eğitimini teşvik ediyoruz, görüntüleme hizmetlerinin verilmesini yaygınlaştırıyoruz, aile hekimlerini diyetisyen, 
psikolog, sosyal çalışmacı, çocuk gelişimcisi gibi personel ile desteklemeyi planlıyoruz.  

Sağlıklı yaşam programları yine önümüzdeki dönemde önemsediğimiz konu başlıkları. Obezite ile mücadele, 
diyabeti önleme ve kontrole alma, tütünle mücadele, kalp ve damar hastalıklarının önlenmesindeki kontrol programları , 
solunum yolu hastalıklarına karşı küresel ittifak, ruh sağlığı kontrol programlarıyla bu konuda önümüzdeki dönemde yoğun 
çalışma periyoduna geçeceğiz. 

Obeziteyle mücadelede, gördüğünüz gib, toplumumuzun üçte 1’i obez, yine üçte 1’i kilolu. Burada önümüzdeki 
süreçle ilgili önemli bir zayıf alanımız var. Hep birlikte tütünle mücadelede olduğu gibi burada da toplu bir mücadeleyi 
başarabileceğimize inanıyorum. 2017 yılına kadar obez nüfusu oranını yüzde 25’lere indirmeyi de hedefliyoruz.  

Yine, obezite ile mücadelede 12 yaş ve üzeri bireylerde fiziksel aktivite yapma durumu: Gerçekten egzersiz 
yapmayan yüzde 72’lik bir oranımız var. Egzersiz yapmayan oranını yüzde 50’lerin altına indirmeyi de yine hedefliyoruz 
2017’ye kadar. 

Türkiye Sağlıklı Beslenme Ve Hareketli Hayat Programı çerçevesinde sağlıklı beslenme alışkanlığı 
kazandırılması, hareket alışkanlığının artırılması ve daha aktif hayat tarzına uygun çevrenin hazırlanması için yoğun 
çalışmalar yapıyoruz.  

Türkiye Sağlıklı Beslenme ve Hareketli Hayat Programı çerçevesinde ekmekte kepek oranının daha da 
artırılması ve tam buğday ekmeğin yaygınlaştırılması için çalışıyoruz. Hazır gıdalarda trans yağların  kullanılmasını 
engellemeyi planlıyoruz. Toplu yemek tüketilen yerlerde sağlıklı menü uygulamasını yaygınlaştırmayı, çocuklarımıza 
okullarda sağlıklı beslenme bilincini geliştirmeyi, yüksek enerjili gıda tüketiminin azaltılmasını hedefliyoruz. Bu anlamda 
tuzla mücadele önemli. Günlük tuz tüketimimiz Dünya Sağlık Örgütü tavsiyelerinin 3 katı kadar, daha az tuz tüke timi 
sağlamak için programlar ve kampanyalar geliştiriyoruz.  

Türkiye Diyabet Önleme ve Kontrol Programı. Yine, 20 yaş üzerindeki diyabetli nüfus oranına baktığımızda 
1998’de oran 7,2’lerde iken 2010’larda yüzde 13,7’lere… Yani bizi burada gerçekten ciddi bir konu beklemekte. Bu artış 
hızını hızla kontrol altına almamız gerektiğini görüyoruz. Kontrol programımızı bütün paydaşlarımızla birlikte 
uygulamalıyız, diyabetteki artış eğilimini durdurmalıyız, diyabetlerde hastalığa bağlı komplikasyon gelişmesini engelleyici 
programlar geliştirmeliyiz.  

Tütünle mücadeledeki grafiği görüyorsunuz. Burada yakaladığımız başarıyı gerek obezitede gerekse diyabetle 
mücadelede gerekse harekette bu başarı grafiğini bu alanlara da yaygınlaştırmamız gerektiği kanaatindeyim. Yine  Tütünle 
Mücadele Programı’ndaki Dünya Sağlık Örgütü tarafından Türkiye’ye verilen ödüller… Sağlıklı yaşam programları 
konusunda Kalp ve Damar Hastalıkları ile Kronik Hava Yolu Hastalıklarını Önleme ve Kontrol Programı’mızı sürdürüyoruz. 
Yeni kontrol programlarımız olan kronik böbrek hastalıkları ile kas ve iskelet hastalıkları kontrol programımızı hayata 
geçiriyoruz. Sağlıklı yaşlanma ve yaşlılık sürecinin en verimli şekilde geçirilmesi için programlar yapıyoruz. 

Ruh Sağlığı Kontrol Programı… Otizmin erken tanısı için ulusal programlar geliştiriyoruz. Çocuğun Psikososyal 
Gelişimini Destekleme Programı’mızı yaygınlaştırarak ruhsal bozukluklara erken müdahale etmek, intiharların önlenmesi 
için krize müdahale birimlerini yaygınlaştırmak, afetlerde psikososyal destek programlarını geliştirmek, yine, önümüzdeki 
dönemdeki hedeflerimiz. Ruh sağlığı kontrol programları ruh sağlığı hizmetlerini çağdaş dünyada uygulanan şekliyle 
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toplum temelli olarak geliştirmek, çocuğa yönelik istismarla etkin mücadelenin bir parçası olan çocuk izleme merkezlerini 
aktif olarak kullanmak…  

Kanserle mücadelede İzmir Kanser Kayıt Merkezimiz Dünya Sağlık Örgütünce Avrupa bölgesi eğitim merkezi 
olarak tescil edildi. 15 ilde sürdürülen aktif kanser kayıtçılığını 81 ilimize yaygınlaştırmak, en sık görülen üç kanser türüne 
karşı; meme, rahim ağzı, kalınbağırsak kanser türlerine karşı yaygın taramalar başlatıyoruz. Meme kanseri taraması için 
mobil araçlarla vatandaşlarımızın ayağına gidiyor ve taramaları yapıyoruz. Kanser konusunda araştırmaların ve her türlü 
ilerlemelerin destekleneceği bir yapı oluşturuyoruz. 

Evde sağlık hizmetleri, yine, başarıyla sürdürdüğümüz çalışmalar. Yatağa bağımlı hastaların evde yapılabilecek 
tıbbi bakım ve rehabilitasyonlarını ev ortamında geliştirmek… 2013 yılının ilk dokuz ayında 346 bin kişiye bu anlamda 
ulaştık. İhtiyacı olan herkese bu hizmeti veriyoruz.  

Bulaşıcı hastalıklarla mücadelede tüberküloz prevalansı, yine, sıtmada yerli vaka sayısı ve tifo vaka sayısı 
tabloda gördüğünüz gibi. Bulaşıcı hastalıklarla mücadelede bugün kızamıkla ilgili, ülke olarak bir sıkıntı yaşadık. 
Yürüttüğümüz Kızamık Eliminasyon Programı ile 2008 yılından beri ülkemizde yerli kızamık vakası görülmüyordu. Ancak 
bu süreçte Avrupa'da kızamığın kontrol altına alınamaması son bir yılda ülkemizi de etkiledi. Avrupa kaynaklı bu problemi 
büyük ölçüde kontrol altına aldık ve mücadelemiz yoğun bir şekilde devam ediyor.  

Erken uyarı ve cevap sistemi… Halk sağlığı tehditlerini izlemek ve yönetmek üzere 7-24 esaslı çalışan erken 
uyarı cevap sistemini hayata geçirdik. Halk sağlığı tehdidini erken tespit ederek kaynağında kontrol etmeyi hedefliyoruz. 

Çok sektörlü sağlık sorumluluğu önümüzdeki süreçte belki de en yoğun program ve gündem başlığımız olacak. 
Bakanlığımız koordinatörlüğünde Çok Sektörlü Sağlık Sorumluluğunu Geliştirme Programı’nı “Devletin tümü, toplumun 
tümü” anlayışıyla geliştiriyoruz. Sağlığı tüm politikaların merkezine alarak sağlığın sosyal belirleyicileri konusunda ilgili  tüm 
sektörler ile birlikte çalışıyoruz. Bu halkamızı dinamik bir şekilde yaygınlaştırmayı da hedefliyoruz. Çok sektörlü sağlık 
sorumluluğunu geliştirmede geçtiğimiz dönemde koruyucu sağlık hizmetleri bölümünde 759 katılımcı; 235 akademisyen -
37 üniversiteden- paydaş kurum ve kuruluşlardan 524 temsilci ile 48 konu başlığında beşer günlük 24 çalıştay yaptık. 
Yine, tedavi ve rehabilite edici sağlık hizmetleri bölümünün oluşturulmasında 424 katılımcı ile 196 akademisyen -51 
üniversiteden- paydaş kurum ve kuruluşlardan 228 temsilci, 32 konu başlığı altında beşer günlük 11 çalıştay yaptık. Bu 
konuda önümüzdeki dönemde dinamiklerimizi daha iyi noktaya taşımayı da hedefliyoruz. 

Tüketici güvenliği konusunda, şebeke sularının coğrafi bilgi sistemi üzerinden etkin takibini ve risk haritalarının 
oluşturulması sürecini başlatıyoruz. Ambalajlı suların elektronik takip sistemi kurularak izlenmesini sağlayacağız. Biyosidal 
ürünlerin elektronik takip programını geliştiriyoruz 

Çalışan güvenliği konusunda iş yeri hekimliği ve iş güvenliği hizmetlerini yaygınlaştırıyor, çalışma ortamlarında  
risk analizi yaparak çalışan sağlığına yönelik riskleri azaltıyoruz, meslek hastalıkları ile ilgili etkin mücadeleye devam 
ediyoruz. 

Türkiye hudut ve sahilleri sağlık hizmetleri alanında uluslararası önemi haiz halk sağlığı risklerinin ülkemize 
girmesini önlemek amacıyla uluslararası giriş noktalarında gerekli her türlü sağlık tedbirlerini alıyoruz. Yurt dışına giden 
kişilere seyahat sağlığı kapsamında tüm yurt dışı aşılama hizmetlerini ücretsiz olarak veriyoruz. Türkiye hudut ve sahilleri 
sağlık hizmetlerinde Tele Sağlık Merkezi 24 saat esasına göre uluslararası düzeyde sağlık danışmanlığı ve acil yardım 
hizmeti veriyor. Seyir halinde, dünyanın her yerinden çağrı merkezimiz aranabiliyor. Bu anlamda tıbbi konsültasyon olarak 
200, tıbbi tahliye olarak da 900 vakaya 2013 yılında müdahale edilmiş.  

E-hastane hizmetleri başlığına geçince kişi başı hekime ulaşılırlıkta 8,2’lerle artık bir doyum noktasına 
geldiğimize inanıyoruz. Burada artık kalitenin ve standardın yükseltilmesini önümüzdeki süreçte hedefliyor ve planlıyoruz. 
Burada yine, aile hekimliği ile 2’nci kademe hastane hekimine ulaşımda 5,1-3,1 makasını aile hekimliği bazında 
geliştirmeyi de önümüzdeki dönemde planlıyoruz. 

Nitelikli yatak oranlarında 2013’te yüzde 38’lere ulaştık, 2002’de bu yüzde 6’lardaydı. 2014’te yüzde 43’lere, 
2010 yılı hedefimiz ise nihai olarak yüzde 90’lara ulaşabilmek.  

Yoğun bakımda, yine, 11.130 sayısıyla ihtiyacı karşılamaya çalışıyoruz. Burada yeni taleplere göre de dinamik 
bir şekilde yatak sayımızı planlıyoruz. Yine, yanık yatağı sayısında da 2002’lerde 35’lerden 390’lara çıkardık. İhtiyaca göre 
burada da dinamik bir takip sistemimiz var.  

Sağlık Bakanlığı kuruluşları tıbbi teknoloji kullanımıyla ilgili rakamlar, 2002-2013 rakamları var. Burada ortalama 
dünya ülkelerinden bazı örneklerden Türkiye’nin BT cihazı sayısında uluslararası konumunu görüyorsunuz. Türkiye 
ortalarda bir yerde. Altımızda Belçika, Polonya, Fransa var; yine üstümüzde OECD ülkeleri, Avusturya, İspanya var. 
Burada ortalarda, bence sağlıklı bir… 

MEHMET GÜNAL (Antalya) –  Bir önceki sayfadaki rakam ne Sayın Bakan? 310, MR cihazının sayısı mı? 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Evet, 310 MR sayısı. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) –  Kamu hastanelerindeki MR cihazının sayısı? 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Evet. 
Hastanelerimizin tıbbı teknoloji kullanımını denetim konusunda zaman zaman kamuoyuna yansıyan durumlar 

var. 2013 yılında 314 radyolog ile 301 hastanenin MR, BT, tomografi tetkiklerinin uygunluğu denetlendi. Ayrıca, 188 
kardiyolog ile koroner anjiyografilerinin uygunluğunu 188 hastanede denetledik. Tıbbı denetim kapsamını genişletiyoruz. 

Sağlık Bakanlığı kuruluşları tıbbi teknoloji kullanımında yine 2012, 2013 ve 2014 rakamları var. İnsan 
kaynağındaki artışa paralel olarak cihaz sayısını da artırmayı hedefliyoruz.  

Yine e-sağlık uygulamasında “tele-tıp”, “tele-radyoloji” uygulamalarını yaygınlaştırmayı planlıyoruz. Sağlık 
Bakanlığı kardiyovasküler cerrahi merkez sayısını 2012’de 44, 2013’te 47; 2014’te de 49 olarak planlıyoruz. Alkol ve 
madde bağımlılığı tedavi merkezleri (AMETEM) yine önemli bir konu başlığı. 2012’de 23, 2013’te 25; 2014’te de 27’yi 
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hedefliyoruz. Buradaki temel sorunumuz, yetişmiş insan kaynağı sorunu. İnşallah, bu alandaki açığımızı da hızla kapatırız. 
Ağız ve diş sağlığı hizmetleri alanında da yine grafikte gördüğünüz gibi önemli bir doyum noktasına geldik. Artık, dinamik 
bir şekilde, ihtiyaca göre takip ederek gelişmeleri sağlayacağız. Organ nakli sayısında 4.196 sayısıyla Avrupa ve dünya 
standartlarını… Nakil sağlık sonuçları açısından, tedavi anlamında başarılıyız. Yalnız, organ bağışı konusunda ciddi bir 
sorunumuz var. Yine, hep birlikte değişik kampanyalara göstereceğimiz duyarlılıkla, organ bağışında da toplumsal 
duyarlılığı artırmamız gerektiğine inanıyorum.  

Merkezî Hastane Randevu Sistemi’nde, 182 Çağrı Merkezini arayarak ya da İnternet yoluyla vatandaşlarımız 
randevu alabilmekte. Sisteme aile hekimlerini de dâhil ettik. Günlük ortalama 225 bin işlem gerçekleştiriyoruz. Randevu 
alarak muayene olma oranı yüzde 45’lerde. 2014 yılı hedefimiz yüzde 60’ların üzerine çıkabilmek.  

Hekim seçme hakkı: Vatandaşlarımız, ilgili branşta 1’den fazla hekimi bulunan Sağlık Bakanlığı hastaneleri ile 
ağız ve diş sağlığı hastaneleri ve merkezlerinin tamamında hekim seçme özgürlüğünden yararlanabiliyorlar. Hasta hakları 
konusunda, hasta haklarına başvuru sayısında toplam muayene sayısının on binde 6’sı gibi bir oran var. Oranlar yine 
tabloda gördüğünüz gibi. 

Sağlıkla ulusal renk kodlarını uygulamaya koyduk. Biliyorsunuz, beyaz kod, mavi kod ve pembe kod olarak 
yaygınlaştırdık. Bu anlamda, özellikle beyaz kodun, sağlıkta şiddet konusunda önümüzdeki dönemde daha dinamik 
olacağını birlikte göreceğiz. Birlik ve sağlık tesisi değerlendirmesinde zaman zaman yine eleştiriler alıyoruz. Reel bir 
tabloyla yöneticilerimizin performanslarını değerlendirmek adına, kurumsal ve bireysel performansı artırmak için 
sözleşmeli idareciler modelini getirdik. Hedefimiz, belirli periyotlarda yapılan verimlilik değerlendirmesiyle yönetici 
performansını ve dolayısıyla hizmet kalitesini artırmak. Bu anlamda parametrelerimiz var, tıbbi, idari, mali, eğitim, kalite, 
hasta ve çalışan güvenliği memnuniyeti, izleme, veri doğrulama, kanıta dayalı gözlem ve toplam 6 bin puanlık bir 
değerlendirme skalamız var.  

İlaç ve tıbbi cihaz hizmetlerinde kamu ilaç politikalarımız, 2004, 2005, 2009, bunlar daha önce de sunuldu. 2013 
yılı itibarıyla uygulamaya konulan e-reçete yazılımıyla hekimlere reçete analiz bilgilerini ulaştırmaya başladık. Bu, bizim 
için önemli bir veri tabanı oluşturdu. Kamu ilaç harcamalarındaki değişim, yine burada gördüğünüz gibi, artık neredeyse 
stabil hâle geldi. Akılcı ilaç kullanımı yine önemli bir konu başlığımız. Bu anlamda Ulusal Eylem Planı 2013-2017’yi 
hazırladık. Reçete Bilgi Sistemi’ni geliştirerek uygulamaya koyduk. Aile hekimlerine reçeteleriyle ilgili olarak aylık 
bilgilendirmeler yapıyoruz. 2014 yılı sonuna kadar… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Bakan, süreniz doldu. Lütfen, toparlayabilir misiniz? 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Evet, biraz daha hızlı geçiyorum, beş dakika 

verebilirseniz… 
BAŞKAN – Evet, lütfen… 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Akılcı ilaç konusunda, ilaç tüketim/yerli üretim oranında -

burada da yine- 2017’de yüzde 58’lere ve 2023’te inşallah yüzde 85’lere geçmeyi, yakalamayı hedefliyoruz. İlaç Takip 
Sistemi’nde karekodla çok önemli bir sürece başladık. Hem ilaç hem ürün takibinde ülkemizde üretilen veya ülkemize 
giren bu alandaki ürünlerin son kullanımına kadar takibini sistem üzerinden yapabileceğiz. Ürün Takip Sistemi bize güvenli 
ürün erişimi, etkin piyasa gözetimi ve denetimi, politika belirleme, kayıt dışı ekonomiyle mücadeleyi sağlayacak.  

Acil sağlık hizmetleri yine hepinizin malumu, gerek kara ambulanslarımız gerek hava ambulanslarımızla 
gerçekten Türkiye’de acil hizmetlerinde önemli bir başarıya imza attık. Bunu her geçen gün geliştirmeyi hedefliyoruz. 
UMKE hizmetlerimiz yine dünya çapında bir başarıyı yakaladı. İnsani yardım faaliyetlerinde, özellikle Suriyeli sığınmacılar 
için sahra, prefabrik ve kalıcı bina tipi hastanelerde sağlık hizmeti veriyoruz. Poliklinik sayıları, yatan hastane, ameliyat ve 
doğum sayıları tabloda.  

İnsan kaynakları konusunda 2002’de 256 bin çalışanımızla sağlık hizmeti sunarken bugün 516 bin sağlık 
çalışanımızla hizmetleri veriyoruz. Kaynaklarımızın hakkaniyetli dağılımıyla ilgili grafiği görüyorsunuz. Kişi başına düşen 
hekim sayımız uluslararası standartların altında, ne yazık ki aşağılardayız. Bu, hekimde de, hemşire açığında da bizim 
karşımızda bu dönemde bir sıkıntı olarak gelmekte.  

Sağlık yatırımları konusunda 2003, 2002 rakamları ve 2013 rakamları yine önünüzde.  
Şehir hastaneleri: Yine ülkemizin özellikle  bölgede sağlık merkezi olması, Türkiye’nin bölgesinde sağlık merkezi 

olması konusunda şehir hastanelerimizin önemli bir vizyona hizmet edeceğine inanıyorum. İnşallah bunu da önümüzdeki 
üç yılın içinde sağlıklı bir şekilde hizmet alanına sunmaya başlayacağız. Bu anlamda değişik bölgelerin şeyleri var.  
Sağlıkta finansman konusuna gelince; 2002’de Amerika Birleşik Devletleri, OECD ve DSÖ’nün rakamları ve Türkiye’nin 
oranı: Türkiye’ye baktığımızda, gayrisafi yurt içi hasıladaki oranı 3,8’den 4,1’e yükseltmişiz ama bu kadar çok çarpıcı 
yükselme, artış olmamasına rağmen devasa bir dönüşümü de başarabilmiş olmanın mutluluğunu yaşıyoruz. Yine, 
buradaki kişi başına düşen SGP 753 dolar, OECD 1987’de bu rakamları kullanmış ama bütün buna rağmen biz bugün bu 
ülkelere göre bu rakamla son derece başarılı bir sağlık hizmeti sunumu noktasındayız.  

Cepten yapılan sağlık harcamasının oranı -yine girişte söylemiştim- 2002’de yüzde 20’lerdeyken 2012’de yüzde 
15,5’larda. 

Yine faiz dışı harcama artışlarına baktığımızda, vergi gelirleriyle ilgili sağlık harcamalarına baktığımızda burada 
vergi gelirlerinde yüzde 73, sağlık harcamalarında da yüzde 73’lük bir artış var. Dolayısıyla, bir finansman sorunu 
gelecekte söz konusu görünmüyor. Yeni ufuklar konusunda da inşallah önümüzdeki dönemde Gemi Hastane Projesi, 
dünyada hastane projesiyle ülkenin hizmetine sunulmuş dünya çapında bir proje olacak. 

Sağlık turizmi yine ülkemizde gelecek beş yılın en önemli stratejik alanlarından biri olacak. Bu alanda da yoğun 
çalışmalarımız devam ediyor.  
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Sağlıkta serbest bölgeler konusu… İnşallah 2014-2015’te bu anlamda ciddi bir süreci başlatabilmeyi temenni 

ediyorum.  
Yeni ufuklara doğru yerli sanayinin katılımını artırmak, AR-GE çalışmalarına yoğunlaşmak, teknolojik iş birliğini 

artırmak, Off-Set’i güçlendirmek… 
TÜRKÖK Projesi’ni yine bu dönemde inşallah başlattık. Türk Kızılayı ile “İliğinizi de bağışlar mısınız?” 

protokolünü imzaladık. TÜRKÖK Projesi’nin ihale süreçleri başladı, mart ve nisan ayında da fiilen uygulamaya geçmiş 
olacağız. İlik nakli konusunda yoğun çalışmalarımız devam ediyor, bunu geliştiriyoruz. 

Kadın sağlığı konusunda sağlıklı evlilik ve sağlıklı doğum programlarını yaygınlaştırmak, riskli gebelikleri daha 
yakın takip etmek -“Misafir Anne” uygulaması gibi- üreme sağlığı hizmetlerini geliştirmek. 

Bireyin kendi sağlığı ile ilgili kararlara aktif katılımını sağlamak için rolünü güçlendirmek, vatandaşta farkındalık 
oluşturmak, sağlık çalışanlarında davranış değişikliğini oluşturabilmek ve sağlık hizmetlerindeki memnuniyeti yüzde 
75’lerden daha iyi noktalara taşıyabilmek hedeflerimiz. 

“İnsan, önce insan, eşrefi mahlûkat insan.” diyoruz ve tüm üyelere teşekkür ediyor, Başkanın şahsına saygılar 
sunuyorum. 

BAŞKAN – Evet, Sayın Bakanımıza çok teşekkür ediyoruz kapsamlı sunuşları için. 
Görüşmelere geçmeden önce…  
Sayın Ünüvar, hoş geldiniz.  
NECDET ÜNÜVAR (Adana) – Hoş bulduk Sayın Başkanım. 
BAŞKAN – Ve yine Komisyon üyesi olmayan arkadaşlarımız var, onlara da hoş geldiniz diyoruz efendim. Hem 

diğer partilerimizden, CHP’den, MHP’den gelen arkadaşlarımız var.  
Görüşmelere başlamadan önce bürokrat arkadaşlarımızın kendilerini tanıtmalarını istiyoruz Sayın Bakanım, 

sırayla. Bakan Yardımcımızı tanıyoruz zaten. 
(Komisyon toplantısına katılan kurum bürokratları kendilerini tanıttılar) 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Tıp dünyası hep erkek Sayın Bakan. 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Burası da hep erkek arkadaşlar. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Ara sıra var, bir tane var ama. 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Hiç fark etmiyor yani, fotoğrafın bütünü erkek. Bu 

fotoğraf neyse orası da o olacak, hep beraber. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Bu fotoğrafa ne diyeceksiniz? 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Sağlıkçıların büyük çoğunluğunda fotoğraf güzeldir. 
BAŞKAN – Arkadaşlar… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – “Konuya da yansısın.” diyorlar yani. 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – İnşallah, beraber. 
BAŞKAN – Evet arkadaşlar, görüşmelerimize başlıyoruz.  
Sayın Ayaydın, buyurunuz, süreniz on dakika. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Sayın Başkan, Komisyonumuzun değerli üyeleri, Sayın Bakan, kamu 

kurum ve kuruluşlarımızın değerli temsilcileri, değerli basın mensupları; Sağlık Bakanlığının 2014 yılı bütçesi üzerinde 
görüşlerimi sunmak üzere söz aldım, bu vesileyle yüce heyetinizi saygılarımla selamlıyorum. 

Öncelikle, başta doktorlar olmak üzere sağlık alanındaki hemen tüm paydaşlarla ciddi sorunlar yaşayan, sağlık 
çalışanlarını toplum nezdinde itibarsızlaştıran ve yanlış teşhislerinde ısrar eden bir Bakanlık yönetiminden, daha 
uzlaşmacı ve özenli bir yönetim anlayışına geçilmesini önemli buluyorum. Bu çerçevede, bu zor görevde size başarılar 
diliyorum Sayın Bakanım.  

Sağlık harcamaları, kamu mali literatüründe “yatırım carisi”, “kalkınma carisi” olarak adlandırılır. İnsan yaşamı 
için olmazsa olmaz olan sağlık harcamaları bu yönüyle aynı zamanda kalkınma açısından da büyük önem arz etmektedir. 
Nitekim, Birleşmiş Milletler tarafından her yıl açıklanan insani gelişmişlik raporunda ülkeler, gelir endeksi, eğitim endeksi 
ve de sağlık endeksi zemininde değerlendirilmekte ve sıralanmaktadır. İşte Türkiye’nin 2013 yılı itibarıyla Birleşmiş 
Milletler İnsani Gelişmişlik Endeksi sıralamasında 187 ülke içinde 90’ıncı sırada olmasının temel nedenlerinden biri sağlık 
alanındaki tablodur. Zira kişi başına gelir açısından baktığınızda 59’uncu sıradayken, eğitim ve sağlık göstergelerini 
eklediğimizde 90’ıncı sıraya düşüyoruz. Doğrusu bu sonuç doğal çünkü tıpkı eğitimde olduğu gibi, sağlık harcamalarında 
da çok gerilerdeyiz. Hemen ekleyeyim, son dönemde kamu sağlık harcamaları artış trendindedir ancak hâlâ çok yetersiz 
ve gelişmiş ülkelerinkine çok uzak olduğu aşikârdır. “OECD Sağlık 2013” raporuna göre, Türkiye’de sağlık harcamalarının 
gayrisafi milli hasılaya oranı yüzde 6,1 iken, OECD ortalaması yüzde 9,3’tür. Kişi başı sağlık harcamasında ne yazık ki 
OECD’nin en sonuncu ülkesiyiz. OECD ülkelerinin sağlık harcaması ortalaması 3.339 dolar olarak ölçülürken ülkemizde 
kişi başına sağlık harcaması sadece 906 dolardır.  

Ülkemizde 100 bin kişiye düşen hekim sayısı 165 iken bu sayı Avrupa Birliği ülkelerinde ortalama 326’dır. Hele 
uzman doktor sayısında makas daha da açılmaktadır. Ülkemizde 100 bin kişiye düşen hemşire sayısı 232 iken bu sayı AB 
ülkelerinde 571’dir. İç açıcı olmayan bu tablo aslında sağlık politikalarının yönü ve hedeflerini de ortaya koymaktadır. 
Ancak, AKP İktidarı geçtiğimiz on bir yıl, enerjisini bu sorunlarla uğraşmaktan ziyade sağlık çalışanları ile uğraşmaya 
yöneltmiştir. İşte bugünlerde Meclis gündeminde olan tam gün yasası, doktorlar ile Bakanlık arasındaki sorunların en 
somut örneğidir. Gerek üniversitelerde gerekse de devlet hastanelerindeki pek çok doktoru meslekten soğutan, 
işlevsizleştiren tam gün düzenlemesi tam anlamıyla bir yılan hikâyesine dönmüştür. Tam gün uygulamasına ilişkin yanlış 
ve yetersiz kararlar dolayısıyla 2010 yılından beri düzenlemeler yapılmakta, hukuksuzluklara karşı yargı kararları ge lmekte 
ve tam gün bir türlü etkin bir şekilde hayata geçirilememektedir. En son, tam gün düzenlemesi, daha doğru ifade ile “tam 
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gün inatlaşması” 2011 yılında Anayasa Mahkemesi ve Danıştay kararlarına rağmen AKP Hükûmetince bir kanun 
hükmünde kararname ile, hem de 650 sayılı Adalet Bakanlığının teşkilatını da düzenleyen bir torba kanun hükmünde 
kararname ile yapılmıştır. Üstelik, Bakanlık bu kez daha önceki 5947 sayılı Kanun’dan da ileri giderek, öğretim üyelerinin 
hasta bakmasını, reçete yazmasını dahi yasaklamıştır. Ancak yapılan bu oldubitti yine Anayasa Mahkemesinden dönmüş, 
mahkeme Temmuz 2012’de verdiği ve 1 Ocak 2013 tarihli Resmî Gazete’de yayımlanan kararla, 6223 sayılı Yetki 
Kanunu’nu bu konuyla ilgisi olmadığı için iptal etmiştir.  

Anayasa Mahkemesi kararının yürürlüğe girdiği 1 Temmuz 2013’ten beri ne olacağı bilinmemekle, tedirgin bir 
bekleyiş sürmekle birlikte, tam gün dayatmasıyla mağdur olan doktorlar ve hastalar için yeniden bir umut ışığı yanmıştır.  

Ancak gündemdeki tam gün tasarısına bakıldığında, vatandaş açısından da doktor açısından da tatmin edici bir 
düzenleme olmadığı anlaşılmaktadır. Zira düzenleme bu şekilde yasalaşırsa, vatandaşın üniversitelerde para ödemeden 
hocalara muayene olması imkânsız hâle getirilmekte, üniversitelerdeki hocalar da eğitim ve araştırma faaliyetleri yerine, 
para kazanmak için fazla mesai yapma yarışına maruz bırakılmaktadır. Belki de bu eksikliklerden dolayı tasarı tekrar 
komisyona çekilmiş, Sağlık Komisyonu Başkanının ifadesiyle tasarı “olgunlaştıktan sonra” yeniden Genel Kurula havale 
edilecekmiş.  

Evet, bu konu 2010’dan beri gündemde ve düzenleme için hâlâ olgunlaşma beklenmektedir. Sorun mu 
bilinmiyor, çözüm mü bilinmiyor? Ne diyelim ki! 

Hemen belirtmeliyim, Cumhuriyet Halk Partisi tam gün çalışmaya karşı değildir. Nitekim, Cumhuriyet Halk 
Partisinin tam gün yasa teklifi komisyonda uzun süre beklemiş, her ne kadar gündemdeki tasarıyla birleştirilse de 
düzenlemede dikkate alınmamıştır. Bu noktada, kalıcı ve etkin bir çözüm getiren daha iyi bir tam gün düzenlemesinin 
muhalefetle birlikte çıkarılmasını umut ediyorum. 

İzninizle, sağlık alanında şehir hastaneleri ekseninde karşımıza çıkan kamu-özel ortaklığıyla ilgili bazı hususlara 
değinmek istiyorum. 

Sağlık, eğitim ve ulaştırma alanlarında yoğunlaşan bu kamu-özel ortaklığı modeli, geleneksel ve AKP’nin iyi 
bildiği özelleştirmeden bazı farklılıklar taşısa da esasında özelleştirmenin bir başka versiyonudur. Modelde, kamu hizmeti 
verilecek tesis özel firma tarafından inşa edilerek devlete kiraya verilmektedir. Devlet, bunun karşılığında firmaya kira 
ödediği gibi, inşa edilen bu tesiste verilecek çekirdek hizmet dışındaki hizmetleri de bu firmalara devretmektedir. 

Ülkemizde kamu-özel ortaklığı ilk olarak sağlık alanında görülmüş, daha sonra eğitim ve YURTKUR mevzuatına 
da girmiştir. Sağlık alanında kamu-özel ortaklığıyla ilgili kanuni düzenleme 3359 sayılı Sağlık Hizmetleri Temel Kanunu’na 
5396 sayılı Kanun’la eklenen ek 7’nci maddeyle 2005 yılında yapılmıştır, bu çerçeve düzenleme sonrası da bir 
yönetmelikle uygulama hayata geçirilmiştir. Ancak yargı kararları nedeniyle bugüne dek bu alanda istediğini yapamayan 
Hükûmet, 6428 sayılı Kanun’la Şubat 2013’de bu modele özgü bir düzenleme yapmıştır. 

Endişem odur ki kamu-özel ortaklığı modeli, kamu kaynaklarının israfına neden olacaktır. Zira böyle bir sağlık 
tesisinin klasik yatırım modeliyle bizzat devlet tarafından çok daha ucuza yapılması mümkün olabileceği gibi, ödenecek 
kira bedelleri yapılan yatırımın çok üzerinde olabilecektir.  

Örneğin, Sağlık Bakanlığı tarafından yapılan bin yataklı bir tesisin maliyeti nedir, benzer tesisin bu modelle 
yapılması hâlinde maliyetler ne olacaktır? Üstelik hazine arazilerine yapılan o tesislerde, sağlık hizmeti dışındaki, çekirdek 
hizmet dışındaki alan ve işlerin o firmaya bırakılabilecek olması da işin cabası. 

Bu çerçevede, gerek bugüne kadar yapılmış olan gerekse de bundan sonra yapılacak olan ihalelerde, idarenin 
ön fizibilite raporunda öngörülen yatırım tutarı ve öngörülen kira bedeli ile ihale sonrası yatırım tutarı ve karşılığında 
ödenecek kira bedelinin karşılaştırılmasını, tüm ihaleler sonucunda toplam yatırım tutarı, tesislerin maliyeti ve idarenin 
yüklendiği kira tutarının toplamda ne olduğuna dikkat edilmesini özellikle vurgulamak istiyorum. 

Cumhuriyet Halk Partisi olarak, daha iyi, daha kaliteli sağlık hizmetlerinin halkımıza ulaştırılmasına asla karşı 
değiliz. Vatandaşımız lehine, hele de sağlık alanında yapılacak her faydalı işe destek veririz, ancak burada bırakın kamu 
yararını, kamu zarar etme durumuyla karşı karşıya gelebilmektedir. Bu modelle yapılacak hastanelerin vatandaşlarımıza 
maliyetinin ne olduğuna da bakılmalıdır. Aynı hizmeti daha ucuza almak varken, neden daha büyük bir kamusal maliyet 
ortaya çıksın ki? 

Sağlık alanında dile getirilmesi gereken bir diğer husus da sağlık hizmetinin her geçen gün daha büyük bir mali 
külfet olarak vatandaşa yansımasıdır. Evet, sağlık hizmetinde vatandaşa bazı haklar ve kolaylıklar sağlanmakta, ancak 
bedeli zaten vatandaştan alınmaktadır. İşte, son örnek, özel hastanelere ödenecek farkın artırılmasıdır. Vatandaşlarımız 
bir yandan sağlık hizmetlerini daha fazla özel kurumlardan almaya yönlendirilirken… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – …diğer yandan ceplerinden çok daha fazla ödeme yapmak zorunda 

kalmaktadır. 
Yine, ülkemizde geçmişi 1985 yılına uzanan ve günümüzde sayısı 2.500 olan aile hekimlerinin çalışma koşulları 

ile özlük haklarının düzeltilmesi, bu modelin kurumsallaşması açısından zorunluluk arz etmektedir.  
Öte yandan, son dönemlerde artan sağlık çalışanlarına yönelik şiddeti kınıyor, Sayın Bakanımızın, bu tatsız 

konuda sağlık çalışanlarının saygınlığının ve şiddete karşı toplumsal bilincin artırılmasına yönelik gerekli önlemleri 
alacağını umut ediyorum.  

Bu çerçevede, “Sağlıkta Dönüşüm” denen on bir yıllık politika ve uygulamaların sağlık personeli tarafından nasıl 
değerlendirildiğine ilişkin Bakanlığın bir çalışması var mıdır, merak etmiyor değilim doğrusu. 

Son olarak, Sayın Bakanımdan, Sağlık Bakanlığı ve bağlı kuruluşları için Sayıştay tarafından düzenlenen kamu 
idare raporlarına dikkatle eğilmesini rica ediyorum. Zira raporlarda, örneğin, merkez döner sermayesinin Bakanlık merkez 
ve taşra harcama birimleri tarafından kullanılan ikinci bir kaynak ve alternatif bir bütçe olarak ön plana çıktığı ve Döner 
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Sermayeli İşletmeler Muhasebe Yönetmeliği’ne tabi olmadığı, Kamu Hastaneleri Kurumunda personele kanuni 
dayanaktan yoksun ödemeler yapıldığı gibi birçok tespit bulunmaktadır. 

Bu düşüncelerle, Sağlık Bakanlığımızın 2014 yılı bütçesinin hayırlı ve uğurlu olmasını diliyor, hepinize saygılar 
sunuyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Ayaydın. 
Sayın Günal… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Sayın Öz önce konuşacak efendim.  
BAŞKAN – Peki. 
ALİ ÖZ (Mersin) – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Bakan, değerli milletvekilleri, değerli Sağlık Bakanlığı bürokratları; öncelikle hepinizi saygıyla… 
BAŞKAN – Biliyorsunuz önce gruplara söz veriyoruz.  
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Sağlık Komisyonu üyesi… 
BAŞKAN – Efendim, olabilir Sağlık Komisyonu ama, daha sonra da sıkıntı yaratıyor. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Efendim, kesmeyin konuşmacıyı! 
ALİ ÖZ (Mersin) – Yani burada konuşmak için illa sizden mi olmak lazım Sayın Başkan? 
BAŞKAN – Evet, bizden olmanız gerekiyor, Komisyon üyesi… 
ALİ ÖZ (Mersin) – Öyle mi? 
Demokrasi anlayışınız için baştan teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Rica ediyorum, buyurun. 
ALİ ÖZ (Mersin) – Rica etmenize gerek yok, yaptıklarınızı söylüyoruz. 
SADIK BADAK (Antalya) – Ama kural belli canım, önce Komisyon üyeleri, normal Başkanın yaptığı… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Efendim, öyle bir şey yok!  
MÜSLİM SARI (İstanbul) – Ya, yok öyle bir şey!  
ALİ ÖZ (Mersin) – Ne fark edecek önce konuşmuşsunuz, sonra konuşmuşsunuz? 
BAŞKAN – Sayın Öz, neyin fark edip fark etmeyeceği meselesini bırakın, Komisyon olarak biz takdir edelim. 
Buyurun siz. 
Size söz verdim ben, buyurun. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Her zaman böyle, ver bana ver, her şeyi… 
ALİ ÖZ (Mersin) – Tamam efendim, Mehmet Bey’e verin. 
BAŞKAN – Buyurun, sesi açtık, buyurun. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Konuşmuyoruz, tamam ya! 
Ya, böyle bir şey var mı arkadaşlar! Grup sözcüsü olarak ben burada dedim ki “Önce o arkadaşımız 

konuşacak.” Belki bir işimiz var, belki ona göre bir planımız var! Anlamıyorum yani… Bu işlerde, gelen Sağlık Komisyonu 
üyesi arkadaşımız, bir şeyler söyleyecek, gidecek ya! Konuşmuyoruz, tamam, kimi konuşturuyorsan konuştur o zaman!  

BAŞKAN – Buyurun. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Biz, tamam, öbür tarafa ver, konuşmuyoruz!  
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Lütfen, ya, bu işi çözelim, böyle olmaz! 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Allah Allah! Böyle bir şey var mı ya! 
Geldim, söyledim Komisyon Başkanına, “Önce o konuşacak.” dedim, karıştırıyorsun yani!  
BAŞKAN – Sayın Günal… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Ben geldim, dedim ki “Böyle böyle, konuşacak, gidecek.”  
BAŞKAN – Sayın Günal, karıştırma meselesi değil bu. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Yahu, tamam… 
BAŞKAN – Bakın, biz daha önce ne dedik… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Komisyon Başkanına geldim, ben söyledim… 
BAŞKAN – Sayın Günal, daha önce ne dedik: “Birer tane bizim kendi Komisyon arkadaşımızı konuşturduktan 

sonra misafir gelen milletvekili arkadaşlarımıza söz verelim.” 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Konuşsun Ali Bey Sayın Başkan.  
BAŞKAN – Yok, hayır, çıkarmadık, “Buyurun” diyoruz zaten. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Beyefendiye verir misiniz? 
BAŞKAN – Buyurun Sayın Öz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ali Bey, buyurun. 
ALİ ÖZ (Mersin) – Yok, konuşmayacağım. 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Sayın Öz’e söz… 
BAŞKAN – Efendim, verdim Sayın Öz’e sözü, “Buyurun” diyoruz yani. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ali Bey, biz rica ediyoruz. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul ) – Yanlış anlaşılma oldu. 
ALİ ÖZ (Mersin) – Yok, keyfî uygulama, yanlış anlaşılma değil. 
Öncelikle hepinize günaydın diyorum, saygılarımı sunuyorum. 
Sağlık Bakanlığının bütçesinin görüşülmesi aşamasında her defasında öncelikli olarak gündeme aldığımız, 

konuştuğumuz Türkiye'de on yıl içerisinde sağlıkta nelerin yapıldığı. Onun dışında, tabii ki, sağlık çalışanlarının, asıl bu 
hizmeti verenlerin son on yıldır Türkiye'de geldiği noktayı konuşmaya geldiğimizde işler maalesef hep erteleniyor. 
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Bugün, Türkiye'de sağlık sunucularının güvence altında olmadığını hepimiz gayet net biliyoruz. Sağlık 

harcamalarındaki artışın nedenlerini devlet olarak bir Hükûmet politikası olarak iyi irdelemek zorunda olduğumuza 
inanıyoruz. Sağlık harcamalarındaki artış, gerçekten bu artışa paralel kaliteli bir sağlık hizmeti sunulmasına vesile olmuş 
mu, yoksa bu sağlık harcamalarındaki artış, yandaş ve birilerinin ceplerini doldurma adına devletin bütçesinden sağlığa 
çok büyük paralar alınmasına vesile olmuş mu, öncelikle bu sorunun cevabının verilmesi lazım. 

Her defasında Sağlık Bakanlığı yetkililerinin ifade ettiği, sağlıkta kuyrukları kaldırdıkları, artık insanların kuyruk 
beklemedikleri, rahatça muayene olabildikleri gerçeği aldatmacadan öteye geçmemektedir. Bugün hastanelere 
gittiğinizde, yine her yerde kuyrukların olduğunu, sıra alamayan vatandaşların olduğunu, üstelik bir hekimin bir hastaya 
ayırdığı sürenin artmış olmasını ifade etmemizle beraber “performans” denilen sistemle beraber, kişi başına, hasta başına 
ayrılan sürenin de azaldığı gerçeğini göz ardı etmememiz gerektiğine inanıyoruz. 

Sağlık harcamalarındaki artışın asıl sebeplerini gerçekten değerlendirmek gerekiyor. Türkiye'de, özellikle, 
dünyayla paralel bir şekilde kullanılan teknolojik yöntemlerin doğru kullanılıp kullanılmadığını iyi irdelemek gerekmektedir.  

Bugün, hastaneye varan bir vatandaş, hekime âdeta hastalığıyla ilgili bilgileri kendisi sunmakta, hangi tetkikleri, 
hangi tahlilleri, hangi filmleri istediğini kendisi söylemekte, bunların karşılığını eğer hekimden alamadığı zaman da o 
ortamda her defasında olmasını istemediğimiz şiddet, nefret hadisesini de bu şekilde kendiliğinden yaratmış olmaktayız.  

Teknolojiyi doğru kullanmadığımız sürece, teknolojiye ayırdığımız ve yatırdığımız boşa giden trilyonların devletin 
parası olduğunu hepimizin bilmesi gerekiyor. 

Tabii ki, Türkiye'de hekim sayısı eksikliğini Sayın Bakan siz de her defasında ifade ediyorsunuz. Türkiye'de, 
gerçekten, Avrupa ülkeleri ve OECD ülkeleriyle karşılaştırdığımız zaman, gerek birincil olarak hekim sayısı, uzman hekim 
sayısı ve aynı zamanda yardımcı sağlık personeli noktasında bir eksiğimizin olduğunu, kıt kanaat zor şartlar altında 
Türkiye'de sağlık faaliyetlerini yürütme arzusu içerisinde olduğumuzu ve bunun bir zorunluluk olduğu gerçeğini hepimiz 
biliyoruz. Ancak elimizdeki hekimlerin de alanda doğru dağıtılabilip dağıtılmadığı konusu da ayrı bir gündem maddesi 
olması gerekiyor. 

Hekimlerin özlük haklarıyla ilgili yapılan çalışmalar, maalesef, Türkiye'de özellikle, sağlıkta, hekimlerin bu yükü -
Hükûmetin de on bir yıldır sağlıktaki dönüşüm programını başarıya ulaştırdık dediği noktada- asıl zahmeti çeken 
hekimlerin özlük haklarında her ne hikmetse bir milim kadar bir ilerleme olmaması da gerçekten Türk hekimlerinin 
vicdanlarını sızlatmaktadır.  

Şunu açıklıkla ifade etmem gerekiyor ki, 14 Mart tıp bayramlarında kürsüye gelen herkes hekimliğin nasıl bir 
meslek olduğu, hangi zor şartlar altında yetiştiğini, gerçekten hekimlerin hak ettiklerini almadığı, son yıllarda da 
saygınlığının azaldığı noktasında ortak kanaat bildirmiş olmasına rağmen, hekimlerin özlük haklarındaki iyileşme söz 
konusu olduğu zaman “devletin bütçesinin bu yükü kaldıramayacağı” gibi garip bir ifadeyle hekimlerin özlük haklarının 
yerine getirilmesi noktasında şiddetli bir defans uygulanmakta. Bunda emeği geçen herkese teşekkür etmekle beraber 
karşısında duran herkesi de şiddetle kınıyorum, bunu baştan ifade etmek istiyorum. 

Bugün, gerçekten, emekli uzman hekimlerin aldıkları o maaşlarla geçinme şartlarının, hayat standartlarını 
devam ettirme şartlarının oluşmadığını hepimiz bilmemize rağmen, ama on bir yıllık tek başınıza iktidar olmanıza rağmen, 
bu konuda beklenen adımı da bir türlü atmadığınızı da ifade etmek istiyorum. 

Bu arada, tabii ki, Sağlık Bakanlığında son yıllarda yapılan, özellikle merkez ve taşra teşkilat yapılanması 
içerisinde âdeta kullanılıp sokağa bırakılmış gibi kendisini hisseden, Sağlık Bakanlığının değişik kademelerinde görev 
yapan araştırmacı sorunlarını her defasında ertelemenizin de onlar tarafından ciddi tepkilere vesile olduğunu bilmenizi 
istiyorum. 

Sağlıkta şiddetle alakalı komisyon da kurmuş olmamıza rağmen, demek ki, hâlâ yeterli adımları atmadığınızı 
görüyoruz ki, Türkiye'de sağlık  çalışanlarına uygulanan şiddet hâlâ devam etmektedir.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
ALİ ÖZ (Mersin) – Bir de, burada ifade etmemiz gereken, sağlıktaki sendikal yapıyı da gözden geçirmenizi 

özellikle istirham ediyorum. Hükûmetin yandaşı olarak, Avrupa ve OECD ülkeleri tarafından kurulmuş olan sendikalar 
içerisinde, “sarı sendikacılık” olarak dediğimiz Türkiye'deki sendikanın üye sayısının dünya rekoru kırdığını herkesin 
bilmesi gerekiyor ve özellikle, sağlıkta da atamaları yaparken, özellikle üst düzey atamaları, özellikle son merkez ve taşra 
teşkilat yapılanması içerisindeki genel sekreterlik atamalarında başka sendikaya mensup bir tek genel sekreter atayıp 
atamadığınızı da merak ediyorum ve bunun da mutlaka sizden cevabını öğrenmek istiyorum. 

Cepten yapılan sağlık harcamalarında, her defasında azalma olduğunu ifade etmenize rağmen, ama maalesef 
son on bir yıl içerisinde çok değişik kalemlerde sağlık harcamaları için vatandaşlara yeni yükler geldiğini hepimiz biliyoruz . 

Zamanım kısıtlı herhâlde, bitiriyorum. 
Tabii ki, bu arada Tam Gün Yasası’yla ilgili bir iki cümle söylemek isterim. Kamu hastanelerindeki Tam Gün 

Yasası uygulaması Milliyetçi Hareket Partisinin de baştan sonuna kadar desteklediği ve doğru olan bir tutumdur. Ancak, 
üniversitedeki Tam Gün Yasası’yla alakalı tereddüt ve endişelerimizi yasa konuşulurken de gündeme getirmiştik. 
Üniversitelerde eğitimin ön planda olması şartıyla bir planlama yapılmadığı takdirde, gerçekten, Türk hekimliğine ve 
Türkiye'ye sağlık alanında çok büyük bir haksızlık yapacağınızı, yanlışlık yapacağınızı, toplumun bu bedeli ileride çok ağır 
ödeyeceğini ifade ediyor, tüm herkese saygılarımı sunuyorum. 

BAŞKAN -  Teşekkürler. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sendika konusunu burada Sayın Bakanımla değil, burada uzman 

Sayın Kafkas var, Sayın Kafkas’la konuşacaksınız, bu işin uzmanı o. 
BAŞKAN -  Buyurun Sayın Kaplan. 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
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Sayın Bakan, Bakanlığın değerli emekçileri; bütçeye katkısı geçen herkese başında bir teşekkür etmek 

istiyorum. 
Ancak, şunu açıklıkla ifade etmek istiyorum, Sayın Bakan, bu Sayıştay raporları kötü kokuyor, iyilik hâli yok. 

Açık konuşuyoruz, inşallah bunun gereği olur. 2012 kesin hesap Bütçesini peşinen ibra etmiyoruz Barış ve Demokrasi 
Partisi olarak. Ya açıklık ya şeffaflık ya da açık konuşuruz. Böyle bizde dolambaçlılık yok, doğru dürüst, çok akçeli bir 
bütçe, en fazla bütçenin ayrıldığı bir Bakanlık, zatınızı kastetmiyorum, buradaki değerli temsilciler… Ben bir sistemden 
bahsediyorum. Zaten biz Barış ve Demokrasi Partisi sistemi hedef alırız, sağlığı sistemsel olarak sorgularız ve yapılanları 
sorgularız. 

Sayın Bakan, Bakanlığınız değil, Hükûmetinizin diyeceğim, sağlık çalışanları emekçileri ve örgütleriyle 
husumetinin nedeni nedir? Her şeyde dıştalamak, sürmek, özlük haklarında her türlü zorluğu çıkarmak, muhalif olanı farklı 
şekillerde cezalandırmak, görevden almak, kamu hastaneleri yönetiminde doğru dürüst temsil vermemek, bütçe 
görüşmelerinde, bir kanun teklifinde binlerce kişinin örgütü Türk Tabipler Birliğini, sendikaları dikkate almamak hangi 
demokratik anlayışın ürünüdür? Hani demokrasilerde çoğulculuk var, ortaklaşma var, birlikte tartışma var? Biz, kan davalı 
olarak görüyoruz Hükûmeti bu örgütlerle. Bu yanlış politikadan derhâl vazgeçilmesi gerektiğini söylüyoruz. 
Şimdi, Sayın Bakan, dikkatle dinledik ve izledik, sağlık konusunda, önleyici sağlık hizmetlerinden başlayarak bir strateji 
koydunuz -2017’ye kadar zaten bir stratejiniz var- ama stratejiniz başından sonuna kadar sağlığı özelleştirmeye, 
ticarileştirmeye ve fabrikasyon bir sağlık hizmetini dünya kapitalizminin son krizle beraber büyükşehir hastaneleriyle 
tekelleştirmeye ve kendi çıkarları olan kesimlere dağıtmaya yönelik bir anlayış var. Niye bir tek kelime iş sağlığından söz 
etmiyor sunumunuz Sayın Bakan, anlamış değilim. Maden ocaklarında yaşamını yitirenler, siyanürlü iş kollarında zehir 
soluyanlar, maden sektöründe acımasızca asgari ücretle çalıştırılanların sağlığı Bakanlığınızın ilgisini çekmiyor mu? 
Termik santrallerin, nükleer santrallerin, radyasyonların, stronsiyumların… Nazım Hikmet bundan elli sene önce şiirini 
yazmıştı: “Ölüm yağıyor ete, ota, hayata.” diye. İki şey var, sağlık politikasında ya hayatı yıldızlara taşıyacaksınız ya ölüm 
aşağıya inecek, başka yolu yok.  

Biz, farklı bir parti olduğumuzu o kadar farklı çalışmalarla hissettiriyoruz ki Sayın Bakan, Meclisteki hiçbir parti 
cumhuriyet boyunca, bugüne kadar hiçbir parti sağlık kurultayı yapmamıştır. Bizim partimiz, Barış ve Demokrasi Partisi, 
Demokratik Toplum Kongresi, Mezopotamya Tıp Günleri, -2010’da- arkasından da sağlık kurultayını düzenlemiştir. Bizim 
tespit ettiğimiz veriler, bu çalışmalardan elde ettiğimiz veriler ile sizin Hükûmet olarak stratejik olarak ortaya koyduğunuz  
veriler çok farklı. Sağlık, hayat, insan mademki önemli, doğayla beraber sağlık başlar. İnsanın soluduğu havayla sağlık 
başlar, güneşle başlar, akan suyla başlar, yedikleriyle, içtikleriyle, bütünüyle beraber, o doğal ortamdan endüstriyel 
ürünlere kadar. Biz niye böyle bir konferans ihtiyacı duyduk? Elbette ki, biz yerel yönetimlerin güçlendirilmesi ve 
demokratik yerel özerlikte olsun veya yerel yönetimlerin güçlendirilmesi modelinde olsun veya Avrupa Birliğinin Türkiye 
tarafından imzalanan sözleşmesinde olsun, yerel yönetimlerin sağlıkta belirleyiciliği ve birlikte çalışmasını esas alan bir 
modelin yani halktan ve emekten gelen bir modelin biz temsilcileriyiz. Şimdi, biz devletin katında sağlığı kamu hizmeti 
olarak gören, vatandaşın vergisiyle ücretsiz sağlık hizmetinin en yaygın biçimiyle uygulanmasını isteyen bir sağlık 
felsefesinin, siyasetinin temsilcileriyiz. Biz bunu düşündüğümüz zaman, hâlâ ana dilinde bile sağlık sorunu yaşayan bir 
sağlık hizmeti anlayışını kabul etmiyoruz, reddediyoruz. Hastaya “Hasta mısın?” diye sorduğunuz zaman mümkünse 
dilinde soracaksınız. “….” 

(x)
 diye sorduğu zaman hekim karşısında “Yok, Türkçe öğren, gel, bana hastalığını söyle.” deme 

ırkçılığını da artık 21’inci yüzyılda hiç kimse, hiçbir parti savunmuyor yani yolunuz açık demek istiyoruz.  
Bunu şunun için söylüyoruz: Sağlık bir bütünsel politika gerektiriyor Sayın Bakanım. Eğer komşularınızla savaş 

yaparsanız ve 1 milyon mülteci Suriye’den kapınıza dayanırsa kızamık da görürsünüz, tifo da görürsünüz, verem de 
görürsünüz, veba da gelir. O kadar kolay mı? O kimyasal silahlardan korunma konusunda bu sunuşta tek kelime neden 
yok? Sadece Patriot’larla mı korunacağız Allah aşkına! Aşıları, maşıları bildik, kuş gribini gördük, domuz gribini gördük, 
tartışmalarını gördük. Ne bileyim, şimdi tilki gribi mi gelir, ne gribi gelir, ne çıkar ortaya? Yani, bu ayrı bir konu, ayrı bir 
tartışma boyutu.  

Bakın, cezaevlerindeki sağlık hiç mi Bakanlığınızı ilgilendirmiyor? Yalnız Adli Tıp Kurumunu mu ilgilendiriyor? 
Ölümüne kanserden bir ayı kalanlar, gözü görmeyen, kulağı duymayanlar, eli ayağı tutmayanlar, analarıyla, babalarıyla 
veda hakkını yaşamak için ölüme bir ayı kalanların, sağlığı, yaşamı, son bir ayları, altı ayları hiç mi Bakanlığınızın dikkat i 
içinde değil? Siz karar veremiyorsanız eğer bir emniyet mensubu, bir polis, bu ölümüne bir ay kalmış ama gelip ölüm 
yatağında propaganda yapacak diye onun hâlâ cezaevinde kalmasını savunuyorsa sağlık politikalarınızda çok ciddi bir 
sorun vardır.  

Sayın Bakan, koruyucu sağlık hizmetleri, dediğim gibi, yerel yönetimlerde başlar, eğitimde başlar. Üniversiteleri 
perişan ettiniz. Doğru dürüst bir tıp eğitimi mi var, öğretimi mi kaldı? Nerede? Bu sağlık eğitimlerini geçin, öğrencilerin 
durumu felaket. En başarılı 100 tane öğrenciniz vardı, geçenlerde hepsini operasyondan geçirip tutukladılar. Niye? 
Muhalif.  

Bakın, sağlık meclisi olmayan il meclislerini, halkın katılımının olmadığı, emek temsilcilerinin katılımının 
olmadığı, seçilmişlerin katılımının olmadığı bu meclislerin hepsinde Hükûmete bağlı atanmışlar var, başına da bir vali, bir 
kaymakam koyuluyor, al sana sağlık politikası deniyor. Bu sağlık politikası ilkel artık, ilkel. 21’inci yüzyıldayız, 19’uncu 
yüzyıldan kalma bir politikadır bu.  

Sağlığın toplumsallaştırılması ve sağlık düzeyinin iyileştirilmesi konusunda da toplumun sağlıklı bilgi edinme 
durumu vardır. Siz, Cizre’ye eğer kullanma süresi geçmiş aşıları gönderirseniz ve ondan sonra tutanak tutup “Karma 
aşıların, süresi geçmiş aşılar gönderilmiş.” derlerse ve eğer yeşil kartların tamamı, üstelik de AK PARTİ’nin yüzde 70’lerde 
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oy aldığı Şanlıurfa’da veya Ağrı’da, diğer illerdeyse ve bunlar da bir siyasetin, oy vermenin tehdidi olarak kullanılıp sağlık 
hizmetinde dahi yoksulluğu “Seni gözaltına aldım, kartını iptal ediyorum, çocuğun gözaltına alındı.” noktasına, tehdidine 
gelirse vahimdir, çok vahimdir Sayın Bakan.  

Suriye sınırından dün geçen Suriyeli 3 kişi sınırımızda öldürüldü ve üstlerinden ne çıktı biliyor musunuz Sayın 
Bakanım? İlaç kupürleri çıktı, 4 tane, 5 tane ilaç kupürü, ilaç. Bu ülkeden hâlâ Suriye’deki kendi kardeşlerimize, oraya ilaç 
gönderemiyoruz, Hükûmetiniz tarafından engelleniyor. Bakanlığınız bunun ayrımında değil mi? Çocuklara ilaç 
gönderilemiyor, bunun ambargosu yaşanıyor. Böyle bir dış politikayla sağlık yaşanır mı? Orada sağlıksız bir durum olursa 
burada sağlık olur mu? Hangi hudutlar ayırıyor ki?  

Sayın Bakan, çok basit şeyler var, aile hekimlerinin sorunları var, girmeyeceğim, kira çıkarmışsınız, 
girmeyeceğim.  

Şimdi, şehir hastaneleri olayı var, yapmışsınız. Zaten bizim tarafta da “… “
(x)

 serbest piyasa, ticaret, işte arz-
talep bu şehir hastanelerini Hakkâri’ye, Şırnak’a kuracak hâliniz yok.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN- Sayın Kaplan, toparlar mısınız lütfen.  
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Toparlıyorum.  
Öyle anlaşılıyor. Ankara’ya 2 tane, bilmem nereye 2 tane, kozmetikte, bilmem ne..  
Son sözümü söyleyeceğim ama bunu içtenlikle söylüyorum.  
Bir, sağlıkçımıza, emekçimize, örgütlerine sahip çıkmıyoruz Sayın Bakanım.  
İki, sağlıkta yolsuzluk, sağlıkta kötüye kullanma, sağlıkta çok gereksiz muayeneler, tahliller, radyasyonlu MR’lar,  

onun dışında çekilen filmler, bunların haddi hesabı yok. Elbette ki, bunun kontrolü için bir çalışma, bir çaba var ama inanın  
bu modelle bunu önleyemezsiniz. Bu modele halkın, emekçinin, sağlık çalışanının dâhil edildiği bir denetim sistemini 
kurmadığınız sürece bu yolsuzlukların önüne geçilemez. Bu, hepimizin ortak sorunudur. Bunun önlenmesi ve özel 
sektörde ne kadar hastane varsa, ne kadar girdi çıktısı varsa onlarla ilgili bir rakamın da bize sunumunu sayın bürokratlar 
yaparlarsa sevineceğiz.  

Teşekkür ederim.  
BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Kaplan.  
Sayın Çetin…  
İZZET ÇETİN (Ankara) - Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekili arkadaşlarım, Sağlık Bakanlığının 

değerli bürokratları, tıp dünyasının değerli temsilcileri, değerli basın emekçileri; hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Evet, Sağlık Bakanlığı bütçemizi görüşüyoruz. On bir yıldan bu yana AKP’nin en çok övündüğü bir alan ama giderek 
kaosa dönüşmekte olan bir alan sağlık alanı.  

Tabii, sağlık, gerçekten, son derece, hepimiz için önemli. Bize hizmet sunanlar için de önemli, hizmet alan 
olarak işçisi, işsizi, memuru, tüm halkımız için son derece önemli. Hepimiz, ulaşılabilir, nitelikli sağlık hizmetinden yanayız. 
Arkadaşlarımız sıklıkla, hastane kuyruklarının kaldırıldığından, ilaç kuyruğunun kaldırıldığından, herkesin istediği yere 
gidebilmesinden söz ediyor ama “paran kadar sağlık” döneminin başladığını, artık beş yıldızlı otel konforundaki 
hastanelerden kimlerin, nasıl yararlandırıldığını, yararlandığını izlemelerinde yarar var.  

Tabii, ben, hekimlik mesleğinin ve özellikle sağlık çalışanlarının çalışma koşullarının giderek tehlikeli iş koluna 
doğru süratle kaymakta olduğunun altını çizmek istiyorum. Özellikle hastanelerde, sıklıkla, hasta yakınların hekimlere,  
hemşirelere ya da sağlık personeline bozuk davranışlarda bulunmasından ve bunun zaman zaman ölümcül noktalara 
kadar varmış olmasından kaygı duyan birisiyim. O nedenle, bu konuda Sağlık Bakanlığının ve Hükûmetin alması gereken 
önlemlerin olduğunu düşünüyorum.  

Tabii, sağlık sektörü tehlikeli iş kolu hâline geldi demiştim. Tehlikeli, zehirli işlerde çalışanlara yönelik hekimlerin 
de sorumlulukları vardı ama AKP, geçtiğimiz yıl çıkarttığımız 6331 sayılı Yasa’yla insan sağlığına ne kadar önem verdiğini 
ortaya koydu; hem yasanın yürürlük sürelerini öteleyerek hem de hekimlerin, iş yeri hekimlerinin hastayı muayene süresini 
neredeyse yarı yarıya düşürerek insan sağlığına yaklaşımının somut göstergesini orada bulabiliriz.  

Bir diğer önemli bir konu, bunu öncelikle bir belirtmek istiyorum: Şimdi, Sayın Bakan, iki soru sordum Sağlık 
Bakanlığıyla ilgili, bu bir yıllık Bakanlığınız süresi içerisinde. Çok basit iki konu olmasına rağmen, ikisine de cevap 
alamadım. Bu işlerin ya da işleyiş mekanizmalarının iyi olmadığının somut göstergesi. Bunlardan birisiyle ilgili somut bir 
olayı da dün bir yurttaşımız telefonla bana aktardığı için –telefonunu da verebilirim vatandaşımızın- Atatürk Hastanesinden 
randevu talep ediyor, 182’yi arayarak. Hasta 15 Kasımda aramış, hafta içi için randevu istiyor. “Randevu hafta içi 
veremiyoruz, en erken 2 Aralıkta veririz.” diyorlar. “Peki, 2 Aralık olsun.” deniliyor. “Hayır, 2 Aralığı da randevu olarak 
veremeyiz, 2 Aralığa en az on beş gün kala, on beş gün kaldığında randevu isteyebilirsiniz.” deniliyor. 7-8 gün kala tekrar 
arayabiliyorlar, 2 Aralık da gitmiş. Yani, işlerin ne kadar zorlaştığını… Ve vatandaşın aynen söylediği: “Maksat bizi 
telefonlarla meşgul edip telefon şirketlerine para kazandırmak mı Sağlık Bakanlığının asıl amacı?” Buna ilişkin benim 
sorduğum bir soru vardı. Gerçekten başıma geldiği için, çok uzun, üç dört dakika uğraşmış, erişememiştim. Buna ilişkin 
soruya da yanıt vermemiştiniz Sayın Bakan. Bunun bir altını çizmek istiyorum.  

Sayın Bakan, sağlık sektörü diğer sektörlerden farklı bir sektör. Tereciye tere satacak hâlim yok, siz çok daha iyi 
bilirsiniz bizden. Yani, bu alan serbest piyasa koşullarına bırakılamaz. Liberalizmin olmazsa olmaz koşulları var elbette 
ama, yani “Bırakınız yapsınlar, bırakınız geçsinler.” dedikleri, sağlık sektöründe bu işlemez. Hastalanan bir kişinin sağlık 
hizmetini talep edip etmemesi arz-talep meselesiyle çözümlenemez. Zaruri olan bu talep, daima istismara, hastalık 
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istismara müsaittir ve karşılanmaması hâlinde ölümle sonuçlanabilir. O nedenle, en gelişmiş ülkelerde bile devlet, sağlık 
alanını denetler, kontrol eder ve özel sektörü başıboş bırakmaz.  

Şimdi, biz, yapmış olduğunuz uygulamalarla, şehrin içindeki hastaneleri ya kapatıyoruz ya özel sektöre onları 
açarken şehir hastaneleri planlamamızla, erişilebilmesi zor, ulaşımı güç alanlarda büyük hastane konseptlerini yeni sağlık 
modeli olarak önümüze koyuyoruz. Bunu ilk uygulayan İngiltere’nin bu uygulamadan vazgeçtiğini, vazgeçmekte olduğunu 
herkes biliyor.  

Bakınız, 3 kez Danıştay ihalelerini iptal ettikten sonra, geçtiğimiz günlerde, Bilkent Hastanesinin, şehir 
hastanesinin temelini attınız, 18 Eylül 2013 günü, Başbakanla birlikte. Şimdi, ihale koşullarına bakıldığı zaman orada, 
şehir hastanelerinin tüm ipuçlarını orada görürsünüz. İhalede belirlenen, bina kirası ve buna bağlı bakım gibi zorunlu 
hizmetler için yıllık 240 milyon lira kira ödenecek. İhale içine sonradan siz “Sağlık Bakanlığının hizmet binasını da yapar 
mısınız? dediğinizde, “Kira ne olacak?” diyor yükleniciler size. Bilkent Kampüsü için şirketlere, hastanenin yüzde 70 
doluluk kapasitesinin garantisini veriyorsunuz; eğer bu dolmaz ise bu kadar hastaya yapılacak ödemeyi taahhüt 
ediyorsunuz. Yine, Sağlık Bakanlığı, tüm bu ödemelerin üzerine, yine, Ankara Numune Hastanesinin, Fizik Tedavi  
Rehabilitasyon Hastanesinin, Gazi Mustafa Kemal Hastanesinin, Yüksek İhtisas Hastanesinin yerlerini de verdiğiniz ama 
yüklenicilerin buna yanaşmadığı basına yansıdı.  
Şimdi, bu hastaneler gözden çıkarıldı. Demin söylediğim, şehrin içindeki hastaneleri kapatıp oralara insanların zorunlu 
olarak, güç koşullarda gitmesinin önünü açıyorsunuz.  

Sayın Bakan, dün biz burada Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığının bütçesini de görüştük. Orada, tabii ki, 
Sağlık, Aile, Çalışma ve Sosyal İşler Komisyonu üyesi arkadaşlarımız da olduğu için, yanımda oturan arkadaşım, sağlık 
alanıyla ilgili çok güzel şeyler söyledi ve bunları basında biz de duyuyoruz. Bakınız, sağlıkta dönüşümün yarattığı konular, 
başlık olarak söyleyeyim: Kızamık artışı. Kızamık hastalığı basında yer almaz olmuştu, on – on beş yıldan bu yana yoktu, 
yeniden gündeme gelir oldu. Kanser hastalıklarından ölüm arttı. Obezite aldı başını gitti. Neredeyse halkın yüzde 20’si 
obeziteyle savaşıyor ve TÜİK verilerine göre, sağlığa harcanan para, vatandaşın cebinden çıkan para giderek arttı. Tabii, 
sizin bir yıllık Bakanlığınızla ilgili bir dönemi ya da on bir yıllık AKP döneminin tamamını size fatura etmek belki çok doğru 
değil ama, belki on bir yılın faturası size kesiliyor ama ne Sağlık Bakanlığında ne halk sağlığında ne de ülkenin bütününde 
sağlık alanında işlerin iyi gitmediği aşikâr yani bu konuda alınması gereken önlemler var. Meclise bir yasa getirdiniz 
geçtiğimiz dönem, “Tam Gün Yasası” adı altında. Sağlık çalışanlarının örgütleri, Türk Tabipler Birliği ve send ikalar da 
feryat etti, “Görüşlerimiz alınmadı.” diye. Basına yansıdı, toplantı sırasında, telefonla çağrılarak o arkadaşların görüşü 
alındı. Yani, Türk Tabipler Birliği gibi, yani sizin döneminize kadar, AKP’yi kastediyorum şahsınızı değil.    Tabii, Ağah 
Kafkas gülüyor ama onun katkıları var, olumsuz katkıları, sizin yok ama onun çok. Yani, bu zamana kadar gerçekten 
Tabipler Birliğiyle böyle bir hasmane tutum neden? Yani bu tıp dünyasında iş birliği yapmak varken neden bunlarla böyle 
bir anlaşmazlık içindesiniz, onların düşünce ve görüşlerini almıyorsunuz? 

NECDET ÜNÜVAR (Adana)  - Beni de suçlayabilirsin! 
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Ünüvar diyor ki: “Esas suçlu benim, beni unuttu.” diyor.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Yok, Ağah daha suçlu.  
Sayın Bakan, gerçekten yerleşmiş yani bu sağlık alanında… 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Çetin, toparlar mısınız lütfen.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Bunlar sık sık değişmemeli yani sağlık sektörü istismar edilecek bir sektör değil. Halk 

sağlığı parayla alınıp satılacak bir alan değil. Özellikle, mesela arkadaşlar zaman zaman, konuşmacı, söz alan arkadaşlar 
derler ki hemen: İstediğiniz hastanede tedavi olabiliyorsun, ilaç kuyruklarını kaldırdık, bilmem ne falan. Bu konudaki 
düzenlemeleri ben AKP’li arkadaşlara bir fotokopiyle dağıtacağım. Yani, iddialarınızla yaşananlar arasındaki çelişkileri 
burada on dakikalık süre içerisinde anlatmaya zaman yetmiyor. Ama propagandaya geldiği zaman, AKP’li arkadaşlar 
yalanı gerçekmiş gibi çok güzel sunuyorlar.  

VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – Ya, lütfen ya… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Bunu da tabii, biraz Agâh’tan öğrendiler, geçmişte onu da   -bu işleri- o yapıyordu. 
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – Sayın Başkan suçluyor, herkes sustu ya… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Onun için de, bu alanda, biz istismar etmek istemiyoruz. Yani, hiçbir şekilde istismar 

konusu yapılacak bir alan olmadığı için katkı vermek istiyoruz. 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Çetin, teşekkür ediyoruz. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Muhalefetin de sözlerine kulak verirseniz yararlı olur diye düşünüyor ve bütçenin hayırlı 

olmasını diliyorum. 
Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Atıcı… 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – İzzet Bey’e bir soru sorabilir miyim? 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Evet. 
BAŞKAN – Buyurunuz. 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Arkadaşlar “AK PARTİ’liler yalan söylemeyi Agâh 

Bey’den öğrendiler.” diye öyle bir cümle mi söyledi? 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Yok, yok. 
BAŞKAN – Evet. 
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SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Bu, dostluğa sığar mı? 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Yok, yok, ben “yalan” kelimesini kullanmadım. 
BAŞKAN – Evet efendim aynen bu ifadeyi kullandılar. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Geri aldım o zaman. “Yalan” değil, ya demagoji yapmayın diye dedim. 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Yani, bu, aranızdaki… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – “Yalanları doğruymuş gibi anlatmayı ondan öğrendiler.” dedim. 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Yani, Agâh Bey’le olan hukukunuzu bozar, onun için 

dedim. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Geri aldım, peki. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Agah Bey’le İzzet Bey arasına kimse girmesin. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – İzzet Bey’in dedikleri kayıtlara girmese sıkıntı değil de, dikkate almayacağız 

da… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Geri aldı efendim. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Aldım dedim ya. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Alan da memnun veren de memnun, ne istiyorsunuz siz ya? 
İZZET ÇETİN (Ankara) – İşçileri perişan eden o oldu. 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Sayın Bakan, değerli arkadaşlarım; sağlıktaki tüm keşmekeşliğe rağmen, her türlü 

özelleştirme ve piyasalaştırmaya rağmen, sağlık emekçileri Sağlık Bakanına rağmen özveriyle çalışarak sağlık hizmeti 
üretmeye devam ediyor. Yani, Sayın Bakanım siz ne yaparsanız yapın sağlık emekçileri halkın sağlığını korumaya devam 
edecek belleri kırılsa dahi. Buradan ben bütün sağlık emekçilerini saygıyla selamlıyorum. 

Sayın Bakan, sağlıkta pek çok değişiklik yapıldı AKP hükûmetleri döneminde, birçok zararlı işe imza atıldı ama 
herhâlde en zararlı işlerden bir tanesi de sağlık teşkilatına yaptığınız zararlardır. Çok başlı bir sağlık sistemi yarattınız, 
teşkilatı baştan aşağı değiştirdiniz ama bu çok başlılık da bizim başımıza bela oldu. 

Bakın, bizlere dağıttınız teşkilat şemasında, Bakanlığa bağlı olanları yazdınız ama valiliğe bağlı olanların 
içerisinde sadece sağlık müdürlüğü var, halk sağlığı müdürlüğü yok. Niye yok? Çünkü, keşmekeşlik var, koyacak yer 
bulamadınız. Kamu Hastane Birliklerinin sekreteri var mı valinin altında? Yok. Niye yok? Çünkü, çok başlı bir sistem 
yarattınız. Bakanlık altında bunları tanımladınız, ayrı tanımladınız ama taşra teşkilatı altında siz bile tanımlayamadınız 
Sayın Bakan. Bu çok başlılık bizi gerçekten büyük sıkıntılara götürecek. 

Sayın Bakan, çok uzun lafa gerek yok. Biz, aslında, sizlere zaman zaman sağlıkta yaptığınız işlerin ne kadar 
olumsuz olduğunu ve aceleyle yaptığınızı anlatırdık, bir türlü inanmazdınız, şu son getiremediğiniz yasa bize her şeyi 
anlatıyor. Dün Komisyona geri çektiniz, yarın görüşeceğiz. Bakalım o yasada neler yapıldı? Biz, size “Bu yasa zaten 
olmaz.” demiştik, dilimizde tüy bitti. “Gerçekten bu yasa olmaz, bu yasa zararlı, bu yasa bütün sağlık sistemini dinamitliyor .” 
demiştik, bize inanmadınız, yasayı geçirdiniz Komisyondan ama daha sonra bizim direnmemizle Genel Kurula 
getiremediniz, iyi ki getirememişsiniz -şimdiki düşünceme göre- bakalım gelen tepkileri nasıl değerlendirdiniz? Tek korkum 
var, inşallah daha kötü yapmamışsınızdır, tek korkum bu, inanın Sayın Bakan. 

Şimdi, sizin sunumuzdan yola çıkarak, böyle neleri yansıttınız, sizin gözünüzle ne gördünüz, bizim gözümüzde 
ne görünüyor… Hiç öyle politika da fazla yapmadan sizin sunumuzdan gideceğim. Dediniz ki: “Aile hekimliğini uzmanlara 
yaptıracağız.” Sayın Bakan, uzaktan eğitimle aile hekimlerini uzman yapmaya çalışıyorsunuz, bunu siz de biliyorsunuz, hiç 
değinmediniz buna. Pratisyen hekimlerini uzaktan kumandalı uzman yapmaya çalışıyorsunuz, bir yandan da nöbet tutan 
uzman hekimlere de hakaret etmiş oluyorsunuz. 

Diyorsunuz ki: “Tıbbi endikasyonsuz sezaryenleri engelleyeceğiz.” Allah razı olsun, bunu yapın ama çıkıp da 
Sayın Başbakan “Sezaryen cinayettir.” dediğinde bütün bu söylemlerinizin tamamı çöpe gidiyor Sayın Bakan. Hiçbir hekim, 
hiçbir sağlıkçı, aklı başında hiçbir insan sezaryeni kabul etmez eğer tıbbi zorunluluk yok ise. Ama siz bunu “Sezaryen 
cinayettir, bu doktorlar benim neslimi tüketmeye çalışıyor.” dediğiz zaman, işte o zaman bunun adı tek kelimeyle saçmalık 
olur. 

Bakın, bütçeyi konuşuyoruz. Koruyucu ve temel sağlık hizmetlerine ayırdığınız bütçeden bahsediyorsunuz ve 
bütçenin ne kadar düşük olduğunu görüyoruz. Dün de Çalışma Bakanlığı bütçesinde görüştük, bütçenin yüzde 90’ını sağlık 
hizmeti alanların yüzde 10’una ayırdınız. Kim bunlar? Hastanede yatanlar. Yani, temel sağlık hizmetleri, birinci basamak 
sağlık hizmetleri bütçenin yüzde 10’unu kullanıyor, hasta olup da hastaneye yatanlar yüzde 90’ını kullanıyor. Sayın Bakan, 
burada bir anormallik yok mu? Biz koruyucu hekimliği öncelemek istiyoruz. Çünkü, sosyal devlet bunu gerektiriyor. Anayasa 
size emrediyor, diyor ki: “Ey Hükûmet, ey devlet, halkının sağlığını korumak zorundasın –bu, onun anayasal hakkıdır- sen 
de sağlık hizmetini bir anayasal görev olarak vermek mecburiyetindesin. Eğer, sağlığı koruyamaz isen tedavi edeceksin.” 
Siz ne yapıyorsunuz? Sağlığı korumayı bir kenara bırakıyorsunuz, yüzde 10 bütçe ayırıyorsunuz, bütçenin yüzde 90’ını 
götürüyorsunuz hastanelere, yataklı kurumlara veriyorsunuz. 6 milyarı geçkin bir bütçeniz var, resmî yollarla ödenen ilacın 
yarısı bile değil Sayın Bakan. Yani, SGK’nın resmî olarak ödediği ilaç giderinin yarısı bile değil bu bütçe. Nereye gidiyor bu 
bütçe? Neredeyse tamamı personele gidiyor. Bir tane yatırım kalemi yok, 6 milyarın içerisinde bir tane sağlık yatırımı yok. 
Niye? Çünkü, tamamını aldınız özel sektöre verdiniz. 

Şimdi, ruh sağlığını geliştirme programını gerçekten takdirle karşılıyorum. İnsanların büyük çoğunluğu ruh 
hastası oldu. Bu programı geliştirirseniz Allah sizden razı olsun, gerçekten çok ama çok işe yarayacak. 

Bakın, şimdi, dediniz ki: “Birinci basamakta işler iyi gidiyor.” 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Atıcı, lütfen toparlar mısınız? 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Ve dediniz ki: “Avrupa’dan bize kızamık geldi.” 
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Bir anekdot anlatayım size. Bir hasta uyuz olmuştu, muayeneye geldi, böyle biraz da kültürel düzeyi yüksek bir 

hasta “Siz uyuz olmuşsunuz.” dedik; “Ne demek, ne münasebet, ben uyuz olmam.” dedi. Hoca dedi ki: “Efendim, sizinki 
sosyete uyuzu.”; “Ha, oldu o zaman.” dedi. Şimdi “Sizin bu kızamığınız Avrupa kızamığı, Avrupa’dan geldi.” diyorsunuz, 
Avrupa’dan da gelse, Amerika’dan da gelse, nereden gelirse gelsin kızamık kızamıktır. Niye geldi bu kızamık? Çünkü, siz 
çocuklarımızı yeterince aşılamadınız Sayın Bakan. Çocuk felci de geldi. Çocuklarımızı yeterince aşılamadığınız için geldi. 
Eğer, o zırhı çevreleseydiniz çocuklarımız kızamık da olmazdı, çocuk felci de hiçbir şekilde olmazdı. 

Bakın, sürem yetmeyecek ama bunları tek tek Komisyonda da sizinle konuşacağım. “Randevu sistemi” 
diyorsunuz, niye ücretli 182 Randevu Sistemi? Yani, koskoca devlet, koskoca AKP Hükûmeti kalkıp da 182’yi ücretsiz 
yapamayacak hâle mi geldi? 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – “Hekim seçme özgürlüğü var.” diyorsunuz. 
BAŞKAN – Sayın Atıcı, son cümlenizi alayım lütfen. 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Yok böyle bir şey Sayın Bakan. On gün içerisinde iyileşmeyip de “Tekrar hekimimi 

seçmek istiyorum.” dediğinde iki kat para alıyorsunuz. Söyleyecek çok şey var. 
Şehir hastaneleriyle geleceğimizi sattınız. Tam otuz yılımız, geleceğimiz satıldı. 
“Gemi hastaneleri” diyorsunuz, güzel bir şey, halkın gözünü boyuyorsunuz tıpkı ambulans helikopterlerdeki gibi. 

Sanki sağlık sistemi bitti de gemi… Niye gemi hastanesi? “Efendim, depremden…” Ya, depreme dayanıklı hastane yapın 
Sayın Bakan. Benim gemi hastanesine itirazım yok, yanlış anlamayın, ama sağ gösterip sol vurmayın. Sağlık üzerinden çok 
da siyaset yapmayın. 

“Tütünle mücadele ettik.” diyorsunuz. Tütün üretimi yüzde 20 arttı, tüketimi yüzde 8 arttı. Allah aşkına, böyle 
programlardan, eğer böyle olacaksa sonuçları, lütfen vazgeçin. 

Bakın, son olarak şunu söylüyorum Sayın Başkan. Dediniz ki: “Cepten harcama oranları azaldı.” Hayır Sayın 
Bakan, cepten harcama miktarı artmıştır. Benim cebimden sağlığa çıkan para artmıştır. Devletin bütçesine oranlarsanız 
azalmış gibi görünür ama vatandaşın kursağından çıkan para artmıştır Sayın Bakan. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Bunları da mutlaka konuşmamız lazım. 
2 tane de sorum olacak. 
BAŞKAN – Soruları, soru kısmında alalım. 
Teşekkür ediyorum. 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Dün, soru-cevap kısmında Çalışma Bakanına sordum cevaplamadı, umarım siz 

cevaplayabilirsiniz. 
BAŞKAN – Sayın Hilal Kaplan buyurun. 
MEHMET HİLAL KAPLAN (Kocaeli) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
Sayın Başkan, değerli Komisyon üyesi milletvekili arkadaşlarım, Sayın Bakan, değerli bürokratlar; hepinizi 

saygıyla selamlıyorum. 
Tekrar olmaması adına aynı tümceleri kullanmamaya çalışacağım. Ancak, şunu bilmenizi istiyorum Sayın 

Bakanım: Sayın İzzet Çetin’in espri olarak yaptığı, bir gerçekti. Sağlık Bakanlığının bu kadar bürokratlarının içerisinde 
kadının olmaması ve sağlık alanındaki kadın çalışan sayısının da Türkiye ortalamasının üzerinde olduğunu bildiğim için bu 
rakam sizin ayıbınızdır diye düşünüyorum. 

İktidara geldiğinizden bu yana, sağlık alanında birçok radikal değişikliklere imza attınız, hâlâ da yapmaya devam 
ediyorsunuz. Her gün yeni düzenlemeler, her gün yeni uygulamalar ve bu uygulamaların büyük bir kısmını ne yazıktır ki 
ilgili bürokratlar da değiştirerek, yaşayarak hayata geçirmeye çalışıyor. İşte, önümüzde yine bir torba yasa, yine tam gün 
yasasıyla ilgili bir çalışma düzeni, yine yeniden bir geri alım var. Hâlbuki ana muhalefet partisi olarak bizim de tam gün 
yasasına karşı olmadığımızı, tam gün yasasıyla ilgili taleplerimiz dikkate alınıp detaylı bir inceleme sonucu yakalamış 
olsaydık bugün tekrar bu konu görüşülmezdi diye düşünüyorum. Biz, işin başlangıçta, bu sağlıkta değişim alanında 
yaptıklarınızın iyi olduğunu da ifade ettik, defalarca söyledik ama bunun özelde bir özelleşme olduğunu, bunu kamu 
alanından çıkarıp halkın cebinden yüksek miktarda paralara gidebileceğini defalarca uyardık ve ne yazık ki biz haklı çıktık. 
Son kamu-özel ortaklığı, iş birliğiyle geldiğiniz nokta da sağlık alanına finans bulmakta zorlandığınızın bir ifadesidir ne 
yazıktır ki. 

Ben aynı konuları projeler üzerinden tekrarlamak istemiyorum, zamanımın sınırlı oluşu nedeniyle biraz daha 
somut sorular şeklinde size ifade etmek istiyorum. 

Sayın Başkanım da burada, Türkiye’de sağlık çalışanlarına yönelik artan şiddetle ilgili bir komisyon kuruldu. 
Komisyonun raporu size verileli yaklaşık sekiz ay oldu, yanılıyor olabilirim Sayın Başkan. Sekiz ay içerisinde -dün basına 
da yansıdı- nasıl bir tedbir aldınız ki her ayda ortalama bin kişiye hâlâ şiddet uygulanıyor, sağlık çalışanlarına. Bunun 
yüzde 33’ünün fiziksel, yüzde 67’nin sözlü olduğunu hatırlatarak devlet hastanelerinde, acillerde ve 112’de rakamın 
büyüklüğünü size hatırlatmak istiyorum. Verdiğimiz raporun hiçbir önemi yoksa, alınması gereken tedbirlerle ilgili sizin 
Bakanlığınız, Adalet Bakanlığıyla ilgili hiçbir önlem alınmayacaksa bu Meclis araştırma komisyonlarının yaptıkları 
raporların da raflarda kalmasının hiçbir anlamı yok.  

Yine, dün ulusal basında çıkan bir haber var. Doğrusu üzüldüm, Bakanlığınızın bilgisi var mıdır bilmiyorum. 
Milletvekillerinin üniversitelerde öğretim üyelerine katkı payı ödemeden muayene olmak isteğinin Bakanlığınız tarafından 
yönlendirildiği ve Türkiye Büyük Millet Meclisinin talebi olduğu şeklinde bir açıklama var. Acaba, Türkiye Büyük Millet 
Meclisinde milletvekillerinin özel hastanelerden getirdiği faturalar çok yüksek de bu faturalardan vazgeçmek, bunun için 
böyle bir uygulamaya mı koyuluyorsunuz ya da bu konuda bir bilginiz var mı? Bu, gerçekten kamu vicdanını rahatsız eden 
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bir olay. Asgari ücretle geçim şartlarının zor olduğu bir ülkede, asgari ücretle geçinen kişinin, üniversiteye gittiğinde 
öğretim üyesine katkı payı ödediği bir ortamda milletvekillerini bu katkı payından muaf tutmak gibi abes bir şey olacağı 
kanaatinde değilim.  

Yine, birkaç pratik soru sormak istiyorum. Yeni uygulamalarla özel hastanelerde, SGK tek kullanımlık 
malzemelerle ilgili, biliyorsunuz, bir 10 bin lira ceza verdi, tekrar kullanılma noktasında. Bu cezayı yeni uygulama 
alanlarıyla kaldırdınız. Amacınız ne? Tek kullanımlık malzemenin tasarrufu adı altında, yeniden kullanımının ciddi sağlık 
sorunlarına neden olduğu –hekimsiniz, en az benim kadar biliyorsunuz- gerek kardiyolojide gerek anjiyoplastide, 
laparoskopik ameliyatlarda, göz ameliyatlarında bu hadise çok ciddi bir şekilde önümüze gelecektir.  

Yine, son dönemde Bakanlığınız ve Kızılay Başkanı tarafından da sık sık dillendirilen ama kamu vicdanını 
rahatsız eden bir noktayı paylaşmak istiyorum, ilaçta haram-helal tartışması. Sayın Bakanım, Türkiye’deki sağlık 
uygulamalarının en yetkilisi sizsiniz. Bu konuyla ilgili lütfen çıkın, sağlıklı, yapıcı bir açıklama yapın. Birileri eğer bu konuda 
bir çalışma yönetiyorsa… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Kaplan, lütfen toparlar mısınız.  
MEHMET HİLAL KAPLAN (Kocaeli) – Teşekkür ederim.  
Yapıyorlarsa bununla ilgili bir çalışmayı lütfen gözden geçirmenizi istiyorum.  
Son bir sorum size… Yine bu torba yasada gündeme gelecek, kurum doktorlarıyla, iş yeri hekimliğiyle ilgili bir 

çalışma düzenlemesi var. Yürürlükte olan bu 480 sıra sayılı Kanun’da tüm hekimlere mesai saatlerinin dışında, hatta 
bazılarına mesai saatlerinin içinde dahi iş yeri hekimliği yapma hakkı getirdiniz. Kurum hekimlerinin performans ve döner 
sermayeden pay almadıkları göz önünde bulundurulduğunda, kurum hekimlerinin 57 saatlik olan ek çalışma süresinin 30 
saate indirilmesi bir eşitsizliğe yol açmaktadır. Bununla ilgili bir çalışmanız var mıdır? 

Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
BAŞKAN – Sayın Kaplan, teşekkür ediyorum. 
Sayın Günal… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Teşekkürler Sayın Başkan.  
Sayın Bakan, değerli milletvekilleri, kıymetli bürokratlar, saygıdeğer basın mensupları; hepinizi saygıyla 

selamlıyorum.  
Sayın Bakan, ben daha diplomatik bir dille Sayın Çetin’in söylediğini söyleyeyim. Sağlık hizmetlerinde işin güzel 

tarafları, cazip tarafları anlatılıyor, öbür tarafları kapatılıyor, işin özeti bu. Tabii, “önce insan, önce sağlık” diyoruz, devletin 
sosyal devlet olarak birinci önceliklerinden birisi, insanlarımızın sağlığını korumak ve onlara sağlık hizmetleri sunmak, 
bunda hepimiz ittifak hâlindeyiz ve sağlık politikalarının da bu çerçevede, bir siyasi enstrüman olmanın ötesinde, devletin 
sorumluluğunu yerine getirmesinin bir unsuru olarak görülmesi gerektiği kanaatindeyiz, baştan onu söylememiz lazım. 
Yapılacak yatırımlar, harcamalar insanımızın sağlığını korumaya yöneliktir ancak burada sorgulamamız gereken bir şey 
var: Acaba bizim tahsis ettiğimiz bu kaynaklar, bu amaca yönelik olarak kullanılıyor mu, kullanılmıyor mu? Ne kadar etkili 
kullanılıyor? Koymuş olduğunuz performans kriterlerinde önümüzdeki yılın hedeflerine ne derece uyabiliyorsunuz? Bizim 
bütçede, burada sorgulamamız gereken şey, “Sağlığa tahsis ettiğimiz kaynaklar etkin kullanılıyor mu, yerinde kullanılıyor 
mu?” konusu. Dolayısıyla, burada baktığımız zaman, bu harcama artışı böyle devam ederse sağlıkla ilgili hem Sosyal 
Güvenlik Kurumunun, Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığının hem de Bakanlığınızın yapmış olduğu harcamalardaki 
artışların bir şekilde etkili olması gerekiyor. Bu trend devam ettiği takdirde bunun sürdürülebilir olmaktan çıkacağını 
düşünüyoruz. Tabii ki birazdan artı unsurlarına, başta “şehir hastaneleri” dediğiniz ucube yatırımlara geleceğiz ama esas 
itibarıyla öncelik alanlarını belirlemek gerekir diye düşünüyorum.  

Baştan bu çerçevede, özellikle yaklaşım olarak hastanecilik anlayışının, özel hastanecilik anlayışının 
yaygınlaşmasını doğru bulmuyoruz. Neden bulmuyoruz? Bu, sizin söylemiş olduğunuz kapsamda, halkın sağlığını 
korumak -en son Sayın Atıcı söylerken süresi yetmeyince diğer konulara geçti- koruyucu hekimlik kısmı sadece özel 
hastanelerde veya şehir hastanelerinde olması gereken bir şey değil. “Birinci basamağı geçip ikinci, üçüncü basamağa 
artıracağız.” diyorsunuz. Burada, kitapçıkta da baktım, 2013, 850 duruyor, kamu hastanesi sayısı; 2014 duruyor, 
üniversite hastanesi sayısı duruyor ama özel hastane sayısı 2014’te 463’ten 515’e çıkıyor demek. Ha, bunları 
yadırgadığımız için söylemiyorum ama nereden, kurulan izinleri mi var, bu tarafa doğru yeni bir teşvik mi yapıyoruz? Bir yıl 
içerisinde bu kadar yeni hastane devam edecek mi bilemiyoruz. Bir taraftan büyük şehir hastaneleri yapıyorsunuz.  

Burada söylemeye çalıştığımız şey, asıl bu maliyetlerin düşmesi, etkinliğin olması için birinci basamak sağlık 
hizmetlerinin güçlendirilmesi gerektiğini söylüyoruz. Oysa biz ikiden üçe doğru daha fazla bir ağırlık veriyormuşuz gibi 
geliyor hem devlet olarak hem özel sektördeki büyük hastaneleri teşvik ederek. Burada birçok küçük tesisin kapanmasına 
vesile olduğunu bazı düzenlemelerle, şu anda da devam eden birtakım sorunlarla, maalesef, bu şekilde küçük, birinci 
basamak özel hastane dediğimiz polikliniklerin de kapanmaya zorlandığını biliyoruz. Bu acaba etkili bir model midir, nasıl 
bir sonuç getirecek, bunu iyi düşünmemiz lazım. Bu kapsamda, siz yeni bakan olduğunuzda elinizde bulduğunuz bu 
kamu-özel ortaklığı çerçevesindeki tartışmayı hatırlıyorsunuz. Hâlâ tam gaz gidiliyor gibi. Biz size uyarılarda bulunmuştuk, 
“Bu model bu şekliyle doğru olmaz. En azından birkaç tanesini bir uygulayın, bir bakın.” diye. Ben gördüm ki Sayın 
Başbakanla beraber sizler de geçen gene birkaç temel atma törenine tam gaz devam ediyorsunuz. Bununla ilgili Sayın 
Cevdet Yılmaz’a kanundan sonra soru önergesi vermiştim. O kabaca bir cevap vermiş ama uygulamaların sizin 
tarafınızdan yapılacağını, kendilerinin yetkisinin sadece buradaki projelerin başlangıç aşamasında onay yetkileri 
olduğunu… Uygulamaya ilişkin sorduğum birçok şey gitmiş. Özellikle, ön fizibilite ve kesin fizibilite arasında farklar 
olduğunu söylemiştim, bunların hastane bazında dökümünü istemiştim. Şimdi, bu konularda sizlerden bir açıklama 
bekliyorum. Normal şartlarda, kanun sonrasında da bakanlarımız orada sorduğumuz soruları daha sonra cevaplıyor ama 
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sizin o anda yeni başlamış olmanızı da dikkate alarak işi çok ileriye götürmemiştik. Ama ben hâlâ merak ediyorum, 
Bakanlığınızın hâlâ ihale yetkilisi, harcama yetkilisi Kamu Özel Ortaklığı Başkanı olarak duruyor mu, yoksa Sağlık 
Yatırımları Genel Müdürümüz artık yetkisini aldı mı? Sayın Müsteşar da biliyor, uzun tartışmıştık, bu konulardaki soruları 
tekrar size de yönelteceğim. Sayın Yılmaz’dan gelen cevaplar genel olarak verilmiş ve bu konulara sonra tekrar bakarız 
gibi kalmış. Belki, tam cevap vermezseniz soru önergesi olarak da ayrıntılı olarak göndereceğim.  

Burada, hakikaten bu hastanelerin, bu şekliyle yapılmasında geçen yılın yatırım programında -bu sene de 
ayrıntısı geldiği zaman bakarız- olan toplam yatırımlara baktığımız zaman -Kalkınma Bakanlığı Müsteşar Yardımcımız da 
buradaydı, vermiş olduğu bilgilerle- mevcut, şu anda devam eden kamunun kendi normal ihale yöntemiyle yani Sağlık 
Bakanlığı olarak açmış olduğunuz ihaleler tamamlandığı zaman, orta ve uzun vadeli on binde 30 hedefine ulaşılacağını 
arkadaşlarımızla tartışmıştık. Peki, buna rağmen niye şehir hastanelerinde, bu komplekslerde, kampüslerde -ne 
diyorsanız- ısrar ediyorsunuz? Yani, zaten orta vadede sağlıktaki yatak hedefine, şu anda mevcut 2014-2015 içerisinde 
tamamlanacak olan ve yatırım programı içerisinde yer alan 5,2 milyar civarındaki toplam hastanelerle beraber zaten yatak 
kapasitemiz tamama erişiyorsa sadece yatak kalitesinin -yıldız artırma gibi- iyileştirilmesi için bu kadar seneyi, önümüzdeki 
yirmi beş otuz seneyi biz neden bu modelde ısrar ederek heba ediyoruz ve geleceğimizi ipotek altına alıyoruz, ben 
anlayamadım. O gün… 

SADIK BADAK (Antalya) – Döviz kazandırmak için.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) –Döviz kazandırmak sadece… Kaç tane? 18 tane şu anda bitmiş proje vardı.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU ( İstanbul) – Yabancılara yapın.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Onun için, döviz kazandıracaksak siz özel hastaneleri teşvik ederseniz gelin 

Antalya’ya, orada gelen yabancı turistlere nasıl hizmet ettiklerini, sigorta şirketleriyle hangi anlaşmayı yaptıklarını siz 
biliyorsunuz, arkadaşlarımız da biliyor. Bunun döviz kazandırmayla alakası yok, birilerine bir yerleri kazandırmak oluyor. 
Daha önce de sordum: Ankara’da, Bilkent’teki hastanenin -o zaman söyleyeyim arkadaşlar- ekine Numune Hastanesi’nin 
yerini, İhtisas Hastanesi’nin yerini koymanın ne anlamı vardı? Siz biliyorsunuz, şimdi benim vaktim olmadığı için ayrıntısına  
girmiyorum, burada kanun görüşülürken söyledik. Yanına paket yapıp alışveriş merkezi olabilecek yerleri koymanın, bir 
sürü müştemilatına koymanın dövizle ne alakası var? Birilerine oradan alışveriş merkezi, yan tesisler vermiş oluyoruz. 
Dolayısıyla, burada bu sistemi bir gözden geçirmemiz lazım, buna tam gaz devam etmeyin diyoruz, özeti bu. Eğer bunlara 
böyle devam edersek önümüzdeki yirmi beş otuz sene de geri dönüşü olmayan bir yola… Yapın, bir iki üç tanesini, en 
büyüğünü bir görelim, sistem nasıl gidiyor, aksaklık ne, maliyeti nedir? Bir aciliyeti yok, yeni yatak kapasitesi 
yaratamıyorsunuz, biliyorsunuz. YPK’nın kararını okudum burada, Sayın Müsteşar biliyor. Sadece onların yerine yeni şey 
yapıyoruz, kapatıyoruz hastaneleri, Etlik’de var, burada biliyorsunuz sadece Ankara’daki örneklerimiz var. Sonra yine 
tartışırız arkadaşlarımız merak ederse ama…  

Değerli arkadaşlar, bunun ötesinde burada Sayıştay raporlarımız var bizim. Birkaç tane onlarla ilgili de 
hususlara değineceğim. Tabii, değinilecek konu çok ama daha sonra onlara bakarız. Sağlık Bakanlığınınkinde merkez 
döner sermayesiyle ilgili birtakım sorunlar olduğunu söylüyor Sayın Bakanım, kısa kısa geçeceğim. Bu döner sermaye 
işletmeleri muhasebe yönetmeliğine tabi olmadığını…Siz de kendinize göre gerekçeler sunmuşsunuz ama bu konuda bize 
bilgi verebilirseniz, bazı ön ödemeler kapatılmamış… “İşletme vasfına dönüştürülsün, normal bir döner sermaye ödeme 
yeri olmasın.” diyor. Ama asıl Kamu Hastaneleri Kurumuyla ilgili kısmında ciddi bulgular ve uyarılar var.  

Şimdi, en önemlisi de bazı ek göstergelerin kanuna aykırı bir şekilde ödendiğini söylüyor. Burada bir sürü 
değişik maddeler var, 2’nci maddesinde; makam tazminatı, yardımcı hizmetlere ek ödeme, sağlık hizmetlerine ek gösterge 
ödemesi, ikinci görev aylığı ödemesi gibi devam ediyor. Demek ki bu 657’ye aykırı bir şekilde birtakım ödemelerin 
yapıldığı, sizin de iştirak ettiğiniz… Ama “2013 yılında…” 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – “…bunları düzelteceğiz.” demişsiniz.  
Toparlıyorum Başkanım.  
(Başkanlığa Başkan Lütfi Elvan geçti.) 
BAŞKAN – Lütfen.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Bunlarla ilgili bir gelişme var mı? Yeni sisteme geçildi mi, onu merak ediyorum.  
Bir de, yine, Kamu Hastaneleri Kurumunun döner sermayesinde de uyarılar var. “Buradaki mali tabloların tam ve 

doğru olmadığı, mali tabloların birbirini doğrulamadığı, hesap kayıtlarının gerçeği yansıtmadığı görülmüştür.” diyor özet 
itibarıyla. Demek ki, burada da bir eksiklik var. Esas itibarıyla da, finansal değerlendirme katsayısının yanlış 
uygulanmasından kaynaklanan birtakım hatalar, usulsüzlükler bulunduğunu söylüyor. Vurgulanacak hususlarda da yine 
promosyon ihalelerine ilişkin birkaç eleştiri var, bankalardaki hesap tutmaya ilişkin. Ayrıca, fiilî stok durumunda da yine 
4’üncü maddede, tıbbi malzemelerle ilgili birtakım… Ya stok programında bir şey var, izlenemiyor veya kayıtlarda birtakım 
sıkıntılar olduğunu söylüyor.  

En son olarak, dün Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanınıza da söyledim ama Medula Sistemi’ndeki kayıtlarda 
da -hem orada hem burada- birtakım farklılıklar olduğu görülüyor. Yani, bize hastanelerin gönderdiği faturalarla 
sistemdekiler arasında birtakım sıkıntılar olduğu, fazladan faturalandığı -özet olarak söylüyorum- konusunda burada 
bulgular var. Tabii, biz yine bütün bakanlara söylediğimiz gibi diyoruz ki: Bize Sayıştay bunları çok özet gönderiyor, sadece 
uyardığı maddeleri söylüyor. Bunun ayrıntısı, dökümü, bir şeyi varsa bizleri de bilgilendirebilirseniz veya eksikliğin 
giderilmesi yönünde yapılan çalışmalar varsa seviniriz.  

Kurumların bütçesinin hayırlı olmasını diliyorum, saygılar sunuyorum.  
BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyorum.  
Sayın Tüzel, buyurun.  
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Süreniz beş dakika.  
ABDULLAH LEVENT TÜZEL (İstanbul) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli Komisyon üyeleri; hepinizi 

saygıyla selamlıyorum.  
Sağlık Bakanlığı bütçesinde öncelikle yurttaşların sağlık hakkını konuşuyoruz ama sağlık hakkı tabii 

hastalandıktan sonra alınacak hizmetleri kapsamıyor. Genellikle böyle algılanıyor ama öncelikle beslenme, barınma hakkı 
olmak üzere temiz bir çevrede, ulaşılabilir bir temiz su hakkı, yeşil alan ve tabii ki çalışan emekçiler için iş sağlığı ve 
güvenliği ortamının hazırlanması, yine sağlıklı bir hamilelik, sağlıklı bir çocukluk yaşamı… Bütün bunlarla birlikte bir sağl ık 
hakkını konuşuyoruz ve başta sağlık emekçileri sendikaları olmak üzere bu hakkı talep edenler bugün bu bütçe 
görüşmelerinde hastane önlerinde açıklamalar yapıyorlar. Onları da selamlıyorum.  

Sağlık alanında en büyük sorun, tabii, bu Sağlıkta Dönüşüm Programı’yla sağlık hizmetinin bir kamu hakkı ve 
kamu hizmeti olmaktan çıkartılıp özel sektörü zenginleştirmeye dönük bir piyasalaştırma politikası olması. Gerçekten, 
Hükûmet bu sağlıkta dönüşümün başarılı olup olmadığını sorgulamalıdır. En büyük tehdit piyasalaştırmadır ve bu 
piyasalaştırma hastayı da sağlık emekçisini de çok acımasızca vurmaktadır. Özellikle, sosyal sigortalar ve genel sağlık 
sigortası uygulamasından sonra yani son dört beş yıldır bu sağlık hizmetleri sunumuyla finansmanın ayrılması ve Kamu 
Hastaneleri Kurumu uygulaması özellikle özel sektörü büyütmüştür, bütün kaynakların bu alana akmasını sağlamıştır. 
Yurttaşların da, işte, her gün artan oranlarda-biraz önce de örnekleri verildi, bir telefon parası da dâhil olmak üzere- katkı, 
katılım paylarıyla cebinden ödediği paralar çok daha artmaktadır. En son bu sosyal güvenlik şemsiyesine katılmadığı yani 
prim ödemediği için borçlu çıkartılan 550 bin kişiye bir seçim yatırımı olarak “af” söylentisi kamuoyunda dolaşmaktadır. 
Hükûmetin büyük bir PR çalışması olarak sunduğu şehir hastaneleri projeleri…  

SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Levent Bey, bu 550 bini, kaçırdım orada.  
ABDULLAH LEVENT TÜZEL (İstanbul) – Evet, 550 bin kişinin borçlu çıkartıldığı Sayın Bakan, böyle bir gazete 

haberleri. Bunu bir araştırmanızı ben de öneriyorum, bizdeki bilgiler bu yönde.  
Bu, Kamu Özel Ortaklığı şehir hastaneleri, kampüs uygulamaları özel sektörü büyütmenin çok çarpıcı örnekleri olmuştur 
büyük inşaat firmaları, ihale yöntemleriyle. Şimdi, en dikkat çekici yönü, tabii, bunlara yüzde 70 doluluk garantisi verilmes i. 
Yani daha baştan, sağlıklı olmayan bir toplum işareti buradan verilmekte. Bu anlaşılabilir bir şey değil tabii ki.  

Yine, büyük bir sağlık uygulaması olarak sunulan aile hekimliğinin gelmiş olduğu nokta: İşte, geriye doğru on 
dört aylık kira borcu çıkarılan 22 bin aile hekiminden söz edilmekte.  

Sağlık bütçesinde ve Sosyal Güvenlik Kurumu bütçesindeki kara delik şikâyetleri, aslında yine gözler buraya 
çevrilirse görülebilir. Son beş yılda özel hastanelere yurttaşların ödediği fark ücretinde artış yüzde 700’ü bulmuştur. Yani 
bu, yurttaşın cebinden ve bütün bütçe kaynaklarından çalınan paradır.  

Şimdi, son olarak, burada sıkılaştırma tedbirlerinden Hükûmet söz etmekte. Bu karşımıza nasıl çıkacak? İşte, 
göz ve diş sağlık hizmetlerinin kapsam dışına alınması, kimi ilaçlarda kısıtlamaya gidilmesi gibi.  

Şimdi, tabii, esas unutmamamız gereken, bu hizmeti sunan sağlık emekçilerinin şikâyetleri. Şiddet ve 
performans konusundaki şikâyetler ayyuka çıkmıştır. Yine ek ödeme haklarındaki keyfî uygulamalar, kimi zaman 
ödememeler, geç ödemeler gibi yine çok çarpıcı bir şekilde bu Kamu Hastane Birlikleri uygulamasından sonra kullanılan 
sağlık malzemelerindeki eksik ve kalitesiz malzeme şikâyetleri, eldiven bulamadığını, oksijen kanülü bulamadığını 
söyleyen hemşireler ve sağlık hizmetlileri… Bunlar bu sektördeki çarpıcı gelişmeler. Yine otomasyon arızaları, bu hizmeti 
sunan sağlık emekçilerinin en büyük şikâyetleri.  

Sağlık Bakanlığı, bugün en büyük taşeron durumundadır, 160 bini bulan rakamlar söylenmekte.  
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Tüzel, lütfen tamamlar mısınız.  
ABDULLAH LEVENT TÜZEL (İstanbul) – Hacettepe Üniversitesinde atılan 45 taşeron işçisini… Sayın Bakan, 

bununla ilgilenmenizi rica ediyorum. Şu anda hastane bahçesinde direniş çadırı var.  
Aşı politikaları, bugün ifade edildi, kızamık artışı, kuduz aşısının bulunamayışı ve biz neden aşı üretiminde 

vazgeçtik?  
Yine, bu sezaryen uygulamaları konusunda çok şikâyet var yani normal doğumu zorlama nedeniyle çocuk 

ölümleri, sakat doğan çocuklar, eşitsizlik, bölgeler arası eşitsizlik ve ana dilde sağlık hizmeti yine yükselen bir talep.  
Son olarak, Evrensel gazetesinde bir haber, işitme cihazına ulaşamayan ve ihale bekleyen küçük çocuklarımız. 

Bununla da Bakanlığınızın ilgilenmesini diliyorum ve çalışmalarınızda başarılar diliyorum.  
Teşekkür ederim.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
Sayın Çam, buyurunuz lütfen.  
MUSA ÇAM (İzmir) – Sayın Başkan, Plan ve Bütçe Komisyonunun saygıdeğer üyeleri, Sayın Bakan, kamu 

kurumlarının çok değerli yöneticileri, saygıdeğer basın mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Sağlıkta yıllardır birikmiş sorunlar kangren olmuş, ne sağlık hizmetlerinin sunum ne de finansmanının sağlıklı bir 

zemine kavuşturulması için ciddi adımlar atılmıştır. Sorunun çözümü için meslek kuruluşları, her iktidar değişiminde 
sağlığın kamusal bir hak olduğunu ve kamu yönetiminin bu işe bir an önce el atarak köklü çözümler üretmesi gerektiğini 
dile getirmekte ancak hükûmetler bu alanda hiçbir adım atmayarak âdeta sağlık sisteminin çökmesini ve toplum nezdinde 
kamu işletmeciliğinin gözden düşürülerek zamanı geldiğinde liberal kapitalist bir modelin uygulanmasının önünü açmak 
istiyorlardı. 1990'lı yıllar boyunca bir taraftan sessizce hastanelerdeki destek hizmetleri -temizlik, yemek, güvenlik gibi- 
taşeronlaştırılıyor, diğer taraftan medya etkin olarak kullanılarak kamu sağlık hizmetlerinin ne kadar kötü olduğu topluma 
yedirilmeye çalışılıyordu. 1990 yılında Dünya Bankasının dönemin hükûmetinin önüne koyduğu programı her hükûmet 
uygulamak için adım atıyor ancak gerek kısa dönemli koalisyon iktidarları olması gerek ülke gündeminin ağır sorunları 
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nedeniyle hiçbir hükûmet toplumu bu kadar yakından ilgilendiren bir soruna el atmaya cesaret edemiyordu. Dünya 
Bankasının raporu, esas olarak sağlık hizmetlerinin piyasalaştırılması ve devletin bu alandan çekilmesini öneriyordu. 
Sonuçta ne sağlık hizmetini alanlar ne de sağlık hizmeti veren emekçilerin hâlinden memnun olduğu bir durum söz 
konusuydu.  

AKP böyle bir zeminde iktidara geldi. Önceki Sağlık Bakanı Recep Akdağ’ın söylediği gibi, devlet sağlık hizmeti 
sunumunda yer almayacak, sadece dümeni elinde bulunduracaktı. Kuşkusuz dümeni elinde tutmasının amacı da 
özelleştirme gemisinin güvenli ellerde olması ihtiyacından kaynaklanıyordu.  

AKP esas olarak üç şey söylemekteydi. Her ailenin bir hekimi olacak ve hastalar aile bazında takibe alınarak 
birinci basamak dediğimiz temel sağlık hizmetlerindeki sorun çözülecek. Zira, bu alanda hastalar sağlık ocaklarından 
yeterli hizmet alamadıklarını düşünüyor ve bazı alışkanlıkların etkisiyle de doğrudan hastanelere giderek hastanelerde 
aşırı yığılmaya yol açıyorlardı. Bunun çözümünü de bulmuşlardı: Aile hekimliği uygulaması. Buna göre, sağlık ocakları aile 
sağlığı merkezine dönüşecek, hekimler belli sayıda hastadan sorumlu olacaklar, hastalar ise kendilerinden sorumlu bir 
doktorun varlığını bilecekler ve "Benim aile doktorum var." yanılsamasıyla kendilerini iyi hissedeceklerdi. Hekimler ise 
maaş üzerine aldıkları primle biraz daha iyi ücrete sahip olarak çalışmalarını sürdüreceklerdi. Sağlık politikalarının esası 
olan önleyici sağlık hizmetleri, bu programla sağlık hizmetlerinin gündeminden çıkarılmış; birinci basamak sağlık 
hizmetleri, ayaktan teşhis ve tedavi hizmeti veren yerler haline getirilmiştir. Oysa sağlık hizmetinin temeli, toplumun 
sağlıklı yaşamı sürdürebilmesinin koşullarını sağlamak olarak kurulmalıdır.  

Sağlıkta Dönüşüm Programı’yla toplumun hastalanmasının önlenmesi yerine hastaların tedavi edilmesi üzerine 
kurulu bir sistem kurulmuştur. Bugüne kadar uygulamaları değerlendiren hekimlerin büyük kısmının ortak kanaati, aile 
hekimliği uygulaması için ayrılan maddi kaynak ve insan gücü sağlık ocağı sisteminin amacına uygun işletilmesi için 
harcansaydı çok daha etkili bir sağlık sistemi kurulabilirdi. 

Hekim, uygulamanın başlarında maddi olarak önceki döneme göre daha iyi gelir elde eder duruma gelmişse de 
zaman içerisinde işletmenin giderlerinin tamamının hekime yüklenmesi, ASM'lerin 4 sınıfa ayrılarak en kaliteli hizmet 
veren A sınıfına yükselebilmek için ciddi yatırımlar yapmanın gerekli hâle gelmesi ve benzeri sebepler gelirin giderek 
düşme eğiliminde olduğunu göstermektedir. 

İkinci büyük hamle, performansa dayalı ek ödeme uygulaması oldu. Daha öncesinde hekimlerin döner sermaye 
havuzundan eşit olarak yararlandığı ek ödeme sisteminden vazgeçilerek "daha çok çalışan daha çok kazanacak" 
demagojisi ile hekimlere baktıkları hasta kadar prim ödeme sistemine geçildi. Böylece sağlık hizmetinin motor gücü olan 
hekimlerdeki kamu hizmeti algısı törpülenerek kendilerini bir özel hastanede gibi kabul etmeleri aşılanmaya çalışıldı.  

Son olarak ise birkaç hastaneyi birleştirerek kurulan Kamu Hastaneleri Birliği uygulaması yürürlüğe girdi. Artık 
devlet hastaneleri resmî olarak işletme hâline geldi. Hastaneler artık tıpkı özel bir işletme gibi yönetilecekti. Bugüne kada r 
hastaneleri hastanelerin kamu sağlık hizmeti veren yerler olduğu bilinci ve bir hekim duyarlılığı ile yöneten başhekimler 
devre dışı bırakılarak yerine işletme yöneticileri getirilmiş ve bir holding edasıyla daha yukarıda hastane birliği yöneticis i 
olan bir CEO yetkileriyle donatılmış genel sekretere bağlanmıştır. Kamu Hastaneleri Birliği, yönetimi kendisine bağlı olan 
hastaneleri kâr-zarar hesabı üzerinden yöneterek sağlık hizmetinin devamlılığını sağlamaya çalışacaklardır. Bunu 
yapabilmenin yolu bellidir: Üretilen hizmeti mümkün olduğunca ucuza mal etmek için çalışanların ücretlerini baskılamak, 
hizmetin satışını da mümkün olduğunca pahalılaştırmak. Hastaların cepten ödemelerinin giderek artacağı ve tıpkı özel 
hastanelerde olduğu gibi can yakıcı boyutlara geleceği açıktır. Hastaneler, tıpkı özel hastaneler gibi sınıflara ayrılmıştır ve 
önümüzdeki süreçte kamu hastanelerinin de tıpkı özel hastaneler gibi ait olduğu sınıfa göre katkı payı almasının önü 
açılacaktır. 

Sağlıkta Dönüşüm Programı’nın üçüncü önemli ayağı, sağlık hizmetlerinin finansmanı ve genel sağlık sigortası. 
Türkiye'de sağlık hizmetlerinin finansmanı esas olarak 3 ayrı kurum tarafından yapılmaktaydı: Emekli Sandığı, SSK ve 
BAĞ-KUR. SSK ve BAĞ-KUR prime dayalı bir sistem iken Emekli Sandığı kamu bütçesinden kaynak alıyordu. Ücretli 
çalışan ve serbest meslek sahiplerinin primleriyle finanse edilen SSK ve BAĞ-KUR'un bütçe açıkları her zaman sorun 
olmuş ve kamu bütçesine ağır bir yük olduğu dile getirilmiştir. 

AKP, iktidara geldiğinde bütçedeki bu kara deliği kapatacağını, bunun için de reel duruma uyan bir sağlık 
hizmeti finansman modeli kuracağını söyledi. AKP iktidarına göre, sosyal sigortalar sistemini batıran en önemli husus 
erken emeklilikti. Kişiler erken yaşta emekli olarak sisteme az sürede prim ödeyip uzun süre emeklilik maaşı alarak 
sistemi zarara uğratıyorlardı. Bunu önlemek için, emekçilerin "mezarda emeklilik yasası" dedikleri bir yasal düzenleme 
yaparak emeklilik yaşını kademeli olarak 65 yaşına çıkardılar. Oysa sistemin esas kaçağı kayıt dışı çalışmadan geliyordu. 
Çalışanların yarısının kayıt dışı olduğu bir ülkede sistemin sorununu daha tali olan bir sorun olan erken emeklilikte aramak 
açıkça emekçi düşmanlığından kaynaklanıyordu.  

Genel sağlık sigortasının temel mantığı, AKP’nin tüccar mantığı ile birebir örtüşmektedir. Sigorta sisteminin 
finansmanının sağlanması için bir yandan sosyal güvenlik harcamaları kısılacak, cepten harcamalar arttırılacak diğer 
taraftan Sosyal Güvenlik Kurumunun sigorta teminat paketi daraltılacaktı. Yasa çıktıktan sonra 2 TL, 8 TL gibi çok küçük 
miktardaki cepten ödemelerle başlayan kamu hastanelerindeki katkı paylarının yeni hastane birlikleri süreciyle daha da 
artacağı açıktır. Özel hastanelerde yüzde 20-30 katkı payıyla başlayan sürecin geçtiğimiz günlerde yayınlanan mevzuatla 
yüzde 200'e kadar vardırılması sürecin nereye doğru evrildiğini göstermesi açısından önemlidir. Aynı yolu kamu 
hastaneleri de izleyecektir. 

AKP bu süreci başından öngördüğünden vatandaşların sağlık hizmetinin tamamına sahip olabilmesi için genel 
sağlık sigortası yanında ek bir özel sağlık sigortasını zorunlu hâle getirmektedir. Yasada, açıkça, vatandaşın tamamlayıcı 
sağlık sigortası yaptırması tavsiye edilmektedir. Bu yasal düzenlemeye istinaden bir süredir bu sigorta hizmeti özel sigorta 
kuruluşları tarafından vatandaşa sunulmaya başlanmıştır. 
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Sağlıkta Dönüşüm Programı’nın ilk yıllarında vatandaşların hastane ayrımı yapmaksızın kamu-özel istediği 

hastaneye gidebilmesi büyük memnuniyet yaratmıştı ancak bunun bir göz boyamadan ibaret olduğu artık anlaşıl ır hâle 
geliyor. Bugüne geldiğimizde sigortalı bir hastanın özel sağlık kuruluşuna doğrudan gitmesinin önündeki mevzuat 
engelinin kalktığını görüyoruz ancak ödenen katkı paylarının arttırılmasıyla aslında parası olanın bu haktan yararlandığı 
gerçeğiyle karşılaşıyoruz. Bugün devlet hastaneleri her zamanki gibi yoğun ve randevu almakta zorlanılan yerler olarak 
hizmet vermeye devam ediyor. Diğer taraftan bütün vatandaşların GSS çatısı altında olduğu yalanı söyleniyor. Oysa kayıt 
dışı çalışan nüfus, işsizler gibi iki önemli kütle GSS kapsamı dışında kalıyor. 

Sağlık hizmetlerinin piyasalaştırılmasının diğer ayağı ise kuşkusuz emekçilerin ücret ve özlük hakları 
konusundaki taleplerinin bastırılmasıdır. Bu amaca yönelik olarak kamu çalışanlarına grev hakkı hâlen yasaklanmış olarak 
duruyor. Artık hastanelerde temizlik, güvenlik, yemekhane, otomasyon gibi tıbbi sekreterlik hizmetlerinin hemen hemen 
tamamı özelleştirilmiş ve taşeron firmalar tarafından karşılanmaktadır. 

Kamu hastanelerinde taşeron işçiler tam bir köle gibi çalıştırılmaktadır. Yıllık izinleri, fazla mesai ödentileri, 
emeklilik hakları açıkça gasbedilmektedir. AKP iktidara geldiğinde bu tabloyu değiştirmek için hiçbir şey yapmadı, köle 
pazarını yönetmekle yetindi. On beş yıl bir devlet hastanesinde çalışıp bir gün yıllık izin kullanmayan işçilerin var olduğu 
bir ülke burası, yıllarca çalıştığı devlet hastanesinden emekli olduğunda "Sen taşeron işçisin, emeklilik hakkın yok." 
denildiği bir ülkeyiz biz. Oysa biraz iş hukuku bilen herkesin bildiği gibi… 

BAŞKAN – Sayın Çam, lütfen tamamlayabilir misiniz. 
MUSA ÇAM (İzmir) - Toparlıyorum. 
…kamu hizmetlerinde taşeron eliyle çalıştırılan işçiler 4857 sayılı İş Kanunu’ndaki bütün haklardan 

faydalanabilirdi. Çalışma Bakanlığı bu konudaki bütün yargı kararlarını görmezden gelerek açıkça suç işlemeye devam 
etmektedir. Bugünlerde Çalışma Bakanlığı sanki bu gerçeği bilmiyormuş gibi "Taşeron işçiye müjde" başlığı altında bir 
çalışma başlatmış durumda. Oysa yasa hazırlığının içine baktığımızda taşeron sistemini kalıcı hâle getiren ve 
yaygınlaştıran bir uygulamadan başka bir şey değil. 

Sözlerimi şöyle bitirmek istiyorum: AKP iktidarı öncesinde parmakla sayılacak kadar az olan hekime yönelik 
şiddetin bu dönemde patlama yaşaması tesadüf değildir. Başta Başbakan olmak üzere tüm yetkililer sağlık sisteminde 
yaşanan sorunları hekimin sırtına yıkmışlar ve kamuoyuna açık alanlarda açıkça hekimleri suçlamışlardır. Oysa hekimler 
olsa olsa sağlık sisteminin mağduru olabilirlerdi, tıpkı onlara şiddet uygulayan hasta ve hasta yakınları gibi. Medyadan 
sürekli yapılan bu saldırılar vatandaş nezdinde karşılığını bulmuş ve özellikle acil servislerde bir sorunla karşılaşan hasta  
veya hasta yakını kimi kez ölümle sonuçlanan şiddet olaylarına yönelmişler ve bunun haklılığını savunabilme cesaretin i 
gösterebilmişlerdir. 

Son cümlem: Sağlık basitçe alınıp satılacak, üzerinden para kazanılacak bir alan olarak görülmemelidir. Bu 
yaklaşım sağlık çalışanları ile hastalar arasındaki ilişkiyi bozmakta, sağlık hizmetinin kalitesini düşürmektedir. Görünen 
odur ki özelleştirilen sağlık sistemimiz ile yoksulların sağlığa ulaşması daha da güçleşecektir. Türkiye gibi yoksul ve kayıt 
dışı kesimin çok olduğu bir ülkede sağlık ağırlıklı olarak kamusal bir hizmet olarak kalmalıdır. 

Son söz, boşuna söylememiş Atatürk: “Sağlık özel sektöre, özel kurumlara bırakılamayacak kadar ciddi bir 
mevzudur.” Ama ne yazık ki biz bunların tamamını özel hastane sahibi bir Sağlık Bakanına söylemek durumunda kaldık.  

BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyoruz Sayın Çam. 
Evet, Sayın Zozani, buyurunuz lütfen. 
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Teşekkür ederim.  
Vallahi ben de araştırdım, Atatürk’e ait sağlıkla ilgili bir veciz bulmaya çalıştım ama bulamadım, özür dilerim. 

Musa Bey araştırmış, bulmuş.  
MUSA ÇAM (İzmir) – Adil, sen Öcalan söylemiş midir diye bakacaksın. 
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Söylemiş, burada yazılı o. İstersen sana verebilirim biraz sonra.  
Sayın Başkan, Sayın Bakanım, Komisyonumuzun değerli üyeleri, değerli bürokratlarımız, sevgili basın 

mensupları; hepinizi selamlıyorum. Sağlık Bakanlığımızın bütçesiyle ilgili olarak ben de görüşlerimi ifade etmek için söz 
aldım, hepinize saygılar sunuyorum. 

Şimdi, sağlık elbette ki özele devredilemeyecek kadar önemli ve hassas bir konudur çünkü sosyal devlet 
olmanın gereği vatandaşının sağlığı ile ilgilenmektir. Vatandaşın ruh ve beden sağlığını zinde tutmak, sahip çıkmak, 
önlem almak devletin asli görevidir. Üç yıldır bu Komisyondayım, bugüne kadar şahit olduğum bütçe konuşmaları 
içerisinde, hiçbir üyemiz bugüne kadar “Sağlığa niye bu kadar para yatırıyorsunuz?” diye bir ifade kurmadı. Herkes, 
iktidarı-muhalefeti bu konuyu değerlendirirken sağlığa daha fazla yatırım yapılmasını önerdi, bu yönlü bir teşvikte bulundu. 
Dolayısıyla, biz sağlığa yapılan yatırımları sorgulama noktasında değiliz, israf hariç. Herkes bu konuda devletin daha çok 
vatandaşının sağlığıyla ilgili olmasını arzu ediyor, bunları ifade ediyor. Ancak, maalesef Türkiye’de sağlık metalaştırıldı. 
Hastaneler için -özellikle özel hastaneler açısından ifade ediyorum, hatta devlet hastaneleri açısından da böyle bir duruma 
geldik- hasta, müşteri durumuna getirildi. Şimdi, hâl böyleyken bu sistemin sağlıklı işlediğini ifade etmek güç. Devlet 
sosyal olma fonksiyonunu giderek yitiriyor bu alanda. Bütün uygulamalar vatandaşın aleyhine işliyor. Vaktim el verdiği 
sürece tek tek üzerinde duracağım ancak ondan önce özellikle sistemdeki kimi yapısal sıkıntıları ifade edeceğim.  

Mesela “kamu hastaneleri birlikleri” diye bir fonksiyon kurdunuz, oluşturdunuz. Sormak istiyorum, gerçekten bu 
kadar süredir anlamaya çalışıyorum: O  zaman sağlık müdürlükleri ne işe yarıyor? Yani, biz hangi sorunu kamu 
hastaneleri birliğiyle hangi sorunu sağlık müdürlüğüyle paylaşacağız öğrenmek istiyoruz. Bu konudaki görev ayrışımı neye 
göre yapıldı bunu bilelim. İkisinden biri fazla gibi görünüyor bana. Ve ilginçtir son dönemlerde sağlık müdürlükleri pek 
gündemde değil, giderek galiba kapatılacak birimler durumuna getirilmek isteniyor; öyle bir şey varsa bizimle de 
paylaşılmasını arzu ederim.  



 
T B M M  

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 22 

  

 
Şimdi, bu performansa dayalı uygulama, Sayın Bakanım, faciaya dönüştü. Öncelikle iş barışını bozdu. Aynı 

mesaiyi sarf eden 2 hekim arasında bile haksız rekabet yaratılarak bir problem alanı yaratıldı. Yani, hekim olan 
arkadaşlarımız var, daha ayrıntısıyla üzerinde duruyorlar daha iyi bilirler, daha iyi ifade ederler ama bizim de 
gözlemlerimiz ve okumalarımızdan çıkardığımız sonuçlar... Şimdi, bir psikiyatristin hastasına sarf edeceği zaman 
performansa dayandırılırsa sonuç almak mümkün değildir. Bir günde kaç ameliyat yapıldığı, ona dayalı bir performans  
ölçümü yapılıyorsa cerrahlar arasında bir problem yaratmış olursunuz. Dolayısıyla, bu performansa dayalı uygulama 
giderek sorun yumağına dönüşüyor ve bu yumak giderek de büyüyor. Hekimlerin döner sermayeden daha fazla katkı payı 
almak için giderek acil servislere de yöneldikleri görülüyor, uzman hekimlerin. Vatandaş da “Nasılsa ben acil serviste de 
uzman hekim buluyorum.” deme noktasına geldi. Gündüz normal şartlarda gidip tedavi görmek yerine, biraz da o katkı 
paylarından da muaf duruma gelmek için acil servisleri tercih etmeye başladı. Acil servislerde her gün sıkıntı yaşanıyor. 
Sıkıntının yaşanmadığı hiçbir hastane, hiçbir kamu hastanesi yoktur. Bir bütün olarak mademki yeni bir torba, Meclis’in 
gündemine taşıyorsunuz, bence bu sıkıntıları bir enine boyuna ilgili komisyonda tartışıp doğruyu bulma adına iyi bir şey 
yapalım bu konuda. Bu Komisyonun ilgi alanında değildir bu konu. Geçmişte o torba buraya getirilmek istendi, biz bu 
sebeple karşı çıktık “İlgili komisyonda tartışılsın,” dedik ama bu sorunların tamamının orada tartışılıp bir sonuca 
bağlanarak getirilmesi önemli olur. Kamu-özel ortaklığı üzerine inşa edilen sistemle yapılacak hastane kompleksleri 
giderek taşra hastanelerini bitirdi. Bu performans sisteminde de zaten taşra hastaneleri çok ciddi bir sıkıntı yaşıyorlar. 
İnsanlar artık, özellikle uzman hekimler taşra hastanelerine gitmemeye çalışıyorlar. Atanan her uzman istifa edip geri 
dönüyor çünkü alternatifiniz var, özele gidiyor.  

“Genel sağlık sigortası” diye bir uygulamanız var, yeşil kart yerine ikame edildi ama bu genel sağlık sigortası 
kapsamındaki vatandaşlar kamu hastanelerinde tedavi görebiliyorlar, özel hastanelerde tedavi göremiyorlar eğer sevkleri 
yok ise. Bu, adaletsiz bir durumdur, bunu telafi etmenizi umut ediyorum. 

Katkı payı başlı başına bir sorun alanı durumuna geldi. Bakın, açık ifade ediyorum: Hekimlerimiz özellikle 
tedavisi güç, ağır hastalıklarda pahalı ilaç yazmaktan imtina ediyorlar çünkü hastasıyla yüz göz oluyor, kavgalı duruma 
geliyor. Bir dozu 2 milyon, 3 milyon, 4 milyon olan ilaçları yazmıyor çünkü vatandaş o katkı payını ödeyemiyor. Şimdi, siz 
aspirine, antibiyotiğe endeksli bir katkı payı ifade ediyorsunuz, küçük bir rakamdır, kimsenin gözüne gelmiyor ama esas 
sorunun yaşandığı yer burasıdır. Dikkatinizi çekmiştir mutlaka, bütün verilerde, araştırmalarda son dönemlerde gündeme 
gelen noktalardan bir tanesi antibiyotik kullanımının yoğunluğudur. Yani tedavi etmek yerine ağrıyı dindirme uygulaması 
sağlık kuruluşlarında baş göstermeye başladı. Hekimler böyle işin içerisinden çıkmaya başlıyor. 

Başlı başına,  temel sorunlardan bir tanesi sağlık emekçilerinin sorunlarıdır. Taşeronlaşmaya atıfta bulunuldu 
ama hekimlik ve doğrudan sağlık personeliyle ilgili uygulamalar da yavaş yavaş bizi taşeronlaşmaya götürüyor çünkü 
Türkiye’de bu kadar özel sağlık mekteplerinin kurulması, adım adım… Hemşirelik uygulamasında da hatta hatta 
doktorlarda bile artık taşeron uygulamasına rastlarsak hiç şaşmamak lazım çünkü böyle bir yaygınlık oluşuyor.  

Önemli sıkıntılardan bir tanesi de kürtaj ve sezaryen meselesidir. Sizin Hükûmetin çok sevdiği bir konu başlığıdır 
çünkü buradan prim yapılacağı düşünülüyor. Ancak, Türkiye’de düşünmek lazım. Geçenlerde Aile ve Sosyal Politikalar 
Bakanımıza da sordum. Sezaryenle doğuma başvuran insanların gelir düzeylerini hiç ölçtünüz mü? Hangi toplumsal 
katman özellikle buna başvuruyor, bizimle bir paylaşır mısınız? Ve bu sezaryen uygulamasının ne kadarı özel 
hastanelerde… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Evet, lütfen, buyurunuz. 
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – …ne kadarı özel sağlık kuruluşlarında gerçekleşiyor? Bu konuda bir rakamınız varsa 

bizimle paylaşmanızı arzu ediyorum. 
Gördüğümüz tablo şu: Sağlıktaki özelleştirme politikaları böyle bir sorun başlığını önümüze koydu. Koruyucu 

tedbiriniz nedir bilmiyorum ama siz sorun başlığını yarattıktan sonra yani hastalığı ürettikten sonra… Ki bu eğer sorunsa 
mademki Sağlıkçılar Birliğiyle konuşacağız, bir hastalığa dönüşüyor. Önce hastalığı yaratıp sonra tedavisine yönelirseniz 
bu, bir şey ifade etmez, bir anlamı olmaz bunun. Önemli olan, hastalığın üremesine sebebiyet verecek nedenler ortaya 
çıkarmamaktır. Bu nedenler ortaya çıkarıldı ve böyle bir sorun başlığı karşımıza çıktı. İlaçlarla ilgili… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) - ...ilaçlara erişim konusu ve başka konular da var ama zamanımız yetmedi. Soru-cevap 

kısmında bunları da ifade edeceğim. 
Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Soysal, buyurunuz lütfen. 
ERTUĞRUL SOYSAL (Yozgat) – Çok Değerli Başkanım, Değerli Bakanım, değerli bürokrat arkadaşlar, değerli 

basın mensupları; ben de sözlerimin başında hepinizi saygıyla, hürmetle selamlıyorum.  
Bugün önemli bir bakanlığımızın bütçesini görüşüyoruz. Ben de bu bütçe üzerinde görüşlerimi ifade edeceğim . 

Malum olduğu üzere, AK PARTİ iktidara geldiği andan itibaren sağlıkta büyük değişim ve dönüşümü başlattı ve Sağlıkta 
Dönüşüm Programı’nı uyguladı ve üzerinden de tam on bir yıl, on yıl, on buçuk yıl gibi bir süre geçti. Bu zaman zarfında 
devrim niteliğinde birçok reformlar gerçekleştirdi. Bunu biraz önce çok kapsamlı sunumuyla Değerli Bakanımız, kısa ve öz 
sunumuyla ifade ettiler. Ben de bir hekim olarak, bizzat taşrada bunları yaşayarak müşahede eden arkadaşınızım.  

Şimdi, ilk önce, aile hekimliğiyle ilgili ben biraz konuşmak istiyorum. 1980’de ben tıp fakültesine kayıt 
olduğumda arkadaşlar kendi aralarında “Aile hekimliği çıkacakmış, genel sağlık sigortası gelecekmiş.” diye böyle 
aralarında muhabbet ediyorlardı. Biz de merak ettik, sorduk “Nedir bu aile hekimliği?” anlattılar. Benim de hoşuma gitti, 
dedim ki: “Bu sistem güzel bir sistem. O zaman biz mezun olduktan sonra aile hekimliği yaparız yani uzmanlaşmaya, 
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uzman olmaya gerek yok.” diye biz kanaat getirdik o dönemde. Tabii, altı sene bitti, gelen hükûmetler… O zaman 83’te 
ANAP geldi. Hükûmetin Sağlık Bakanı taslak hâlinde böyle bir şeylerden bahsetti, duyduk, Halil Şıvgın’dı hatırlarsam. İşte, 
geldi, geliyor, efendime söyleyeyim. Biz atandık, doktor olduk, hâlâ bekliyoruz aile hekimliği çıkacak, gelecek , 
uygulanacak diye. Tabii, sene 1999 oldu, hâlâ aile hekimliğini uygulayan hiçbir hükûmet, hiçbir sağlık bakanı biz 
görmedik. Biz de artık karar verdik, dedik: “Bu iş olmayacak. Biz artık uzman olmaya karar verelim, uzman olalım da hiç 
değilse mesleğimizi daha rahat icra edelim, belli bir kariyer yapalım.” diye karar verdik ve neticesinde de göz hekimliği 
ihtisası yaptım, ben de şu anda göz hekimiyim. Tabii, bizim Hükûmetimiz geldi, Sağlıkta Dönüşüm Programı’nı bir bir 
açıkladılar ve içerisinde aile hekimliği uygulaması da vardı ve aile hekimliği uygulamasını yaklaşık iki üç sene önce 
başlattık. Aksayan yanlarını düzelterek bugün çok önemli ve güzel bir hâle geldi ve ben biliyorum ki Bakanlığımız aile 
hekimliği ihtisasını da özendirerek hizmetin daha verimli hâle gelmesiyle ilgili büyük uğraşlar verdiğini de ben biliyorum. 
Tabii, verilen bu hizmetlerin neticesinde sağlık hizmetlerine erişimdeki memnuniyet oranı, ilk geldiğimiz 2002’de yüzde 39 
civarındayken  bugün baktığınızda yüzde 75, 76’lara geliyor. Muhalefetteki milletvekili arkadaşlarımız çok ağır eleştiriler 
yaptılar. O kadar ağır eleştirilere rağmen bu kadar memnuniyet oranı acaba nereden çıkıyor, nasıl oluyor, halk bu kadar 
memnun kalıyor, acaba bunun üzerinde de hiç fikir teatisinde bulundular mı, kafa yordular mı, onu da merak ediyorum 
açıkçası. 

Tabii, şehir hastanelerinden bahsetti Sağlık Bakanımız. Şehir hastaneleri, çok Değerli Genel Başkanımızın 
2005’ten itibaren zikrettiği, söylediği, “Benim hayalim.” dediği bir projeydi. Maalesef, önüne engeller çıktı, Danıştaya 
müracaat edildi, yürütmeyi durdurma kararları çıktı. Netice itibarıyla da biz bu sene kanun çıkararak o engelleri kaldırdık, 
şehir hastanelerinin yapımının önündeki engelleri de kaldırmış olduk ve bu süreci de başlattık. Yaklaşık 17 tane  şehir 
hastanesi projesinin sözleşmesinin yapıldığını biliyorum. Hatta temellerinin atıldığını -onlara da geleceğim- 3 tanesinin de 
proje aşamasında olduğunu ve 40 küsurunun da çalışmalarına başlandığını biliyorum. Tabii, bu şehir hastanelerinden biri 
de kendi ilim olan Yozgat’ta yapılıyor. 18 Ağustosta, sağ olsun, Değerli Bakanımız, Meclis Başkanımız, Başbakan 
Yardımcımız Bekir Bozdağ’la beraber temelini attık, çok süratli bir şekilde de inşaatı devam ediyor.  

Tabii “şehir hastanesi” denilince, tam donanımlı, bütün tıbbi cihazlarla donatılmış, otel konforunda, odaların 
içerisinde banyosu, WC’si, buzdolabı, refakatçı odası olan bir sunuş. Tabii, bugüne kadar Bakanlık imkânlarıyla yaklaşık 
yüzde 38’ini biz gerçekleştirdik ancak. Biz bu imkânla eğer yolumuza devam etmiş olsa idik, nitelikli oda sayısına biz 
ancak ve ancak yirmi yıl sonra kavuşabilecektik arkadaşlar. Tabii, milletvekilimizin birisi orada söyledi “Birilerine peşkeş 
çekiliyordur, şudur, budur…” O, onun kendi kanaati. Kesinlikle öyle bir şey olmadığını ben bizatihi biliyorum. Bizim 
arkadaşımızın birisi döviz girdisi sağlandığından bahsetti. Onlardan da önemlisi, yirmi yıl sonra bu güzel imkândan 
faydalanacak halkımız üç yıl sonra faydalanmaya başlayacak arkadaşlar. Bence bu çok daha önemli bir husus . Yani ne 
demektir? Bugünkü imkânlarla eğer biz bu işe devam etmiş olsak, nitelikli oda sayısını ancak yirmi yılda yüzde 90-95 
seviyelerine ulaştırabiliriz. Şu anda yüzde 38’lerdeyiz, Allah izin verirse, 2017 hedefleri doğrultusunda, eğer biz şehir 
hastanelerini hizmete açtığımızda da yine yüzde 50’lik bir pay alacağız ve geri kalan kısmını da peyderpey beş, on sene 
içerisinde halkımızın hizmetine sunacağız. 

Biraz önce sezaryenden bahsedildi. Sayın Bakanım, ben de müşahede ettiğim kadarıyla, kendi ilimde bir 
araştırma yaptım, sezaryen oranı özel ve devlet hastanelerinde yüzde 50’ye yaklaşıyor maalesef ki Anadolu’nun ortasında 
bir il Yozgat. Yozgat’ta böyle olduğuna göre diğer iller nasıldır bilemiyorum. Bunun üzerine bir şekilde gitmemiz lazım. 
Artık nasıl bir önlem alacağız, nasıl bir caydırıcılık yapacağız yani sezaryenle doğumun önüne geçmemiz lazım çünkü ilk 
doğumu sezaryenle yapan kardeşlerimiz ikincide de mecburen sezaryen olmak durumundalar. Yani hem biz genç 
nüfustan dem vuruyoruz “Genç nüfusumuz artsın.” diyoruz ama neticede baktığımızda oranlar çok yüksek. Yani bu 
konuda da ben  ilginizi ve alakanızı istiyorum, nasıl bir önlem alırız, nasıl bir caydırıcılık yaparız onu sizden bekliyorum 
Sayın Bakanım. 

Şimdi, aşılamada da ben şöyle baktım, inceledim, bizim dönemimizle bu dönemi kıyasladım, dağlar kadar fark 
var, yüzde 98’lere, hatta yüzde 100’lere kadar varan bir başarı görüyorum aşılamada. Muhalefetten arkadaşlar kızamıkla 
ilgili, polio’yla ilgili (çocuk felci) vakaların olduğundan bahsettiler. Tabii, geri plana baktıkları zaman bu kızamığın 
Avrupa’daki bir salgından dolayı Türkiye’mize ulaştığını ve önlemlerin de çok süratle alındığını, sayılarının da düştüğünü 
ben buradan bildirmek istiyorum. Zaten biz kızamığı eradike ettik, neredeyse yok yani kızamık da yok, çocuk felci de yok, 
diğer şeyler de yok. Hatta, biz aşılama oranlarımızı da çok artırdık. Yani daha önce 6-7 iken rakam, bugün,  çocuk 
doğduğundan itibaren biz 11 kalemde aşılama yapıyoruz. Bu da çok büyük bir başarı. Tabii bunlar da maliyet gerektiriyor. 

Şimdi, koruyucu sağlık hizmetlerine ek bütçeden ayrılan paydan çok az nasiplendiğini söyledi milletvekili 
arkadaşımız. Eski parayla tam 5,5 katrilyon, halk sağlığı biriminde bu tür işlerde kullanmak üzere para ayrıldığının da 
bilinmesi lazım. Tabii, bizim yatırımlar noktasında da birinci sağlık hizmetlerinde, 2003’le 2013 arasında 1.500 küsur tane 
tesis yaptığımızın da burada bilinmesinde fayda var. 

AYTUĞ ATICI (Mersin) – 70 katrilyonda 5 katrilyon; bunun da sizin bilmenizde yarar var. 
ERTUĞRUL SOYSAL (Yozgat) – Biz onu da biliyoruz ama sizin bunu bilmenizde fayda var.  
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Ben biliyorum, 70’te 5 katrilyon. Tam benim söylediğim rakamı söylediniz. 
ERTUĞRUL SOYSAL (Yozgat) – Değer bir konu sağlık turizmi. Ben göz hekimiyim, gözle ilgili bahsedeceğim, 

Antalya’da, İstanbul’da, Kayseri’de çok güzel gelişmeler var, güzel turlar düzenliyor arkadaşlar. Bir arkadaşımın 
İstanbul’da göz hastanesi var, gelirinin yüzde 55’ini yurt dışından gelen hastalardan temin ettiğini bana söyledi, ben çok 
memnun oldum. Yani bu da çok güzel bir şey, Bakanlığımız da bunun önünü açıyor. Zaten, oradan gelen gelirlerdeki vergi 
indiriminden, düşürüldüğünden de benim haberim var, daha başka çalışmalar da var. Yani bu konunun üzerine de gitmek 
lazım Sayın Bakanım, önü açık bir sektör sağlık turizmi. Ben gözü dedim ama daha KVC noktasında olsun, diğer plastik 
cerrahi noktasında çok böyle hünerli, eli maharetli arkadaşlarımız var, çok hasta çekiyorlar yurt dışından. 
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(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Lütfen tamamlar mısınız. 
ERTUĞRUL SOYSAL (Yozgat) – Bitiriyorum. 
Yani, netice itibarıyla bu son on bir yılda yapılanları halkımız takdir ediyor, halkımız memnun. Tabii, zaman 

içerisinde, önümüzdeki günlerde yapılacak olanları da biliyorlar, onlardan da memnunlar. Ben sizlerin de memnun 
olmasını arzu ediyorum.  

Sözlerimin sonunda da, bu hafta Diş Hekimleri Haftası, ben bütün diş hekimi meslektaşlarımın, kardeşlerimin 
haftasını kutluyorum, işlerinde başarılar diliyorum, kolaylıklar diliyorum. 

2014 yılı Sağlık Bakanlığı bütçesinin de ülkemize, milletimize, Bakanlığımıza hayırlı olmasını Yüce Allah’tan 
temenni ediyor, hepinize saygılar sunuyorum. 

Sağ olun.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Soysal. 
Sayın Öğüt, süreniz beş dakika. 
Diş hekimi olarak biz de haftanızı kutluyoruz efendim. 
KADİR GÖKMEN ÖĞÜT (İstanbul) – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Başkan, Sayın Bakan… 
BAŞKAN – Bu haftanızdan dolayı ilave bir süre de verebiliriz, onu da söyleyeyim. 
KADİR GÖKMEN ÖĞÜT (İstanbul) –  Tamam, teşekkür ediyorum. Aytuğ Bey de hatırladığı için teşekkür 

ediyorum.   
Bu hafta bizim Diş Hekimleri Haftamız. Türkiye’de kutlanışının 105’inci yılı. Bizim için önemli bir bilimsel sürecin 

geçtiğini gösteriyor. Bunun için, katkısı olan tüm meslektaşlarıma, hocalarıma, fakültelere teşekkür ediyorum, onları 
kutluyorum. 

Değerli arkadaşlar, bu vesileyle de sıkıntılarımızı biraz anlatmak istiyorum. Ağız ve diş sağlığının genel sağlığın 
ayrılmaz bir parçası olduğunu bütün dünya deklarasyonlarla kabul etti. Bunu sağlamak için devletin yapması ge reken 
önemli bir iş var. Bu da medya vasıtasıyla geniş kitlelerin bilgilendirilmesi ve bilinçlendirilmesidir. Bunu daha önce TRT 
görüşülürken de, RTÜK Yasası görüşülürken de, RTÜK bütçesi görüşülürken de burada söyledim; mümkün olduğu kadar, 
filmlerin içine kamu spotları yerleştirilmesi veyahut da sanal reklamlar şeklinde bu bilinçlendirmenin yapılmasıdır. Bunu 
Bakanlığımızdan da tekrar tekrar rica ediyoruz. En çok seyredilen dizi filmleri ve normal filmlerin içine bu tür spotların 
konulmasını, sanal reklamların konulmasını, bu  konuda farkındalık yaratmasını Hükûmetimizden tekrar rica ediyoruz 
çünkü bu konu gayet eksik kalmıştır. Maalesef, Türkiye’de, genel sağlıkta olduğu gibi diş hekimliğinin de tedavici edici 
değil koruyucu ve önleyici hizmet hâline gelmesi lazım. Bunun benimsetilmesi ve benimsenmesi gerekiyor. Türkiye’de az 
önce… Elimize maalesef çok geç geçtiği için bakma şansımız çok olmadı, önümde bir şey var, ağız-diş sağlığı 
hizmetlerine şöyle yarım sayfalık bir şey ayrılmış maalesef. Burada da şunu görüyoruz ki tamam, sonuç olarak biz de 
memnun, mutluyuz ama diş sabit protez sayısı 300 binden 6,5 milyona çıkmış. Bu belki olumlu görülen bir şey ama bu 
bize şunu da gösteriyor ki koruyucu hekimlik konusunda neler yapıldığını eğer Bakanlık buraya övünerek koysaydı, “Şu 
kadar çocuğa ağız-diş sağlığı bakımı yaptık, koruyucu önlem aldık, şu kadar fissür örtücü yaptık, şu kadar süt dişi tedavisi 
yaptık.” şeklinde bir hizmet skalası gelmiş olsaydı çok daha iyi karşılaştırabilirdik ama Türkiye’de maalesef bu yani sonuca 
yönelik… Yani, hastalarla konuşuyoruz “Gedik dişimi yaptırdım, Allah razı olsun.” diyor, işte bir başka hastaya 
gidiyorsunuz, “Bütün dişlerimi porselen yaptırdım, Allah razı olsun Hükûmetten.” diyor. Bu konuda bir şikâyetimiz yok ama 
asıl koruyucu hekimliğe devletin gelmesi gerekir diye düşünüyoruz.  

Gine, burada diş hekimi sayısının 7 binler civarında olduğunu görüyoruz. Ağız-diş sağlığı merkezlerinin de 140’a 
çıkmış olduğunu görüyoruz. Daha önceki konuşmalarımızda da söyledim, bu 140 sayısı olumlu ama 140 sayısını mümkün 
olduğu kadar hizmetin gitmediği yerlerde yapmak gerekir diye düşünüyorum. En son, Bakanımızın açtığı yer de galiba 
yine İstanbul’du. Bu hastaneler, ağız-diş sağlığı merkezleri satın alma paritesinin çok yüksek olduğu yerlerde genelde 
yapılıyor; Kadıköy’de var, Bakırköy’de var, Bahçelievler’de var. Yani, daha çok Anadolu’nun hekim gitmeyen, 
ulaşılamayan yörelerinde olmasından yana olduğumuzu söylemek istiyoruz, daha da fazlalaşması gerektiğini söylemek 
istiyoruz ama ağız-diş sağlığı merkezleri -az önce, başta konuşmasını yaptığım gibi- daha çok koruyucu hekimliğe yönelik 
olmalı, 0-18 yaş arası çocukların ve 65 yaş üstü yaşlıların ağız-diş sağlığı yapılmalı diye düşünüyorum.  

Gine burada üç kitapçığı da inceledim, bütçede ağız-diş sağlığına ne kadar harcandığı konusunda bir şey yok. 
Bir beyefendiyle görüştüm, getireceğini söyledi ama henüz gelmedi. Yani, ağız-diş sağlığına sağlık bütçesinin içinde ve 
genel bütçe içinde ne kadar ayrıldığı konusunda bir bilgimiz yok. Biraz sonra konuşmamda da söyleyeceğim, sadece 2011 
yılında 1 milyon 337 bin lira şeklinde bir rakam var elimde. Bilimsel veriler ışığında bu parayla az önce saydığımız tüm bu 
işlemlerin nitelikli yapılmayacağı yadsınamaz bir gerçek. İşlemleri ihale ile en düşük ücreti veren şirketle yapmaya 
çalışmak insan hayatını hiçe saymaktır.  

Değerli arkadaşlar, 2003 yılında başlatılan sağlıkta dönüşüm politikalarını incelediğimizde, Sağlık Bakanlığının 
ağız ve diş sağlığı merkezlerinde 7 bin diş hekimi ve fakültelerde 3.200 diş hekimi ile ağız ve diş sağlığı sorunlarını 
çözmeye çalıştığını görüyoruz. 

Buradaki, fakültelerdeki… 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Buyurun efendim. 
KADİR GÖKMEN ÖĞÜT (İstanbul) – Evet, teşekkür ediyorum anlayışız için. 
Şimdi, Hükûmetimiz burada bütün hastanelere herkesin gidebildiğini söylemekte. Bu, insanları mutlu ediyor ama 

fakültelerin bir eğitim yeri olduğunu da unutmamamız gerekiyor. Yani, çok basit bir dolgu için fakültelerde sıraya giren 
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insanlar var. Orada çalışan 3.500 diş hekiminin daha komplike vakalarla uğraşması gerekirken, son derece sıradan işlerle 
de fakültelerde uğraştığını görüyoruz. Bu da orada eğitim konusunda bir eksikliğe yol açıyor. Bu büyük bir sıkıntı diye 
düşünüyorum. 

Hâlihazırda bir diş hekiminin yapmış olduğu bu performansın sonucunda kıskaç altında kalan diş hekimlerinin 
bir günde ortalama 4 adet kron, 0,7 adet bölümlü veyahut da tam protez, 1,3 adet kanal tedavisi, 8 adet diş temizliği, 4 diş 
çekimi, 1,5 adet çocuk diş çekimi, 8 dolgu, 0,65 adet çocuk diş dolgusu yaptığı görülüyor. Oysaki bu işlemleri yapabilmek 
bilimsel ve evrensel değerler ve gerçekler baz alındığında bir diş hekiminin bu kadar işlemi yapması için günde 15,7 saate 
ihtiyaç var. Bu durum bırakın günlük çalışma süresini hiçbir insani tutumla da örtüşmemektedir. Dolayısıyla, sadece 
rakamlara bakarak bu oranları başarılı saymak ancak gaflet olabilir. Yapılması gereken, hizmet kalitesini sorgulamak ve 
yapılan işin akla, mantığa uygun olmadığını değerlendirebilmektir.  

Burada, yine, tam beş yıl önce Türk Diş Hekimleri Birliği tarafından Hükûmete başta muayenehaneler olmak 
üzere serbest çalışan diş hekimlerine hizmet alınması için sürdürülebilir bir proje sunulmuştur. Sağlık sektörünün tüm 
kalemlerinden kamu hizmeti alınmaktayken bugün sadece diş hekimliği hizmetleri bu kapsamın dışında tutulmaktadır. Bu 
ise zaten dünya ortalamasının oldukça gerisinde olduğumuz ağız-diş sağlığı noktasında her geçen gün daha da geriye 
gitmemize, hem de muayenehanesi bulunan… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
KADİR GÖKMEN ÖĞÜT (İstanbul) – …15 binin üzerindeki meslektaşımızın ümitsizliğe düşmesine sebep 

olmaktadır.  
Sayın Başkanım, iki dakikanızı daha rica ediyorum. 
BAŞKAN – Buyurun. 
KADİR GÖKMEN ÖĞÜT (İstanbul) – 2014’te genel sağlık sigortasının kapsamının daraltılacağı, bundan dişin, 

gözün ve kulağın çıkarılacağı şeklinde birtakım gazete haberleri var. Onunla ilgili yalanlamaları Sayın Bakan yaptı ama bu 
konuda tedirginlik olduğunu söylemek istiyorum. Devlette çalışan arkadaşlarımız bir tedirginlik içinde, onu söylemek 
istiyorum. 

Bu tüm saydığımız sorunların, Sağlık Bakanlığı ve Türk Dişhekimleri Birliği iş birliğiyle Toplum Ağız ve Diş 
Sağlığı Eylem Planı hayata geçirilmelidir diyoruz. Hem hasta hem de hekim açısından uygulanabilir ve sürdürülebilir bir 
strateji ortaya konulmalıdır diyorum. 

Yine, çok kısa bir şey söyleyeyim: ADSM’lerdeki bu ihale sistemi çok ağır çalışmalara yol açmaktadır. Burada 
çalışan diş teknisyeni arkadaşlarımız silikozise yakalanmakta, çok ağır şartlarda çalışmaktadır. 7 kişi şu ana kadar 
silikozis hastalığından ölmüştür. Bu ihale sisteminin gözden geçirilmesi, bilimsel tabana yayılması gerekir diye 
düşünüyorum. 

Yine, tıbbi sekreter arkadaşlarımızdan 40 bin kişi şu anda fakülte mezunu olduğu hâlde iş bulamamaktadır fakat 
halk eğitimlerde çok kısa sürelerle sertifika verilmektedir. Bunun da büyük bir sıkıntı olduğunu söylemek istiyorum. 

En son söyleyeceğim bir şey var, bugün aldığım bir rakamı söylemek isterim arkadaşlar size: Kırk bir yıllık 
hekim, anestezi uzmanı, 55 bin lira ikramiye alacak, 1.650 lira aylık maaş alacak. Bu doktorun nasıl geçineceği 
konusunda size sorular soruyorlar. Bu iş riskinin onlara çalışma sürelerinde verilmesi gerektiğini düşünüyorum.  

Bu taşeronlaştırmayla ilgili olarak da en son Kütahya’da yapılan ağız-diş sağlığı merkezinin ihaleyle verilmesine 
bütün diş hekimleri odaları, tabip odaları ve sendikalar karşı çıkmıştı. Bunun sonucunda geri adım atıldı ama bu geri adım 
atılması Hükûmetin bundan vazgeçtiği anlamına gelmiyor, buna bütün diş hekimlerinin direneceğini söylemek istiyorum.  

Bana müsamaha gösterdiğiniz için de teşekkür ederim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Diren, diren! 
BAŞKAN – İyisiniz değil mi? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Diren diş hekimi! 
KADİR GÖKMEN ÖĞÜT (İstanbul) – Eyvallah. 
BAŞKAN – Evet, Sayın Akçay, buyurunuz lütfen. 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Evet, teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bakan, sayın milletvekilleri, Sağlık Bakanlığının değerli mensupları, değerli basın mensupları; hepinizi 

saygıyla selamlıyorum. 
Çok Değerli Bakanım, muhterem arkadaşlar; bundan on yedi-on sekiz sene evvel Manisa’da Sosyal Sigortalar 

Kurumu İl Müdürlüğü binasına bir yeni asansör yapılmıştı ve bu asansörde törenle açılmıştı ve il zevatı katılmıştı, 
televizyonlar, gazeteler. Çok ilginçtir, Avrupa’da da yankı uyandırmıştı bu asansör açılış töreni. Şimdi, benzeri bir töreni de 
yine bu ay içerisinde geçtiğimiz hafta Manisa Devlet Hastanesinde yenilenen -eskisi arızalandığı için- tomografi cihazının 
açılış töreni yapıldı Sayın Hüseyin Tanrıverdi’nin katılımıyla, arkadaşlarıyla. Şimdi, tabii, Manisa Şehir Hastanesi bu kadar 
şehir efsanesine dönüşmüşken böyle bir açılışın, törenin veya tanıtımın yapılmasını da yadırgadığımızı ve biraz da komik 
bulduğumuzu da ifade etmek istiyorum. Şimdi, bu törenlerden ziyade Sayın Bakan, Bakanlığınızın yaklaşık 2004’ten bu 
yana âdeta şehir efsanesine dönen Manisa Şehir Hastanesiyle ilgili gelişmeler hakkında Bakanlığınızın somut, net rakam 
ve tarihlerini almak isteriz. 

560 yataklı -rakamlar sürekli değişiyor- en son 568 yataklı Manisa Şehir Hastanesinin aralık ayında Sayın 
Başbakanın katılımıyla temelinin atılacağı ifade edildi. Bunun maliyeti ne olacak, bir? Ne kadara mal olacak?  

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – 28’inde açılacak… 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Uğur Bey, sen cevap verme, Sayın Bakan cevap versin. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Hayır, 28’inde temeli atılacak diye söylüyorum. 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Tamam, teşekkür ediyorum. Sağ ol. Kusura bakma. 
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Şimdi, maliyeti ne olacak? Yıllık kira bedeli ne olacak? Kaç yıllık sözleşmeli, yirmi beş yıl mı, otuz yıl mı, kırk yıl 

mı? Bunları öğrenmemiz gerekiyor ve ondan sonra bu diğer hususları görüşmemiz gerekir. 
Bir diğer husus, Sayın Bakan, değerli arkadaşlar; şimdi Adalet ve Kalkınma Partisinin on bir yıllık icraatında 

benim olumlu gördüğüm ve burada, komisyonda ve değişik ortamlarda da dile getirdiğim SSK, BAĞ-KUR, Emekli Sandığı 
gibi kurumların birleştirilip, tek çatı altında toplanması, gayet mantıklı bir yönetim anlayışına uygun bir husustur. Bu 
çerçevede, devlet hastaneleri ve SSK hastaneleri de birleştirilmiştir. Her ne kadar bunların birleştirilmesinde sorunlar 
yaşansa da aksamalar olsa da bazı sağlık, ilaç harcamalarında fahiş artışlar olsa da geçici bir süre içinde, mantalite 
olarak, felsefe olarak doğrudur. İyi, güzel de bu kadar yönetim birliğini savunan veya savunduğunu düşündüğümüz bir 
Hükûmet, taşrada, illerde, sağlık müdürlüğü, halk sağlığı, Kamu Hastaneleri Birliği gibi sağlık yönetiminde doğrusu tam bu 
mantaliteye uymayan bir yapılanma görüyoruz ve şimdi, şu anda, Manisa’nın bütün ilçelerinin sağlık personeli, malzeme 
ve fiziki ortam bakımından ciddi sorunları bulunmaktadır.  

Şimdi, sadece Alaşehir Devlet Hastanesinden bahsetsem, hastane yeni bir hastane, yenilendi, fakat servisleri 
kapalı, doktorları yok, hastalar sürekli Salihli ilçesine sevk ediliyor, bazen bir film çekmek için, bir tomografi için, ultrason 
için Salihli’ye gönderiliyor. Ve hastanenin geçici tesliminin de sağlıklı ve doğru yapılmadığı, pek çok noksanlarıyla birlikte 
teslim alındığı kanaati var, asansörü arızalı. Mutlaka bir an evvel, acilen el atılması gereken bir husus ve hekim açığının 
da bir an evvel giderilmesi gerekir.  

Hakeza Turgutlu, yardımcı personel, hemşire açıkları nedeniyle hizmetlerinde aksamalar var.  
Şimdi, değerli arkadaşlar, sağlık harcamalarının gün geçtikçe biraz daha arttığını görüyoruz, zaman zaman dile 

getirdiğimizde de “Sağlık harcamalarına yatırımdan, verilen önemden dolayı.” deniliyor ancak işlerin iyi oluşundan değil de 
TÜİK verilerine bakarsak bunun tam tersi olduğu sonucu ortaya çıkıyor.  

10 Ekim 2013 tarihinde, TÜİK sağlık harcamaları istatistikleri verilerini yayınladı, 2009-2012. Bu yıllar, doğrusu 
sağlıkta yapılan bu propagandayı yanlışladı.  

İstatistiklere göre, devletin sağlığa harcadığı paranın oranı düşmüş fakat vatandaşların cebinden çıkan sağlığa 
harcanan para artmıştır. İnsanların sağlığa daha fazla para harcaması, başarılı bir sağlık politikasına işaret etmez.  

TÜİK verilerine göre, toplam sağlık harcaması 2012 yılında 76 milyar 358 milyon lira olarak gerçekleşmiş ve bu 
verilere göre kişi başı sağlık harcaması 2012 yılında 1.020 liradır. Kişi başı sağlık harcamasının 2009’dan 2012’ye kadar 
yüzde 27 arttığını görüyoruz ve devletin yaptığı ödemelerde oransal olarak bir düşüş vardır. Nitekim, genel devlet sağlık 
harcamasının toplam sağlık harcamasına oranı 2009’da yüzde 81 iken, 2012’de bu oran yüzde 76,8’e düşmüştür.  

Kamu harcamalarındaki bu düşüş, vatandaşlarımızın harcamalarıyla giderilmiştir. Hane halkı sağlık 
harcamasının toplam sağlık harcamalarına oranı 2009’da yüzde 14 iken, 2012’de yüzde 15,4 olmuştur. Sağlık 
harcamasının millî gelire oranı da düşmeye devam etmektedir. 2009’da yüzde 6,1, 2012’de yüzde 5,4 gerçekleşmiştir. 
Tabii, buna sevinelim mi üzülelim mi, bu Hükûmetin vereceği cevaba bağlı. 

Bu tablonun sebeplerinden birisi, Sağlıkta Dönüşüm Programı’nın koruyucu sağlık hizmetlerini dışlayarak, 
vatandaşlarımızı doktora daha fazla gitmek zorunda bırakmasıdır. 2003’te bir kişi yılda 1,8 kez hekime başvururken, bu 
rakam 2012’de 8,9’a yükselmiştir, bu da sağlıkla ilgili ciddi sorulara işaret etmektedir. 

Bir de vatandaştan alınan fark ücretleri: Hükûmet yıllarca “Özel hastaneler bedava, önceden özel hastanelerin 
önünden geçemiyordunuz, şimdi hiç fark ödemeden tedavi olabiliyorsunuz.” masalını anlatmıştı. Bu masal artık tamamen 
sona erdi. Bize göre 2008’de bitmişti. 2008’de yüzde 30 fark ücreti geldi, sonra bu 2009’da yüzde 70’e, ardından da Mart 
2012’de yüzde 90’a yükseltildi ve son olarak da hastanelerin yüzde 200’e kadar fark ücreti alması kararlaştırıldı ve bunun 
sonunda da sigortalılar, emekli, dul ve yetimlerin büyük çoğunluğu özel hastane hizmetlerinden yararlanamayacak duruma 
geldiler. 

Özel hastanelerde soyguna varan bir diğer husus da bu hastanelerin devletten “Yoğun bakım hizmet bedeli” adı 
altında aldıkları ücretlerdir. Bazı hastanelerin 2’nci ve 3’üncü basamak yoğun bakım yatağı olmadığı hâlde, devletten bu 
hizmet için para aldıkları ortaya çıktı ve Çalışma Bakanı Sayın Faruk Çelik, Ekim 2012’de yapılan bir incelemede bu 
ücretin, yani haksız alınan yoğun bakım hizmet bedeli ücretinin 4 milyon lirayı bulduğunu ifade etmiştir. 

Özel hastanelerin aldığı yoğun bakım ücretine dair bir incelemeniz olmuş mudur Sayın Bakan? Sağlık Bakanlığı 
verileri nedir?  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Evet, buyurunuz efendim, tamamlayınız. 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
Tabii, sağlıkla ilgili söyleyeceklerimiz çok var, şimdi notlarımızı seçerek devam etmek istiyoruz Sayın Başkan.  
Bu ithal doktor uygulamanız ne oldu Sayın Bakan? Bu konuda zaman zaman açıklamalarınız oldu, 29 Ekimde 7 

bin Yunanlı doktorun iş aradığını, onlara kapımızın açık olduğunu ifade etmiştiniz.  
Şimdi, bu gelecek doktorlar, tıp eğitimi bakımından bizden daha iyi noktada olan ülkelerden mi gelecekler? 

Muhtemelen öyle olmayacak ve gelecek olan doktorların bir de iletişim sorunu var. Yani son durum nedir? Kaç doktor 
gelmiştir? Bunların uyrukları nedir? Bunları öğrenmek isteriz. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Sayın Başkan, tabii, sorular bölümünde de bazı sorularımız olacak. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Toparlayalım! 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Şimdi toparlayacağız, ondan sonra tamamlayacağız. Şimdi toparlama bitiyor, evet. 
Daha evvel de bu soruyu yönelttik, fakat bir türlü cevabını alamadık, hem de bu soruyu cevaba hazırlık olsun 

diye şimdiden soruyorum. Manisa AKP il ve merkez ilçenin bazı yöneticilerinin çok yakın akrabaları ve çocukları bazı 
hastanelere, taşeron firma olarak; müdür, müdür yardımcısı olarak atandığına dair haberler çıkmıştı ve örnek  verelim; 
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Manisa Ruh Sağlığı ve Hastalıkları Hastanesi, Devlet Hastanesi ve Kırkağaç Devlet Hastanesine AKP’li yönetici ve 
yönetici yakını 6 kişinin sözleşmeli müdür ve müdür yardımcısı olarak atandığı iddiaları vardır. Üstelik bunlar nasıl müdür, 
müdür yardımcısı oluyorlar, ben onu da merak ediyorum çünkü bunlar taşeron firmayla istihdam ediliyorlar ve böyle bir 
idari görev veriliyor, o da ayrı bir garabet, izaha muhtaç bir durum. Ve bu kişiler sağlıkla uzaktan yakından alakası 
olmayan meslek mensubu kişilerdir. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Öğretmeni başhekim yaptılar, onu yapmışlar çok mu! 
BAŞKAN -  Sayın Akçay, 3’üncü evreye geldik. 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
Bu iddialar doğru mudur? Bu iddialar karşısında Manisa’da bir soruşturma başlattınız mı? 
Teşekkür ederim, sağ olun. 
BAŞKAN -  Sayın Baloğlu, buyurunuz lütfen. 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) - Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
Sayın Bakanım, değerli milletvekillerimiz, değerli bürokratlarımız; ben de hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Sağlıkta AK PARTİ’yle birlikte ciddi kazanımlar gerçekleşti. Tabii, bunları her konuşmacı arkadaş değişik 

şekillerde ifade etti ama hayat geçmişe bakarak anlaşılıyor ve geleceğe bakarak yaşanıyor. Gerçekte, geçmişe baktığımız 
zaman, sağlık alanında bugün nereye geldiğimiz noktasında kıyaslanmayacak başarılar elde ettik, bunu hiçbir şekilde göz 
ardı etmemek lazım. Zaten, -çok teşekkür ediyorum- muhalefet partisinin değerli milletvekilleri de bunu teslim ediyorlar, 
özellikle değerli meslektaşlarımız. Bunu buradan ifade etmek istiyorum. 

Ayrıca, Kadir Bey gitti mi bilmiyorum ama, Diş Hekimleri Haftalarını da kutluyorum, hayırlı olmasını diliyorum. 
Biz “önce sağlık” sloganıyla yola çıkıp “Herkes için sağlık.” diyerek çok ciddi değişimlere imza attık. Öncelikle, 

sağlık finansmanı gerçekten çok parçalı bir yapıdaydı. Sigortalı vatandaşların bile çoğu sağlık hizmetlerine yeterince 
ulaşamıyordu. Bu dönüşüm programı kapsamında BAĞ-KUR, SSK, Emekli Sandığı, yeşil kart gibi sosyal güvenlik 
kurumlarının hepsi bir çatı altında toplandı.  

Yine, acil hizmetlere erişim kolaylaştı ve acil tedavi hizmetleri ücretsiz olarak uygulanmaya başlandı.  
Yine, aile hekimliği uygulamasına başlandı. Aile hekimliğiyle ilgili birçok eleştirilere girildi ama baktığımız 

zaman, bugün aile hekimliği uygulayan ülkelere baktığımız zaman, bir İngiltere’de belki 180-200 vatandaşa bir aile hekimi 
düşerken, Küba gibi ülkelerde 80-100 kişiye bir aile hekimi düşerken maalesef bizim ülkemizde bu sayı bazen 3.500-
4.000’lere varabiliyor. Geçmişteki politikalardan dolayı yeterince hekimin mezun edilmemesi, gerektiği kadar tıp 
fakültelerinden hekim arkadaşların mezun edilmemesi bunun önemli sebeplerinden birisi ve bu sorunun çözülmesi de 
hepinizin takdir ettiği gibi, birkaç yıl içerisinde çözülebilecek bir problem değil ama şu anda YÖK’ün de bu konuya verdiği 
destekle belki önümüzdeki yıllar içerisinde göreceli olarak bu da çözüme kavuşacak. 

Yine, vatandaşlarımızın mevcut sağlık sigortalarıyla özel hastanelerden hizmet alması sağlandı. 
Ve yine, dişle ilgili bir konu, hemen hemen bütün illerimize ağız diş sağlığı merkezleri ve hastaneleri kurulduğu 

gibi birçok ilçemizde şu anda ağız diş sağlığı merkezlerimiz kuruldu.  
Yine, yapısal bir değişiklik olarak, tüm hastanelerimiz otomasyona geçti ve nitelikli odalara kavuştu. Özellikle 

son dönemde bu “şehir hastaneleri” projeleriyle 30 bin yatak hedefiyle birlikte; hastalarımız, vatandaşlarımız nitelikli 
odalarda ve nitelikli hastanelerde hizmet alacaklar.  

Yine, yatan hastalara ilaç ve tıbbi malzemeler ücretsiz olarak verilmeye başlandı. Eczanesi olmayan bölgelerde 
mobil eczane sistemine geçildi.  

Yine, merkezî randevu sistemiyle birlikte hastalarımıza hekim seçme hakkı tanındı ve hastaneye gidemeyecek 
olan vatandaşlarımıza evde sağlık hizmeti uygulamasıyla evlerinde sağlık hizmeti almaları sağlandı.  

İlaç fiyatlarında yüzde 80’lere varan bir ucuzlama sağlandı, ilaca erişim kolaylaştı. İlacın geçtiği her aşamada 
izleyebilen bir ilaç takip sistemi kuruldu ve 2004-2011 yılları arasında ilaç fiyatlarında 250 keze varan düşüşler yaşandı.  

Yine, koruyucu ve temel sağlık hizmetleri için ayrılan bütçe 2002 yılına kıyasla yüzde 300 civarında artırıldı.  
Yine, Türkiye tarihinde ambulans helikopter, ambulans uçak, deniz ambulansı, kar paletli ambulanslar, 

motosikletli acil müdahale ekipleri kuruldu ve UMKE’yle birlikte gerçekten efsane sayılabilecek hizmetlerde bulunuldu.  
Yine, sağlık ocaklarındaki hekim sayımız 17 binden 23 binlere, uzman hekim sayımız da 17 binden 30 binlere 

çıkarıldı.  
Acil hâller nedeniyle sunulan sağlık hizmetleri, yoğun bakım hizmetleri, yanık tedavi hizmetleri, kanser tedavisi, 

yeni doğana verilen sağlık hizmetleri, organ, doku ve kök hücre nakilleri, doğumsal anomaliler için yapılan cerrahi 
işlemlere yönelik sağlık hizmetleri, diyaliz tedavileri ve kardiyovasküler cerrahi işlemleri için otelcilik hizmetlerinde de olsa 
ilave ücret alınmasının önüne geçildi. Ve sağlık alanında bu gibi baş döndürücü gelişmeler oldu.  

Tabii, bu gelişmeler olurken birtakım aksaklıklar olmadı mı? Var. Bunları bizler de sık sık yaşıyoruz ve değişik 
platformlarda dile getirmeye çalışıyoruz. Bunlardan en önemlisi; Sayın Bakanım, ben Konya’nın bir ilçesinde yıllarca 
uzman hekimlik, pratisyen hekimlik yaptım. 2003 yılında ayrıldığım hastanede uzman hekim olarak gerçekten 4-5 tane 
kadın doğum uzmanımız vardı. Yine, 4-5 tane çocuk uzmanımız vardı ama bugün baktığımızda Konya’nın en büyük 
ilçelerinde; Ereğli gibi, Akşehir gibi, Karapınar gibi en büyük ilçelerinde şu anda maalesef kadın doğum uzmanımız yok. 
Bu, gerçekten bizi çok zor duruma sokuyor. Bence bu personel atama yönetmeliğinin, tayin yönetmeliğinin bir gözden 
geçirilmesi lazım. İki ayda bir sürekli atamalarla, tayinlerle mecburi hizmete giden arkadaşlarımızın mecburi hizmete 
gittikleri yerleri kendilerine hizmet edecekleri bir alan, hastalara hizmet edecekleri bir alan olarak görmenin dışında, 
mecburi hizmet sürelerini tamamlayıp bir an önce oradan ayrılmak, büyük şehirlere kaçmak ya da özel hastanelere 
geçmek gibi birtakım davranışlara giriyorlar. Bunlarla ilgili mutlaka bir önlem, bir çözüm alınmalı. İşin doğrusu, ben her iki 
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ayda bir, üç ayda bir Sayın Müsteşarımıza, Kamu Hastaneleri Kurum Başkanımıza –gerçi kendisine çok ulaşamıyoruz- 
hekim talebiyle ilgili birtakım taleplerde bulunmaktan gerçekten utanır oldum. Özellikle yıllarca görev yaptığım bir 
hastanede bir çocuk hekiminin günde –o şeyi size belge olarak da verebilirim- 200 tane hasta baktığı olduğunu biliyorum 
ve bu çocuk hekiminin yanına bir çocuk hekimi daha istediğimiz zaman işte, “PDC örneği”, “Bir hekim var.” falan diye 
bakılarak birtakım verilerle hareket ediliyor. Aslında sosyal bir gereklilik var. Eğer bir çocuk hekimimin yanına siz bir çocuk 
hekimi daha göndermezseniz Sayın Bakanım, o çocuk hekimi oradan kurtulmanın yollarını arayacak ama bir-iki hekim 
daha gönderdiğiniz zaman –PDC’si olmasa bile- orada bir paylaşım olacak, bir ortak çalışma olacak ve hem hizmet 
verimliliği ortaya çıkacak hem de bu arkadaşların orada daha nitelikli hizmet vermesi ve kendi koşullarıyla yaptıkları 
hizmetten keyif alması sağlanacak. 

AYTUĞ ATICI (Mersin) – O zaman hastalar özele gitmez Mustafacığım. 
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Bizde özel hastane yok Aytuğ Hocam. 
Yani Sayın Bakanım, ben bu sıkıntıların Türkiye’nin birçok yerinde yaşandığını biliyorum. Bununla ilgili mutlaka 

bu atama yönetmeliğinde, tayin yönetmeliğinde bir değişiklik yapılması gerektiğine inanıyorum. Tabii, şu da bir gerçek, 
Sayın Bakanlığınıza da bu konuda hak vermemek mümkün değil. Ben 2002 yılını biliyorum, Isparta ve Ağrı örneği, eşit  
nüfusa sahip 2 tane il, birinde 140-150 tane uzman hekim var, bir tanesinde 12-13 tane uzman hekim var. Bunları 
eşitlemek için Bakanlığımızın çok ciddi çaba harcadığını biliyorum. Şu anda Türkiye’nin her yerinde, Güneydoğu, Doğu 
Anadolu dâhil, batı dâhil, hekim başına düşen nüfus oranının çok yakın düzeye geldiğini biliyorum, bunun için ayrıca 
teşekkür ediyorum ama özellikle, bu sıkıntıların da bilinmesini istiyorum. 

Yine, Konya’mızın çok yoğun bir gündemi var, Konya Numune Hastanesi. Sayın Bakınım, inanır mısınız, 
Konya’nın yerel basınında Numune Hastanesiyle ilgili haber çıkmayan bir gün yok, telefon almadığımız bir gün yok. 
Maalesef, 2011 yılının son aylarında ihalesi yapılması ve 2012 yılının ocak ayında yer teslimi yapılmasına rağmen, bugün 
geldiğimiz nokta, inşaat sadece yüzde 3 seviyelerinde. TOKİ’yle ilgili, müteahhit firmayla ilgili birtakım sıkıntıların olduğunu 
biliyoruz. Bunlarla ilgili ben Bakanlığımızın duruma -Sayın Bakan Yardımcımız, geldi, yerinde inceledi ama- biraz daha 
ağırlığını koymasını ve bu konuyla ilgili problemlerin çok kısa bir süre içerisinde çözülmesini bekliyorum çünkü Numune 
Hastanesi Konya’nın tam merkezinde bulunan mevcut bina yerinden kaldırılarak yerine yapılacak ve şu anda farklı bir 
yerde hizmet vermeye çalışan bir hastanemiz. Konya’ya bu hastane ne kadar hızlı kazandırılırsa, ne kadar çabuk 
kazandırılırsa Konya için büyük bir hizmet aracı olacağına inanıyoruz ve bununla ilgili de kamuoyunun rahatlatılması 
gerektiğine inanıyoruz. Bununla ilgili özel ilginizi bekliyoruz Sayın Bakanım.  

Yine, şehir hastaneleri bünyesinde Konya’mızda 850 yataklı bir hastanenin yapılması gündemde, ihalesi 
sonuçlandı, sözleşmesi imzalandı, bunun için teşekkür ediyoruz ama yerin sizin tarafınızdan da çok …  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Lafınızı balla kestik Sayın Baloğlu ama ilave süre vereceğim.   
MUSTAFA BALOĞLU (Konya) – Ben de biraz elvan şekeri katarak devam etmek istiyorum Sayın Başkanım.  
Bununla ilgili de biliyorsunuz mevcut arsamız çok yetersizdi, yine büyük bir arsayla ilgili çalışma yaptık, 

çalışmalar çok iyi bir noktada. Konya’mızın güzel bir yerinde, hastaneye yakışacak bir arsa şu anda Sayın Bakan 
Yardımcım sizlerin bilgisinde. Burayla ilgili işlemlerin de sizin tarafınızdan takip edildiğini biliyorum.  

Yine, Konya’mızın ciddi sıkıntılarından birisi, Konya 31 tane ilçeye sahip. Bunların içerisinde küçük ilçelerimiz 
var. Hepsinde, gerçekten, şu anda Konya’nın 31 ilçesinin 16’sında, 17’sinde Sağlık Bakanlığımızın hastane yatırımı var. 
Bunlar için çok teşekkür ediyoruz ama küçük ilçelerimiz var bizim, yirmi dört saat orada hizmet verilmesini istediğimiz 
entegre hastane taleplerimiz var. Akören gibi, Derbent gibi, Tuzlukçu gibi küçük ilçelerimizde, bunlar da Halk sağlığı 
kurumumuz da bekliyor. Bunlarla ilgili de desteklerinizi bekliyoruz.  

Ben, Sağlık Bakanlığı kadrosunun, hekim arkadaşların ne kadar fedakârane, cansiperane çalıştığını biliyorum. 
Bunlar için kendilerine çok teşekkür ediyorum ve 2014 yılı bütçenizin hayırlı olmasını diliyorum.  

BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Baloğlu.  
Sayın Özel, buyurun lütfen.  
Süreniz beş dakika.  
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Sayın Bakanım ve Sayın Komisyon Başkanı şahsında salondaki herkesi saygıyla 

selamlıyorum.  
Sağlıkta dönüşümle ilgili artık övgüler o kadar öz güvenli değil çünkü sağlıktaki masal bitti, takke düştü artık kel 

göründü, tel tel dökülüyor her tarafı. Aslında bu konunun kapsamlı bir şekilde…  
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Bana mı söylüyorsun?  
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Hayır efendim, estağfurullah. Öyle bir şey değil.  
Bu konularda tane tane, süre baskısız olarak konuşma sözü vermişti Sayın Bakan Sağlık Komisyonuyla ama -

mutlaka istiyordur ama- yaklaşan yerel seçimlerin yarattığı süre baskısı herhâlde, buna imkân tanımıyor, sadece ne zaman 
Sağlık Komisyonuna ihtiyaç duysalar o zaman gelip o işi halledecek kadar bize zaman ayırıyorlar.  

Uzun uzun anlatılabilir ama ben tek tek…  
O “Sağlıkta Dönüşüm” dediğimiz şeyin 3 ayağı var. Aile hekimliği, aile hekimleri başta bunu çok istediler, aile 

hekimliği için o propagandaya inandılar, biz buralara varacağını söylemiştik. Şimdi, Twitter’da, Türkiye’de, birkaç gündür, 
Türkiye gündeminde en başta, dünya gündeminde 6’ncı, 7’nci sırada, “hashtag” olmuş ”23 Kasımda Ankara’dayız.” diyor 
aile hekimleri. Özlük hakları açısından vaatlerin yerine gelmemesi, gerilemeleri falan…  

Bir de akılcı ilaç kullanımı var. Tek bir parametresini çekelim, Türkiye’de ilaç okuryazarlığına çalışmamız lazım 
ama sürekli neyle gündemdeyiz? Antibiyotik kullanımında Türkiye dünya 1’incisi. Eskiden, sağlık ocağındaki doktora 
giderdi hasta, hatta eczaneye gelirdi, cumartesi günü 1 kutu antibiyotik borç isterdi “Olmaz, doktor bunu yazmaz.” derdik. 
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Gidince fırça yer, geri dönerdi. “Yahu, şeker mi böyle gelip benden istiyorsun!”  Şimdi, aile hekiminin bir tanesi istenen 
antibiyotiği yazmasın bakalım, hemen hasta tehdide başlıyor “Sen yazmıyorsan alırım kaydımı, öbür doktor yazıyormuş.” 
Doktorlar bu baskının altında. Siz aile hekimini, doktorları bir ekip olmaktan, bir ekibin parçası olmaktan birbirinden hasta  
almakta yarışan noktaya getirirseniz, akılcı ilaç kullanımında dizgileri elden kaptırırsınız.   

Kamu Hastane Birlikleri, iktidar partisinin yönetimsel arpalığı noktasına gelmiştir.  
Bakın, 23’üncü Dönem milletvekillerinden 3 kişiyi CEO yaptınız, bu dönem milletvekillerinden 2 tanesinin eşi, 

ayrıca da önemli bir miktarı geçmiş dönem sizden milletvekili adayıydı. CEO’lar arasında jet profesörler -listesini birazdan 
Sayın Bakana verebilirim- 8 tane o jet profesörlerden var. Nasıl yapıldığını biliyorsunuz.  

Manisa’daki skandal atamalara Sayın Vekilim değindi ama böyle hep iddia middaa gibi oluyor, ben gözümle 
gördüğüm, bildiğim isimleri vereyim, Sayın Bakan yalanlasın beni.  

AKP il yöneticisi ve futbol antrenörü, kondisyoner Selman Alkış’ı Kırkağaç Devlet Hastanesinin müdür 
yardımcısı yaptınız. AKP il yöneticisi Abdullah Polat’ın kardeşini  -kendisinin mesleği ticarettir- Manisa Ruh Sağlığı ve 
Hastalıkları Hastanesi hastane müdürü yaptınız.  

AYTUĞ ATICI (Mersin) - Yok artık!  
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – AKP il yöneticisi Osman Sönmez’in kendi fırınında birlikte çalıştığı eşini Manisa Ruh 

Sağlığı ve Hastalıkları Hastanesine müdür yardımcısı yaptınız.  
İsimlerini veriyorum, liste burada, Sayın Bakana vereceğim. Desin ki: Araştırdım, olmadı.   
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Olmaz bu kadar!  
ÖZÜR ÖZEL (Manisa) – Şöyle bir şey var: Bir algı yönetimi yapıyorsunuz ama öyle işler yapıyorsunuz ki, hani 

meseleden anlamayan birisi olsa…  Mesela Sayın Domaç burada, desin ki: Böyle değil.  
İlaç tüketim tutarlarını yerli üretimle karşılama oranı -sayfa 84, grafik 17- 2012 yılında 50’ymiş, “58’e çıktı.” 

Diyorsunuz, yerli üretimle… Bakın, laf oyununu açığa çıkarıyorum. Yabancı firma-yerli firma dengesi yüzde 20’ye 80 
yerlilerin lehinden neredeyse tam tersine dönmüştür. Bu ne? Yerli üretim! Bu şu: Yerli firma, Eczacıbaşı, siz geldiniz ya, 
“Bunlar bizi gözden çıkarmış.” dedi, sattı ya firmayı… En son “Dünyaya kanser ilacı satıyor.” diye övündüğümüz Mustafa 
Nevzat’ı, Amerika’ya kanser ilacı satan Mustafa Nevzat’ı Amerikalılar satın aldı ya, Mustafa Nevzat’ın firmasındaki yabancı 
sahiplik “yerli üretim” diye geçiyor. Yani siz diyorsunuz ya “Yerliyi yabancıyla karşılama oranı” 2023 vizyonunun yüzde 85. 
Şunu öngörüyorsunuz: 2023’e kadar Türkiye’deki hemen hemen dişe dokunur bütün yerli firmalar yabancılar tarafından 
satın alınır ve yerli üretim yüzde 85’e çıkar. Elbette ki, yurt dışında üretmesinden kıymetlidir Türkiye’de üretmesi ama 
sermayenin menşei, tamamı yabancılar. Türkiye’de dişe dokunur 2 tane firma kaldı, biri, Abdi İbrahim de yabancılarla 
görüşüyor. Bunlar da gitti mi o Amerika’nın şarbon krizinde düştüğü paniğe ilerideki bir biyolojik savaş tehdidinde 
düşeceğiz. Türkiye’nin kendine yetecek yerli firmaları vardı, hepsi, sayenizde yabancılara satıldı. Bu gerçeği ifade etmek 
lazım.  

Bir diğer illüzyon da şu yani başka bir şey söyleyince ağırınıza gidiyor haklı olarak ama cepten yapılan sağlık 
harcamalarının toplam sağlık harcaması içindeki oranı… Yöntem ne? TÜİK. Mahcup. Hangi çalışma? Neye göre belirlemiş 
TÜİK bunu, verin onun referans kodunu, biz döndük baktık, TÜİK’e sorduk bu dar zamanda “Anket yöntemiyle belirledik.” 
diyor yani “2002’de cepten harcamalar ne kadar?” sorusuna ankette yüzde 19,8 çıkarken “Şimdi 15,4 çıktı.” diyorsunuz. 
Oysaki, esas o sağlıkta dönüşümün 3’üncü ayağı var ya GSS, onun kapsayıcılık iddiasının bizatihi çöktüğünün ispatıdır 
yani düşünün, siz “Herkesi şemsiyenin altına aldık, eskiden herkes cepten ödüyordu.” falan diyorsunuz ya, yaptığınız 
bütün iş karşılığında yüzde 19,8’den yüzde 15,4’e ama TÜİK’e bir sorun bakalım, bunun içinde… Siz gelmeden önce 1 
çeşit katılım payı ödüyordu hasta, şimdi 10 çeşit katılım payı ödüyor. Dün de saydım, Genel Kurulda da sayıyorum. 10 
çeşit para çıkıyor hastanın cebinden.  

BAŞKAN – Sayın Özel, lütfen tamamlayınız.  
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Efendim, yaklaşmakta olan Eczacılık Haftası’nı dikkate alarak…  
BAŞKAN – Ne yaklaşması canım. Olmaz artık.  
Lütfen…  
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – 14 Mayısa geliyor.  
BAŞKAN – 14 Mayısta gelin; verelim.  
MUZAFFER BAŞTOPCU (Kocaeli) – Bütün yaklaşımlarınız böyleyse iyi vallahi! 
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Sayın Bakanım, dün burada konuştuk, Türk Eczacıları Birliği 350 kalem açıklamıştı. 

Zaman zaman 1.700 kalem oldu. Ben dün dedim ki SGK’ya “750 kaleme yakın ilaç piyasada yok.” 
Sayın Bakanım, bir yetim ilaç politikası yok, bunu biliyoruz, nadir ve çok nadir görülen ama dünyada bir tek 

Türkiye’de fiyatından yetim kalmış ilaçlar var. “Üretmeye değmiyor.” diyorlar “İthal etmeye değmiyor.” diyorlar. Bunu 
1.90’lık kur; 2.60’lık reel kur meselelerinin yanında, dünyada 8 tane fiyat düşürücü uygulama var, her bir ülke 1-2 tanesini 
yapıyor, saymayayım tek tek, hepsini biliyorsunuz, kamu kurum iskontosundan, negatif-pozitif listeye falan, 9’uncusu kur 
baskısı, böyle bir icat yok ama 8’inin birden uygulandığı tek ülke Türkiye. Dün SGK bürokratları diyor ki: “Biz ne yapalım, 
10 liranın altındaki ilaçlara sıfır iskonto yaptık, Sağlık Bakanlığının hatası bu.” İnanılmaz bir reçete göçü yaşanıyor. Biraz 
önce sayın vekillerin söylediği gibi, ucuz ilaçları zaten herkes cepten alıyor. Onu bunu bırakın, şöyle bir noktaya geldi iş: 
Öyle bir fiyat baskısı yarattınız ki, artık, sizin karşınızda ilaç sanayisi sizi, halk, hasta sağlığı üzerinden tehdit eder noktaya 
geldi. Gizli bir anlaşmanız varsa, ruhsata aykırı, etken ve yardımcı maddenin menşeini değiştiriyor da siz susuyorsanız 
bunu bilelim, yok değilse… 

BAŞKAN – Evet, Sayın Özel, lütfen bitirelim.  
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) –  Efendim, toparlıyorum.  
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Eğer böyle bir şey yoksa, şu fiyatından yetim kalan ilaçları  -bir miktarını açtılar- şu listeyi bir de biz görelim diye, 

bir dağıtım kanalını aradık “Eczanenin talep edip sunamadığınız ilaç listesi.” dedik; tak, 735 kalem. Bu kavram kargaşasını 
siz ortadan kaldırın. Bir talimat verin bürokratlarınıza, 3 tane ana dağıtım kanalındaki yok olan ilaçları ve sebeplerini size 
rapor etsinler. 1.500 tanedir yok olan ilaç ama 735 tanesi firmanın hasta üzerinden size fiyat baskısı yaptığı için 
piyasada… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz.  
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) -  …fiyatından yetim kaldı, muhtaç oldu. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Özel.  
Sayın Seçer, Sayın Şahin’e vereceğim, sonra size verip ara vereceğim. Oldu mu? 
Sayın Şahin, buyurun lütfen.  
HÜSEYİN ŞAHİN (Bursa) – Sayın Başkanım, çok değerli milletvekili arkadaşlarım, Çok Kıymetli Sağlık 

Bakanımız ve Sağlık Bakanlığımızın çok değerli bürokratları, değerli basın mensupları; ben de hepinizi saygıyla 
selamlıyorum.  

İlk AK PARTİ Hükûmetimizin kurulmasının on bir yılını bugünlerde başarıyla tamamladık. Biz göreve 
geldiğimizde doğan çocuklar, günümüzde, ilkokulu bitirme yaşına geldiler. Sağlık sürekli yenilenmeyi ve sürekli 
iyileştirmeyi gerektiren bir saha. Bu alanda yenilenme çabasını, iyileşme çabasını bıraktığımız an, geride kalmayı, ligden 
düşmeyi kabullenmişsiniz demektir. Bunun farkında olan partimiz ve Hükûmetimiz, öncelik verdiği konularda sağlığı hep 
ön planda tuttu, hep daha iyiyi aradı; vatandaşımıza en iyi sağlık hizmetini nasıl sunacağını araştırdı, uyguladı. “Bu da 
yetmez.” diyerek dünyadaki sağlık ihtiyaçlarına el uzattı, gücünün yettiğince yardım etti.  

Tüm ülkeler, sağlıkta mutlaka neler yapacaklarını planlıyorlar, topluma mutlaka vaatte bulunuyorlar. AK 
PARTİ’den önceki dönemde de bundan farklı değildi. Ancak, bizim farkımız, vaatlerimizi namus borcu gibi görüp yerine 
getirmiş olmamız ve getirecek olmamızdır. Sağlıkta uyguladığımız dönüşüm programıyla bu zorlu sınavda yüzümüz hiç 
kara çıkmadı hamdolsun. Her zaman vatandaşımıza birinci sınıf ülkelerdeki standartları layık görüp en iyisini yapmaya 
çalıştık. Dünya Sağlık Örgütü, 1998’de, Türkiye için doğumda beklenen yaşam süresini 2025 yılında yetmiş yaş olarak 
belirlemişti. Oysa biz, bu yetmiş yıllık ömür süresine, bu planlanan süreden tam on beş yıl, on altı yıl önce ulaştık. Bu, 
bebek ölüm hızı, anne ölüm hızı için de böyle. 1998’de Türkiye’de bebek ölümü binde 43’tü yani doğan her bin bebeğin 
43’ü bir yaşına gelmeden maalesef hayatını kaybediyordu. 2008’e geldiğimizde, Sağlıkta Dönüşüm Programı’nın beşinci 
yılında Türkiye için 2020’ler, 2030’lar için tahmin edilen bebek ölüm hızlarına indirebildik. En son yapılan Türkiye Nüfus 
Sağlık Araştırması’nda binde 17 olarak bu durum teyit edildi. En son yapılan, vatandaşla bire bir yapılan çalışmalar ve 
geliştirilmiş kayıt sistemleriyle bu rakamın çok daha altında olduğu tespit hâlinde. Bütün bunlara, “Sağlık hizmetlerinden 
memnuniyet ne oldu?”, Türkiye’de TÜİK’in düzenli olarak yapmış olduğu yaşam memnuniyeti anketlerinde sağlık 
hizmetlerinden memnuniyetin 2003’te yüzde 39,5 seviyelerindeyken bugün yüzde 80’lere ulaştığını memnuniyetle görmüş 
bulunmaktayız ve bunu tam 2 katına katlamış durumdayız. Bugün, OECD ülkeleri Türkiye'nin harcadığının 3 misli parayı 
sağlığa harcıyorlar ve birçoğu bu kadar yaygın memnuniyet seviyesine maalesef ulaşamıyor. Çok şükür, biz bu 
memnuniyet seviyesini yakalamış durumdayız.  

Burada, sağlık harcamalarına kaynakların doğru, yerinde, başarılı ve verimli kullanılmasının kıymeti çok 
önemlidir. Harcanan para karşılığında sağlığa ve sağlık hizmetlerine erişim ne seviyede? Harcanan paranın karşılığı olan 
hizmetin kalitesi yeterli mi? Bu harcama sistemi ne kadar yürütülebilir, verimliliği ne ölçüde? Sayın Komisyonumuzun 
bugünkü değerlendirmesine sunulan hususlar aslında bunlardır. Görüyoruz ki sağlık için harcadığımız her kuruş yerini 
buluyor. Vatandaşımızın sağlığa erişimi sorun olmaktan çıkıyor, binaların ve hizmetin kalitesi artıyor, hizmete erişim için 
kişinin şahsına ait maddi durumu bir ölçek olmaktan çıkıyor. Vatandaşlarımızın hekimle buluşma sayısı gelişmiş ülkelerle 
kıyaslanabilir şekilde, 7-8 bandında. Bu demek ki, vatandaşımız hizmete erişmekte daha önceden yaşadığı sıkıntıları 
büyük ölçüde atlatmış durumda. Tabii ki, bu konuda en büyük sıkıntı, hâlâ, başta hekim ve hemşire sayısındaki darlık. 
Ancak, alınan tedbirlerle bu darlık gün geçtikçe rahatlayacak, Hükûmetimiz döneminde bu alanda yapılan yatırımların 
meyvesini inşallah önümüzdeki yıllarda görmeye başlayacağız.  

Sağlık hizmeti deyince aklımıza genellikle hastanelerimiz gelmekte ancak biliyoruz ki asıl sağlık hizmeti, tedavi 
edici hizmetlere ihtiyacı azaltacak şekilde koruyucu sağlık hizmetidir. Sağlık Bakanlığımız işe önce aşılamayla başlayarak 
bu konuya çok özel bir itina göstererek aşılama oranını Avrupa’nın 1’inci ligine çıkartmıştır. Uygulanan aşıların sayısı 
artırılmıştır. Aşı için harcanan para 20 katına çıkartılmıştır. Tek bir çocuğumuzun aşı ile önlenebilir bir hastalıktan 
korunmasının kıymetini sizin takdirlerinize bırakıyorum. Düşünün ki bu çocuk, Allah esirgesin, sizin çocuğunuz da 
olabilirdi. Bu hususta harcanan her kuruş dünyalara bedeldir. Artık hepimizin birer aile hekimi var, sağlığımız onlara 
emanet. Hastanelere gitmek zorunda kalmadan, pek çok sorunumuz, neredeyse ailemizin bir parçası olan aile hekimimiz 
tarafından çözülüyor. Kırsal bölgelerde aile hekimi vatandaşlarımızın yaşadıkları yerlere düzenli olarak gidip sağlık 
hizmetini sunuyor.  

Sağlık hizmeti, artan nüfusa cevap verebilecek şekilde kapasite artırımına muhtaçtır. Buna cevap verebilmek 
için, şehir hastaneleri kuruluyor, birçok hastane ve sağlık tesisi inşaatı sürdürülüyor ve planlanıyor yani sadece hizmetin 
sürdürülmesi için değil, aynı zamanda, vatandaşımıza yakın ve kaliteli bir sağlık hizmetinin oluşturulup geliştirilmesi için 
üstün bir çaba gösterilmektedir. Örneğin, benim seçim bölgem olan Bursa’da, ihtiyaç duyulan tüm sağlık hizmetleri ve 
sağlık hizmeti almaya gelenlerin yakınlarının sosyal ve kişisel ihtiyaçlarını tek bir merkezde karşılayabilecekleri 1.360 
yataklı bir şehir merkezi hastanesi inşa edilecek. Bu konuda Sayın Başbakanımızın ve Sayın Bakanımızın büyük emekleri 
var. Hemşehrilerim adına, müteşekkir olduğumuzu ifade etmek istiyorum. Ama, bunun tamamlanmasını bekleyerek diğer 
ihtiyaçlarımızı da beklemeye almadık. İlçelerimizde yeni ve nitelikli hastane inşaatları yapılıyor ve yapılmaya devam 
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ediyor. Orhaneli’de, Mustafakemalpaşa’da, İnegöl’de, Karacabey’de, İznik’te, Mudanya’da, Keles’te hastanelerimiz 
vatandaşımızın yeni ve modern bir şekilde hizmetine sunulmuştur. Yine, Orhangazi’de, Gemlik’te inşaatları başlamak 
üzere olan ve planlamaları devam eden Nilüfer ve Yenişehir hastanelerimizle birlikte, Şevket Yılmaz ve Yüksek İhtisas 
hastanelerimize de ek bina takviyeleri yapılıyor. Birinci basamak sağlık tesislerimizi de unutmadık. Pek çok aile sağlığı ve 
toplum sağlığı merkezlerinin inşaatı da tamamlandı ve sağlık dağıtmaya başladı.  

Türkiye'nin bugün sağlıkta örnek bir ülke olduğunu biliyoruz. Bunu sürdürebilmek için de bu on yılda olduğu gibi, 
bundan sonraki on yıllarda da Türkiye'nin başarılı hizmetler yapacağına yürekten inanıyoruz. Sağlık Bakanlığımızın 
istediği her kuruşun vatandaşımıza hizmet olarak, sağlık olarak doğrudan temas ettiğini bilakis hepimiz müşahede 
ediyoruz.  

Sayın Bakanım, çok değerli Komisyon üyesi arkadaşlarım; 2014 mali bütçemizin Sağlık Bakanlığımıza, ülkemize 
ve insanımıza hayırlı ve uğurlu olmasını dileyerek hepinizi saygıyla selamlarım.  

BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Şahin.  
Sayın Seçer, buyurunuz lütfen.  
VAHAP SEÇER (Mersin) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan.  
Sayın Bakan, Sayın Bakan Yardımcısı, değerli milletvekilleri, değerli bürokratlar, değerli basın mensupları; 

hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Sağlık bir anayasal hak. Sayın Şahin konuşmasında hükûmetlerinin güçlerinin yettiği kadar bu konuya 

eğildiklerinden bahsetti ama güçlerinin yettiği kadar değil, olması gereken kadar herhâlde sağlığa pay ayırmamız 
gerekiyor. Aslında sadece Türkiye’de değil, dünyada hükûmetleri zorlayan en önemli konulardan bir tanesi sosyal güvenlik 
ve bunun yanı sıra sağlık hizmetleri. Biz de önemli bir bütçe ayırmışız. Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı bütçesi, 
Sağlık Bakanlığı bütçesi, ikisini üst üste koyduğunuz zaman toplam bütçe içerisinde önemli bir paya sahip. Yetersiz 
olabilir, onları konuşacağız. 

Aslında, tarım sektörü gibi sağlık alanı da siyasetçilerin popülizm yapmasına müsait bir alan. 2002’de iktidara 
geldiğinizde sağlık alanında -sektör demiyorum- önemli sorunlar vardı, bunu kabul ediyorum. Bu anlamda, birtakım 
hamleler yapıldı, birtakım yenilikler getirildi. Burada eleştireceğim konu -ki, bugün geldiğimiz nokta da aslında beni 
doğruluyor- bu işler biraz plansız projesiz yapıldı. Niçin? Sağlık, istimara açık bir konu. Sağlık demek, sağlık hizmetleri 
demek -az önce de söyledim- dünyanın her tarafında -sadece Türkiye’de değil- en pahalı hizmet alanlarından bir tanesi ve 
istismara açık alanlar. Hastanelerde, özel hastanelerde, kamu hastanelerinde, sağlık hizmetlerinde, ilaç tedariklerinde ne 
kadar istismar olduğunu hepimiz biliyoruz. 

Şimdi, sosyal güvenlik meselesi… İşte, Türkiye’nin 50 milyar TL, 52 milyar TL sosyal güvenlik kara deliği oluştu . 
Bu karadelik sözü de hoşuma gitmiyor. Nihayetinde -başlangıçta da söyledim- bu bir anayasal haktır, devlet bir şekilde 
nasıl savunmaya belli bir bütçe ayırmak zorundaysa -ülke güvenliğiniz açısından bu zorunludur- insan sağlığı açısından, 
toplum sağlığı açısından, gelecek jenerasyonlara sağlık anlamında önemli sıkıntılar devretmeme adına bu rakamları 
bizlerin ayırma zorunluluğu var. 

Şimdi, kamuoyunda çokça tartışılan sağlık alanındaki sorunları paylaşmak istiyorum. OECD’nin bir rakamı var. 
Türkiye’de, bin kişi başına düşen doktor sayısının Avrupa Birliği ülkeleriyle mukayese edildiği zaman düşük olduğunu 
söylüyor ama siz bir beyanatınızda Türkiye’de 50 bin hemşire fazlasının olduğunu söylemişsiniz. 

SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Açığı, açığı… 
VAHAP SEÇER (Mersin) – Bana gelen notları söylüyorum, siz düzeltiyorsunuz. 
Türkiye, Avrupa’da kişi başına en az sağlık harcaması görülen ülke. Avrupa Birliği ortalaması yılda kişi başına 2 

bin 171 avro -bunlar 2012 rakamları- Türkiye’de ise yalnızca 714 avro. 
Sizler tarafından dile getirilen yine şöyle bir iddia var: “Evet, bize göre Avrupa Birliği ülkelerinin kişi başına 

harcadıkları sağlık harcamaları fazla ama bizim kadar rasyonel ya da rantabl değil.” diye bir iddianız var. 
Yine, gayrisafi yurt içi hasıladaki payına baktığınız zaman, Türkiye’nin son sıralarda olduğunu görüyoruz. 
Hastane yatağı sıralamasında sonuncu olduğunu görüyoruz. Türkiye, hâlâ en az hastane yatağına sahip ülke 

konumunda. Avrupa Birliğinde ortalama bin kişiye 5,3 hasta yatağı düşüyor iken Türkiye’de bin kişiye 2,5 hasta yatağı 
düşüyor. Bunlar OECD’nin rakamları. 

Kanser vakalarının son yıllarda arttığını görüyoruz. Gerçekten, bu, tabii ki, direkt Sağlık Bakanlığını ilgilendiren 
bir konu olmayabilir, çevreyle çok ilintili bir konu. Yıllarca, özellikle, gıda alanında, tarım alanında çok yanlış zirai 
mücadeleler yapıldı. Bunun dışında, çevre koşulları, sağlıksız, çevre hassasiyetini öne almayan sanayileşme, bunun gibi 
konular belki hastalık oranını artırdı ama -benim mesleğim itibarıyla hekim değilim, bu anlamda da iddialı laflar etmiyorum 
ama- koruyucu hekimlik anlamında daha etkin çalışmalar yapılabilir diye düşünüyorum. 

Az önce bütçeyi değerlendirirken Sayın Atıcı söyledi, daha çok diğer konularda bütçeyi zorlamışsınız, pay 
ayırmışsınız, koruyucu hekimlik konusunda bütçede ayrılan payın düşük olduğundan bahsetti. 

Antibiyotik bağımlılığı konusu… Bu, evvel eski bizim toplumun hastalığıdır. Gerçekten lazım olsun olmasın 
evlerde buzdolaplarımızı ya da ilaçlarımızı koyduğumuz dolapları açtığımız zaman birçok ilacın miadının dolduğunu 
görürüz. Bunlar tabii ki çok ciddi israflar. Bu sadece toplum bilinciyle değil, hekimlerin bu anlamda bir bilince sahip olması 
lazım, ne yaptığını bilmesi lazım, hatıra gönüle ilaç yazmaması lazım. Çünkü, sosyal güvenlik kurumlarının ilaçlara çok 
önemli bir rakam ödediğini görüyorum.  

Sağlık alanındaki politikaları direkt tesis eden, şekillendiren sizin bakanlığınız değil, farklı bakanlıkların bu 
konuda dâhli var. Elbette, sağlık hizmetlerini siz yürütüyorsunuz ama bu konunun finansmanı konusunda Çalışma 
Bakanlığının, Maliyenin, Hazine Müsteşarlığının dâhli oluyor. Belki çok uyuşmayacak ama kısmen de olsa uyuşur, yani 
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davul başkasının elinde, tokmak başkasının elinde. Bu da, bu alandaki ortaya konulan politikalarda bazı dönemlerde belli 
noktalarda sıkıntılara yol açabileceğini düşünüyorum.  

Türkiye’de kızamık vakaları arttı. Özellikle, Suriye meselesinden dolayı 600 bin sığınmacı var; bunların 200 bini 
kamplarda, 400 bini muhtelif şehirlerde sizlerle, bizlerle beraber apartmanlarda, evlerde, konutlarda yaşıyor. Bunların 
sağlık kontrolü açısından önemli sıkıntılar yaşadıklarını biliyorum. Yeterli denetimlerin yapılmadığını ya da önlemlerin 
alınmadığını düşünüyorum. Onların tedavileri konuşuna da biraz sonra geleceğim, hastanelerdeki durumları sizlere 
soracağım. 

Katılım payı konusu… Şu anda, küçük gibi görünen ancak gerçekten topladığınız zaman yoksul insanlar için 
önemli bir rakam ortaya çıktığını görüyoruz. On ayrı kalemden katkı payı alınıyor, bunların detayına girmeyeceğim. Şimdi, 
bir de -yeni bir uygulama sanıyorum- hoca farkı ilave edilecek. Bu konuda özellikle geliri düşük, sıkıntılı yurttaşlarımızın 
sağlık hizmetleri alımında önemli bir konu olduğunu düşünüyorum. Belki de bu ücretleri ödememe adına hastanın doktora  
gitme ihtiyacı varken bundan vazgeçtiğini düşünüyorum ya da böyle olayları biliyorum. 

Sağlıkta ilaç harcamalarında önemli tasarruflar yapılması konusunda Ekonomi Koordinasyon Kurulunun bir 
karar aldığını biliyorum ama aynı tasarrufun sağlık harcamalarında olduğunu düşünmüyorum çünkü 2001-2012 
mukayesesi var. Yine, özellikle, özel hastanelerde ödenen miktar rakamları var önümde. 2001 yılında, 284 milyon TL 
ödenmiş; 2012 yılında, bu rakam 7,5 milyar TL gibi önemli bir rakama çıkmış. Az önce de söyledim, istismara son derece 
açık bir alanı konuşuyoruz. Bu konuda da Hükûmetinizin yeterli önlem almadığını düşünüyorum, istismarlara -belki biraz 
iddialı bir laf olacak ama- sanki göz yumulduğunu düşünüyorum. Siz, özel hastaneler konusunu yakinen bilen bir 
insansınız, bu konuda önemli çalışmalar yapmış bir insansınız. Oysa ki, çok daha sıkı tedbirler almak zorundasınız diye 
düşünüyorum. 

Sayın Bakanım, şimdi, geçtiğimiz günlerde, basında, Reyhanlı’da Suudi Arabistan’ın finanse ettiği Rabıta 
hastanelerinin olduğu yönünde bir haber çıktı. Burada, Suriye’de rejimle çarpışan muhalif grupların, yaralananların ya da 
Suriyeli yurttaşların tedavi edildiği yönünde bir haber var. Bu, eğer, varsa -samimi söylüyorum- bir rezalet. Yani, hangi 
statü altında böyle bir faaliyet var, bunu sizden öğrenmek istiyorum. Bu bir gazete haberi, bunu yalanlayabilirsiniz onun için 
çok iddialı laflar etmiyorum… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
VAHAP SEÇER (Mersin) - …ama iddialı laf edeceğim, söz edeceğim bir konu var ki… Ben, Mersin 

Milletvekiliyim. Suriye’ye sınırı olan iller de en fazla muhaliflerin ya da sığınmacıların diyelim, mültecilerin olduğu alanlar o 
bölgeler. Orada, dolayısıyla, Suriyeli yurttaşlar sağlık hizmetleri alıyorlar özel hastanelerde, kamu hastanelerinde. Bunların 
kaynağı nedir, hangi bütçeden, nasıl karşılıyoruz, bunları rakamlarıyla bilmek istiyorum, bize bu insanların yıllık maliyeti 
nedir, Türkiye Cumhuriyeti devletinin bütçesine sağlık harcamaları anlamında ya da giderleri anlamında? Ayrıca, bu 
yurttaşlara bazı cerrahi müdahaleler de oluyor hastalıklarına göre. Şu aklıma geliyor: Acaba acil olan –tabii ki bu insani bir 
mesele- konularda müdahale edilebilir ancak acil olmayan hastalıkları, örneğin, bir fıtık şikâyeti vardır, bunun operasyonu 
çok daha sonra da yapılabilir, bekleyebilir ama bunlara sanki acil bir hastalıkmış gibi hastanelerde operasyon yapılıyor mu, 
tedaviye tabi tutuluyor mu, bunları öğrenmek istiyorum.  

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
VAHAP SEÇER (Mersin) – Hemşirelerin konuları var, bu konuda bizlere şikâyetlerini dile getirdiler. Biliyorsunuz, 

hemşirelerimizin lise üzeri, dört yıl süreli hemşirelikte lisans programlarından mezun olmaları gerekiyordu. Bu alandaki 
açığı kapatmak için 2007 ve 2012 yılları arasında beş yıl süreyle sağlık meslek liselerinde de hemşire yetiştirilmesine 
devam edilmesine karar verildi Hükûmetiniz  döneminde. Sonra 2012 yılı geldi, bu tekrar…  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
VAHAP SEÇER (Mersin) – Son, Ahmet Bey… 
İkinci kez beş yıllık süreyle meslek liselerinde hemşire yetiştirilmesine müsaade edildi. Az önce söylediğim bir 

söyleminizi siz hoş, yalanladınız ama bu notlarımda o da vardı, bir fazlalık olduğundan söz etmiştiniz. Şimdi, dolayısıyla, 
hemşirelerin bazı talepleri var, Komisyon aracılığıyla size aktarmak istiyorum. Özellikle hemşire yardımcılığı konusunun 
sıkıntılı olduğundan bahsediyorlar. Bu konuda sizin… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Seçer, lütfen tamamlarsanız.  
VAHAP SEÇER (Mersin) –…bu tartışmaları açtığınızı biliyorum. Ancak bunların, özellikle çocuk yaştaki 

öğrencilerin sağlık hizmetlerinde katkı yapamayacakları ve sıkıntı yaratacakları endişesi var bu alanda ve diğer meslek 
gruplarında olduğu gibi, hemşirelik mesleğinde de bir enflasyon yaratılmasının sıkıntılara yol açacağını söylüyoruz. 
Üniversitelerin, fakültelerin, meslek okullarının sayıların bilinçsiz, plansız  programsız açılmaları bu okulların önemli 
sorunlar yaratıyor. İşte, ziraat mühendislerinden, gıda mühendislerinden her gün bize mesajlar gelir, olması gerekenin çok 
üzerinde bu meslekten insanlar var. Hemşirelik de bu sıkıntılarla karşı karşıya kalmasın diye plan program dâhilinde 
hemşirelik eğitiminin tekrar gözden geçirilmesi gerektiğini düşünüyorum.  

Bütçenizin hayırlı olmasını diliyor, teşekkür ediyorum.  
(Başkanlığa Başkan Lütfi Elvan geçti) 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
Kapatacaktık ama aşırı istek üzerine Sayın Domaç’a bir söz vereyim.  
MEHMET DOMAÇ (İstanbul) – Sayın Başkanım, çok teşekkür ederim.  
Sayın Bakanım, değerli milletvekili arkadaşlarım; hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Şimdi, burada çok güzel konuşuyoruz; işte, bu verili toplum hâline geldik, bu veriler hepimizin elinde var ve onun 

üzerinden de gayet güzel sözler söylüyoruz. Önce, sağlık verisiz bir toplumduk bundan işte on beş sene diyeyim, hadi 
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yirmi sene önce diyeyim, kimsenin hatırını kırmayayım; herkes bir şey söylerdi Türkiye’de, ona inanılırdı veya onun 
arkasından gidilirdi. Şimdi verili bir toplum olduk yani en azından rakamları biliyoruz ve hesaplamalarımız kolaylaşıyor 
ama size çok eski değil, böyle yakın tarihten bir şey söyleyeyim mesela. SSK’nın olduğu tarihte ilaç sanayicileri SSK’ya 
ilaç verirlerdi yani eczacılar değil bugünkü gibi. İlaç sanayicileri yaklaşık bir buçuk yıl paralarını alamamışlardı, zamanın  
bakanı -Sayın Bakanım değil, yanlış anlaşılmasın- ilaç sanayicilerinin derneklerini ve sendikalarını çağırdı, dedi ki: “Size 
devlet tahvili verelim.” Onlar da “Bu tahvili nasıl taşıyabiliriz?” diye arama içine girdiler yani tırla mı, tırlarla mı taşıyalım; 
kamyonla mı, kamyonlarla mı taşıyalım diye… 

ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Hani bakandı? Bütün bakanları töhmet altında bıraktı, hangi bakan? 
MEHMET DOMAÇ (İstanbul) – O tarihi bulursunuz, o zaman değil, daha önce, Sayın Bakanımdan önce, onu 

söylüyorum.  
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Nereden nereye geldiğini tahmin et.  
MEHMET DOMAÇ (İstanbul) – Ben ileriden bahsetmeye çalışıyorum, siz de çok iyi biliyorsunuz.  
Bir tren vagonu tuttular devlet tahvillerini taşımak için. Biz böyle bir süreçten geçerek buralara geliyoruz, böyle 

bir süreçten geçtik ve buralara geliyoruz, buralara geldik.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Devlet tahvil taşımamıştır, hiçbir zaman taşınmamıştır.  
MEHMET DOMAÇ (İstanbul) – Taşınmadı tabii, taşınmadı ama… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Merkez Bankası hiçbir zaman… 
MEHMET DOMAÇ (İstanbul) – Taşınmadı ama devlet tahvili teklif edildi.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ama taşınsaydı... Hiçbir zaman devlet tahvili taşınmaz. 
(Gürültüler) 
MEHMET DOMAÇ (İstanbul) – Arkadaşlar ya, yani söylediğimiz şey aynıyla vakidir, bu ülkede yaşanmıştır.  
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu ya, lütfen ya, rahat bırak ya.  
MEHMET DOMAÇ (İstanbul) – Aynıyla vakidir, bu ülkede yaşanmıştır.  
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Bakalım nereye bağlayacak ya, tamam.  
MEHMET DOMAÇ (İstanbul) – Efendim, o yıllarda bir de BAĞ-KUR’umuz vardı biliyorsunuz, birleştirmemiştik 

henüz, BAĞ-KUR vardı.  
İZZET ÇETİN (İstanbul) – Hakikaten birleştiğine inanıyor musunuz? 
BAŞKAN – Lütfen Sayın Çetin, lütfen ya.  
MEHMET DOMAÇ (İstanbul) – Eczacılar BAĞ-KUR’a ilaç veriyorlardı ve yaklaşık on dört ay paralarını 

alamamışlardı, on dört ay alamadılar. O sırada eczacıların reçetelerini de Türk Eczacıları Birliğiyle BAĞ-KUR’un yaptığı 
anlaşmayla Türk Eczacıları Birliği kontrol ediyordu. Eczacılar isyan ettiler, dediler ki: “Reçete kontrol ünitesini kapatın, 
zaten para mara da alamıyoruz, reçetelerin kontrolü de yapılmasın.” Şimdi, biz on dört ay sonra BAĞ-KUR’la 
sözleşmemizi feshettik yani Türk Eczacıları Birliği BAĞ-KUR’la olan sözleşmesini feshetti, bireysel anlaşma yoluna gitti 
eczacılar. 

Şimdi, biz bunları yaşayan kişiler olarak geldiğimiz yerden baktığımızda şöyle bir şey oluyor, bütün arkadaşlar 
onu biliyorlar: Her ayın 15’inde Sosyal Güvenlik Kurumu parasını eczacıların hesabına çıkarıyor.  

ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Sanayicinin parası, eczacıya bir şey kalmıyor biliyorsunuz. Biz alıp sanayiye veriyoruz 
parayı.  

MEHMET DOMAÇ (İstanbul) – Her ayın 15’inde parasını çıkarıyor. Hatta şöyle bir şey oluyor Sayın Başkanım: 
Böyle 15’i bayramların ortasına geliyor bazen, bayramların öncesinde de çıkarıyor yani memurlar, işçiler gibi de yapıyor, 
bayramların öncesine de çıkarıyor.  

ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Ama bir şey kalmadığını söyle başkan, biz EFT müessesesi olduk.  
MEHMET DOMAÇ (İstanbul) –  Şimdi, geldiğimiz noktada şunları söyleyeyim -ben ilaçla ilgili söylüyorum, 

sağlıkla çok anlatabilirim ama keseceğim hemen- bakın, şöyle oldu Sayın Başkanım: İlaç Fiyat Kararnamesini 2004 
yılında değiştirdik. Değiştirmeseydik, aynı kararname devam etmiş olsaydı ve aynı bu kadar ilaç tüketi liyor olsaydı, 
bugünkü Türkiye Cumhuriyeti devletinin 2013 yılındaki toplam bütçesi ilaca harcamaya yetmeyecekti.  

MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Hesap meydanda.  
MEHMET DOMAÇ (İstanbul) – Şimdi, bunlar yapıldı, daha çok şey yapıldı; KDV düşürüldü, işte, elektronik 

ortama geçtik, reçeteleri artık öyle kişilerin kontrolünden çıkardık yani çok şey anlatabilirim, aslında yeni de olarak 
anlatabilirim ama şu oldu bakın: Sayın Özgür Özel’e katılıyorum, Türkiye’de ilaç fabrikaları satıldı, doğru ama piyasa 
değeri 250 milyon dolar olan ilaç firması 1 milyar 200 milyon dolara satıldı. Evet, satıldı, doğru. Şimdi, talep var, üstelik de 
anormal fiyatlarla talep var, üstelik de anormal fiyatlarla talep var. 

ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Bülent Eczacıbaşı ne dedi? “Bunlar bizi gözden çıkarmış.” demedi mi? 
MEHMET DOMAÇ (İstanbul) – Geliyorum.  
Şimdi, 3 milyon dolar olan ilaç firması 22 milyon dolara, 45 milyon dolar değeri olan ilaç firması 242 milyon 

dolara satıldı Türkiye’de. Şimdi, ilaç firmaları satıldı. Bunlar özel kuruluşlar yani onlar serbest piyasa içerisinde hareket 
ediyorlar,  parayı kim verirse oturuyor, onlarla pazarlık yapıyorlar, bunun önünde engel bir durum yok Türkiye’de.  

Şimdi, şunu söyleyeyim… 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Vergisini verdiler mi?  
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Eczacının durumunu da söyle.  
MEHMET DOMAÇ (İstanbul) – Şimdi, eczacının durumuna geliyorum, acele etme ya! Geliyoruz,  bitiriyoruz.  
BAŞKAN – Evet, bitirin lütfen.  
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MEHMET DOMAÇ (İstanbul) – Tabii, bu kararname, bu bütün değişiklikler yan etki de yaratıyor doğal olarak 

yani hep olumlu etkisi olmuyor, bazı yan etkiler de yaratıyor, çok doğal bir şey bu. Bu, eczacılar için yan etki yarattı, ne 
oldu? Onların kârlılıkları düştü ve 16.900 eczacı sıkıntılı durumda, Sayın Bakanımın dikkatine sunuyorum. 100 liray la 200 
lira arasındaki eczacılık zammını en az yüzde 3 puan artırmak lazım, 200 lirayla onun üstündekileri de en az yüzde üç 
puan artırmak lazım… 

AYTUĞ ATICI (Mersin) –Sayın Başkan, aynı konuşmayı biz de istiyoruz. 
BAŞKAN – Sayın Atıcı, lütfen ya, lütfen! 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Süresiz konuşmayı biz de istiyoruz.  
MEHMET DOMAÇ (İstanbul) – … ve bu gerçekleşirse bu kişiler, bu 17 bin kişi de bir ölçüde nefes almak 

hakkına sahip olacak.  
BAŞKAN – Teşekkürler efendim. 
MEHMET DOMAÇ (İstanbul) – Ben şöyle söylüyorum Başkanım: Uygulanabilir sağlık sistemi oluşmuştur.  
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Neresi uygulanabilir?  
MEHMET DOMAÇ (İstanbul) – Türkiye’de sağlık sistemi varmış, “mış” gibiydi ve uygulanmıyordu. Şimdi, 

uygulanabilir, denetlenebilir, hesap edilebilen bir sağlık sistemi oluşmuştur, bu da bizim Hükûmetimizin başarısıdır.  
Teşekkür ediyorum.  
BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyorum.  
Değerli arkadaşlar, birleşime 14.30’a kadar ara veriyorum.  
 
         Kapanma Saati:13.52 
 
 
 

İKİNCİ OTURUM 
Açılma Saati: 14.37 

BAŞKAN: Lütfi ELVAN (Karaman) 
BAŞKAN VEKİLİ: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 

SÖZCÜ: Ahmet ÖKSÜZKAYA (Kayseri) 
KÂTİP: Vedat DEMİRÖZ (Bitlis) 

-----0----- 
BAŞKAN – Komisyonumuzun değerli üyeleri, 15’inci Birleşimin İkinci Oturumunu açıyorum. 
Görüşmelerimize devam ediyoruz. 
Sayın Kurt, buyurun lütfen. 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bakanım, değerli arkadaşlar; Sağlık Bakanlığımızın bütçeleri öncelikle, inşallah, gelecek yıl hepimize 

daha sağlıklı bir ortam yaratır.  
Ancak, ben bütçe ödeneklerinin biraz düştüğü konusunda eleştiriyle başlamak istiyorum. Tüm kurumların 

bütçeleri yüzde 10’un üzerinde artarken Sağlık Bakanlığı ve Türkiye Hudut ve Sahiller Genel Müdürlüğünün bütçelerinin 
yüzde 1,5’larda artıyor olması nasıl izah edilir, nasıl değerlendirilir? Bunu da bilmem gerekiyor çünkü Türkiye’de, biraz 
önce arkadaşlarımızın söylediği gibi, sağlık sektörü çok böyle refah içerisinde ve insanların sağlık sorunu olmadan 
yaşadıkları bir gün maalesef yok.  

Burada özellikle Sosyal Güvenlik Kurumuyla aranızdaki bağlantı, ilişki ve çelişkiler insanlarımızın mağduriyetine 
neden olmakta. Biraz önce eczacı arkadaşlarımız anlattı, pek çok ilacın alınamadığı, piyasada bulunamadığı ya da 
doktorlar tarafından yazılamadığı gibi bir eleştiri var. Böyle bir durumda sağlıklı bir yaşamın mümkün olup olmadığını 
takdirlerinize bırakıyorum. 

Sosyal güvenliği olmayan yeşil kart sahibi yoksul insanlarımızın ise gerçekten daha sorunlu ve daha sıkıntılı 
olduğunu görüyoruz. Bunlar gittikleri yerlerde de insan gibi davranılma meselesinde sıkıntılar yaşamakla beraber pek çok 
alanda sağlığa erişim konusunda sıkıntılar yaşıyorlar.  

Koruyucu hekimlik tam anlamıyla Türkiye’de gelişmiş ve yerleşmiş olmadığı için ciddi anlamda zaman zaman 
yoğunlaşan farklı hastalıklar çıkıyor ve bu hastalıkların önlenmesi konusunda da hazırlıksız kalıyoruz. Şeker, böbrek, 
alzaymır gibi sürekli tedavi gerektiren hastalıklarda da tedavinin altyapısı pozisyonunda olan ulaşım sorunu ve tedaviden 
sonraki bakım sorunu konusunda da Sağlık Bakanlığının ya da sağlık yetkililerinin yeterli olmadığını, yeterli olmaması 
nedeniyle de bu tür hastaların daha çok yerel yönetimler kanalıyla ve sivil toplum örgütlerinin gündemde tutmasıyla ayakta 
kalmaya çalışması, bu konuda da “çalışmaların eksikliği” anlamında yorumlanır diye düşünüyorum. 

Verem savaşı Türkiye’de ciddiye alınması gereken bir alan ve sizin de raporlarınızda yüz binde 23 olarak 
tespitiniz var. Buna rağmen Türkiye’de verem savaşın, daire başkanlığı pozisyonundan Bakanlık bünyesinde daha küçük 
birimler kanalıyla organize edilmeye çalışılması ve verem savaşı dernekleriyle sıkı bir iş birliği içerisinde çok daha farklı bir 
alana yayılması mümkün diye düşünüyorum. Özellikle kırsal kesimlerde bu sivil toplum örgütleri kanalıyla çok farklı 
işlemler yapılabilir ama şu anda, sadece ilgililerin önerdiği kişilere ilaç parası vermekten öteye geçmeyen bir ilişki, bağlantı 
var bu derneklerle. Bunu da aşmak ve bunu daha da sivilleştirmek yararlı olur diye düşünüyorum. 

Ağız ve diş sağlığıyla ilgili, Dişçiler Haftası nedeniyle de biraz önce herkes kutladı diş hekimlerini, ben de 
kutluyorum ama ağız ve diş sağlığı konusundaki çalışmaların, yatırımların gelişmesine rağmen yeterli olmadığını siz de 
biliyorsunuz. Bu doğrultuda yine yerel yönetimlerin, özellikle sosyal demokrat belediyelerin ciddi çalışmaları olduğunu, 
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Antalya, Kadıköy, Eskişehir, Tepebaşı ve Bakırköy belediyelerimizin ağız ve diş sağlığı konusunda çok önemli adımlar 
attığını buradan söylemek istiyorum. Bakanlık bunlarla iş birliği konusunda biraz daha samimi olursa  o çalışmalar çok 
farklı noktalara gelebilir diye değerlendiriyorum. 

“İş yeri hekimliği ve iş güvenliği hizmetlerini yaygınlaştırıyoruz.” diyorsunuz sunumunuzun 54’üncü sayfasında 
ama iş yeri hekimliğini bir çalışma alanı, insan çalıştıran bir alan ya da sektör olarak değerlendirmeden, iş yeri gibi 
değerlendiren bir mantıkla hareket ediliyor. Eskişehir’de TÜLOMSAŞ ve belki birçok yerde de aynı uygulama vardır; iş yeri 
hekimliğini hizmet alımı yapmak suretiyle ihale açtı ve alımları gerçekleştirmeye çalıştı ki bunu doktorların ya da 
hekimlerin çalışma koşullarına ya da yetişme koşullarına çok uygun olmayan bir pozisyon diye değerlendirmek lazım.  

Sağlık turizmi, evet, çok önemli ve çok ciddiye alınması gereken bir alan ama yine maalesef, Eskişehir’de 
Kızılinler, termal turizme de açık bir sağlık projesi vardı; geçen yıl bütün partilerin ittifakıyla ve Kültür ve Turizm Bakanlığı 
öncülüğünde gerçekleştirilen bir proje. Burada artık ihale aşamasına gelinmiş olunmasına rağmen sizin katkılarınızın 
olmaması, bu işi biraz tavsattı ya da gündemden düşürdü. Hâlbuki orada ciddi bir potansiyel olduğunu görüyoruz, 
düşünüyoruz. 

Kamu-özel ortaklığı modeliyle yaptırılacak hastaneleri, aslında sağlığı tam anlamıyla özel sektörün tekeline 
doğru götürecek bir yaklaşım diye değerlendiriyorum ve burada, örneğin Eskişehir’de de var böyle bir proje. Bu 
Eskişehir’deki proje, iflas etmiş bir firmaya ihale edilmesi nedeniyle ihalesi iptal edildi ancak daha sonra yeni bir ihale 
yapılmadığı için ne olacağı belli değil.  

Ancak, bu çalışma projesinde şöyle bir eksiklik var: İnsanlarımızın sağlığa erişim hakkını azaltacak gibi duruyor 
çünkü tüm yatakları, tüm hastaneleri kapatıp tek bir merkezde toplamak, küçük yerlerde insanların oraya ulaşmasını 
zorlaştıracak ve dolayısıyla bu, en doğal insan haklarından birisi olan sağlığa erişim konusunda sıkıntılar yaratacak. Bizim 
Eskişehir’de iki üç bölümde olan birimler tek merkezde toplandığı zaman, diğer bölgelerden gelecek insanların en az üç 
otobüsle oraya ulaşması gerekir ki bu takdir edilecek ya da olumlu karşılanacak bir durum değildir.  

Kırsal kesimdeki sağlık sorunları ciddi sorunlar. Köylerde sağlık elemanlarının bulunmaması ve köylerin 
ulaşımının sağlanamaması, bu insanlarımızın en kolay erişebilecekleri pozisyonda bile sıkıntı çektiklerini bize gösteriyor. 
Bu konuda da farklı bir adım ya da gezici bir çalışmayı nasıl yaygınlaştırırsınız, onu çözmek gerekir. 

Türkiye’deki sağlık sistemi tamamen sağlık çalışanlarının fedakârlığı üzerine kurulu, sağlık çalışanlarının 
özverisi üzerine kurulu bir sistem ama buna rağmen aldıkları ücret, örgütlenme hakkı, sendikal hakları sürekli engellenen, 
demokratik talepleri karşısında sürekli sert tavırlar konulan bir camia olarak bunların sıkıntısının aşılması gerekir. Örneğin, 
Gezi olayları sırasında, aniden gelişen olaylar karşısında ihtiyaç duyan insanlara sağlık yardımı yapan hekimlerin disiplin 
soruşturmasıyla karşılaşması, bu eksik ve olumsuz anlayışlardan birisidir. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
KAZIM KURT (Eskişehir) – Toparlıyorum efendim. 
Bu noktada Gezi olayları sırasında “Kendiliğinden, bulunduğu yerde görev yaptı.” diye soruşturmaya uğrayan ya 

da idari anlamda ceza alan hekimlerimizin pozisyonuyla ilgili de bir açıklama ve değerlendirme yaparsanız memnun 
olurum. 

Bütçelerinizin hayırlı olmasını diliyorum. 
Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Kurt. 
Sayın Denizli, buyurun. 
İLKNUR DENİZLİ (İzmir) – Sayın Bakanım, 2014 bütçemizin hayırlı olmasını diliyorum. Umuyorum ki 2014’te de 

çalışmalarımız çok daha önce olduğu gibi, çok daha nitelikli hâlde devam edecektir. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Daha yeni Bakan, ona göre. 
İLKNUR DENİZLİ (İzmir) – Efendim, Hükûmetimizin çalışmalarından bahsediyorum, devamlılık var, esastır. 
İki konu çok önemli diye düşünüyorum, onu da sizinle paylaşmak istiyorum. Türkiye’de yaşayan insanların iki 

temel hassasiyeti olduğunu düşünüyorum; bunlardan bir tanesi eğitim, bir diğeri de sağlık. Ülkemizde ailelerin en hassas 
oldukları konulardan iki temel konu diye ifade etmek istiyorum. İşin en garip tarafı, ülkemizdeki göçün en temel 
sebeplerinden bir tanesinin de bu iki hassasiyet olduğuna inanıyorum. Çocuğunu okutmak isteyen, hastasını tedavi 
ettirmek isteyen ve bunu bulunduğu yerde karşılayamayan insanımızın, geçtiğimiz yıllarda, büyük şehirlere hastasını 
tedavi ettirmek için, çocuğunu üniversiteye gönderebilmek adına göç ettiği bir ülkeden bahsediyoruz biz. 

En önemli başarılarımızdan bir tanesinin bu olduğuna inanıyorum. Özellikle açılan üniversitelerimizle, eğitimde 
yaptığımız aşamalarla ve sağlıkta, artık bulunduğu yerde tedavi imkânlarına sahip olabilecek bir ülkede yaşıyor olmanın, 
ben çok önemli bir avantaj olduğunu düşünüyorum. Çok özel bir durum olmadığı sürece, artık Doğu’dan, Güneydoğu 
Anadolu’dan ya da Karadeniz’den insanımızın tedavi olmak adına büyük şehirlerimize gelmediğini görüyoruz ki bu da 
bence çok önemli bir başarıdır diye düşünüyorum. 

Burada yapılanlar çok önemli. İyi şeyler yaptık ama daha iyi, iyinin düşmanı. Tabii ki yapacağımız daha pek çok 
şey olduğunu da biliyoruz ama bugün geldiğimiz nokta itibarıyla bir konuya hassasiyetinizin olduğunu biliyorum ama 
özellikle ifade etmek istiyorum, arkadaşlarımız da dile getirdiler: Hem kamuda hem özel sektörde çok nitelikli bir sağlık 
hizmetine ve bu sağlık hizmetini veren kurumlara sahibiz. Artık, bu dönemden sonra bunların Türk ekonomisi açısından da 
bir fırsat penceresi olduğunu düşünüyorum, özellikle sağlık turizmi açısından. Bu anlamıyla, bu fırsat penceresini 
aralamak adına yapabileceğimiz düzenlemelerin çok önemli olduğuna inanıyorum. Biliyorum ki  Avrupa Birliği ülkeleriyle, 
özellikle hastanın serbest dolaşımıyla ilgili bazı problemlerimiz var. Özellikle, işte Almanya örneğini verirsek, yataklı 
hastalar, uzun süreli hasta tedavisinde sigorta sistemimiz bu anlamıyla karşılıklı olarak birbirini tamamlamadığı için ya da 
karşılıklı olarak bu tür anlaşmalarımız olamadığı için sağlık turizmimizi çok daha yukarıya çekebilecek bazı alanlarda 
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eksikliklerimizin olabileceği görülüyor. Tabii ki bunun sizin dışınızda bir boyutu olduğunu biliyorum ama bu konunun 
özellikle sizin vasıtanızla gündemimizde daha sıkça olması ve özellikle Avrupa Birliği ülkeleriyle bu anlaşmalar 
çerçevesinde daha hızlı adımlar atarak bu fırsat penceresinin Türkiye açısından daha hızlı aralanmasının da önemli 
olduğuna inanıyorum çünkü ülkemiz sağlık turizminde hem nitelikli hizmeti hem başka alanlarıyla, doktor niteliği, 
kalitesiyle, verilen hizmetlerimizle bence Avrupa’daki bu anlamıyla sağlık hizmeti veren pek çok ülkeden çok daha iyi 
şartlarda ve bunun ben ülkemiz açısından da çok önemli bir kaynak olduğuna inanıyorum. Bu anlamdaki çalışmalarınızın 
ülke ekonomimize ve Türkiye’ye katkı sağlayacağına inanıyorum.  

Tekrar 2014 bütçenizin hayırlı uğurlu olmasını diliyorum.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Denizli.  
Sayın Sarı, buyurun.  
MÜSLİM SARI (İstanbul) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Değerli Komisyon üyeleri, Sayın Bakanım, değerli bürokratlar ve sayın basın mensupları; herkesi saygıyla 

selamlıyorum.  
Sayın Bakanım, ilk bütçeniz hayırlı olsun diyorum her şeyden önce.  
Şimdi, ben iki tane konuyu gündeme getireceğim. Birisi, bu şehir hastaneleri meselesi, burada da çok konuştuk 

-aslında siz bu kanun taslağını da kucağınızda buldunuz, henüz yeni Bakan olmuştunuz- Plan Bütçe Komisyonunda 
bunun ciddi tartışmaları yapıldı. Bunun çok önemli bir dönüşüm olduğunu düşünüyorum, çok önemli bir değişim olduğunu 
düşünüyorum ve çok ciddi mahzurlara yol açabileceğini düşünüyorum. Bakanlık bütçesi önümüze gelmişken biraz bu 
konuyla ilgili değerlendirmelerde bulunmak istiyorum.  

Şimdi, sizin Hükûmetiniz döneminde Sağlıkta Dönüşüm Projesi başlatıldı ve bu aşama aşama şehir 
hastanelerine kadar geldi. Genel sağlık sigortasıyla başlayan performans sistemi ve hastanelerin kâr edilebilir ve satılabili r 
noktaya getirilmesine kadar uzanan bu sistem, en nihayetinde yap-kirala-devret sistemiyle şehir hastanelerini önümüze 
getirdi. Şimdi, aslında bu model özelleştirme modelinin bir başka versiyonu. Özelleştirmeyle mevcut olan yapıların ve 
varlıkların satılması söz konusu; burada ise gelecekte ortaya çıkabilecek gelirlerin satılması söz konusu. Bu, ileride, 
gelecekte ortaya çıkabilecek olan hizmetlerin devredilmesiyle bir rant devri söz konusu. Bu açıdan baktığımız zaman, 
aslında, bu, geleneksel özelleştirme uygulamalarından farklı olan ama ulaştığı sonuçlar açısından  bir özelleştirme kabul 
edilebilecek bir yaklaşım. Bu şekilde 17 tane projenin, sözleşmenin imzalandığını söylediniz, 3 projenin de ihale 
aşamasında olduğunu söylediniz, 48 projenin de çalışmalarının devam ettiğini söylediniz. Şimdi, bu modelde ne oluyor? 
Bu modelde, devlet kendi olanaklarıyla, kendi bütçesine koyduğu ödeneklerle yapacağı hastaneleri yapmaktan 
vazgeçiyor, özel sektör eliyle bu hastaneleri yaptırıyor ve bunun karşılığında da özel sektör firmalarına kira ödüyor. 
Dolayısıyla, böylece, kısa sürede kamunun yapması gereken yatırımları özel sektör eliyle yapıyor. Bunun sonucunda ne 
oluyor? Yatırım harcamaları düşüyor, zaten 2014 yılı bütçenize de baktığınız zaman, yatırım ödeneklerinde sadece yüzde 
6’lık bir artış öngörmüşsünüz. Dolayısıyla, kamunun yapacağı yatırımların giderek azaldığı bir yöntem karşımızda.  

Şimdi, bu meselenin iki boyutu var Sayın Bakanım. Birisi, hazine garantileri boyutu; diğeri ise, bunun bütçeye 
getireceği maliyet boyutu. Şimdi, hazine garantileri boyutu… Biliyorsunuz, Türkiye hazine garantilerinden çok çekti, 2001 
yılı krizinden sonra bu konuda birtakım düzenlemeler yapıldı, özellikle görev zararıyla ilgili bazı sorunlarla karşı karşıya 
kalındığında hazine garantilerine birtakım sınırlar konuldu. Ancak, görüyoruz ki son birkaç yıldır bu mali disiplin sağlanan, 
bu hazine garantilerinin de katkı vererek sağladığı bu mali disiplin sayesinde, bu alanda önemli gelişmeler 
kaydedilmişken, son birkaç yılda -biraz daha geriye götürebiliriz belki- son üç-dört yılda çıkartılan yasalarda hazine 
garantilerinin giderek geniş bir yer bulduğunu ve bunun da Türk maliyesi sistemi üzerinde ve Türk bütçe tekniği üzerinde 
ciddi riskler oluşturduğunu görüyoruz. Bunun için konulmuş olan sınırlar ki 3 milyar dolardır bu, 2013 yılı bütçesi için 12’nci 
maddenin (1)’inci fıkrasına göre. Hazine garantileri verilmesi, bu hastaneler için, özel sektörün yapacağı bu yatırımlar için  
hazinenin garantör oluyor oluşu çok ciddi anlamda öngörülemeyen birtakım risklerin de hazinenin üzerinde kalmasıyla 
sonuçlanabilecek bir çerçeve açmaktadır, bu çok tehlikelidir. Bakın, üstelik siz bu modelde sadece alınan krediyi değil, 
alınan kredinin üzerinden yapılan türev işlemlerini de garanti altına alıyorsunuz, her boyutunu garanti altına alıyorsunuz. 
Burada çok ciddi bir risk var, tıpkı 2001 krizinde karşılaştığımız gibi bir tabloyla karşılaşma ihtimalimiz var, buradan 
uyarıyorum Sayın Bakanım.  

İkincisi, bunun bütçe üzerinde yarattığı yük. Bakın, siz ne yapıyorsunuz? Siz bir hastane yapmak yerine, o 
hastanenin özel sektör eliyle yapılmasını teşvik edip, ona garantör olup, belirli bir miktarda belirli bir süreye yayılan bir kira 
bedeli ödeme yükümlülüğü altına giriyorsunuz. Bu hastaneler yürürlüğe girmeye başladıkça, şu anda bir kira ödemeniz 
yok ama üç sene sonra, beş sene sonra ardı ardına yaptığınız bu hastaneler hizmete girmeye başladıkça siz bunlar için 
ciddi miktarlarda kira ödemeleri yapmak zorunda kalacaksınız bütçeden ve bunu yatırım ödeneğinden değil, cari 
harcamalar üzerinden yapmak zorunda kalacaksınız ve bunlar bir müddet sonra bütçeleri ciddi şekilde zorlamaya 
başlayacak. Bakınız, biz size sorduk, defalarca sordum ben hatta, o kanunun her maddesinde sordum, “Sayın Bakanım, 
önümüze getirdiğiniz bu kanunun orta ve uzun vadede Türk bütçesi üzerinde, bütçe sistemi üzerinde ne kadar bir yüke 
sahip olduğunu biliyor musunuz? Bunu hesapladınız mı? Bunun etki analizini çıkarttınız mı?” dedim. Buna cevap 
vermediniz, her maddede sordum, hiçbirisine cevap vermediniz, Genel Kurulda sordum, hiçbirisine cevap vermediniz; 
AKP sıralarında oturan arkadaşlarım da bunu bilmiyor. 25 milyar dolarlık bir yatırımın, özel sektörün yapacağı bir yatırımın 
100 milyar dolar, 150 milyar dolar, 180 milyar dolar orta ve uzun vadede kira bedeli olarak maliyeye döneceğine ilişkin 
hesaplar yapılıyor. Şimdi, ben soruyorum, hangisi gerçek, hangisi doğru? Biz önümüzdeki on yıl, yirmi yıl kamu 
bütçesinden bu hastaneler için ne kadar kira gideri ödeyeceğiz? Buraya getirdiğiniz bütün kanunların etki analizlerini bize 
getirmek zorundasınız, ilgili mevzuata göre, sizin koyduğunuz mevzuata göre getirmek zorundasınız. Hem AKP’den 
arkadaşlarım hem muhalefet partisindeki arkadaşlarım bunu bilerek -bu yasanın Plan Bütçe Komisyonuna getirilmesinin 
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anlamı budur zaten- oy kullanacaklar ya da kullanmayacaklar, bunu bilerek muhalefet edecekler ya da destekleyecekler 
ama biz bu yasanın bütçe üzerinde ne kadar etkisi olacağını bilmiyoruz. Şimdi, buradan soruyorum size Bakanım: 
Yaptığınız bütün bu sözleşmelere, uyguladığınız, uygulayacağınız bütün bu sözleşmelerin orta ve uzun vade üzerinde ne 
kadar kira gideri olarak bizim ve vatandaşın sırtına bineceğinin projeksiyonunu istiyorum sizden. Bunun hem medya 
tarafından hem kamuoyu tarafından hem de ilgili milletvekilleri tarafından bilinmeye ihtiyacı var çünkü bilmediğimiz çok 
çeşitli spekülasyonlar dönüyor. Çeşitli hesaplar var, insanların kafası karışık; bu konuda en doğru hesapları Sayın 
Bakanlık yapmıştır diye düşünüyoruz ve size güveniyoruz, sizin vereceğiniz bilgilere güveniyoruz.  

Bakınız, bu kira bedelleri büyüdükçe, bunların bütçe üzerindeki yükü arttıkça bunun başka sonuçları da olacak 
vatandaşa yüklenen. Bir defa kamu emekçilerine, sağlık emekçilerine yüklenen boyutu olacak çünkü kanunda diyor ki: “Bu 
bedeller önce döner sermayelerden ödenir, döner sermayelerin yetişmediği yerlerde bütçeden ödenir.” Döner 
sermayelerden ödenir ne demek? Bunlar biriktikçe döner sermayelerden kamu emekçilerinin alacakları miktarlar azalacak 
demek, bütçe üzerindeki yükü arttıkça da sağlık katkı paylarının giderek büyüyeceği, artacağı bir çerçeve önümüzde var 
demektir. Dolayısıyla, biz yap-kirala-devret modeliyle kamunun yapması gereken hastaneleri, özel sektöre yaptırıp 
karşılığında kira bedeli olarak bunları ödediğinizde burada oluşacak rantı, burada oluşacak aktarımı vatandaşın sırtına ve 
kamu emekçisinin sırtına yüklüyoruz. Dolasıyla, vatandaşın bunu bilmeye hakkı var. Ne kadar bir kaynak aktarımı olacak, 
ne kadar bir kira geliri-gideri söz konusu olacak? Bu çok önemli, gelecek üzerindeki vergi yükü nedir çok önemli. 

İkinci bir nokta Sayın Bakanım, çok vaktim kalmadı ama bunları kayıtlara girmesi açısından söylemekle, kendimi 
milletvekili sorumluluğu açısından sorumlu görüyorum. Şimdi, Sayın Bakanım, bu senenin bütçesinin ana teması Sayıştay 
raporları. Sayıştay raporlarıyla ilgili buradaki arkadaşlarımızla, bütün bakanlıklar üzerinde birtakım tartışmalar yaptık. Ben 
bu tartışmalara girmek istemiyorum ama özellikle sizin Bakanlığınızla ilgili olarak Türkiye Kamu Hastaneleri Kurumu, genel 
bütçe denetim raporunda çok yenilir yutulur nitelikte olmayan iddialar var ve işin ilginç yanı, 7 tane iddia sayılmış burada –
ben hepsine girmeyeceğim ama 3 tanesini söyleyeceğim- ve bu 7 iddianın tamamına da iştirak etmişsiniz. Son derece 
dürüst bir biçimde demişsiniz ki: “Doğrudur, Sayıştayın bu önerileri ve bu değerlendirmeleri haklıdır. 2013 yılından itibaren 
bunu düzelteceğiz, bununla ilgili çaba içerisine gireceğiz.” Bir defa bu olgunluğunuzdan dolayı size teşekkür etmek 
istiyorum ama buradaki iddiaların da konuşulması gerekir. Ne diyor Sayıştay? Diyor ki: “Kuruma bağlı sağlık tesislerinin, 
promosyon ihalelerine ilişkin bankalarla imzalayacakları sözleşmelerde ücretsiz izinli, geçici görevli ve sonradan gelen 
personelinin mağduriyetini önlemek amacıyla yasal boşluğun… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
MÜSLİM SARI (İstanbul) - …etkisiyle doğru ve gerekli önlemlerin alınmadığı ve personel tarafından dava 

açılması sonucu, bütçede ödeneği olmadığı hâlde, promosyon ödemesinin bütçeden yapıldığı görülmüştür.” Siz de 
demişsiniz ki: “Doğru, hata yaptık.” Şimdi, bunun mutlaka sonuçları olmalı diye düşünüyorum. 

Bir başkası, daha vahim, “Kuruma bağlı sağlık tesislerinin Kamu Haznedarlığı Genel Tebliği ve mali mevzuat 
hükümlerine aykırı olarak, açık bir aykırılık hâlinde bankalarda mevduat bulundurma karşılığında faiz almak suretiyle 
bütçe geliri elde etmek yerine, faizi düşük almak ya da hiç almamakla beraber faiz haricinde menfaat elde etmek suretiyle 
bütçe dışı birtakım kaynaklar kullanma yolunun tercih edildiği müşahede edilmiştir.” diyor. “Evet, doğrudur  burada hatalı 
bir durum vardır.” demişsiniz ama bunun sonuçlarının ne olduğunu, yine bilmek istiyoruz. 

Üçüncüsü -7 tane var ama diğerlerine geçmeyeceğim- son olarak “Kuruma bağlı sağlık tesislerinde ticari 
alanlara ilişkin ihale işlemlerinin mevzuata…  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Sarı, lütfen toparlayın. 
MÜSLİM SARI (İstanbul) -… uygun şekilde yürütülmediği, kira bedelleriyle elektrik, su ve ısınma giderlerine 

katılım paylarının tam ve zamanında tahsil edilmediği ve doğru muhasebeleştirilmediği değerlendirilmiştir.” demiş, siz de 
demişsiniz ki: “Evet, doğrudur, bu görüşe iştirak ediyoruz.”  

Şimdi, dolayısıyla, en sonunda ne demiş? En sonunda söylediğini de söyleyeyim. Denetim görüşü olarak 
Sayıştay demiş: “Denetim görüşü oluşturabilmek için kurumca verilen tablolarda etkin belirsizlik olması nedeniyle Türkiye 
Kamu Hastaneleri Kurumunun 2012 yılı döner sermaye işletmesinin mali raporu ve tabloları hakkında görüş 
bildirilememektedir.” Ne için? Etkin belirsizlik olması ve bunları da tek tek saymış 7 madde olarak.  

Dolayısıyla, Sayın Bakanım… 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz. 
MÜSLİM SARI (İstanbul) -…bunun ilgililerinin ve sorumlularının… Gerçi Sayıştaya da soracağız, Sayıştay 

bununla ilgili ne gibi eylem ve işlemde bulundu, bunu da öğreneceğiz ama siz sorumlu mevkide bulunan bir Bakan olarak 
bu konudaki düşüncelerinizi de merak ediyorum ve tutanaklara geçmesi açısından bunların belirtilmesinin önemli 
olduğunu düşünüyorum. 

Bütçenizin hayırlı olmasını dilerim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Kalaycı, buyurun. 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekilleri, kıymetli bürokratlar, sayın 

basın mensupları; hepinizi saygılarımla selamlıyorum.  
Sayıştay konusuna ben de kısaca değinerek devam edeyim Sayın Bakanım. Türkiye İlaç ve Tıbbi Cihaz kurumu, 

Türkiye Hudut ve Sahiller Sağlık Genel Müdürlüğü, Türkiye Halk Sağlığı Kurumu, Sağlık Bakanlığı ve Türkiye Kamu 
Hastaneleri Kurumunun hepsinde denetim görüşü verilemiyor. Bir kısmı, sürekli burada tartıştığımız, bildiğimiz nedenlerle 
bir kısmı da biraz önce Müslim Bey’in de değindiği konuları içeren raporlar var.  
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Tabii, gerek Türkiye Kamu Hastaneleri Kurumunun kendi hesapları, gerekse döner sermaye işletmesinin 

hesaplarıyla ilgili tespitlere baktığımız zaman, gerçekten mevzuatın alenen çiğnendiğini görüyoruz. 657 sayılı Kanun’a 
aykırı makam tazminatı, ek göstergesi, ikinci görev aylığı, tayın bedeli ve benzeri ödemeler. Yine kamu haznedarlığı 
sistemine aykırı olarak bankalardaki mevduattan faiz alma, düşük faiz alma, hatta faiz yerine menfaat alma gibi tespitler 
var. Taşıt Kanunu’na aykırı araç kiralama, para cezalarının ödenmesi, hastane hizmetleriyle ilgili olmayan harcamaların 
buradan karşılanması gibi tespitler var. Bir de şu tespit var 7’nci maddede, ben bunu şöyle yorumluyorum Sayın Bakanım: 
Taşeron işçilerinin nasıl sömürüldüğünü, Sayıştay, raporuyla ortaya koymuş. Diyor ki: “Kontrol teşkilatı yok.” Yani taşeron 
firmaların şartnameye uyup uymadığıyla ilgili kontrol teşkilatı yok. İşçilere ücretler zamanında ödenmiyor, bununla ilgili 
sorumlu yok. Yemek, yol ve benzeri ödemeler yapılması gerekiyor şartnameye göre, bunlar ödenmemiş. Hakikaten genel 
anlamda da bu taşeron işçilerinin sıkıntılarını hep konuşuyoruz ama burada somut olarak da rapora, Sayıştay raporuna da 
geçmiş durumda. Bu konuda mutlaka acil önlemler alınması gerekiyor. İnsanımız düşük ücretli çalışmaya mecbur kalıyor, 
bir de maalesef sömürülüyor. Aradan parayı kazananlar malum, onu söylemeyeyim. 

Ben, Sayıştaya şu soruyu soracağım: Yargılamaya esas rapor var mı, düzenlenen rapor var mı? Şu anda 
Sayıştayda ne işlemde, hangi konular var? Bir de adli yargıya bir suç duyurusu var mı? Bu konulara da cevap verirlerse 
memnun olurum. 

Sayın Bakanım, özellikle şunu da söyleyeceğim: Sayıştayın, SGK raporunda da çok önemli tespitler var, sağlık 
alanıyla ilgili. Kısaca 3 tanesini söyleyeyim: Tek kullanımlık malzemeleri, tıbbi malzemeleri bir daha kullananlara 10 bin li ra 
ceza verilirken son sözleşmelerde bu hüküm kaldırılmış yani tek kullanımlık malzemeyi isterse hastaneler tekrar kullanma 
imkânına bir anlamda kavuşmuş. Günlük muayene sınırının aşıldığını, limitinin aşıldığını tespit etmiş Sayıştay. Bir de 
hepsinden daha önemlisi, vatandaşın ilave ücret, fark ücreti ödemesiyle ilgili konuda yaptığı tespit çok önemli. 
Biliyorsunuz yüzde 90’dı, yüzde 200’e çıkarıldı özel hastanelerde ilave ücret alma imkânı. Aslında zaten varmış yani buna 
da bakan yok, maalesef denetleyen yok. Sayıştay tespit etmiş, sözleşme gereği cezaların verilmesini istemiş ama son 
gelişmeyi de söyleyeyim: Sözleşme gereği, cezai şartın gereğinin yerine getirilmesi gerekirken sözleşmeyi, 2009 yılında 
yapılan sözleşmeyi zeyilnameyle ek hüküm getirerek, geçmişteki “ceza uygulanır” maddesini değiştirmiş yani böylesine bir 
formül bulmuş. Vatandaş bir taraftan fark ücreti ödeyerek soyuluyor, bunun cezası verilmiyor, tam tersi ödüllendirme 
yapılıyor. O nedenle SGK raporuna da bakarsanız Sayın Bakanım, çok önemli tespitler var. 

Şimdi, ilaçta yerli üretimin arttığı konusunu tartıştık biraz önce. Tabii yabancılaşmanın dışında bu üretimin ne 
kadar dışa bağımlı olduğu da çok önemli Sayın Bakanım. Yani etken maddeler yani girdiler yerli girdi mi? Ki bir de benim 
şöyle kaygım var: Kalitesiz, insan sağlığı üzerinde denenirliği yapılmamış, özellikle Hindistan, Çin, o bölgeden etken 
madde ithalatı yapılabiliyor, mevzuatımızda bildiğim kadarıyla bunu engelleyecek bir hüküm yok. O açıdan, bu konu, tabii 
sağlık diyoruz, her şeyden önemli, mutlaka sıkı denetime, kontrole tabi tutulması gerekir. 

İşte, daha önce, sağlık verilerinin olmadığı, hatta on-on beş yıl öncelerine gidildi Sayın Bakanım. Herkes bilir ki 
burada olan, on beş yıl öncesine gidersen bilgisayar da yok, “facit” makinasıyla o masaya, o geniş tabloları tek tek 
doldurarak yapıyorduk yani bazı konuları burada ifade ederken dikkat etmek lazım bana göre. Ben şunu her yerde de 
söylüyorum, bu Komisyondaki arkadaşlarımız da bilir: Teşekkür edilecek hizmetlere teşekkür ediyoruz, Allah razı olsun 
diyoruz. AKP döneminde de mutlaka sağlık alanında çok güzel uygulamalar oldu yani bununla ilgili bir şeyimiz yok yani 
inkâr etme gibi ama ben diyorum ki: Yani hep geriye bakmayalım, biraz da dünyaya bakalım, dünyadaki gelişmeleri 
irdeleyelim. Yani Avrupa Birliğinde, OECD’de ne durumdayız?  

Ben yıllık programdan aldığım bazı oranları söyleyeyim: 100 bin kişiye düşen hekim sayısı bizde 172, Avrupa 
Birliğinde 333, OECD’de 310; 10 bin kişiye düşen yatak sayısı bizde 26,5, Avrupa Birliğinde 54, OECD’de 48; yatak 
doluluk oranı bizde yüzde 65,1, AB ülkelerinde ortalama 75,9, OECD’de 75,9. Ben bunu da merak ettim Sayın Bakanım, 
neden yatak doluluk oranımız yüzde 65’lerde? Bunun bir izahı varsa onu da alayım. Bebek ölüm oranı bizde binde 7,4, 
Avrupa Birliğinde ve OECD’de binde 4 düzeyinde. Yani mutlaka bazı gelişmeler olumlu ama bizim gelişmiş ülkeler, 
gelişmekte olan ülkelerle açığımızı nasıl kapatacağız, ona da bakmak lazım.  

Mesela hemşire açığımız çok belirgin Sayın Bakanım. 100 bin kişiye düşen hemşire sayısı ki ben programdan 
alıyorum, sizin sunumunuzda “ebe hemşire” diye verildi, farklı verildi, 249 diye verildi ama yıllık programda 178 bizde, 
Avrupa Birliği ülkelerinde 835, OECD’de 840; doktor başına hemşire oranına baktığımız zaman, AB ülkelerinde 2,41, 
OECD’de 2,71, Türkiye’de 1,04. Yani bu alanlarda bu ihtiyacımızı giderme, açığımızı kapatma konusunda ne yapıyoruz? 
Daha temmuz ayında vekil ebe hemşirelerin kadroya alınması konusunda büyük çaba sarf ettik ama maalesef 
Hükûmetinize kabul ettiremedik. Ben şunu da söyleyeyim kendi ilçemle ilgili: Konya Bozkır’da 2006’da sağlık meslek lisesi 
kapatıldı, şimdi tekrar açma gayretine girdik, açıyoruz. Yani bu konularda mutlaka daha ihtiyacımızı gidermeye yönelik 
politikaların izlenmesi gerekir.  

Sayın Bakanım, şu soruyu çok net soracağım: 663 sayılı Kanun Hükmünde Kararname ile Sağlık Bakanlığında 
araştırmacı kadrosuna atananların hak kayıplarıyla ilgili bir düzenleme yapmayı düşünüyor musunuz? Ne zaman 
yapacaksınız? Sayıları 3 bine yakın benim bildiğim kadarıyla, 2.800-2.900 kişi civarında. Kasım 2011’den bu yana maaş 
artışı alamadılar Sayın Bakanım. Bir de görev tahsisiyle oturdukları lojmanlardan çıkarılmak durumunda kaldılar. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Özellikle bu iki konuda… Yani daha önce şube müdürüyse ki şu anki şube 

müdürüyle arasındaki maaş farkı bin lirayı geçti yani araştırmacıların. Hem bu özlük hakkı yönünü düzeltmeniz lazım hem 
de lojmanla ilgili mutlaka bir düzenleme yapıp bu arkadaşlarımızın mağduriyetini gidermeniz gerekiyor.  

Konya’yla ilgili Sayın Bakanım, şunu ifade edeceğim: Değerli milletvekili arkadaşım Numune Hastanesiyle ilgili 
durumu ifade etti, iktidar partisi milletvekili arkadaşım, objektif bir şekilde söyledi yani yüzde 3 seviyesinde. Sürekli 
biteceği tarih erteleniyor Sayın Bakanım yani oraya kökten bir çözüm getirmek lazım. Ben anlamıyorum yani bunu da ifade 



 
T B M M  

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 39 

  

 
etmekten çekinmeyeceğim: Yani ihaleleriniz mi sakat, müteahhitleriniz mi çürük yoksa beceriksizlik mi var? Yani hakikaten 
anlamakta güçlük çekiyorum.  

Şimdi, yer tespitleriyle ilgili de sıkıntılar oluyor. Şimdi, Karatay ilçemizde hakikaten büyük bir hastane 
kompleksinin yapılması çok güzel, çok olumlu bir karar, teşekkür de ettik ama yer olarak bakıyorsunuz, Konya’nın en 
verimli tarım alanını Bahri Dağdaş Araştırma Enstitüsünün bulunduğu bölgeden bir alana yapıyoruz. Yani koskoca 
Konya’da, Karatay ilçemizin bulunduğu bölgede başka alanlar bulunabilir ki Tarım Bakanı “Vermeyeceğim.” dedi, 
bilmiyorum ne yaptınız. Geçen burada Tarım Bakanımıza sordum, “Vermeyeceğim.” dedi. Aynısı Beyşehir’de, Beyşehir 
devlet hastanesi yapılacak, Orman Bakanlığından yer tahsis edilmiş fakat “Pardon, biz yanlış yeri tahsis ettik. Bunu iptal 
ediyoruz, başka yer vereceğiz.” demiş Orman Bakanlığı. Yani olan Konyalıya oluyor, hastanenin gecikmesi, o hizmet in 
gecikmesinin cezasını Konyalı çekiyor. Kulu’da da aynısı oldu Sayın Bakanım. Kulu’nun “Olof Palme” diye bir parkı var ki 
belediye meclisinde tüm siyasi partilerin üyelerinin oy birliğiyle başka yerler belirlenmişken… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – …“Efendim, Sağlık Bakanlığı burayı istemiyor. Bu parkın oradan verin.” gibi bir 

gerekçeyle belediye meclisine da baskı yapıldığını biliyorum, belgeleri de var. Bunlar mutlaka sizlere de ulaşmıştır.  
Bozkır Devlet Hastanesi, o da sorunlu. Nasıl sorunlu? Şu anda devlet işgal etmiş durumda, geçici kabulü 

yapılmadı, TOKİ kanalıyla yapılan bir yer. “50 yataklı.” dendi, 25 yataklı yapıldı, şu anda işgal durumu söz konusu. Ereğli 
Devlet Hastanemiz, geçen yıl, 2012 ve 2013’te uzun süre inşaat durdu. Niye? Ödemelerini yapamamış müteahhit ya da alt 
müteahhit, o nedenle hastanenin yapımı gecikiyor yani hangi hastanemize baksanız, altından inşaatla ilgili sorunlar çıkıyor 
Sayın Bakanım. Bu konularda mutlaka tedbirler alınması gerektiğini düşünüyorum. 

Bir kısmını da sorular bölümünde ifade edeyim, ifade edeceğim konular var. 
Ben Bakanlığınız bütçesinin hayırlara vesile olmasını diliyorum, saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Kalaycı. 
Sayın Demir, buyurun lütfen. 
Süreniz beş dakika. 
NURETTİN DEMİR (Muğla) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, üyeler, bürokratlar ve değerli basın mensupları; ben 

de hayırlı uğurlu olsun diyorum Bakanlığın bütçesine. 
Efendim, Türkiye’de sağlık alanında tabii ki göreceli olarak birçok şeyler yapıldı ama birinci basamaktan üçüncü 

basamağa kadar baktığımızda ne çalışanlar ne personel ne hastaların memnun olmadığı pek çok alan var. 
Geçenlerde bir hasta “5 keredir gidiyorum, doktorun 1 kez bile daha eli değmedi.” demesi ortaya çıkıyor. Yani 

tamamen tahlile dayanan ve özellikle de ilaca dayanan, reçeteye dayanan bir sağlık sistemi, maalesef, performans 
sistemine dayanan bir sistem yerleşmiş durumda. Bunun tabii iyileştirilmesi konusunda bir çaba göremiyoruz. Özellikle 
üçüncü basamakta işlerin çok artması, çevreden birinci ve ikinci basamak sağlık sistemlerinden gönderilen hastalardan 
bunalmış durumda üniversiteler maalesef. Üç ay, altı ay, hatta bir sene sonraya randevu vermek durumunda kalıyorlar ve 
hastalar sürekli bizden bu konuda yardım istiyorlar. Şimdi, Sayın Bakan, üniversitedeki hocalar yani perişan durumdalar, 
bıkmış durumdalar. Bir örnek vermek istiyorum: Ege Üniversitesi Gastroenteroloji Kliniğine bir gün gittim. 85 yatakları var, 
üçte 1’ini kapatmışlar. Kapatma nedenleri: Asistanları yok, yan dal uzmanları gönderilmiyor. Ondan sonra, profesör 
çıkıyor, hastayı sedyeyle ameliyathaneye alıyor ya da ameliyathaneden “Post-op”a götürülüyor, böyle bir tabloda ama siz 
kent hastaneleri kurmaya çalışıyorsunuz yani bu üniversitelerin sorunlarını gidermekten yana değil. Ayrıca, vakıf 
üniversitelerinin hastaneleri de paralarını onlar veriyorlar, maalesef, yeterince asistan verilmediği için de orada sağlıkta 
kaliteli bir hizmette bayağı sorunlar yaşanmakta. 

Ülkemizdeki ilaçla ilgili sorunlar gün geçtikçe artıyor. Bürokrasinin yeterince hızlı çalışmadığını ve engellemeler 
getirdiğini görüyoruz. Örnek olarak bir tane, yine üniversitemden örnek vermek istiyorum: Hasan Demirkan diye bir 
vatandaş böbrek üstü hastalığı addisondan muzdarip. Daha önce Türk Eczacıları Birliği tarafından sağlanan hidrokortizon 
ilacının ruhsatı alınmış ama SGK’yla ilgili işlemler aylardır yapılmadığı için vatandaş kendi cebinden, dolarla alıyor. Zaten  
yoksul, krediden bankalara bağımlı durumda; insanlar -affedersiniz, donuna kadar- perişan durumdalar, yaşamak için de 
almak zorunda. Çok zor durumlar görüyoruz, tablolar görüyoruz.  

Türkiye’de tarım alanında 6,5 milyona yakın insan yaşıyor, biliyorsunuz, bunların yarısı mevsimlik işçiler. 
Bunlarda özellikle sağlık sorunları ve eğitim sorunları -temiz su tedariki, banyo, tuvalet- ciddi boyutlarda ve Türkiye 
ortalamasına göre 3 kat bebek ölümleri var. Eğitimde oldukça sıkıntılı durumda yaşıyorlar ve bulaşıcı hastalıklar ve diğer 
hastalıklarla ilgili Türkiye'nin 2-3 katı sorun yaşamaktadırlar. Tabii ki bu grup çalışanların yüzde 70-80’i de sigortasız 
oldukları için, özellikle Doğu ve Güneydoğu Anadolu’daki bu tarım işçilerine eğitim ve sağlık alanında temel insan hakkı 
olan bu hizmetlerde Hükûmetin yeterince ulaşamadığını, hizmet vermediğini ortaya koymak gerekiyor.  

Sayın Bakan, üniversitelerde başta olmak üzere, bütün hastanelerde başta hemşireler ve sağlık çalışanlarına 
ciddi mobbing uygulanıyor. Özellikle son yıllarda sağlıkla ilgili olmayan yöneticilerin atanmasıyla bu insanlardaki şiddet ve  
mobbing maalesef çok artmış durumda. 

Ben bir de tıp fakültesi öğrencilerine verilen, son sene intern öğrencilerine verilen burs ve çalışma karşılığındaki 
ücretlerin, yemek ücretlerinin yüksek hemşirelik, hemşirelik ve fizik tedavi öğrencilerine de sağlanması konusunda bir 
çalışmanız var mı? Onu sormak istiyorum.  

Bir yılan hikâyesine dönüşen Muğla Sıtkı Koçman Üniversitesi Hastanesinin ihalesi ne zaman yapılacak? Neden 
yapılmıyor? 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Lütfen tamamlayınız. 
NURETTİN DEMİR (Muğla) – Bununla ilgili birkaç şey istiyoruz. 
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Yaz nüfusu 40-50 bin olan Datça, Marmaris’ten 80 kilometre kadar uzaklıkta. Maalesef, yıllardır süren hastane 

inşaatı bir türlü bitmiyor. Neden bitmiyor? Neden hekim gönderilmiyor? Onu öğrenmek istiyorum.  
Bir de taşeronlar, maalesef, sağlık çalışanlarının maaşlarının… Ödemelerde bir aya, hatta bir buçuk aya varan 

gecikme oluyor. Bakanlık bunları çok kolaylıkla takip edebilir, yani zor değil. Bankalara baksalar, insanların neden 
paralarının ödenmediği ortaya çıkar. Yani bu garibanların niye paraları eksik ödeniyor, geç ödeniyor? Yani bu da çok 
önemli bir konu diye düşünüyorum. 

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyorum Sayın Demir. 
Sayın Şeker, buyurun lütfen. 
Süreniz beş dakika. 
MEHMET ŞEKER (Gaziantep) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bakanım, hatırlarsanız, ilk Bakan olduğunuzda da ayaküstü konuşmuştuk. Gerçekten, sağlık personelinin 

çok ciddi sıkıntıları var, Türkiye’de sağlık sisteminin çok ciddi sıkıntıları var. Mecliste de konuşmamda bahsetmiştim, 
“Türkiye’de sadece reçete yazan bir hekim ordusu yarattık. Bir yılda 342 milyon, 343 milyon civarında reçete yazılıyor, 
dünyanın gelişmiş bütün ülkelerinde bu rakamlar çok daha düşük.” demiştim ve bunun sonucu olarak da… Yani evet, 
sağlıkta güzel şeyler yaptık, hasta ilacına çabuk ulaşıyor, hastaneye çabuk gidebiliyor ama maalesef, kronik hastalıklarda 
da ciddi bir artış var.  

Geçen sizin de katıldığınız 14 Kasım Dünya Diyabet Günü’nde, 20 yaş üstünde yüzde 13,7 oranında diyabetli 
hastanın Türkiye’de olduğunu yapılan araştırmalar ortaya koydu. Bu da şu demek: Yani bir şeyler yapıyoruz ama sonuca 
yansımıyor. Yani Türkiye’de diyabetli hasta sayısı bu kadar çok artıyor. Ne yapmak gerekiyor? Koruyucu hekimliği daha 
artırmak gerekiyor. Geçen yılki bütçe rakamlarında yaklaşık 44 milyar lira gibi bir rakam harcamışız ama harcadığımız 
rakamın içerisinde, maalesef, koruyucu hekimliğe çok ciddi bir pay ayırmıyoruz. Bunun sonucu olarak da… Önek olarak 
söylüyorum -ben yıllarca diyabetle ilgili çok ciddi çalışmalar yaptım- diyabetle ilgili hastaya bilgi verdiğiniz zaman bunun bir 
maddi karşılığı yok. Hangi hastanede çalışırsanız çalışın, performansın içinde ne var? İşte, tetkik isterseniz var, reçete 
yazdığınız zaman var, hastaya baktığınız zaman var. E, peki, bu hastaları nasıl aydınlatacağız, nasıl bilinçlendireceğiz, 
nasıl yönlendireceğiz ve bu sayıyı nasıl aşağıya çekeceğiz? Bunun bir kere konulması gerektiği kanaatindeyim. Yani 
hastaları bilinçlendirmenin de bir ücrete tabi olmasını ve bunun hekimler tarafından dikkate alınması gerektiğini, yoksa bu 
sağlık sisteminin içerisinde boğulabileceğimizi önümüzdeki günlerde de görme şansımız ciddi anlamda var.  

Bir diğer sorun Sayın Bakanım, bize yansıyan bilgilerden: Daha önceden sağlık personeli içerisinde 
hastanelerde müdür, müdür muavini gibi kadrolarda çalışan arkadaşlarımızın çok ciddi sıkıntıları var. Bunlar diyorlar ki: 
“Yeni sisteme göre bizim maaşımız da donduruldu, ek bir görev de verilmiyor, sıkıntılarımız var.” Bununla ilgili de ne 
yapmak gerekiyor? Bu insanların tecrübelerinden de faydalanmak lazım, bu insanları da sokağa atmamak lazım diye 
düşünüyorum. 

Bir diğer problem: Mart ayıydı geçen yıl, ben bir önceki Sağlık Bakanımız Sayın Recep Akdağ’a da söylemiştim, 
ben Gaziantep Milletvekiliyim, tabii orada sınır güvenliği olmadığı için sınırdan geçişlerin çok olduğunu ve bunun bulaşıcı 
hastalıkların ülkemize geçmesine sebep olacağını belirtmiştim ve bununla ilgili de hatta soru önergesi vermiştim; bir şeyler 
yapılmadı. En son, tabii, kızamığı; ülkemizde on iki on beş yıldır hekim ve sağlık çalışanlarının emeğiyle ortadan kaldırılan 
kızamığı tekrar kucağımızda bulduk ve bunun ülkemize hem maddi hem de manevi bir külfet getireceğini hepimiz 
biliyoruz. Son yapılan çalışmalarda da yaklaşık yedi ilde galiba başladınız aşı yapmaya, bunu tüm Türkiye’ye yayacak 
mısınız? Çünkü sadece orada sınırlı kalmayacak, büyük ihtimalle diğer bölgelere de bu atlayacak. Bu konuda bir çalışma 
yapmayı planlıyor musunuz diğer iller bazında da? 

Bir diğer sorun: Tabii, sizinle ilgisi yok ama sınır güvenliğini sağlayamadığımız zaman bunlarla hep karşı karşıya 
kalacağız. Bu hastalık değil de bir başka sebepten dolayı da bunlarla karşılaşacağız. Bunun için de Sağlık Bakanlığının bu 
konuda diğer bakanlıkları daha dikkatli olmaya, bu konuda daha özenli olmaya davet etmesi gerektiğine de inanıyorum. 
Yani burada sizin aslında Türkiye'nin sağlığından sorumlu bir bakan olarak, gerçekten, diğer bakanlıkları çok ciddi 
uyarmanız lazım. Biz söylediğimizde “Efendim, kaçakçılığa engel olamıyoruz.” dediler. Kaçakçılığa engel olamıyoruz ama 
bu sadece çay getirmeyle bitmiyor işte, sonuçta kızamık getirildi, belki polio getirilecek. Allah’tan, polio aşısını 
bırakmamıştık, yani aşı devam ediyor, program devam ettiği için çok büyük bir riski olmayabilir ama bir başka hastalığı da, 
bir başka bulaşıcı hastalığı da ülkemize davet etmiş olacağız.  

Yine, Sayın Bakanım, bir başka problem de hep uğraşıyoruz, işte muayenehaneyle, muayenehanecilikle, Tam 
Gün Yasası’yla çok gündemde olan bir konu. Muayenehanesi olmayan, gerçekten, çok büyük bir hekim kitlesi var. Bu 
arkadaşlarımızın da özlük haklarıyla ilgili çok ciddi bir çalışma yapmak gerekiyor.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Evet, lütfen tamamlayın. 
MEHMET ŞEKER (Gaziantep) – Teşekkür ederim Sayın Başkan, toparlıyorum. 
Bu arkadaşlarımızın, bu hekim arkadaşlarımızın büyük çoğunluğu performanstan bir ücret alıyorlar, maaşlarını 

da topladığımızda ellerine bir rakam geçiyor ama bu, emekliliklerine yansımıyor. Emekliliklerine yansımadığı için de hekim 
arkadaşlarımız, maalesef, artık polikliniklerinde ölecek pozisyona gelecek kadar çalışıyor; emekli olmayı düşünmeyen 
pozisyondalar. Bunlarla ilgili bir çalışma yapmayı düşünüyor musunuz? 

Ben, tabii, kimseyi “Şunun maaşı şu.” diye yargılamak istemiyorum ama bizim kadar eğitim görmeyip, hekim 
camiası kadar eğitim görmeyen arkadaşlarımızın, çalışanlarımızın da emekli maaşının ciddi şekilde yüksek olduğunu, 
hekimlerden yüksek olduğunu görüyoruz. Bununla ilgili de bir çalışma yaparsanız, hekim arkadaşlarımızla da Sağlık 
Bakanlığı olarak barışırsanız, bence çok güzel olur diye düşünüyorum. 
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Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Şeker. 
Sayın Bağcı, buyurun lütfen. 
CAHİT BAĞCI (Çorum) – Teşekkür ederim Sayın Başkanım. 
Sayın Başkanım, Sayın Bakanım, değerli milletvekillerimiz, Sayın Bakan Yardımcım, değerli bürokratlar, değerli 

basın mensupları; ben de hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Sözlerimin başında öncelikle ihalesi bugün gerçekleşen 650 yataklı Çorum Devlet Hastanesinin teşekkürüyle 

başlamak istiyorum. Hakikaten, ilimize, son derece modern, nitelikli bir sağlık altyapısı kazandırılacaktır. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Bağcı, devlet mi, şehir mi? 
CAHİT BAĞCI (Çorum) – Biz “şehir” diyemiyoruz, devlet hastanesi…  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Devlet hastanesi kaynaktan ihale ediliyor. 
CAHİT BAĞCI (Çorum) – Evet, ama, inşallah, şehir hastanesi niteliğinde olacak. 
BAŞKAN – Müdahale etmeyelim Sayın Aslanoğlu. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sordum… Allah, Allah… 
CAHİT BAĞCI (Çorum) – Ben emeği geçenlere teşekkür ediyorum.  
Değerli arkadaşlar,  tabii ki sağlıkla ilgili değerlendirmeler yapılırken özellikle hadisenin tıp kısmı ağırlıklı olarak 

ele alınmakta ve değerlendirilmektedir. Aslında, tıp işin en son aşaması bize göre tabii ki, sosyal bilimler açısından da 
biraz bakmak istiyorum hadiseye. Sağlıkta sosyal faktörlerin önemli olduğunu biz geç fark ettik. Özellikle hastanın 
tanımlanması, hastanın kendisini ifade etmesi ve bu süreçteki karşılıklı ilişki  biçimleri  hasta-sağlıkçı ilişkisini yeni yeni 
kurmaya başlayan bir ülke olduğumuz kanaatindeyim ki, son dönemde daha önce sağlık bilimleri yüksekokullarında, 
sağlık yüksekokullarında medikal sosyoloji veyahut da sağlık sosyolojisi işlenen bir konu değildi; sadece sosyal 
çalışmacıların sağlıkta bir takviye meslek olarak, unsur olarak devreye alındığını biz biliyoruz. O açıdan, giderek gelişen 
bir alan sosyal bilimlerin bilgisine ihtiyaç duyulmuş olması sağlıkta önemlidir.  

Hastalık-kültür ilişkisi bu açıdan önemli bir unsur olarak da görülmüştür sağlık çevrelerinde, sağlık camiasında 
çünkü sağlık davranışını belirleyen unsurları biz bu arada fark etmek durumunda kaldık, zorunda kaldık çünkü sağlık 
davranışı derken aslında bir taraftan fiziki, sosyal, ekonomik, politik durumları ifade ederken, diğer taraftan da inancı, 
tutumu, yaşı, cinsiyeti, etnisiteleri de göz önünde bulundurmak zorunda olduğumuzu da görmüş olduk. O açıdan, çare 
arama yollarında, özellikle sağlıkta geleneksel, kültürel iyileştirme yöntemlerinin dışında birtakım folklorik  iyileştirmeler 
tıbbın dışında iyileştirme biçimlerinin de yaygınlığını da gördük, fark ettik ve buna karşı da bir politika üretmek durumunda  
kaldık.  

Özellikle kültürel tedavi yöntemleri ülkemizde hâlâ bir olgudur. İster bunu bir sorun olarak görelim ama ben 
sosyolojik olarak olgu olarak ifade etmek istiyorum, “olgu” ifadesini kullanmak istiyorum. Bitkisel tedaviler günümüzde 
yaygındır. Bunun dışında çeşitli geleneksel tedavi yöntemleri, işte, sülük, hacamat, kupa çekme gibi yöntemler hâlâ 
yaygındır. “Telepatik dokunmalar, sıvazlama” dediğimiz yöntemler toplumumuzda yaygındır. Biyoenerji  ve şahısların 
iyileştirdiği düşüncesiyle de şahıslara başvurunun da ülkemizde yaygın olduğunu görüyoruz.  

Her kültürde kişilerin tercih ettiği birtakım tedavi yöntemleri vardır. İyileştiricileri, hastalık belirtileri ve hastalık bu 
açıdan bir rol olarak görülmelidir ve bu rolü de iyi tanımlamamız gerekiyor. Eğer hastalığı öğrenmek istiyorsak, hasta 
kişinin ne tür roller üstlendiğini, ne tür rollerle bezendiğini ve bu rollerin coğrafyadan coğrafyaya ve kültürden kültüre de 
değişebileceğini görmek durumundayız.  

Bireylerin kendilerini ne zaman “hasta” diye tanımladıkları önemli bir hadisedir. Hastalıkların üstesinden nasıl 
geldikleri bireylerin, aynı şekilde hastalıklara toplumun nasıl cevap verdiği veyahut da ne tür ön tedavi, ön işleme tabi 
tutulduğu sağlıkçıya gelene kadar ki geçen süreçleri bilmek durumundayız. Hasta, sağlık olgusunu sadece biyoloji ve tıp 
bilgisine bağlı kalarak da anlaşılamayacağını da görmek durumundayız ki bu genel bir kabul görmüş bir kuramdır aynı 
zamanda. Bu açıdan, medikal sosyoloji günümüzde hastalıkların, sosyal, ekonomik ve kültürel nedenlerini, hastalıklara 
karşı kişilerin tutumlarını, yoksulluk, işsizlik, boşanma, ölüm ve benzeri sosyal hadiselerin, olguların sağlık ve hastalığa 
etkilerini de bilmek durumundayız. 

Değerli arkadaşlar, Onuncu Kalkınma Planı’nda ve Dünya Sağlık Örgütünün kullandığı tanımlamalarda -bunu 
Sayın Bakanımız Cevdet Yılmaz’a da yönlendirmiştim bu soruyu- kişinin iyi olma hâli olarak bir ifade söz konusudur. 
Kişinin iyi olma hâli tıbbi bir tanımlama mıdır, yoksa sosyolojik bir tanımlama mıdır? Bu sorunun cevabını hâlâ bulabilmiş 
değilim. Dünya Sağlık Örgütüne göre kişinin iyi olma hâli sağlıklı bir bireyi ifade ederken, pek az sağlıklı insanın iyi olduğu 
gerçeğini de görmezden gelemeyiz. Yani sağlıklı insan eğer çok az kişi kendini iyi olarak ifade ediyorsa, o zaman buradan 
çıkarak şöyle bir yoruma gideriz: Çok az kişi sağlıklıdır. Kişinin işi olma hâli ruhsal da bir durumdur, sosyolojik bir 
durumdur. Yani işiyle gücüyle, evindeki huzuruyla, işindeki huzuruyla fiziksel rahatlığıyla ve tıbben iyi olmasıyla ilişkili 
görülmelidir. Bu açıdan kişinin iyi olma hâlini tıbbi bir tanımlamanın ötesine taşımak durumundayız. 

Doktor, hastalığı muayene bulguları, kan ve benzeri tetkiklere dayalı olarak tanımlarken, hasta kendisini 
ağrısıyla, sancısıyla veyahut da içinde bulunduğu psikolojik durumu da dikkate alarak bir tanımlama yapmaktadır. 
Dolayısıyla hastalığı tanımlarken biyolojik, psikolojik ve sosyolojik bir bütünselliği görmek veyahut da yakalamak 
zorundayız. “Hastalık tek bir kişiyi ilgilendirir.” gibi görünmekle birlikte kitlesel ve zincirleme etkilere de sahip olabilmektedir 
ki bu açıdan da halk sağlığı ve risk değerlendirmeleri de Bakanlığımızın da dikkatinde olan hususlardan bir tanesidir ki 
illerde halk sağlığı örgütlenmesine de gidilmiştir. 

Koruyucu hizmetlere öncelik verilmesi, bulaşıcı hastalıkların önüne geçilmesi, yaşlanan toplumun sorunlarına 
eğilme, çevre kalitesinin korunması, çalışanların sağlığının çalışma ortamının geliştirilmesi, bağımlı nüfusun artışı, bağımlı 
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nüfustaki artışın etkileri, hazır gıdalar ve diğer takviyeler gibi hususlar genel anlamda toplumumuzun sağlığını ilgilendiren  
ve tıbbın dışında el atılması gereken hususlar olarak karşımıza çıkmaktadır. 

Halk sağlığı, koruyucu sağlık ve rehabilitasyon hizmetlerinde bu açıdan sosyal bilimlerin bilgisine bir kez daha 
ihtiyaç olduğunu ifade etmek istiyorum. Özellikle bunu şu gerekçeyle sunmak istiyorum Sayın Bakanım, çarpıcı bir ifade 
olursa da mazur görün: Bir göz ameliyatına kardiyoloğun girmesi gibi zaman zaman algılanmıştır. Sosyal bilimlerin 
birbirine olan desteği, takviyesi veyahut da ihtiyacı ve bakanlıklarımızda  psikolog sosyoloğun alternatifi olarak 
değerlendirilmiştir. Ben Sağlık Bakanlığının böyle bir yaklaşımı benimsememesi gerektiğini ve benimsemeyeceğini 
düşünüyorum. Buradan da, en son 2010 yılı atamalarında, Bakanlığımıza 330 boş kadrodan sadece 10 sosyolog 
atanmıştır ve bu durumu, bu soru işaretini büyültmek istiyorum. Hakikaten psikolog, sosyal çalışmacı, sosyoloğun 
kesinlikle alternatifi değildir. Biri diğerinin yerine kesinlikle geçemez. Bu açıdan halk sağlığı il müdürlüklerine ve kamu 
hastane birliklerine bu boş kadroların atanması hususunu takdirlerinize sunuyorum. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
CAHİT BAĞCI (Çorum) – Bitiriyorum Başkanım. 
Bir diğer konu, geçen yılki bütçe görüşmelerinde de ifade ettim, sosyal bilimlerin bilgisine ve bu alandaki 

deneyimine ihtiyaç duyduğumuz konu, sağlıkta yaşanan gerilimli durumlar olarak biz ifade ediyoruz bu hususu, yani 
yaşadığımız şiddet hadiseleridir. Bu şiddetin, sağlıkçıların karşı karşıya kaldığı şiddet durumlarının kaynakları ve sebepler i 
çeşitlidir. İlk yapılan araştırmalar göstermektedir ki şiddet uygulayanların -tabii ki bunu bir savın olarak kesinlikle 
söylemiyorum- hasta ve yakınlarının ağırlıklı olarak verdikleri cevaplar, derinlemesine mülakatların ortaya çıkarttığı bilgi, 
sağlıkçıların, sağlık çalışanlarının buyurgan iletişim tarzları ve bilgi verme yetersizliği olarak ön plana çıktığı görülmüştür. 
Sağlıkçıların bilgi verme konusundaki yetersizlikleri, buyurgan iletişim tarzı ana iki belirleyici durum olarak görülmüştür. 
Tabii ki, hiçbir şekilde bu, kabul edilebilir bir durum değildir. Sağlıkçıların çalışma koşulları, özellikle acil hizmeti sunulan 
yerlerdeki sağlık sunumunu gerçekleştiren kişilerin karşı karşıya kaldığı ortam yeniden gözden geçirilmelidir. Sağlık 
hizmet sunumu yapılan alanda, hastanın dışında bir başka kişinin bulunmamasını sağlayacak bir ortamı üretmediğimiz 
sürece bu şiddet hadiselerinden kurtulabilmemiz mümkün değildir. 

Son olarak şunu söylemek istiyorum: Sağlık hizmetlerinin sunumu esnasında yaşanan şiddet ve çatışma 
durumları, şiddetin boyutu, şiddet boyutuyla algılamak eksik bir değerlendirme sunabilir. Hastanelerde yaşanan gerilimli 
durumu anlamak üzere olaya taraf kimselerin içinde bulundukları sosyal dünyayı iyi anlamak durumundayız.  

Sağlık hizmetleri ve tedavi sürecinin en önemli parçası, faaliyetin öznesi konumundaki hasta kişi yani insandır. 
Hizmet sunumunda hekim, tedavi uzmanı, hemşire, bakım uzmanı olarak görülmektedir. Bunun algısını inşa etmek 
durumundayız. 

Son olarak, halkın acil servisleri kullanması. Bir önerim var Sayın Bakanım. 
BAŞKAN – Lütfen tamamlayalım. 
CAHİT BAĞCI (Çorum) – Halkın acil servisleri kullanması ve acil durumlarda yapılması gerekenler hususunda 

bilinç artırıcı bir proje uygulanmalıdır. Bu yönüyle ancak sebep-sonuç ilişkilerini inşa edebiliriz, sağlıklı kurabiliriz ve bu 
şiddet hadiselerini azaltarak ortadan kaldırabiliriz diyorum ben.  

Memnuniyetin en yüksek düzeyde olduğu bir sektörde yaşanan hadiseleri hakikaten üzüntü verici buluyorum 
ama mutlaka ortadan giderilebilir. 

Bütün sağlık çalışanlarına milletim adına teşekkür ediyorum.  
Bütçemiz hayırlı olsun. 
BAŞKAN – Evet, teşekkür ederim Sayın Bağcı. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Bağcı, kaç kadro lazım? 
CAHİT BAĞCI (Çorum) – 330. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sosyolog kadrosu. 
CAHİT BAĞCI (Çorum) – Evet sosyolog. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Önerge ver. İmzalayayım ben de. 
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Evet, bir de “sektör” değil, “alan” diyoruz. “Sektör” yerine “alan” ı tercih ediyoruz. Meta 

yok ki ortada. 
CAHİT BAĞCI (Çorum) – Biz plancılar “sektör” ifadesine alışkınız. 
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Biz sağlıkçılar da “alan”ı tercih ediyoruz. 
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, buyurunuz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan, çok değerli milletvekili arkadaşlarım, Saygıdeğer 

Bakanım, Saygıdeğer Bakan Yardımcım, Sağlık Bakanlığının çok değerli çalışanları, basındaki değerli arkadaşlarım; 
hepinize saygılar sunuyorum. 

Öncelikle -Kadir kardeşim burada galiba- tüm diş hekimlerinin gününü kutluyor, diş hekimlerine mutluluk 
diliyorum ve Sağlık Bakanlığından da diş hekimlerine çok iyi bakmasını diliyorum. 

KADİR GÖKMEN ÖĞÜT (İstanbul) – Teşekkür ederim. Çok naziksiniz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) –Sayın Çetin’le Sayın Kafkas önce bir iş arkadaşıydı, aynı koldan 

gelen iki sendikacı. Sayın Çetin’in, onların birbirlerine olan esprileri, bugün söylediği çok az, daha yüksektir. Espriyi ben 
anladım. Ben de Sayın Kafkas’ın her şeyine inanırım, sözlerine inanırım. Bunun altını çiziyorum. Verdiği sözü tutar Sayın 
Kafkas.  

İZZET ÇETİN (Ankara) – Bazen gücü yetmez, ne yapsın. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Yok, gücü yetmeyeceği sözü vermez. O tamamen bir espriydi. İnce 

bir espri. Çünkü onu aralarındaki yakınlığı bilenler anlar. 
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Sayın Bakanı ben 80 yılında tıfıl bir müdürdüm, şube müdürü Garanti Bankası Avcılar Müdürüydüm. Sayın 

Bakanın da benim üst katımda kliniği vardı. Ben demek ki otuz üç yıldır Sayın Bakanı tanıyorum.  
Şunu net söylüyorum, bazı arkadaşlarım da söyledi: İşte, siz şeyin öbür tarafından geldiniz falan. Sayın 

Bakanım fukara doktoruydu. Sayının Bakanımın hastanesi vardı o zaman. Öyle lüks, zengin hastanesi değildi. Fakir 
fukaraya da bedava bakardı. Bunun altını da… 

HÜSEYİN ŞAHİN (Bursa) – Allah razı olsun. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Yo, hiç, ben bildiğim her şeyi de söylerim. Aynı yerde, otuz üç yıldır 

aynı mahallede otururuz. Ben bugüne kadar etik olmayan hiçbir şeyini görmedim.  
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Hâlâ üst katta mı Sayın Bakan? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Evet. 
Sayın Bakan, yaklaşık bir aydır bu bütçenin en büyük tartışma konularından biri Sayıştay raporu oldu. Bir rapor 

var. Rapor nedir? Belge, bilgi ve sonuçta net bir görüş verir. Biz buna rapor deriz. Örneğin Sağlık Bakanlığıyla ilgili diyor  
ki: “Ben hiçbir belgeyi, bilgiyi bulamadım.” diye yazıyor. Bu rapor değil bizim için. Bu bir hiç. Sayın Arınç da söyledi, kâğıt 
parçasının ötesinde bir hiç. Ben bunu yırttım attım. Ama örneğin, bir başka kurum da diyor ki, hiçbir şey yazmamış ama, 
ben burayı inceledim –galiba Hudut ve Sahiller- her şey hukuki düzenlemeye uygundur. Ha, bu bizim için rapordur. Bu 
rapordur. Hiçbir şey yazmamasına rağmen bizim için rapordur bu.  

Bu açıdan, size -demin arkadaşım Müslim Bey teşekkür etti- ben de yapılan eksikliklere, yapılan hatalara net bir 
şekilde cevap verdiğiniz için, “Evet, biz burada hata yaptık, eksik yaptık…” İlk defa bir bakanlıkta gördük bunu. Hatasını 
kabul eden, eksikliğini kabul eden ilk defa. Herkes savunma düzenine geçti.  

MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Hayır hayır… O kadar değil.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sen buradaki raporu bir incele Muzaffer Ağabey, öbürleriyle 

karşılaştır. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Buradaki konuşmaları birlikte dinledik. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Raporu karşılaştır, cevapları karşılaştır. Kıvırmamış kimse. Burada 

net cevap vermişler. 
Şimdi, Sayın Bakanım, arkadaşlarımın çoğu şehir hastanelerinden bahsetti. Ben hekim değilim. Ama ne 

olursunuz birazcık bu adamlar ne diyor, bu adamlar niçin, her çıkan konuşmacı bunun üzerinde durdu diye bir düşünün 
Sayın Bakanım.  

Ben şehir hastanelerinin, hekim olmadığım için, kapasitesini, büyüklüğünü, 3 bin yatak rantabldır, değildir, 
bilemem. Ama ben tek şunu bilirim: Burada Müslim Bey izah etti, bu konuda asla size bir suç isnat etmem çünkü 
kucağınızda buldunuz. İlk bakan oldunuz, salı günü buraya geldiniz, asla. Ama Sayın Bakan, bu adamlar ne diyor, niçin bu 
kadar feveran ediyor, yani buna bir bakın.  

Tüm arkadaşlarım, biz şunu da söylüyoruz: Vatandaşlarımızın onurluca, şereflice tedavilerinin en iyi yerde, en 
iyi şekilde yapılmasından gurur duyarız. Kim yapıyorsa da teşekkür ederiz. Ama burada önünü göremediğimiz, hiç değilse 
bu saatten sonra Sayın Bakanım, bir uygulamayı görün, bir uygulamaya bakın. Bu ne getiriyor, hata yapmış olabilirsiniz, 
yapmış olabilirler ama bir bakın, Sayın Bakanım “Bu ne getiriyor, ne getirdi bu bize.” diye. Yani eğer iyi bir şey yapıldıysa 
devam edin ama hepsini birden uygulamaya soktuğunuz zaman işin içinden çıkılmaz Sayın Bakanım. Hiç değilse bundan 
sonraki projelerinizde bir uygulamayı görün. Ben tabii, işin ticari tarafından bakıyorum, ben orada geliştiri lecek ticari 
kesimlerin gelirinin ne olacağını, ne olduğunu hâlâ daha bulmuş değilim, hâlâ daha bilmiş değilim. Bu paralar kime 
kalacak, nereden mahsup edilecek tamamen hiçbir şey değil. Bu açıdan Sayın Bakan, tüm arkadaşlarımız söyledi, ne 
olursunuz, bu ülke hepimizin, bu ülke adına konuşuyoruz. Biz, kesinlikle diyorum, sonuna kadar en iyi şekilde Sağlık 
Bakanlığının ve hekimlerimizin hizmet vermesinden, en iyi yerde hizmet vermesinden gurur duyarız ama bir test edin, bir 
deneyin Sayın Bakan, ne olursunuz. Bu, hepimizin içinde uhde, Bakanlığınızı belirsiz bir yere götürüyor, sonuçta işin 
içinden çıkılmayacak bir yere götürebilir.  

İki: Özellikle ticari alanların gelirlerinin belirsiz durumunu da ortadan bir şekilde kaldıracak yönetmelik midir, 
bilmem nedir, bunu da yapmak zorundasınız.  

Sayın Bakan, sağlık müdürlükleriyle -galiba bir arkadaşım değindi, Sayın Zozani değindi galiba- kamu 
hastaneleri arasında yetki karmaşası başladı, “Şu haklıdır, şu haksızdır.” demiyorum ama kim nedir, kimin görevi nedir, 
kim Bakanlığınızı temsil ediyor; burada bir kavram kargaşası var. Ve üzülerek söylüyorum, bir ilde atanan kamu 
hastaneleri birlik başkanın ayağını kaydırmak için her türlü entrikayı çeviriyorlar. Burada bir kavram kargaşası var, burada 
bir… Yani ne olursunuz, Kamu Hastaneleri Birliği -artık, o konuya girmek istemiyorum- iyi mi oldu, ne getirdi, ne götürdü. 
Yaklaşık bir yıllık bir deneyiminiz oldu, artık bunu önünüze koyup herhâlde bize şunu getirdi… Ne getirip ne götürdüğünü 
bilmiyorum. Ama, bir şekilde sağlık müdürlükleri arasında bir kavram kargaşasını yok etmelisiniz, yok edilmedir; aksi hâlde 
Bakanlığınıza zarar verir.  

Yine, yeri gelmişken söyleyeyim. Herkesin siyasete girmek en demokratik hakkıdır. Ama herhangi bir ilde 
Bakanlığınıza ait bir bürokrat “X” partiden, “Y” partiden, “Z” partiden siyasete girmişse aday adayı veya aday olup 
kazanamayabilmişse bile benim düşüncem aynı kişinin daha o bölgede bir şekilde etik olarak hizmet etmemesi gerekiyor. 
Artık, onun bir siyasi şapkası oldu Sayın Bakan. Ama, maalesef daha önce Bakanlığınızda da bu uygulandı, diğer kamu 
kurum ve kuruluşlarında oldu. Yani siyasetin etiğini bu şekilde bozuyoruz ve bir şekilde… Orada Bakanlığınız, diyelim bir 
sağlık müdürünüzse artık insanlar o gözle bakıyor; “Burası ‘X’ partinin veya ‘Y’ partinin sağlık müdürlüğü.” diyorlar. Bu 
açıdan önümüzde yerel seçim var, yerel seçimde kim aday olursa en demokratik hakkıdır ama şunu bilin ki bir daha o ilde 
değil, başka bir yerde hizmet versin. Ben bunu bir kez daha etik olarak size söylemeyi bir görev bildim.  

SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Memurlarda da aynı şeyi düşünüyor musun? 
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FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hayır, yetkillierde. Yani onun artık sınırını siz daha iyi bilirsiniz Sayın 

Bakan.  
Şimdi, bir başka konuya geleceğim Sayın Bakan, “Hemşire açığımız var.” dediniz, doğrudur. Fakat, şunu da 

şimdiden söyleyeyim: Bir moda başladı bu sene, bu öğretim yılında her tarafta hemşirelik okulları açıldı, özel hemşirelik 
okulları. Benim bölgemde yani Avcılar’da zannediyorum 5 tane açıldı. Davul sizde, tokmak Millî Eğitimde. Burada 
şimdiden söylüyorum, kaç kontenjan verdiler bilmiyorum, sadece Avcılar’da 5 tane. Zannediyorum ki minimum 250 
öğrenci aldırdılar, minimum her bir okula. Yani bir ara 15 Eylül gelmişti, daha okullar açılacaktı hâlâ kontenjanlar belli 
değildi. Yarın sizin karşınıza - açığın kapanması tamam ama- bugünden bu planlı programlı yapılmazsa tıpkı atanamayan 
öğretmenler gibi feveran eden insanlar topluluğu çıkacaktır.  

İki: Yine bunlar lise bazında. Burada hekim arkadaşlarım var yani bir hemşirelik yüksekokulunu bitiren bir 
hemşireyle liseyi bitiren bir hemşire arasında hizmet yönünden ne derece bir farklılık vardır, bilemiyorum. Ama, hemşirelik 
yüksekokulunu bitiren hemşireler bu konuda da diyorlar ki: “Bizimle aynı işi yapacak, aynı maaşı alacak.” feryat ediyorlar.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Yani bu açıdan tabii, o aradaki nüansı bilmiyorum, hekim 

arkadaşlarım daha iyi bilir. Bir hemşirelik yüksekokulunu bitiren bir hemşireyle liseyi bitiren bir hemşire arasındaki farkı 
bilmiyorum. Ama, özellikle yarın karşınıza bir hemşire ordusu çıkacak; bugünden ben size bu konuyu da uyarmış olayım.  

Yine, bir başka konu Sayın Bakan, diyaliz herhâlde Türkiye’de -hocalarım daha iyi bilir- çok önemli 
hastalıklardan biri. Ama, şunu görüyorum Sayın Bakan: Diyalizde Türkiye tekelleşti. Diyalizde Türkiye’de 2 firma çıktı, tüm 
diyaliz merkezlerini satın aldılar. Ham maddesini de kendileriyle aynı bir Alman firması… Ben tabii, serbest rekabettir, bir 
hizmet veriyordur, bedelini alsın ama yarın sarf malzemesini dahi… Tek bir firmanın yani üste para verip hep birilerinden 
aldılar. Zannediyorum ki -Bakanlığınızda vardır- şu andaki diyaliz merkezlerinin yüzde 50’lik kısmı tek firmanın eline geçti. 
Ben bu konuda… Doğru mudur, yanlış mıdır yine arkadaşlarım bilir. Yani hizmette kalite getirmiştir, bilemiyorum veya sarf 
malzemesini teminde kolaylık vardır ama hem de bir yabancı bir firmanın tekel durumuna geçmesini bir birey olarak 
kabullenemem. Ben bunu da bir kez daha size sunmuş olayım.  

Arkadaşlarımın çoğu sağlık turizmden bahsetti. Ben de inanıyorum yani Türk hekimleri, Sayın Bakan, artık 
dünyayla, dünya hekimleriyle boy ölçüşecek ve özellikle bilgi, beceri yönünden hiçbir eksikleri olmayan hekimler. Ben 
hepsine saygı duyuyorum. Ancak, örneğin, Amerika’daki hekimlerin ve hemşirelerin çok önemli bir kısmı Filipinliler, 
özellikle hemşirelik yönünde hepsi Filipinli.  

BAŞKAN – Lütfen tamamlayabilirseniz Sayın Aslanoğlu. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Efendim, toparlayacağım.  
Tamam, diyoruz ama benim hemşirelerim yabancı dil biliyor mu? Benim hizmet verecek… Yani buna sağlık 

turizmi olarak bakarken bunun altyapısı olmayan bir ülkeyiz. Bunları da düşünmek lazım. Yoksa şu andaki, Türkiye’deki 
hastanelerimizin, hekimlerimizin bu yönde hiçbir eksikliği yok. Yani bir Amerika’daki Cleveland’la hizmet yönünde, hekimlik 
yönünde hiçbir farkının olmadığına inanıyorum. Ama, hakikaten sağlık turizminin çok önemli bir olgu olduğuna inanan 
kişilerden biriyim. Bu ülkenin coğrafyası olarak… Çünkü ne kadar Arap varsa baktığınız zaman Amerika’da. Yani 
Amerika’nın en büyük gelirinin turizm geliri ve öğrenci geliri olduğunu hepimiz biliyoruz. Bu açıdan… Ama sadece bu 
demekle olmaz Sayın Bakan. Özellikle sağlıktaki hekim ve hizmet veren hemşire, hasta bakıcı demiyorum, yani bunların 
da altyapısı olmayan bir ülkeye sağlık turizmi çekemeyiz. Onu da dikkatlerinize sunuyorum.  

Var mı daha zaman? 
BAŞKAN – Kırk saniyeniz var efendim, bir dakika daha ilave edebiliriz. 
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – İsterseniz onu da Levent Gök Bey’e bırakalım.  
BAŞKAN – Buyurun, Sayın Aslanoğlu. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Peki, kestim Sayın Başkan. Böyle baskı altında yaptığım zaman, 

Mobbing uygularsan insicamım dağıldı, bildiğimi de unuttum. Ben, biliyorsun, yazarak konuşmam, ezbere konuşurum. 
Bildiğimi unutturdun bana. Bilerek yapıyorsun, bildiğimi unutayım diye. Evet, bilerek yapıyor.  

Burada, peki, bir teşekkür edeyim. 
BAŞKAN – Lütfen.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – İlaç ve Eczacılık Genel Müdürlüğüne, Sayın Müsteşara -özellikle 

benim sağlığımda çok önemli, kısa bir sürede, hemen çözüm buldular- Sayın Bakanım başta olmak üzere. Hep sağlığıma 
kavuştum. Özellikle İlaç ve Eczacılık Genel Müdürümüze, Sayın Bakanıma, Sayın Müsteşara çok teşekkür ediyorum. 
Hiçbir sorunum kalmadı.  

BAŞKAN – Diğer bürokratlara yok mu teşekkür? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Efendim, onlar, Sayın Bakan, Sayın Müsteşar ve Saim Bey. Yani 

öbür arkadaşlarımın, Bakan Yardımcımın haberi yok ne olduğundan. Eğer onun da haberi olsaydı, katkı verseydi teşekkür 
ederdim. Hak etmeyen bir adama niye teşekkür edeyim. (Gülüşmeler) 

BAŞKAN – Şimdi bu olmadı. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Yani “hak etmeyen” derken... 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Şahsına ilişkin, bu işle ilgili. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Bu işle ilgili yani. Yoksa haberi yok, bilgisi yok. Ama niye ki bana 

zorla teşekkür ettiriyorsunuz. 
BAŞKAN – Siz Ağah Bey’i seviyorsunuz ama. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ya Allah Allah! Ben baştan söyledim, Ağah Bey’in sözüne inanırım, 

güvenirim dedim. Başta sen yok muydun burada? 
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BAŞKAN – Buradaydım. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ee? Bu işte bilgisi yok, bir emek vermedi. Emeği yoksa niye bana 

teşekkür ettiriyorsun bu işe? 
BAŞKAN – Öyle bir şey demedim.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Bakanın var, Sayın Müsteşarın var, Saim Bey’in var. Başka 

kimsenin yok. 
BAŞKAN – İlişkinizin ölçüsünü test etmek istedim, onun için. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ağah Bey’le benim aramı kimse bozamaz.  
Hepinize çok teşekkür ediyorum.  
Saygılar sunarım.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Aslanoğlu. 
Sayın Gök, buyurun lütfen.  
Süreniz beş dakika. 
LEVET GÖK (Ankara) – Sayın Başkan, beni biraz zorlayarak soru sormaya özellikle sevk ettiniz ama teşekkür 

ederim nezaketinize, çok teşekkürler. 
Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli bürokrat arkadaşlarımız; ben de hepinizi sevgiyle, saygıyla selamlıyorum.  
Sağlık konusunda Türkiye’de yaşanılan, belki de çoğumuzun dikkatini çeken çok farklı gelişmeler de var. Ben bir 

Ankara Milletvekili olarak, Ankara’nın özellikle ilçeleriyle ilgili ziyaretlerim sırasında, yapımı tamamlanan, kimi hastaneler in 
ya da hastane olarak yapım aşamasında olduğu hâlde bir protokolle başka kamu kuruluşlarına tahsis edilen binalarla 
karşılaştım. Şimdi örnek vermek isterim sizlere: Bâlâ’da 2011 yılında bir hastane yapıldı. Bâlâ’daki bu hastane daha sonra 
statüsü düşürülerek, hastane olarak yapımı tamamlandıktan sonra ve açıldıktan sonra hastaneyle sağlık ocağı arasında 
bir statüye düşürüldü. Evren ilçesinde daha vahim bir tablo ortaya çıktı. Evren ilçesinde yapılan hastane, hastane 
olmaktan çıkartıldı ve başka kamu kuruluşuna devredildi. Yine Haymana ilçesinde esasında bina olarak çok güzel bir bina 
olan Haymana Devlet Hastanesinde ne yazık ki pek çok doktorun bulunmadığı bir ortamda, acil yardımlarda dahi 
ambulans temininde ve doktor temininde güçlük çekiliyor. Yine Güdül’e baktığımız zaman, Beypazarı’na baktığımız 
zaman, Koçhisar’da ve Ankara’mızın hemen hemen tüm ilçelerinde hastanelerin statü değişikliği nedeniyle, yeterli doktor 
istihdam edilmediğinden Ankara’nın dış ilçelerinin hemen hemen tamamında insanlarımızın sağlık sorunlarını giderici bir 
ortam kalmamıştır. Çok basit müdahalelerle giderilecek hastalıklar ve bunun dışındaki darp ve yaralanmalar dışında 
hemen hemen herkes başka hastanelere sevk edilmektedir.  

Dış ilçelerde yaşanan sorunlardan bir tanesi de dış ilçelerdeki hastaların Ankara’daki hastanelere sevkinde 
sadece her birinin ayrı ayrı birer hastaneye sevkiyle gerçekleşmektedir. Örneğin Koçhisarlıların ancak Numune 
Hastanesine sevki mümkündür, bir başka hastaneye gidemiyorlar ve diğer ilçelerde de buna benzer sorunlar yaşanmakta. 
Dolayısıyla başkentteyiz ama başkentimizin hemen hemen tüm dış ilçeleri çok ciddi sağlık problemleriyle karşı karşıyadır. 
Gerek hastanelerin statülerinin düşürülmesi gerek doktor olanaklarının çok daha azalması ve Ankara’ya sevkler 
konusunda da sadece bir hastaneyle muhatap edilmeleri konusunda müthiş sıkıntılar yaşanmaktadır. Buna çok yakında 
tanık olduk. Örneğin geçenlerde Haymana ilçesinde bir ambulans helikopter sevki istendi ama bu ambulans helikopterin 
gelmesine kadar alınan izinlerde zaten hastanın durumu çok acildi ve hastayı mecburen ambulansla götürmek durumunda 
kaldılar. Şoförü bulamadılar. Sonuçta, çok ciddi bir şekilde Ankara’dan gelecek talimatlarla yönlendirilen acil yardım 
programları çerçevesinde, bizzat yaşadığım bu olaylarda dış ilçelerimiz müthiş sağlık sorunları yaşamaktadır Sayın 
Bakan.  

Bunlar nasıl giderilir, nasıl çözülür konusunda kafa yorduğumuzda açıkçası umut verici gelişmeleri göremiyoruz 
ama sağlık gibi çok önemli bir konuda başka bir anlayışla ertelenemeyecek bu konuların bir öncelikli çözümü mutlaka 
olmalıdır. Bu konuda çok ciddi şikâyetler Ankara’nın dış ilçelerinde mevcuttur, vardır ve bunları da hazır sizinle burada 
paylaşmak benim için de uygun olmuştur. Soru önergeleriyle gündeme getirdiğim kimi konuları da burada sizlerden 
öğrenme şansına sahip olursak, bunların nasıl giderileceği konusunda, biz de gittiğimiz zaman oradaki yurttaşlarımıza 
ayrıntılı bilgiler verebiliriz. 

Teşekkür ederim.  
BAŞKAN – Sayın Gök, çok teşekkür ediyorum.  
Sayın Baştopçu, sizleri dinlemek istiyoruz. Sesiniz sedanız hiç çıkmıyor. 
Buyurunuz. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Ben kısa konuşacağım Sayın Başkanım. 
Sayın Başkanım,  çok Değerli Bakanım, Değerli Bakan Yardımcımız, çok değerli milletvekili arkadaşlarım, çok 

değerli bürokratlar, sevgili basın mensupları; hepinizi sevgiyle, saygıyla selamlıyorum. Öncelikle Bakanlığımızın bütçesinin 
hayırlı, bereketli olmasını diliyor, hazırlanmasında emeği geçen, katkısı bulunan herkese teşekkür ediyoruz.  

“Olmaya devlet cihanda bir nefes sıhhat gibi” özdeyişinin “sıhhat gibi” kısmını bizlere sağlayanlara buradan 
teşekkürlerimizi, içtenliklerimizi sunuyoruz ve bütün sağlık personelimize, camiamıza şükranlarımızı arz ediyoruz.  

Sağlık alanları ve sağlık alanında yapılanları hepimiz biliyoruz. Tartışmaya gerek yok. Normalleşmeleri biliyoruz. 
Normalleştikçe de seviniyoruz açıkçası.  

Değerli Bakanım, sizler burada yapılan eleştirileri izliyorsunuz, notlarınızı alıyorsunuz. Bu öneriler ve notlar 
doğrultusunda da inanıyoruz ki eksiklerimiz tamamlanacak, çok daha güzel şeyler yapılacak. 

Ben, tekrar Sayın Bakanımıza, ekibine, yaptıklarına, başarılarının devamına teşekkür ediyorum. Daha nice 
sağlıklı günlerde, sağlıklı sonuçlara diyorum. Sağ olun, var olun. 
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FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Katkı veren arkadaşlara teşekkür ederdi senin o nazik şeyin ama onu 

etmedin, eksik kaldı bak.  
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Ettim.  
BAŞKAN – Etti canım. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Bakanlığa ettin. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Hayır. “Önerileriniz, eleştiriler” dedim.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Özür diliyorum. 
BAŞKAN – Değerli arkadaşlar, soru bölümüne geçiyorum.  
Arkadaşlardan benim istirhamım şu: Çok sayıda soru sormak isteyen arkadaşımız... 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Sayın Başkan, ben söz istemiştim.  
BAŞKAN – Konuşmak için mi istediniz? 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Evet.  
BAŞKAN – Sayın Aydemir, buyurun. 
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Sayın Başkanım, çok Değerli Bakanım, çok değerli milletvekili arkadaşlarım, 

Bakanlığımızın değerli bürokratları, basınımızın değerli temsilcileri; ben de hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Sayın Bakanım, sağlıkta gerek gelişim gerekse sunulan hizmetten dolayı sizlere teşekkür ediyoruz. Hakikaten 

sağlıkta erişimi kolaylaştırdınız, hizmet de en üst seviyeye geldi. Bunda yapmış olduğumuz hastaneler, fiziki şartların 
güzelleşmesi, içindeki tıbbi cihazlarımızın yenilenmesi ve içindeki doktorlarımızın da iyi niyetiyle, gelen hastalarımız çok 
memnun durumdalar. Bunu yapmış olduğunuz anketlerden de görüyoruz. Bugün hasta memnuniyeti yüzde 74 seviyesine 
geldi. Biz vatandaşlarımızla yüz yüze geldiğimizde, Sayın Bakanım, sağlıktan çok memnun olduklarını bize belirtiyorlar, 
çok da teşekkür ediyorlar. Tabii ki biz iyisinin daha iyisini arayan bir Hükûmet olduğumuzdan dolayı, parti olduğumuzdan 
dolayı bunlarla yetinmedik, şehir hastaneleri yapmaya başladık. 28 Kasımda Manisa’mızda da inşallah efsaneye dönen -
Erkan Ağabey “şehir efsanesi” dediğinden dolayı söylüyorum- şehir hastanemizin temeli atılacak. Bütün vekillerimizi temel 
atma törenine bekliyoruz. İnşallah en kısa sürede biter, Manisalılarımıza da inşallah en güzel hizmeti orada sunarız. Gelen 
hastalarımız da beş yıldızlı otellerde kalmış gibi muayene olarak evlerine rahatlıkla dönerler.  

Değerli arkadaşlar, hastanelerimizdeki tıbbi cihazları tabii ki yeniledik dedik. Az önce Değerli Erkan Bey de 
Sayın Tanrıverdi’nin hastane ziyareti sırasında röntgen veya tomografi cihazının açılışını yaptığını söyledi ama durumun 
öyle olmadığını ben öğrendim Erkan Ağabey. Şimdi, hastane ziyareti sırasında hastaneyi gezerken, tomografi cihazı da 
oraya yeni kurulmuş, oraya gidip hayırlı olsun derken basın da fotoğraflarını çekmiş. Dolayısıyla Manisa halkımız yeni 
tomografi cihazını görmüş oldular, reklamı da olmuş oldu.  

HASİP KAPLAN (Şırnak) – 5 tane Manisa milletvekili var, ilk defa mı tomografi gördüler? (Gülüşmeler)  
UĞUR AYDEMİR (Tokat) – İlk defa tomografi görmediler ama siz öyle anlıyorsanız ilk defa görmüş olabilirler. 

Hastane ziyareti sırasında tomografi cihazı da gelmiş. Tabii ki teknoloji bugün son bulmadı, 50 dakikada çekilen filmler 
şimdi 3 dakikada çekilmeye başlandı. Dolayısıyla, gelen hastamız beş ay sonrasını beklemeden, altı ay sonrasını 
beklemeden, tomografiyi göremeden giden hastalarımız şimdi 3 dakikada filmlerini alıyor Sayın Kaplan. Yani görsünler 
diye söylemiyoruz, hastane ziyareti sırasında olan olayları söylüyoruz.  

HASİP KAPLAN (Şırnak) – Hani biz ilk kez görsek normal de…  
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Doktor hastayı görüyor mu?  
BAŞKAN – Yalnız, değerli arkadaşlar, şunu gördüm: Sayın Aydemir’i o kadar çok seviyor ki muhalefet, koro 

hâlinde sevgi selini Sayın Aydemir’e aktarıyor. 
UĞUR AYDEMİR (Tokat) – Teşekkür ederim. Böyle müdahale etmeseler motive olamayacağım.  
İki üç dakikada bitirmek istiyorum ama evet, olay budur Erkan Bey.  
Diğer bir konu, şimdi, evde bakım hizmeti vermeye başladık. Yani herkes hastaneye gelemiyor, yatalak 

oluyorlar. Dolayısıyla hizmette sınır tanımıyoruz, hastanın ayağına gidiyoruz. Şimdi, bundan dolayı bütün doktorlarımıza, 
sizlere teşekkür ediyoruz. Ancak bazı durumlarda araç sıkıntısı çekiyor evde bakım hizmeti veren hastanelerimiz. Bu araç 
sıkıntısı çeken kurumlarımızın, hastanelerimizin bu sıkıntılarını da giderirseniz çok teşekkür ederiz Sayın Bakanım.  

Diğer bir konu, acil servislerimizde pratisyen hekim sıkıntısı çekiyoruz Sayın Bakanım. Bununla alakalı bir 
düzenleme yaptığınızı biliyoruz. Bir an önce bunu da inşallah uygulamaya geçirirseniz, yürürlüğe koyarsanız acildeki 
pratisyen hekim sıkıntımızı da bir şekilde gideririz kanaatindeyim.  

Ben bu 2014 yılı bütçesinin hayırlı olmasını dilerken, bir de herkes hastaneye güzel şekilde gidiyor, ilacına en 
güzel şekilde ulaşıyor ama bizler milletvekilleri olarak bazen sıkıntı çekiyoruz Sayın Bakanım, sabahleyin ben yine sıkıntı 
çektim. İlaç alırken her eczaneden ilaç alamıyoruz, bize her eczane ilaç vermiyor.  

ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Ankara dışında hiç alamıyoruz.  
UĞUR AYDEMİR (Tokat) – Sayın Özel’in de az önce belirttiği gibi, bazı ilaçların fiyatları çok ucuz olduğundan… 

Bugün bana da bir ilaç lazım oldu, hiçbir eczanede o ilacı bulamadık. Bu konu üzerine de eğilirseniz Sayın Bakanım, çok 
teşekkür ederiz.  

Bütçemizin hayırlı olmasını diliyorum, hepinize saygılar sunuyorum.  
BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyorum.  
Arkadaşlar, soru-cevap bölümüne geçiyoruz. Çok sayıda talep var. Bir istirhamım olacak sizden, lütfen 

doğrudan soruları soralım.  
Buyurun Sayın Zozani.  
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SORULAR VE CEVAPLAR 
 
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Sayın Bakanım, öncelikle, bu Diyarbakır Kamu Hastaneleri Genel Sekreterinin geçtiğimiz günlerde esefle 

karşıladığımız bir demeci oldu, Diyarbakır halkının tamamını inciten bir açıklaması oldu. Sebebi de Kamu Hastaneler i 
Birliğinde meydana gelen bir kiralama yolsuzluğuydu. Kendisiyle birlikte 10 komisyon üyesi hakkında soruşturma açılmış. 
Soruşturmanın selameti açısından Mahmut Güzel Kurtoğlu’nu görevden almayı düşünüyor musunuz, görevden el 
çektirmeyi düşünüyor musunuz? Bir sorumuz bu.  

İkincisi: Dersim Devlet Hastanesinde TOKİ’nin yaptığı hastane binasının yoğun bakım ve ameliyathane kliması 
çalışmıyor, otomasyon sistemi sorunlu. Bu sorunun giderilmesi sizin ilginizi bekliyor.  

Bingöl’ün Kiğı ilçesinde devlet hastanesinde 10 diyaliz hastası var fakat hastanede 1 diyaliz cihazı yok, diyaliz 
cihazı isteniyor.   

AYTUĞ ATICI (Mersin) – Sayın Zozani, Kiğı’da devlet hastanesi yok, kapatıldı.  
BAŞKAN – Sayın Atıcı, lütfen…  
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Sataşmıyorum ama bilgi veriyorum, vallahi kapatıldı o hastane.  
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Aynı şekilde Bingöl Devlet Hastanesinde tıbbi cihaz eksikliği sorunları var. Adaklı 

ilçesinde devlet hastanesinde ihtiyaç var.  
BAŞKAN – Evet…  
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Daha sorularım var, lütfen mobbing uygulamayın.  
Bingöl Devlet Hastanesinde çok eski, sağlığa zarar veren bir MR cihazıyla MR’lar çekiliyor. Yeni bir MR cihazı 

gereklidir, bunları belirteyim.  
Hakkâri’ye yeni geldim. Uzman doktor sorunu var Hakkâri Devlet Hastanesinin. Son günlerde bir atamanın 

yapıldığını duyduk ama atanan doktorlar barınma sorunlarından kaynaklı olarak geri dönmek durumunda kalıyorlar, 
gitmiyorlar. Doktorların barınma sorunlarını çözmenizi rica ediyoruz.  

Yüksekova Devlet Hastanesinde çocuk sağlığı ve hastalıkları uzmanı, kadın hastalıkları ve doğum uzmanı, 
dahiliye ve patoloji bölümlerinde uzman doktor ihtiyacı var, tıbbi cihaz ihtiyaçlarımız var. Kamu Hastaneler Birliği ödenek 
vermediğinden dolayı hastanelerde çok ciddi sıkıntılar yaşanıyor. Örneğin Yüksekova Devlet Hastanesinde hastaların 
üzerinde oturacağı tabureler bile yok hastane koridorlarında. Bu konular ilginizi bekler.  

Önemli bir sorum daha var, geçen sene de sormuştum, cevabını alamamıştım, hemşirelerle ilgili bir soru var. 
Hemşirelerin özlük haklarında bir iyileştirme düşünüyor musunuz? Hemşireler yasasında bir düzenleme gündeminizde var 
mı?  

Teşekkür ederim.   
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
Sayın Akçay…  
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Teşekkürler Sayın Başkan.  
Konuşmamda dile getirdiğim Manisa şehir hastanesiyle ilgili sorularıma ilaveten, çocuk hastanesi ile doğum 

hastanesinin bina ve arsalarını ne yapmayı düşünüyorsunuz? 
Bakanlığınız biyolog kadrosu için görevde yükselme sınavı açacak mı?  
Diğer bir soru: Sürücülerin güvenli araç kullanmasını sağlamak amacıyla yapılan psikoteknik testler var ve 

uygulamada sorunlar olduğu söyleniyor ve bu psikoteknik merkezlerinin kontrolsüzce açılması yerine her  ilin nüfusuna 
göre açılması için bir çalışmanız var mı?  

Kamu Hastaneler Birliği altında illerde oluşturulan kurumda farklı meslek gruplarında, biraz evvel de Manisa’yı 
örnek vererek bahsettiğim gibi, çeşitli torpil ve siyasi tercih iddiaları gündemdedir. Kamu Hastaneler Birliğinin personel 
atama kriterleri nedir? Bir yönetmelik var mıdır?  

Suriyeli sığınmacılar için sağlık, tedavi, bakım ve teşhisler için bütçenizden yapılan harcama miktarı nedir?  
Ülkemizde kaç ilimizde hava ambulansı vardır? Hava ambulanslarının belirli kentlerde toplandığı ve sadece bu 

illerde hizmet verdiği iddiaları doğru mudur? Bunların yıllık bakım, işletim, kullanım maliyetleri nedir ve kiralanan ambulans 
var mıdır? Bakanlığınız tarafından uygulanan “muadil ilaç” uygulamasının ilaçta kalitesiz ve etkisiz ilaç tüketimine yol 
açtığı iddialarına katılıyor musunuz? 

Son sorum: Psikologların mesleki tanımları için klinik psikolog olma şartı aranmaktadır. Bunun için de yüksek 
lisans mezuniyeti gerekmektedir, oysa “meslek sahibi” olarak tanımlanmak için lisans mezuniyeti yeterlidir. Bu 
uygulamayla psikoloji mezunu olmayan ancak klinik psikoloji yüksek lisans belgesine sahip kişiler Sağlık Bakanlığında 
görev alabileceklerdir. Bu durum psikolojik tedavide büyük bir karmaşaya yol açabilecektir. Psikolog adaylarına karşı bu 
durumu düzeltmek için herhangi bir çalışmanız var mıdır?  

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Akçay. 
Sayın Öz… 
ALİ ÖZ (Mersin) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım. 
Sayın Bakan, Sağlık Bakanlığı merkez ve taşra teşkilat yapısındaki parçalı ve dağınık yetki kargaşası yaratan 

bir yapının yasa çıktıktan sonraki net kazanımları ne olmuştur? İşler kolaylaşmış mıdır, hizmet kalitesi artmış mıdır yoksa 
yeni kadrolara yeni atamalar yapılarak memnuniyeti artanlar mı yaratılmıştır? Birinci sorum bu. 

Bir de, Sağlık Bakanlığında denetim hizmetlerini Teftiş Kurulu Başkanlığı yapıyorken 663 sayılı Kanun 
Hükmünde Kararname ile denetimi 5 ayrı parçaya böldünüz. Bu parçalanma sonucunda aynı işi 5 ayrı personel, 5 ayrı 
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bina, 5 ayrı yapılanma ile yapmaktasınız. Peki, bu ne kadar kamu düzenine uygundur? Kaynak israfı yok mu, zaman israfı 
yok mu? Yeni yapıda üst düzey bürokratları kim soruşturuyor? Denetimsiz alanlar oluşturuldu mu, bu duruma ne 
diyorsunuz? Bir de, eskiyle karşılaştırdığınızda yeni sistemin daha iyi olduğunu gösteren somut deliller var mı? Rakamsal 
olarak ifade edebilir misiniz?  Nihai amacınız denetimden uzaklaşmak ve denetimi etkisizleştirmek midir?  

Bir de, döner sermaye kazancının hekimlerin özlük haklarına ve emekliliğe yansıması için onlara bir müjdeyi bu 
Bütçe görüşmeleri esnasında verebilir misiniz? Bunu çok defa tekrarlıyoruz ama Türkiye’de zor şartlarda görev yapan 
hekimler ısrarlı bir şekilde bunu beklemekteler. 

BAŞKAN – Sayın Şahin… 
ALİ ÖZ (Mersin) – Çok kısa, çok kısa bir şey söyleyeceğim Sayın Başkan. 
BAŞKAN – Değerli arkadaşlar, bakın, ben sormanıza falan karşı değilim. Bir şey ifade edeceğim, samimi 

kanaatimi söyleyeyim: Şimdi, bir “soru” bölümü öyle bir hâle geliyor ki, yani yarım saati geçiyor. Yarım saatlik bir soruya 
cevap demek en az iki buçuk-üç saat Sayın Bakanın burada oturup cevap vermesi demek, o açıdan söylüyorum. Yan i siz 
bilirsiniz, yani takdir sizin, yani ben hayır demem ama… 

ALİ ÖZ (Mersin) – Efendim, çok kısa bir şey söyleyeceğim, bitiriyorum, bitiriyorum. Bir kısa bir şey 
söyleyeceğim. 

BAŞKAN – Yani, bir dakika içerisinde bir arkadaşımız sorusunu sorabilir diye düşünüyorum, o açıdan, yoksa 
ben veririm süreyi. 

ALİ ÖZ (Mersin) – Çok kısa bir şey söyleyeceğim müsaade ederseniz. 
BAŞKAN – Buyurun.  
ALİ ÖZ (Mersin) – Sayın Bakanım, bir de çok değişik yerlerde 112 sağlık istasyonları kuruldu. Ancak bazı 

merkezlerde direkt olarak acil hasta sevklerinde 112 istasyonlarının uzaklığı münasebetiyle ciddi, önemli zaman kaybına 
vesile olan yerler oluyor. Bunlarla ilgili Bakanlığınızca yine bu düzenlemenin mutlaka yapılması gerektiği kanaatindeyim. 
Bu görüşüme katılıyor musunuz? Teşekkür ediyorum. 

BAŞKAN – Sayın Şahin… 
HÜSEYİN ŞAHİN (Bursa) – Sayın Başkanım, teşekkür ederim. 
Sayın Bakanım, Bursa ili Osmangazi ilçesinde Çekirge Devlet Hastanesinin Genelkurmaya ait Merkez 

Komutanlığı arazisine taşınmasıyla ilgili bir çalışmanız vardı. Bu şu anda ne durumdadır? Buraya yeni bir hastane 
yapılanmasıyla ilgili çalışmalardan bilgi ve haberdar olabilir miyiz?  

Ben bu vesileyle de, Başkanım, sağlık çalışanlarına uygulanan şiddeti burada kınadığımızı belirtmek istiyorum. 
Saygılar sunuyorum. 

BAŞKAN – Sayın Yüksel… 
MEHMET YÜKSEL (Denizli) – Teşekkür ederim Sayın Başkanım. 
Sayın Bakanım, öncelikle Sağlık Bakanlığı çalışmalarıyla ilgili değerli ekibinizle birlikte sizlere çok teşekkür 

ediyorum çünkü ülkemizde en fazla personeli olan ve toplumumuzun a’dan z’ye en yakın ve en yoğun ihtiyacı olan bir 
Kurumun başındasınız ve ekibinizle beraber yoğun çalışmalarla ihtiyaçlarımızın, taleplerimizin büyük çoğunluğunu 
karşılamaktasınız. Bu yoğun çalışmalar sonrasında ben öncelikle sizlere teşekkür ediyorum, ekibinizle birlikte şükranlarımı 
sunuyorum. 

Denizli’mizle ilgili de son 15 tane açıklanan şehir hastaneleri içerisinde 2’nci bölüme gireceğini tahmin ettiğimiz 
şehir hastanemizin 25 Temmuzda Yüksek Planlama Kurulundan onayı çıktı. Tahmin ederim. 2’nci bölümde de inşallah 
şehir hastanemizin ihalesi tamamlanır ve 2’nci bölümde 1.000 yataklı şehir hastanemize kavuşmuş oluruz.  

Denizli’de ayrıca 100 yataklı yeni Çivril Devlet Hastanesinin son durumunu, 100 yataklı yeni Tavas Devlet 
Hastanesinin son durumunu ve 20 yataklı yeni Çameli Devlet Hastanesinin son durumunu öğrenmek istiyorum.  

Bu arada, bir de teşekkürümüz var: Denizli olarak 2013 yılı içerisinde ilk altı ayda 110 helikopter, 30 uçak 
ambulans hizmetiyle toplam 124 vakaya ulaşılmıştır. 

BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyorum. 
MEHMET YÜKSEL (Denizli) – Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Sayın Sarı… 
MÜSLİM SARI (İstanbul) – Sayın Bakanım, daha önce 6 defa sorduğum soruyu şimdi 7’nci kez size sormak 

istiyorum. Lütfen, yanıt istiyorum. Sorum şu: Bu “yap, kirala, devret” modeliyle kurduğunuz, kurmayı düşündüğünüz, 
projelerini çıkarttığınız, sözleşmesini imzaladığınız şehir hastanelerinin orta ve uzun vadede kira ödemeleri ne kadar 
olacak? Bunun projeksiyonu nedir? Bu işin Hazineye toplam yükü ne olacak? Eğer bu soruya bugün de cevap 
vermezseniz ben bunu bilmiyorsunuz diye kabul edeceğim Sayın Bakanım. 

BAŞKAN – Evet, Sayın Atıcı, buyurunuz. 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Teşekkürler. 
Sayın Bakanım, yarın Komisyonda geri çektiğiniz yasa tasarısını görüşeceğiz. Muhtemelen bizden, bilgi 

birikimimizden yararlanmayacaksınız gibi geliyor çünkü hâlâ ne gibi değişiklikler yaptınız, neler konuşulacak ben 
bilmiyorum. Yani, benim otuz yıllık birikimimi eğer halkımdan esirgeyecekseniz bunu sizin takdirlerinize bırakıyorum, bir.  

İkincisi, Sayın Cahit Bağcı dedi ki: “Çok az insan sağlıklıdır çünkü insan bedenen, ruhen, sosyal açıdan iyi 
olursa sağlıklıdır. Türkiye’de çok az insan sağlıklı.” Buna katılıyor musunuz? Bir de “Bilgi verme yetersizliğinden dolayı 
doktorlara şiddet uygulanıyor.” dedi. İki buçuk dakikada hem hasta muayenesi yapılıp hem bilgi verilebilir mi diye 
soruyorum. 

Sizin faaliyet raporunuzda “sağlık.net”le ilgili bilgi var ama satılıp satılmayacağı konusunda bir şey yok, bunda 
bir değişik var mı onu da merak ediyorum.  
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Son olarak da Sayın Bakanım, yıllık kira bedelleriyle ilgili size daha önce yazılı bir soru önergesi vermiştim, 

cevap vermediniz. Yıllık kira bedelleriyle biz TOKİ eliyle kendi binalarımızı yapabilir miyiz, yapamaz mıyız? Yani, bu şehir 
hastanelerinden dolayı çok deneyimlisiniz. Kendi binalarınızı, yani idari binalarınızı yapamayacak durumda mısınız bunu 
da merak ediyorum. 

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Evet, buyurun Sayın Gök. 
LEVENT GÖK (Ankara) – Sayın Bakan, benim tek cümlelik bir sorum olacak. Bu konuda çok başvuru geldi b ize, 

o bakımdan iletiyorum: Çevre sağlığı teknikerlerine ne zaman kadro vereceksiniz? 
BAŞKAN – Sayın Öğüt, buyurunuz. 
KADİR GÖKMEN ÖĞÜT (İstanbul) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bakanım, Sağlık Bakanlığı 19/7/2013 tarihinde Müsteşar Nihat Tosun imzalı bir Genelge yayınlamış ve 

Genelge ile şiddete uğrayan sağlık personelinden adli dosyalarını basın yayın kuruluşlarıyla paylaşmaması istenmiştir. 
Konya Meram Eğitim ve Araştırma Hastanesinde de bu Genelge’nin doktorlara imza karşılığı verildiği ve hekimlerin bu 
duruma tepki gösterdiği geçtiğimiz aylarda kamuoyuna yansımıştır. Tarafınıza sunduğumuz önergeye hâlâ yanıt 
gelmemiştir. Genelge ile şiddete uğrayan hekimin neden bu durumu basın ve yayın kuruluşlarıyla paylaşmaması 
istenmektedir, gerekçesi nedir? Söz konusu Genelge’nin iptalini düşünmekte misiniz, onu sormak istedim. 

Bunun yanı sıra, bir de 25 yaşını geçmiş arkadaşlarımızın, 25 yaşını geçmiş gençlerin öğrenci olduğu için ve 
herhangi bir yerde çalışmadığı için prim ödeyememe sıkıntısı var. Hem onlar sağlık hizmetinden yararlanamıyor hem de 
prim borcu var. Bu konuda da bu arkadaşların durumunun tespit edilerek sağlık haklarından yararlandırılması için bir 
çalışma yapmanızı istiyorum. 

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Sayın Özel… 
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Teşekkür ederim. 
Sayın Bakanım, Manisa’daki şehir hastanesiyle ilgili, 2 milletvekilimiz… Muzaffer Yurttaş dedi ki: “Manisa Devlet 

Hastanesi Merkez Efendi Devlet Hastanesiyle birleşecek. Bu, manşet oldu. İki gün sonra Tanrıverdi dedi ki: “Devlet 
hastanesi şehir hastanesine katılacak.” İkisinin de arazisi çok değerli. Resmen Manisa’da emlak piyasasına yönelik bir 
spekülasyana dönüştü bu iş. Kim kimle birleşecek, boş kalan yere ne yapılacak? Bu konuyu netleştirirseniz çok seviniriz.  

Eczacıların kongresine geçen sefer katılan bakanlarımız 129 milyonluk stok zararlarının sanayi tarafından 
karşılanmasına kefil olmuşlardı ama bu zarar karşılanmadı. Bu yüzden de kongreye de hiçbir bakan gelmedi. Bu soruyu 
size Türkiye’deki 24 bin eczacı adına soruyorum. 

Hâlâ daha kamu kurum iskontosunu vermemekte direnen firmalar var. Imuran gibi çok önemli bir ilaçta yüzde 
28’lik kamu kurum iskontosu verilmiyor. Eczacı zarara katlansa dayanamaz, hastadan talep etse yazıktır, günahtır. Bu 
konuya Bakanlık olarak müdahale etmeyi düşünmüyor musunuz? Böyle kaç tane ilaç var ayrıca bu şekilde? Eczacılar üç 
aylığına üstlerine aldıkları muayene ücretini yedi yıldır tahsilat görevi yapıyorlar. Bunun için söz vermiştiniz “Kurumlar 
birleşince ortadan kaldıracağız bunu.” diye. Kurumlar birleşeli hayli oluyor. Daha ne kadar sürecek? 

Bunun yanında, Manisa’nın Alaşehir, Soma ve Gördes ilçelerinde uzman doktor açığı had safhada. Artık bunlar 
sadece acile bakıp sevk yapar duruma geldiler. Bu konuda bir şey yapmayı düşünüyor musunuz? 

Ve son olarak, bu hasta memnuniyeti meselesi, yüzde 70’ler falan. Burada da bununla ilgili yapılan fetişizmi 
dünyadaki birçok kaynak hekime karşı şiddeti artıran bir unsur olarak değerlendiriyor. Herkes çok memnun. “Bu benim 
başıma nasıl geldi? O zaman doktorun bana bir kastı mı var?” psikolojisini yarattığıyla ilgili çok sayıda çalışma var. Bu 
konuda, bu hasta memnuniyeti meselesini bir propaganda aracı olmaktan çıkarmayı düşünüyor musunuz? Ayrıca da 
yüzde 70’lik bir memnuniyetin sağlık alanında kabul edilebilir bir memnuniyet oranı olmadığının da altını çizmek istiyorum. 

BAŞKAN – Sayın Çelebi… 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım. 
Sayın Bakanım, MR’ın fiyatını sormak istiyorum. Ağrı ilinde, koca bir ilde, 560 bin nüfus kitlesine sahip bir ilde 

bir tane MR’ımız var. Şu anlamda, Başkanım, çok özür diliyorum. Bizim Doğubayazıt ilçemiz yaklaşık 130 bin nüfus 
kitlesine sahip bir ilçe. Ona çok yakın olan iki tane ilçemiz var. Dolayısıyla, totale aldığınız zaman bu 200 bini aşıyor. Yine, 
Patnos ilçemiz var. Burada da 3 tane mülhakat ve 2 tane de ilçemiz daha var. Yani Tutak, Patnos, Adilcevaz, Malazgirt ve 
Bulanık, bu yörelerin hastalarının yüzde 80’i o bölgeye tekabül ediyor. Acaba, 2 ilçemize MR alımı imkânımız olabilir mi?  

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Yavilioğlu… 
CENGİZ YAVİLİOĞLU (Erzurum) – Sayın Bakanım, Ocak 2013 tarihli bir araştırma komisyonu raporu var. Bu 

araştırma komisyonu raporunda öneriler kısmında sağlık çalışanlarına psikolojik veya sosyal, fiziksel şiddet 
uygulanmasının önlenmesi için gereken her türlü hukuki ve idari tedbirlerin alınması, sağlık kurumlarında risk 
değerlendirmesi yapılarak şiddet riskinin fazla olduğu alanlarda güvenlik önlemlerinin artırılması, yine, sağlık kurum ve 
kuruluşlarında hasta hakları birimleri ve çalışan sağlığı ve güvenliği kurullarının birlikte yer alacağı sağlık iletişim 
merkezlerinin kurulması, yine, sağlıkla ilgili eğitim veren liseler, yüksekokullar ve fakültelerde sağlık iletişimi derslerin in 
eğitim programına dâhil edilmesi gibi önemli başlıklar var. Bu raporla ilgili yapmış olduğunuz çalışmalar nelerdir veya 
yapmayı düşündüğünüz çalışmalar nelerdir?  

Bütçenin hayırlı olmasını diliyorum. 
BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyorum. 
Sayın Bilgiç, buyurunuz. 
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SÜREYYA SADİ BİLGİÇ (Isparta) – Sayın Bakanım, Isparta Gülkent Devlet Hastanesinin boşaltılan binasının 

Emniyet Genel Müdürlüğüne devrine ilişkin bir çalışma başlattık. Sayın Bakanlığınız, Yatırım ve İşletmeler Genel 
Müdürlüğü bu 148 dönüm arazinin binasıyla beraber Emniyet Genel Müdürlüğüne devrinde bir sakınca olmadığına dair bir 
yazı verdi. Biz de bunu hem kamuoyuyla paylaştık hem de Milli Emlak Genel Müdürlüğü, Maliye Bakanlığı ve Başbakanlık 
nezdinde de bu işin takibini yaparken aradan üç dört ay geçti, bir yazı daha geldi. “Efendim, biz sadece 48 dönümü 
devredebiliriz. 100 dönümünü biz daha önce TOKİ’ye bir liste sunmuşuz. Bunun içerisinden TOKİ bunu seçmiş ama biz 
farkında değilmişiz.” gibi ikinci bir yazı geldi. Şu an biz çok ciddi bir açmaza düştük. Sayın Bakanım, bize ne 
öneriyorsunuz? Soru geldi. 

BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyorum. 
Sayın Kaplan… 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Sayın Bakanım, ben şimdi kendimi İzmir milletvekili olarak daha önde görüyorum, 

Şırnak… Tabii ki Türkiye vekiliyiz. 
EXPO 2020 sizi heyecanlandırmıyor mu Sayın Bakanım, Bakanlığınızı? EXPO 2020 İzmir… Sağlık temasıyla 

bundan daha büyük bir organizasyon, bundan daha ilgili bir şey olamaz ama Sağlık Bakanlığının bütçesinde bunun 
getireceği, bunun etkileri, bunun şeyleri, yansımaları stratejik planda da gözükmüyor, sunuşta da gözükmüyor, kalemlerde 
de gözükmüyor, cetvellerde de gözükmüyor, yedek ödenekte de gözükmüyor, transferde de gözükmüyor. Zaten özel 
yasası olacak ama inşallah, 27 Kasımda 176 ülkeden 340 delege oylaması var. İzmir EXPO’yu yakın görüyoruz, İzmir 
milletvekilleri burada hem iktidardan hem muhalefetten. 

SÜREYYA SADİ BİLGİÇ (Isparta) – EXPO’nun sağlık tarafını mı düşünüyoruz? 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Biz demokratik muhalefet olarak bütün Afrika ülkeleriyle Latin Amerika ülkeleriyle 

ilişkiye geçtik, destek veriyoruz, sayın iktidarın da gündeminde olacağını düşünüyoruz. İnşallah… Dubai, Tayland, 
Japonya ve Rusya arasında bir yarışma olduğu söyleniyor. 

BAŞKAN – Peki, teşekkür ediyorum Sayın Kaplan. 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – İki sorum, çok kısa ama. 
BAŞKAN – Peki, buyurunuz. 
HASİP KAPLAN (Şırnak) - Sayın Bakan, bunda, bu güzel temennimizde, inşallah, 27  Kasım Paris’ten güzel 

haber alırız diye umuyorum. 
Soru bir: Avrupa’da en çok antibiyotiği niye biz kullanıyoruz? Çok kısa. Kanser ilaçları kaosu nedir? Reçete 

zorunlu olunca bir sıkıntı oluyor. Novalgin 2 lira, reçete olunca, sağlık ocağında 3,4 lira, devlet hastanesinde 8,4 lira, özel 
hastanede 15,4 lira, şehir hastanesinde kaç lira olur?  

Suriye’ye, ÖSO’ya, El Kaide, El Nusra ve her türlü tıbbi cihaz yardımı, ilaç dâhil olmak üzere, yedek ödenekten 
Bakanlığınız kanalıyla ne kadar bir geçiş oldu? Kaç hastanede tıbbi cihaz bulunmadığı için ameliyat yapılamıyor? 
Profesyonel bir meslek olan hemşirelikle ilgili bir statü belirlemeyi artık düşünüyor musunuz? 

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyorum. 
Sayın Kalaycı. 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Teşekkürler Sayın Başkanım. 
Araştırmacıların mağduriyetiyle ilgili soruyu sormuştum Sayın Bakanım, cevabını bekliyoruz. Yine, hizmetlilerin 

durumu ne olacak? 20 bin civarında olduğu söylenen hizmetliler memur gibi iş yapıyor, üniversite mezunları var ama 
ücretleri düşük. Bu adaletsizliği gidermek için hizmetlileri genel idare sınıfında memur kadrosuna atayacak mısınız?  

Yine, ameliyathanelere varıncaya kadar taşeron işçiler çalışıyor. Devletin asli ve sürekli hizmetlerinde 
çalıştırdığınız taşeron işçilerini Anayasa hükmü gereği kadroya almayı düşünüyor musunuz?  

Sağlık çalışanları döner sermayelerinin emekliliğe yansıtılmaması nedeniyle emekliler mağdur edilmektedir. 
Sağlık çalışanlarının hem memnuniyetlerini artırmak hem de geleceğe güvenle bakmalarını sağlamak üzere döner 
sermaye ödemelerinin hekimlerde olduğu gibi, diğer sağlık çalışanlarının da emekli aylığına yansıtılması için bir 
düzenleme yapacak mısınız? Sağlık çalışanlarının yediği dayaklarla değil de kurtardığı hayatlarla gündeme gelmesi için 
bir çalışmanız var mı? Sağlıkta şiddete caydırıcı cezalar getirmeyi düşünüyor musunuz?  

Konya Karatay Şehir Hastanesinin sabit yatırım tutarının 246 milyon lira, buna karşılık, devletin yılda 88,8 milyon 
lira, 25 yılda 2 milyar 219,8 milyon lira kira ödeyeceği iddiaları doğru mudur? Değilse sabit yatırım tutarı ve kira bedeli 
nedir? Yüklenici hangi iş ve hizmetleri hangi şartlarda yerine getirecektir? Ticari alanları kim ve nasıl işletecek, geliri k im 
alacaktır? 

Son olarak, şehir hastaneleri kabaca 25 milyar dolarlık hacmi olan iş. Bu işin arkasında rant paylaşımı ve 
mevcut hastane yerlerini paylaşmak var. Eğer “Yok.” diyorsanız soruyorum: Örneğin, Göztepe SSK Hastanesinin yerini ne 
yapacaksınız, satacak mısınız? 

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Çetin… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Sayın Bakan, dün Çalışma Bakanlığımızın bütçesini görüştük. Çalışma Bakanımız kimi 

zaman “modern kölelik” diyor, kimi zaman da “Yasasını yapacağım.” diyor ama kamuda, AKP iktidara gelmeden önce 
taşeron çalıştırma hiç yoktu, ilk Sağlık Bakanlığında başladı ve bugün kamuda, en yaygın, taşeron sistemiyle alt 
işverenden hizmet alımı, personel alımı yöntemiyle sağlık elemanı çalıştırma ya da personel çalıştırma sizde. Bu konuda 
Sağlık Bakanlığında hizmet alımı yöntemiyle çalıştırılan insan sayısı nedir? Hizmet alımı yöntemiyle çalıştırılan sağlık 
personeli, doktor, hemşire var mıdır? Bunların sayısal dökümünü istiyorum. 

Teşekkür ediyorum. 
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BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Gök… 
ABDULKERİM GÖK (Şanlıurfa) – Sayın Bakanım, iki sorum olacak. Birincisi, Şanlıurfa’nın en uzak ilçesi olan 

Ceylanpınar Devlet Hastanesindeki gelişmelerle ilgili bilgi almak istiyorum. Diğeri de Suruç Devlet Hastanesiyle ilgili. 
Zatıalilerinize de aktarmıştım, o konudaki ilginizi de biliyorum. 

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Sayın Şeker… 
MEHMET ŞEKER (Gaziantep) – Teşekkür ederim. 
Sayın Bakanım, Suriye sınırındaki bazı illerimizde bazı özel kuruluşlar tarafından sağlık hizmeti verilmektedir. 

Bu sağlık hizmeti veren kuruluşlar sizin denetiminizden geçerek mi vermektedir, bunu öğrenmek istiyorum; bir. 
İkincisi: Suriye’den ateşli silah yaralanmasıyla gelen kaç kişi olmuştur? Bunlardan hayatını kaybeden sayısı kaç 

kişidir? Bu hayatını kaybeden ya da yaralılar hangi ülkenin vatandaşıdır? 
Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Boğa… 
ALİ BOĞA (Muğla) – Sayın Bakanım, Ortaca Devlet Hastanesi ihalesi için teşekkür ediyoruz. Sizin de gayet iyi 

bildiğiniz gibi, Muğla Üniversitesi araştırma hastanesinde epeyce geç kaldık. 30 Kasımda Başbakanımız Muğla’yı ziyaret 
edecekler. Bu  hastanenin ihalesini ya da temelini 30 Kasıma yetiştirmeniz mümkün mü? Bu konuda sizin tavassutunuza 
ihtiyacımız var. 

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Sayın Çam… 
MUSA ÇAM (İzmir) – Sayın Öğüt… 
BAŞKAN – Sayın Öğüt, buyurun. 
KADİR GÖKMEN ÖĞÜT (İstanbul) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Sayın Bakanım, bir profesör arkadaşımdan aldığım bir yazı var, o yazıya göre -üniversitede öğretim üyesi- 

muayenehane açmak için müracaat ediyor, aynı pozisyonda olup muayenehanesi olan başkaları olduğu hâlde dört aydır 
ona cevap verilemiyor. İlk cevap da şu; Sayın İrfan Şencan’ın imzasıyla: “Yeni bir genelge gelene kadar müracaatları 
alamıyoruz.” şeklinde bir yazı ve dört aydır da cevap verilmiyor. Arkadaşım soruyor: “Anayasal eşitlik nerede? Anayasal 
hakkım gasbediliyor. Bize bu genelge ne zaman gelecek? Niye benim pozisyonumda muayenehane açmam engelleniyor.” 
Şu anda da bizi dinliyor. 

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Sayın Demir… 
NURETTİN DEMİR (Muğla) – Teşekkür ederim Başkan. 
Sayın Bakan, Tütün Kanunu’yla ilgili olarak düzenli denetim yapan Samsun Salıpazarı’ndaki Ebe Hacıeyüpoğlu 

bu düzenli takipleri nedeniyle zulüm ve ezaya uğramış. Aynı kişiye, yine bir cinsel istismar konusunu savcılığa duyurdu 
diye yöneticiler tarafından soruşturma ve mobbing uygulanmış. Bu konuda bilgi almak istiyorum. 

İkinci sorum: Özellikle Suriye’deki sınır vilayetlerden, illerden Türkiye’ye bela olan kızamık ve polio salgınlarında 
Bakanlığın ne kadar ihmali ve hatası vardır? Ki Türkiye’yi Avrupa’da birinci sıraya taşımıştır. Muhalefet olarak bizim bu 
konuda ilk günden bu yana sürekli uyarılarımıza karşın niye dikkate alınmamıştır? 

Son bir soru: Obeziteyle ilgili olarak, diyabete bağlı ameliyatlara, metabolik operasyonlara izin verilirken Tip 2 
diyabet nedeniyle ameliyat için neden Bakanlık masrafları karşılamıyor? 

Son bir sorum: Türk Hava Yollarında, pilot ve diğer çalışanların uyuşturucu ve alkol alıp almadığı kontrolü 
konusunda bir çalışma var. Bu konuda Bakanlık olarak düşünceniz nedir? 

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Sayın Serindağ… 
ALİ SERİNDAĞ (Gaziantep) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bakan, üniversitelerdeki asistanların çalıma koşullarını iyileştirmeyi, vakıf hastanelerinde de asistan 

sayısını artırmayı düşünüyor musunuz? 
Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Sayın Özgündüz… 
ALİ ÖZGÜNDÜZ (İstanbul) – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Bakanım, bildiğiniz gibi bu uyuşturucu ve madde bağımlılarının tedavi gördüğü AMATEM’ler çok sınırlı 

sayıda. Hatta İstanbul’da özel hastanelerde 3, 4 kişi aynı odada, yatağa bağlı olarak tedavi gören hastalar var. Bu, 
ülkemizin önemli bir problemidir. Biliyorsunuz, son zamanlarda bir de “bonzai” denilen ölüme götüren uyuşturucu madde 
çıktı. Bu konuda sizin Bakanlığınızla Aile ve Sosyal Politikalar Bakanlığı arasında bir problem…Yani  kimse sahiplenmiyor. 
Ben 1, 2 hastayla ilgili sizin Bakanlığınızı aradım “öbür taraf”, öbür tarafı aradım “Efendim, yeni oluşuyor, daha henüz 
oturmadı.” deniyor. Fakat, bu arada çok fazla mağdur olan insan var. Ayrıca ekonomik gücü olmayanların, sosyal 
güvenliği olmayanların tedavisinde ciddi sıkıntı var. Bunlar ülkemizin insanları, madde bağımlısı, uyuşturucu bağımlısı 
insanlar. Bu konuda bir çalışmanız var mı, bir koordinasyon var mı?  

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Sarıbaş… 
ALİ SARIBAŞ (Çanakkale) – Çok teşekkür ederim. 
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Öncelikle, hapishanede yatan hasta mahkûmlarının özellikle sağlık koşullarını iyileştirmeyi düşünüyor musunuz?  
İki: Adli tıpta bekleyen raporların uzun süre bekletilmesinin nedenleri nelerdir? Bu konuda gerekli tedbiri almayı 

düşünüyor musunuz? 
Üçüncü sorum: Çanakkale Devlet Hastanesi merkezde, kaldırmayı düşünüyorsunuz. Burası cumhuriyet 

yapısıdır, tarihî bir yapıdır. Özellikle de yeni yapılacak Çanakkale Devlet Hastanesi hakkında da son bilgileri almak 
istiyorum. 

Ancak, en önemlisi de Çanakkale batıda olmasına rağmen, özellikle yol ve diğer konular çözülmediği gibi 
sağlıkta da on bir yıllık iktidarınızda, Yenice, Bayramiç, Ezine, Çan ve Gelibolu’da, özellikle de adalarda hâlâ daha doktor 
sorununu çözemedik ve bu anlamda da uzman doktoru bırakın, normal doktorumuz bile yoktur. Bu konuda ne zaman 
tedbir almayı düşünüyorsunuz ve atamalar ne zaman gerçekleşecektir? 

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Değerli arkadaşlar, böylece soru bölümü tamamlandı.  
Şimdi, Sayıştay Başkanlığına bir söz vereceğim.  
Sorumuz şu: Herhangi bir kamu zararı söz konusu mu ilgili Bakanlığa yönelik olarak veya ilgili kuruluşlara 

yönelik olarak? Yargıya intikal etmiş herhangi bir husus var mıdır? 
Buyurunuz. 
SAYIŞTAY TEMSİLCİSİ FİKRET ÇÖKER – Denetlemiş olduğumuz kamu idarelerine ilişkin, kamu zararına ilişkin 

bulgularımız mevcut. Bunlara ilişkin olarak yargılamaya esas raporu yazıyoruz. Suç duyurusu hakkında da şu anda 
değerlendirmelerimiz  devam ediyor. Başkanlığa gerekli raporlar yazılıp iletilecektir bu ay içerisinde. 

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Şimdi, değerli arkadaşlar, soru, görüş ve eleştirilere cevap vermek üzere Sayın Bakana söz vereceğim. 
Ancak, arkadaşlar, şunu özellikle ifade etmek istiyorum: 150’nin üzerinde soru geldi değerli arkadaşlar. Takdir 

edersiniz ki bu soruların tamamının burada cevaplandırılması kırk beş dakikalık bir süre içesinde mümkün değil. Aşağı 
yukarı her bir soruya on saniye gibi bir zaman ayıracak ki -o da mümkün değil- bu soruları cevaplandırabilsin. Bu nedenle, 
biz, kırk beş dakika bir süre vereceğiz Sayın Bakanımıza, cevaplandıramadığı soruları Sayın Bakanımız yazılı olarak 
cevaplandırır diye düşünüyorum.  

Buyurun Sayın Bakanım, süreniz kırk beş dakika efendim. 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Teşekkür ederim. 
Evet, değerli arkadaşlar, ben öncelikle insanlığın da, ülkemizin de en önemli konu başlığı olan sağlık konusunda 

buradaki bütün arkadaşlarım, iktidarıyla muhalefetiyle… 
BAŞKAN – Bir saniye Sayın Bakanım… 
Arkadaşlar, sizden istirham ediyorum, bir uğultu var salonda. Tüm milletvekili arkadaşlarımızdan, bürokrat 

arkadaşlarımızdan istirham ediyorum, lütfen sessiz olalım. 
Buyurunuz efendim. 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Gerek Komisyon üyesi gerekse konuya duyarlı tüm 

arkadaşların gösterdiği bu duyarlılığa teşekkür ediyorum. Gerçekten hem insanlığın hem de ülke insanımızın temel sorunu 
sağlıklı bir birey, sağlıklı bir toplum ve geleceğe sağlıklı bir güvenle bakabilme; herhâlde bizim temel konularımızın en 
başında gelen bir konu. Bu anlamda tabii ki bardağın dolu tarafı, dolu tarafındaki sorunlar; bardağın boş tarafı ve bardağın 
gelecekle ilgili ufku konusunda birçok farklı farklı görüşler, değerlendirmeler olacak; ülke imkânlarıyla, Sağlık Bakanlığının 
dinamikleriyle bunları geçen yıla göre bu sene, bu seneye göre gelecek yıl azaltabilmek ve düne göre yarını daha iyi 
yapabilmek adına duyarlılığımız hep birlikte ne kadar güçlü devam ederse inanıyorum ki bu süreçlerde, bir yıl sonra yine 
bu masanın etrafına geldiğimizde gene sorunları konuşacağız ama bugün konuştuklarımızın muhtemelen bir kısmını 
gündemimizden çıkartmış, yenileri gündemimize almış olacağız. Geçtiğimiz on yıllık süre zarfında bardağın dolu olan 
kısmında tabii ki ciddi dönüşümler, değişimler oldu. Bunu ülke insanımız da görüyor, bu salondaki arkadaşlarımızın da 
gördüğüne şahit oldum, dünya da görüyor ama tabii ki “Bu dolu kısımda olan sorunları da görmeyelim, bu dolu kısımda da 
hiç sorun yok.” dersek bu kendi kendimizi yanıltmak olur, kendi kendimizi kandırmak olur. Burada da hiç kimsen in kendi 
kendini kandıracak bir bakış açısında olduğu kanaatinde değilim. Dolayısıyla, tüm öneriler, tüm eleştiriler, tüm soruları 
ciddiyetle değerlendirmek, yapabileceğimizin de azamisini yapmak gibi bir duyarlılığı göstereceğimizden emin olmanızı 
isterim. Bu konuda da her iki tarafın veya bütün paydaşların en dinamik şekilde katkılarını bugüne kadar gördüğümüz gibi 
bugünden sonra da göreceğime inanıyorum. Dolayısıyla, peşinen teşekkür ediyorum. 

Tabii ki temel birkaç konunun değerlendirmesini yaptıktan sonra sorulara geçmek istiyorum. Bir defa Türkiye’de 
ve dünyada sağlığın gidişatı daha fazla sorunu çözmek ve oluşan sorunların çözümü konusunda bir gidişat var. Esasında 
bu konudaki gidişata teslim olmama duyarlılığı bizde ne kadar güçlü olursa yani koruyucu hekimlik, koruyucu halk sağlığı, 
bireyin sağlıklı bir yaşamı sürdürebilmesi konusunda gelecek süreçlerde inanıyorum ki bizim bakmamız gereken, 
güçlendirmemiz gereken bu alan olmalı ve halk sağlığı alanındaki duyarlılığı daha güçlü hâle getirmeliyiz ve 2014’ten 
itibaren, inanıyorum ki Sağlık Bakanlığı da bu alandaki dinamiklerini daha güçlü hâle getirme duyarlılığında olacak. 
Geçtiğimiz dönemde bu anlamda önemli adımlar atıldığını da hep birlikte görüyoruz. Bir defa, aile hekimliği bu alanın en 
stratejik alanları. Yine burada çalışan sağlık elemanları ve destek elemanları da… Önümüzdeki süreçte sürecimizin arzu 
ettiğimiz ideal noktada olmasa bile gidişatta bizim önemli bir gövdemizin oluşmaya başladığını görüyoruz ki burada 21 bin -
22 bin aile hekimimiz var, bunun yanında sağlık çalışanlarımız da. Yine bu sayıları her geçen gün de güçlendirmeyi 
hedefliyoruz.  
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Şimdi, burada koruyucu halk sağlığı ve koruyucu hizmetlerdeki dinamiklerimizin daha güçlü olabilmesi adına 

süreçte toplumun sağlık bilincini yükseltmek gibi bir görevimiz ve sorumluluğumuz var. Yalnız masa başında veya biz 
yöneticiler olarak “Kanunu çıkarttık, yönetmeliği çıkarttık uygulamaları bekliyoruz.” dersek bugün antibiyotik kullanımında, 
bugün ilaç kullanımında, bugün diğer konularda geldiğimiz problemi çözebilme şansımız olduğuna çok fazla inanmıyorum. 
Bazı mesafeler katetebiliriz, bazı rakamsal pozitif veriler de elde edebiliriz ama bir birey, bir toplum antibiyotiği niçin 
kullandığını, ağrı kesiciyi veya herhangi bir ilacı hangi duyarlılıkla alması gerektiği konusunda bizim sağlık okur yazarlığı 
konusunu ciddi düzeyde gündeme getirmemiz  ve bunu çok sektörlü bir alan olarak önümüzdeki dönemde sivil toplum 
örgütleri, yerel yönetimler, Millî Eğitim Bakanlığı, Gençlik ve Spor Bakanlığı, Gıda, Tarım ve Hayvancılık Bakanlığı, Aile ve 
Sosyal Politikalar Bakanlığı… Birçok alanda bizim artık sağlıklı bireyle ilgili veya bireyin sağlıkla ilgili bilincini yüksel tmemiz 
lazım. Bu, belki de önümüzdeki beş yıllık bir periyotta yeni projeler ve vizyon oluşturmamız gereken alan ve 2014’ten 
itibaren bu anlamda bireyi, bireyi yetiştireni yani bir anneyi, babayı… Şimdi, anne derse ki ya da baba, aile “Ya, doktora 
götürdüm, bir antibiyotik bile yazmadı.” Tam aksine, anneye veya aileye “Ya Doktor Bey, bu antibiyotik şart mı?” Bu soruyu 
sorabilecek toplumsal bir bilincin altyapısı ne yazık ki yok, bunu oluşturmamız lazım. Birçok, sağlık konusunda, yani, 
doktora gittiğinde beş tane, altı tane veya bir torba ilaç yazdığında mutlu olan bir kültürden, olabildiğince az ilaç az yazan 
bir talebi ve kültüre dönüşümün çalışmalarını yapmamız lazım. Bu tabii, süreç ister, bilinçlendirme ister, emek ister, 
bunları inşallah hep birlikte verme gayreti içinde olacağız.  

Ben özellikle önümüzdeki beş yıllık periyotta halk sağlığı kurumu ve halk sağlığı dinamiklerini büyük oranda 
toplumsal ve sizlerin de arzu ettiği noktaya taşıyabilecek duyarlılıkları daha üst noktaya getirebilmeyi gerek bütçe 
imkânlarıyla gerekse diğer imkânları da devreye sokarak daha iyi noktaya taşımayı hedeflediğimizi burada ifade etmek 
isterim.  

Şimdi, diğer bir konu başlığı hekimler ve hekimlerle ilgili sorunlar. Değerli arkadaşlar, bugün Türkiye’de işte 
zaman zaman da muhalefetteki arkadaşları eleştirdiği “Ya, yüzde 75’lik memnuniyet. Bunu çok popülist kullanıyorsunuz.” 
Evet, bugün toplumda yüzde 75 sağlıkta ciddi bir memnuniyet var. Bu memnuniyeti borçlu olduğumuz kitle hekimlerimiz ve 
sağlık çalışanlarımızdır ve bu hekimlerimiz ve sağlık çalışanlarımızın dinamiklerinin de önümüzdeki dönemde aynı şekilde 
devam etmesi bizim asla vazgeçemeyeceğimiz bir alan. Hatta bunu artırma gibi bir görevimiz ve sorumluluğumuz da var. 
Çünkü, şimdi, az önce soruların bir çoğunda zaten temel sorunumuz hekim açığımız, uzman açığımız ve hemşire 
açığımız. Bizim gerek uzman açığımızı gerek hekim açığımızı gerekse hemşire açığımızı yarına kapatabilme şansımız ne 
yazık ki yok. Şimdi, hekimle ilgili talepte bulunan arkadaşlarımızın, uzmanla ilgili talepte bulanan  arkadaşlarımızın bazı 
realiteleri göz ardı etmeden konuşmalarını açıkçası arzu ederim. Yani, “2007 yılına kadar bu ülkede hekim fazlası var.” 
diyerek üniversitelere ve tıp fakültesine hekim kontenjanını artırmayan bir süreçle geldik. 2007’den, 2008’den sonra önce 
2.500 yani 5 binli rakamları 7.500’lere, bu yıl içinde de 11 binlere çıkarttık ama bir hekimin bu toplumun hizmetine uzman 
olarak dönebilmesinin en hızlı yolu ve süresi en az on yıl. Dolayısıyla, bizim önümüzdeki on yıldaki açığımız, bugün için 
veya bakan olduğum günden beri ifade ettiğim 20 bin uzman hekim açığımız var, en az 10 bin pratisyen hekim açığımız 
var. Bu 20 bin, 10 bin, 30 bin dediğimizde, biz, şimdi, ilk defa bu yıl 2.500-3 bin civarında fazla pratisyen almaya başladık, 
yani o ihtiyacı kapatabilme adına, düşünün ki açığımız 30 bin, bunun iki yıl sonra, üç yıl sonra 5 bin olarak geldiğini 
hesaplarsak, bu 30 bin açığı en erken beş, altı yılda kapatacağız.  

Peki, beş, altı yıl sonra yeni açık oluşmayacak mı? İşte, Ağrı’ya, Kars’a veya ilçelere, Patnos’a MR isteyen bir 
dinamiğimiz var. Peki, MR’ı almak kolay da oraya radyoloğu paylaştırabilmek, dağıtabilmek, olmayanı oluşturabilmek 
mümkün mü? Elinizdeki hekim sayısı 130 bin. Bu 130 bini 75, 76 milyon insana adil, hakkaniyetli, pratik, veriml i 
çalışabileceği dinamiklerle sunmak gibi bir görevimiz ve sorumluluğumuz var. Açığımızı kapatmamız lazım.  

Şimdi, açığımızı kapatabilecek elimizde sihirli bir değneğin olmadığını görüyorsunuz. İşte, “Yunanistan’da 7 bin 
hekim fazlası var.” deniliyor, biz de “Buyursunlar, gelsinler.” diyoruz. Şimdi, önümüze yeni sorunlar geliyor işte.  

HASİP KAPLAN (Şırnak) – Denklik bekleyen üniversite mezunları da var… 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Şimdi, tabii, denklikle ilgili karar tamamen YÖK’ün. Yani 

bu anlamda bir tıp eğitiminin, uzmanlık eğitimin standardını, biz, bu ülke insanına sağlık hizmeti sunacaklarda asla 
düşürmemeliyiz. Yani bu anlamda standart yüksekse, biz dışarıdan bu hekimlerden istifade edebilmeliyiz, yoksa standardı 
düşük olan yerlerde, “Biz de ne yapalım, ihtiyacımız var.” diyerek hekim açığımızı kapatma gibi bir anlayışı da açıkçası 
doğru bulmam. Yani eğitimi Türkiye standartlarının üstünde olabilen ülkelerin ve bunu da YÖK’ün onayladığı denklikle 
ancak kabul edebiliriz.  

O nedenle, bu süreçlerde hep birlikte elimizdeki insan kaynağını iyi değerlendirmek, verimli değerlendirmek, 
bunu gündelik politikaların içinde, gövdesinde, merkezinde değil, tam aksine, bu ülke insanının hepsi bizim insanımız, bu 
insanları en verimli değerlendirebileceğimiz sistemlerin peşinde koşmalıyız.  

Belki Levent Bey’in sorusuna buradan endirekt dönersem, yani periferide nüfusu yeterli olmayan yerlerde bizim 
yirmi dört saat kadın doğum uzmanını, bir cerrahı, bir dâhiliye uzmanını, bir çocuk hastalıkları uzmanını orada verimli bir 
şekilde yirmi dört saat tutamıyor isek veya o sayıda hekimimiz yok ise, o zaman o insanları hızla en ideal yere transfer 
etmemiz lazım. Bunu reel olarak, akılcı olarak ve samimi olarak yapmazsak, biz birbirimizle kör dövüşü yaparız ki bu, ne 
ülke insanının sağlığına ne de sistemin sağlıklı gelişimine katkı sağlar. Dolayısıyla, bizim elimizdeki uzmanı, elimizdeki 
hekimi verimli kullanmak gibi bir görevimiz ve sorumluluğumuz var. Buradaki hakkaniyetler konusunda veya verimlilik 
konusunda hatalar, eksiklikler varsa, hep birlikte en yüksek duyarlılığı gösterebilmeliyiz.  

Şimdi, beş yıl önce ortalama… Aile hekimlerimizin şu anda yüzde 95’i pratisyen hekim. Bu pratisyen hekimlerle, 
bu ülkenin geçmişte sağlık hizmetindeki verimliliği ile bugünkü verimliliği arasında bir fark yok diyorsak, ona katılmam 
mümkün değil, ama biz pratisyen hekim olarak hiç kale alınmayan yaklaşık 20 bin arkadaşımızı, bugün toplumumuzun 
insanıyla birebir muhatap hâle getirdik.  
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Sorunlar yok mu? Var. Yarın olacak mı? Gene olacak. Ama beş yıl öncesine göre bir dinamizm, bir iletişim, 

sağlıkta planlanabilen bir yolculuğun altyapısı kuruldu mu? Evet, planlanabilen bir yolculuğun altyapısı kuruldu.  
Ama ideali ne? Bir hekime 2 bin, 2 binin altında hastayı muhatap hâle getirebilmek, ama şu anda rakam 4 bin. 

Niye? Ee, 40 bin olması lazım bizim aile hekimlerimizin, ama elimizde 22 bin…  
Peki, uzman sayımız ne? 1.200’lerde. Yıllık uzman yetiştirme sayımız ne? 600’lerde. Peki, bu hekim 

arkadaşlarımız, yüzde 95’i pratisyen hekim olan bu hekim arkadaşlarımız ülkenin sağlık hizmetinde, aile hekimliğinde, 
önümüzdeki ortalama on beş yıl -ortalama bir rakam söylüyorum- var olacaklar mı? Var olacaklar.  

Peki, bunların uzaktan eğitimle ve klinik eğitimlerini de kliniklerde alarak altı yıl süre sonra uzman olmaları, 
bugünkü bilgi standartlarına, yüzde 30’luk, yüzde 40’lık ilave bir bilgi birikimi katacak mı? Bana göre katacak. Onları öyle 
görmemek yerine, onları daha verimli olabilecek bir bakış açısına hep birlikte taşımamız ve onları bir an önce, uzaktan da 
olsa mesaisinden sonra tıp eğitimine kendilerini konsantre etmeleri ve bu altı, yedi yıllık süre zarfında da klinik 
eğitimlerine… Bunlara uzmanlığı biz vermeyeceğiz, yine üniversiteler, yine fakülteler, yine aile hekimliği alanları verecek. 
Dolayısıyla, standartlarının yükseltiliyor olmasını, standartlarının aşağı düşmemesiyle ilgili kurallarda duyarlılık gösterelim, 
ama “Bunu niye yapıyoruz?” demenin bence çok doğru olduğu kanaatinde değilim.  

Biz, bu arkadaşların, bu hekimlerin, hatta normalde, belki önümüzdeki dönemlerde bizim tıp eğitimini belirli 
periyotlarla güncellemek ve yenilemek gibi bir görevimiz ve sorumluluğumuz da olmalı, çünkü Türkiye bugün sağlıkta 
dünya standartlarını yakalamış bir ülke. Bunun gerisinde kalmamalı, kalamaz, ama bunun için de eğitim dinamiklerini 
güçlü hâle getirmemiz lazım.  

Üniversitelerimizin sorunları var mı? Var. Çözmeli miyiz? Çözmeliyiz. Onlarla ilgili dinamiklerimizi yine 
samimiyetle, bütün… Ben, bu arada, yanılmıyorsam 23 üniversiteden bu anlamda görüşleri aldım, bütün paydaşlarımızla 
görüşmeleri yaptım. Zaman zaman, bugün de söylendi, muhalefetteki arkadaşlarımız, “Niye düşmanlık yapıyorsunuz? 
Niye onlarla görüşmüyorsunuz?” 

Değerli arkadaşlar, Türk Tabipleri Birliğiyle en az iki saat oturup görüştüm, herhangi bir sorunum yok, Gezi 
olayları süresinde de görüştüm Sayın Başkanla.  

Yine, Eczacılar Birliği, Dişhekimleri Birliği… Bu arada, burada mı Kadir Bey? 
MUSA ÇAM (İzmir) – Dışarı kadar gitti, gelecek. 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Evet.  
Şimdi, Türk Dişhekimlerinin uluslararası sempozyumuna, protesto edileceğimi bile bile, bir gün öncesinden 

bilmeme rağmen, gittim. Kadir Bey burada. 
MUSA ÇAM (İzmir) – Dışarı çıktı, gelecek. 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Çıktı, o gün oradaydı. O gün oradaydı. 
Şimdi, arkadaşlar, biz bu ülkenin dinamiklerine katkı sağlayacak, alanında söz sahibi olan herkesle görüşürüz, 

ama biz görüştük de bizim istediklerimizi yaparsanız.  
Arkadaşlar, neticede bir siyasi partiyiz, bu ülke adına düşüncelerimiz ve bakış açımız var, 10 taneden bazen 

1’ini, bazen 5’ini değerlendireceğiz, ama neticede birbirimizi dinlemek ve birbirimize saygı duymak gibi bir görevimiz var.  
Ben isterdim ki buradan Kadir Bey’in “Ya, teşekkür ederiz, geldin, paydaşlarla konuştun, ama bir Türkiye 

Cumhuriyeti bakanının da orada protesto edilmesine açıkçası üzüldüm.” demesini de burada beklerdim.  
Arkadaşlar, neticede bu ülke bizim ülkemiz, o insanlar bizim insanlarımız. Bu ülkenin Sağlık Bakanı da herhâlde 

ülkesinin düşmanı değil, o mesleğin de düşmanı değil. Ha, öyle bir şey varsa, zaten sandık orada, demokrasi burada.  
Dolayısıyla, biz, konuştuğumuz cümleleri, duruşumuzu, tavrımızı, önce ülke insanını ve mesleği merkeze 

koyarak yapmamız lazım.  
Sağlık mesleği, bugün insanlığın en kutsal mesleği. Bu sağlık mesleğinin kutsallığını veya saygınlığını kimsenin 

zedelemesini de açıkçası doğru bulmam, ama bir şey daha söylüyorum, kimsenin de bu sağlık mesleğinin kutsallığını, 
meslek sahipleri dışında zedeleyebileceğine de inanmıyorum. Yani bu mesleğin saygınlığı zedelenecekse birinin 
dışarıdan müdahaleleriyle asla zedelenmez, yeter ki kendileri o mesleğin saygınlığıyla ilgili duyarlılıklarını kaybetmesinler , 
o samimiyetlerini bozmasınlar.  

Şimdi, tam günle ilgili, inşallah yarın Sağlık Komisyonunda değerlendirmeleri yapacağız. Biz tüm hocalarımızdan 
bir sistem çerçevesinde azami istifade etmeliyiz. Kim? Bu ülke insanı. Burada o hocalarımızdan azami verimliliği… 
Sağlığın saygınlığını da zedelemeyecek, sistemin karşısında kendisinin de başı dik alnı açık durabileceği bir yapıyı 
kurmaya çalışıyoruz. Eksiği vardır, eleştirilen boyutu olur; yarın bunları değerlendiririz, Komisyona gelir, Genel Kurula 
indiğinde yine değerlendiririz ama neticede tabii ki daha iyiyi arıyoruz ama en iyiyi yapabilmekte iyi… “En iyi, iyinin 
düşmanıymış.” derler, biz en iyi yerine yapabileceğimiz iyiyi yapmak gibi bir görevimiz ve sorumluluğumuz var. 

Tabii, Sayıştay raporlarıyla ilgili… Arkadaşlar burada, tabii, Sayıştayın teknik yönetmeliklerinden, Maliyeyle ilgili 
hesap cetvellerinin uyuşmazlığından, işte, Kamu Hastaneleri Birliğinin henüz daha bir yılı yeni doldurmuş olmasından 
kaynaklanan teknik sorunları en kısa zamanda çözmek ve bunu takip edilebilir, denetlenebilir, hesap verilebilir noktaya 
getirilmesi bir defa, bizim bir devlet adamı, bir yönetici sorumluluğumuzdur. Yapılan yanlışlıklar veya suistimal hukukun 
şeyidir. Gerektiğinde hukuka gider, herkes hesabını verir, cezası neyse de ona katlanır. O anlamda, benim herhangi bir 
kiralama, herhangi bir banka promosyonunda bir yanlışlığı yapan veya bir istismarı yapan kim olursa olsun, onun yanında 
durabilmem veya onu mazur görecek bir bakışta olmam asla söz konusu olamaz. 

Tabii, bu arada hoca farkları gibi bir soruyu yine, farkları, milletvekilleri… Değerli arkadaşlar, ne milletvek illerimiz 
milletvekilliği saygınlığını zedeleyecek bir duruşta olmalı ne de biz çıkarttığımız yasal düzenlemelerde milletvekilini 
kamunun karşısında yani böyle şamaroğlanına döndürecek bir şeyde olmamalıyız. Bir defa, hoca farkı, normal mesaide 
asla söz konusu değil. Yani bizim normal saat beşe kadar hocalarımız mesai yapacaksa ilave bir fark söz konusu değil, 
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mesaiden sonraki farka benim vatandaşım ne kadar muhatapsa, milletvekilimiz de bir özel hastaneye gittiğinde neye 
muhatapsa yine saat beşten sonra gittiğinde ona muhatap olmalı. Şu ana kadar bana o anlamda bir talep gelmedi, ilk defa 
bu sabah medyadan gördüm, sabah kahvaltı ederken. Dolayısıyla, bunun da olması gereken, biz artık demokrasi… 
Milletvekili özlük hakları nasıl düzenlenecekse düzenlenmeli ama istisnalarla milletvekilinin veya siyasetçinin kamuoyu 
gözünde ikide bir yıpratılmasını veya onun “farklı avantajlar peşinde koşuyor” gibi görünmesini de açıkçası çok doğru 
bulmam. 

Hemşirelikle ilgili… Yine, yarına bir kısmını bırakacağım. Bir defa, ciddi bir hemşire açığımız var ve bu hemşire 
açığı dolayısıyla 2007 yılında beş yıllık bir süreyle sağlık meslek liseleri, özel sağlık meslek liselerinin açılmasına ve 
açığımızın hızla kapatılmasıyla ilgili Türkiye Büyük Millet Meclisinde bir yasal düzenleme yapılmış ve bu açık hızla 
kapatılsın diye bu liselerden, sağlık meslek liselerinden mezun olacak çocuklarımıza hemşirelik hakkı tanınmış. Bu beş 
yıllık süre zarfında açığımızı kapatacak rakama ulaşamamışız. İkinci bir beş yıllık uzatma talebi gelmiş. İkinci beş yıllık 
uzatma talebinin bu yıl ikinci yılındayız ve bu yıl, ikinci yılında ilk defa bu yaz yaşadığımız olağanüstü bir patlamayla… Bu , 
gerek üniversitelerde gerek Millî Eğitim Bakanlığının devlet destekli sağlık meslek lisesinde gerekse özelde, 22 bin  olan 
talep bu yıl 69-70 bine, “Benim çocuğum dört yıl okuyacak, dört yıl sonra hemşire olacak.” anlayışıyla birdenbire bir açık 
alan görüldü ve anormal bir patlama… Biz şimdi bu rakamı görünce “Bu rakam böyle beş yıl; yani iki yılı geride kalmış, 
önümüzdeki üç yıl da devam ederse bu üç yıl sonra, bu gelecek yıl muhtemelen 70 binde de kalmayacak, 80 bin, 90 bin, 
bunların stajlarının yaptırılmasıyla ilgili ciddi sorunlar var. “Dolayısıyla, biz buraya müdahale etmeliyiz.” dedik ve inşallah 
yarın yine Sağlık Komisyonunda bu yıl kaydını yapmış olanlar hariç 2014 yılında itibaren bu sağlık meslek liselerine kayıt 
olacak olan öğrencilerin hemşire olarak mezun olmalarını doğru bulmuyoruz. Ve fazla sayı o nedenle yanılmıyorsam, 
Mersin Milletvekilimiz, 50 bin fazla, hayır, bu böyle devam ederse yani beş yılı biz böyle devam ettirirsek karşımıza en az 
50 bin fazla gelecekti. Dolayısıyla, biz bu yıldan itibaren yani 2014’ten itibaren sağlık meslek liselerine alacağımız 
öğrencilerin hemşire, ebe ve sağlık teknisyeni olarak değil onları yardımcı hemşire, yardımcı ebe… Lisans yaptıkları 
zaman ancak hemşire olabilirler, lisans yaptıkları zaman ancak ebe olabilirler, lisans yaptıkları zaman ancak tekniker 
olabilir. O düzenlemeyi inşallah yarın Komisyondan sonra Genel Kurula getirmeyi düşünüyoruz. 

Şimdi, kamu-özel iş birliğiyle ilgili… Arkadaşlar, gerek geçen Plan Bütçede gerekse bu süre zarfında gerekse 
bugün gördüğüm fotoğraf, açıkçası bizim tekrar bu konuyu sizlerle ve duyarlı kitleyle… Sayın Sarı, size bugün cevap 
vermeyeceğim ama cevabı… 

MÜSLİM SARI (İstanbul) – Cevap vermeyecek misiniz? Ne zaman vereceksiniz? 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) -  Bir ayın içinde, bütçe planı… Ama en geç yıl sonuna 

kadar. Buradaki arkadaşlar da dâhil, Sağlık Komisyonu da dâhil, bu konuda bilgilenmek isteyen duyarlı tüm arkadaşlar da 
dâhil, Maliyenin ve Kalkınmanın değerlendirmelerini de alarak sizlere bu projenin sıkıntılı yönleri, soru işaretleri, 
hesaplamaları, neyse… Arkadaşlar, bu ülke bizim ülkemiz, bu imkânlar bu milletin imkânları… 

MÜSLİM SARI (İstanbul) – Sunumunu mu yapacaksınız? 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Sunumunu yapacağız, sonra da soru-cevap kısmıyla da 

gerekirse, bunu… Arzu ettiğiniz her soruya belki cevap veremeyebiliriz ama en azından yol haritasının daha net 
anlaşılabilmesi, kısa, orta, uzun vadeli sıkıntılar nedir, biz o sıkıntıları nasıl planladık, nasıl aşacağız bunları da 
paylaşalım. Neticede… 

ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Bir tane de İngiltere’den uzman davet edebilir miyiz, bunu ilk uygulayan ve 
sonuçlarını ölçen, programını yazan uzmanlardan birini? 

SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Olabilir yani öneriyi değerlendirelim. 
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Çünkü ciddi eleştirileri var, fevri… 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Ama önemli olan, biz arkadaşlar bu ülkenin sağlığından 

yaklaşık 50 bin kapasite ve ülkenin… Sunumda da söyledim, ülke bölgede 1 milyar nüfusa sağlıkta merkez olacak bir ülke 
olacaksa bu projenin sağlıklı yürüyüp yürümeyeceğinden hepimiz emin olmalıyız. Bu proje, o anlamda ülkenin kazanımı 
olacaktır ama varsa soru işaretli, tıkanan bizim de düzeltmemiz gereken yerler; evet, bunu da yine sizlerin görüşlerini 
değerlendirerek inşallah  daha iyi noktaya taşımayı hedefliyoruz. 

Şimdi, özellikle tabii, özlük hakları… Arkadaşlar, tabii, gönlüm ister; hekim arkadaşın, hemşire arkadaşın, sağlık 
çalışanının özlük haklarıyla ilgili daha iyi noktaya taşıyabilmek ama ülke imkânlarının ülkeye dönüşüyle ilgili planlamalar 
yalnız Sağlık Bakanlığının şeyi değil, Hükûmetin genel değerlendirmesiyle… Yani bizden şimdi, bak, “taşeronluk” diyoruz, 
önemli bir sıkıntı; binlerce, milyonlarca gencimiz her yıl bizden iş talep ediyor. Dolayısıyla, biz milletin maddi imkânlarını 
doğru planlayarak götürebilmeliyiz ki, biz gençlerimizin geleceğe güvenle ve umutla bakmalarını sağlayalım. Tabii ki, 
emeklilerimiz önemli. Tabii ki bizim meslektaşlarımızın emekliliği önemli ama arkadaşlar, popülist bazı projeler ne yazık ki,  
gelecek nesillere de bedel ödetiyor. Daha çok yatırım yapabilen… Gençlerin bu ülkede geleceğe umutla ve güvenle 
bakabilmesi zaman zaman fedakârlıklar gerektiriyor ama ben bir şeyi söyleyeyim: 2013 yılı fiyatlarıyla 2002 yılında 
ortalama 2.878 TL maaş, artı ek ödeme alan bir uzman hekimimiz, 2002 yılına göre, yüzde 157 artarak 2013 yılında 
ortalama 7.252 TL bir ücret alıyor.  

KADİR GÖKMEN ÖĞÜT (İstanbul) – Emeklilikte ne kadar yansıyor? 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Bir dakika, onu da söyleyeceğim. 
Uzman hekim, 2002’de nominal olarak 1.040, reel olarak 2.878, 2013’te reel olarak 7.252, artış oranı yüzde 

157. 
Şimdi, otuz yıl çalışarak bugün emekli olan bir uzman hekim, yani otuz yıllık bir anestezi uzmanı 2.002 lira, yani 

2.000 lira emekli maaşı alıyor. 2010 yılından sonra, otuz yıl çalışan ve döner sermaye sabit ek ödemesinden prim kesilerek 
ilave emekli maaşına hak kazanan bir uzman hekim, bugünkü değerlerle 3.982 TL emekli maaşı almaya hak edecek.  
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Şimdi, dolayısıyla… 
KADİR GÖKMEN ÖĞÜT (İstanbul) – Kaç yılından söz ediyorsunuz? 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – 2010 yılından sonra, otuz yıl çalışmış olan… 
LEVENT GÖK (Ankara) – 2040’da… 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Dolayısıyla, ek ödemeler bu şekilde ilave katkı 

sağlayacak ama özlük haklarının, emeklilik özlük haklarının tabii ki iyileştirilmesi ayrı bir değerlendirme, o, Hükûmetin. 
Hükûmet olarak da bu konuda bize düşeni yapmaya çalışırız. Ama burada ümit… 

KADİR GÖKMEN ÖĞÜT (İstanbul) – Adalet Bakanı, hâkimlere, savcılara sıkı sıkı sahip çıkıyor. 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Bunu bir on yıl önce birileri başarmış ama bugün o 

şansımızın olduğu kanaatinde değilim. Ben burada “Arkadaş, merak etmeyin.” diyecek durumda da değilim açıkçası.  
Sürem de çok hızlı gidiyor… 
Taşeronla ilgili… Arkadaşlar, açıkçası yani biz burada Sağlık Bakanlığı olarak          –geçen gün arkadaşlarla da 

değerlendirdik- bir defa, kesinlikle, sözleşmelerimizi insani boyuta taşıyabilmek adına bir düzenlemenin çalışmasını 
yapıyoruz. Ama açıkçası, burada taşeronlukla ilgili bizim, Meclisin, Hükûmetin, Çalışma Bakanlığının yeni bir dinamiğine 
ülkenin de, çalışanlarımızın da, insanımızın da ihtiyacı olduğu kanaatindeyim. 

İZZET ÇETİN (Ankara) – Hiç ihtiyacı yok efendim. 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Efendim? 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Çalışma yasasında taşeron yasasıyla… 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Araştırmacı kadroların mağduriyetleriyle ilgili yarın 

Komisyonda düzenlemeyi getireceğiz. İnşallah, Komisyondan ve Genel Kuruldan geçirebilirsek… 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Bilgiler gelecek mi bize Sayın Bakan? 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Bilgileri Komisyon Başkanımıza ilettim, Komisyon 

Başkanımızda…  
“Bilgiler bize gelmedi.” diyorlar. 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Biz de burada çalışalım diye. Yarın Komisyonda ne konuşacağız, hiçbir hazırlığımız 

yok. 
Bakana söyledim, size havale ettiği için söyledim. 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Yanılmıyorsam, Komisyon Başkanımıza dün akşam 

itibarıyla biz teslim ettik. 
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Sadece çağrı geldi bize, yarın ne görüşeceğiz bilmiyoruz. 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Arkadaşlar, yüzde 80’inini söyledim zaten. 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Yararlı olmak adına söylüyoruz efendim. 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) –  Kesinlikle… 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Yani, gerçekten, yarın biz ne konuşacağız ben bilmiyorum.  
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Bugün itibarıyla inşallah Komisyon Başkanımız gönderir. 
Arkadaşlar, gizli saklı yapacak bir şeyimiz yok. 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Sayın Bakanım çalışmamız lazım. 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) –  Haklısınız, gönderebiliriz. 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Daha Çevre Bakanlığı var sırada, bu gece sabaha kadar çalışacağız. 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Suriye’yle ilgili… Arkadaşlar, tabii, Suriye konusu, 

hakikaten iki buçuk yıldır bir taraftan Suriye’den ülkemize gelen sığınmacılar veya misafirlerle ilgili ülkenin verdiği 
hizmetlerin standardı konusunda açıkçası dünyanın herhangi bir ülkesinin bu standartta gerek güvenlik, emniyet, eğitim, 
sağlık, barınma, bütün bu konularda bir başka ülkenin verebileceğine inanmıyorum, bu anlamda da mutluyum. Bu, AFAD 
koordinasyonluğunda yapılıyor. Kamplar dışındaki illere dağılmış olanların sağlık harcamalarının mali boyutunu da yine 
AFAD üstlendi. “Şu ana kadar bizim sağlık harcamalarıyla ilgili şeyimiz 190 milyon.” diyor Müsteşarımız. 

Tabii ki, kızamık bu yıl yaşadığımız önemli bir problem. Halk sağlığı dinamiklerimiz anlamında ve Polio ilgili de 
yaygın bir aşılama kampanyası başlattık.  

İllerle ilgili soruya… Arkadaşlar, neticede bu alan benim de uzmanlık alanım değil, hangi aşıların, hangi 
çerçevede, hangi yaş grubuna, hangi periyotlarla yapılacağını bizim bilim kurullarımız karar veriyor, biz de o bilim 
kurullarının bize sunduğu projenin arkasında duruyoruz. 

Burada, eksiklik veya sizin eksik diye gördüklerinizi, notlarınızı alırız, bilim kuruluyla da bunları paylaşırız. 
Denizli Devlet Hastanesi Yeni Blok 20 hasta odalı. Çameli… Arsa değişikliği sebebiyle projeler revize edilmekte, 

aralık ayı içerisinde projeler tamamlanacaktır. 2014 yılının ilk çeyreğinde ihale edilmek üzere TOKİ’ye gönderilecek. 
Değerli arkadaşlar, isterseniz, bir şeyi atlamadan bizim genel TOKİ bilgilerini vereyim, yatırım bilgilerini. 
Toplam yatırım, hastane ek binalarıyla birlikte 470 adet toplam yatırımımızdan şu anda devam eden –şehir 

hastaneleri hariç- yani inşaatı problemli veya problemsiz devam eden hastane sayımız 239. Burada şu anda bize yansıyan 
bu 239 inşaattan 27 inşaatımızda problem var, müteahhit problemi. 

Tabii, burada, hukuka gittiği zaman biz tıkanıyoruz arkadaşlar. Olabildiğince, hukuka gitmeden sorunları 
çözebilmeye gayret ediyoruz ama TOKİ, TOKİ’nin dinamikleri, müteahhitliğin ülkemizde geldiği nokta, açıkçası zaman 
zaman hiç arzu etmediğimiz Konya’daki gibi, Eskişehir’deki gibi, İstanbul Sultangazi’deki gibi sorunları yaşıyoruz. 

Ben, bir ay önce İstanbul Gaziosmanpaşa Devlet Hastanesinin -Taksim Eğitim Araştırmayı oraya aldık- açılışına 
gittiğimde, on dört yıl sonra açılışını yaptık. Yani 1998, 1997da temeli atılıyor. Müteahhit sorunu, dava, hukuk, tekrar 
müteahhit, tekrar dava… 
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Arkadaşlar, bu Türkiye'nin bana göre önemli bir sıkıntısı. Şu anda da 239 inşaatımızın 27’sinde sorumluyuz. 

İhale aşamasında olan 86 hastanemiz var, proje aşamasında olan 115 ve planlama durumunda olan da 30. Bütün bu 
yatırımların -özellikle ihale aşamasında olanlar, proje ve planlamayı çıkarıyorum- yaklaşık 325 hastaneyi önümüzdeki üç 
yıl içinde, burada yaklaşık 40 bin civarında yatak kapasitesini ülke insanımızın sağlık hizmetine sunmayı hedefliyoruz.  

İnşallah, gerek şehir hastaneleri, gerekse bu hastaneler bir beş yıl sonra ülkemizde bütün yataklarımızın asgari 
yüzde 90’ının nitelikli bir hastane konumuna dönüşümüne vesile olacak. 

KADİR GÖKMEN ÖĞÜT (İstanbul) – Taksim İlk Yardım yeniden yapılacak mı? 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Tabii. 
Tabii, yine bir konuşmacımız söyledi -kim söyledi, şu anda hatırlayacağım- “Türk milletinin sağlığı özele teslim 

edilemeyecek kadar önemlidir.” Gazi Mustafa Kemal Atatürk’ün sözü. Evet, Gazi Mustafa Kemal Atatürk “Beni Türk 
hekimlerine emanet ediniz.” demiştir ama arkadaşlar bakın, şimdi tabii zaman zaman politik gibi geliyor ama 2002 yılı 
öncesinde bu ülkede imkânları olan yaklaşık 110 bin civarında vatandaşımız en az 50 bin dolar harcayarak yurt dışına 
gidiyordu. Bugün Türkiye’den sağlık hizmeti alan yabancı sayısı 480 binlere -net rakamlar, böyle özel falan olduğu için, 
tam değil ama- ulaşmış, bir sağlık hizmeti alımıyla ilgili Türkiye bir merkez olmaya dönüşmüş. Çok net söylüyorum: Bugün 
Türkiye, sağlık turizminde alması gereken payın da bana göre yüzde 20’sini, 25’ini alıyor. Sağlıklı bir projeksiyonla, sağlıklı 
bir vizyonla önümüzdeki beş yılda bu oran yüzde 50’lere çıkartılabilir ama dediğim gibi, hekim açığımız var, yabancı hekim 
istihdamında, yabancı sağlık çalışanı istihdamında daha cesur kararlar alabilirsek. Ama bu anlamdaki süreçleri inşallah 
önümüzdeki dönemde iyi yönetiriz ve evet, o zaman, işte özele teslim edilemeyecek kadar önemlidir. Çok net söylüyorum: 
Ben özel sektörde çalıştım. Özel sektörün dinamiklerini bilirim ama 75 milyon ülke insanını özele teslim edileceği bir sağlık 
politikası asla uygulamam. Benim ülke insanımın…  Devlet, özelin önünde olabilecek dinamiklerini koymalı.  

Bakın, Şebinkarahisar-Giresun… 
MUSA ÇAM (İzmir) – O  anlamda söylüyoruz.  
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Bakın Musa Bey, gidin Giresun-Şebinkarahisar’a veya 

Giresun’a. Şebinkarahisar’daki vatandaşımız şunu görüyor: Özel hastaneden daha iyi bir hastanem var benim burada, 
Şebinkarahisar’da. Gidin Çorlu’ya, gidin Hakkâri’ye, Yüksekova’ya, gidin Tunceli’ye… Yani örnekleri çoğaltabilirsiniz. Bu 
şehir hastanelerinin de marka olmuş özel sektörden çok daha iyi bir marka olma iddiası olmalı.  

ADİL ZOZANİ (Hakkâri) –  Dersim’de TOKİ’nin yaptığını söylüyorsunuz değil mi?  
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Evet.  
Arkadaşlar, bakın, hiç sorunsuz diye… Ama bir eskisine bakın, bir yenisine. Ben Şebinkarahisar’da hastanenin 

açılışını yaptım, ziyaret ederken sordum -iki aydır çalışıyor- “Memnun musun?”, “Memnunum.” “Bir talebin var mı?” “Yok.” 
sırtımı döndüm “Bakan Bey, bir istirhamım olacak.” Kırk beş yaşında bir hanımefendi. “Buyurun” dedim. “Beni bugün 
taburcu ediyorlar, ne olur, ben bir iki gün daha kalmak istiyorum.” “Niye?” “Burası benim evimden daha güzel.”  

Gidin burada Kırşehir’e…  
ALİ SARIBAŞ (Çanakkale) – Sayın Bakan, fiziki şartlara bakmayalım, içindeki hizmete bakalım, insan ilişkilerine 

bakalım, otel yapmıyoruz.  
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Sayın Vekilim, içindeki hizmette bu 130 bin hekimimizin 

dinamikleri…  
ALİ SARIBAŞ (Çanakkale) - Beş yıldızlı otel değil ki. 
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Arkadaşlar, teknoloji altyapısında, hekim dinamiklerinde 

yakaladığımızdan memnun olmamak gibi, şikâyet etmek gibi hakkımız vardır ama memnun olmamak,  bizim bu 130 bin 
hekime, 230 bin hemşiremize ve ebemize ve sağlık çalışanlarımıza haksızlık olur.  

Yine, o hastaları evlerinde ziyaret ederseniz… Her gittiğim ilde, son bir ayda taburcu olmuş hastaların evine -
yoğun bakımdan çıkmış, ameliyat olmuş ve doğum yapmış- en az 3 veya 4 eve kesinlikle sağlık müdürünün ve valinin 
bilmediği adreslere gidiyorum. Oralardaki nabzın ne olduğunu, siz de bir gidin, görün. Şikâyetse şikâyeti de söylüyor. 
“Bakanım, doktor beye ben hayatımı borçluyum, ona telefon edin ve teşekkür edin.” diyor. Bunu Adana’da yaşadım.  

Dolayısıyla, arkadaşlar, merak etmeyin, bu sağlık nasıl hekimin nabzını tutuyorsa, toplum da siyasetçinin 
nabzını tutuyor, yöneticinin de nabzını tutuyor, günü geldiği zaman da ödülse ödülünü, cezaysa cezasını veriyor, neticede 
sandıktır bunun yeri.  

Burada…  
ALİ SARIBAŞ (Çanakkale) – Her şeyi sandığa bağlamayın.  
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Arkadaşlar, ben diğerlerini de söylüyorum size.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Burası siyaset yeri değil Sayın Bakan, bu sağlık işi. Hiç ödül almasan da yapmak 

zorundasın.  
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Konuşmamın en az yüzde 90’ını da siyaset dışı yaptım 

yani reel yaptım.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Devlet olarak yapmak lazım.  
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Boş kısımlarını da hep birlikte göreceğiz, dolu 

kısımlarının sorunlarını da birlikte paylaşacağız.  
Ben inanıyorum ki, Türkiye'nin sağlığı da yarınları da bugünden daha iyi olacak. 
Başkan daha fazla uyarmasın diye de teşekkür ediyorum.  
Yazılı cevap olarak arkadaşlara dönmeye çalışacağım ama bir kısım soruları da açıkçası tam kaydedemedim.  
BAŞKAN – Sayın Bakanımıza açıklamalarından dolayı çok teşekkür ediyoruz.  
Değerli milletvekilleri, bütçelerin üzerindeki… 
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ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Sayın Başkan, bütün bakanlara süre veriyorsunuz, on dakika daha verin de 

eczacılarla ilgili bir sürü sorumuz oldu.   
VAHAP SEÇER (Mersin) - Sayın Başkan, bir cümle… Sayın Bakana bir iddiadan bahsetmiştim. Reyhanlı’da 

Suudi Arabistan finanseli hastaneden bahsetmiştim. Onun cevabını alamadım.  
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Vahap Bey, teşekkür ederim.  
Cevap vereyim: Türkiye Cumhuriyeti denetimi ve tabelası olmayan hiçbir yere izin vermeyiz. Bu anlamda, 

soruşturmaysa, şeyse, hepsini yaparız. Basına yansıdığı gün de aynı gün sağlık müdürlüğümüze talimatı verdik. Bu 
anlamda asla şeyimiz olmaz. Ama… 

VAHAP SEÇER (Mersin) – Bir sonuç var mı? Var mıdır, yok mudur? Bu çok muğlak bir cevap. Böyle bir talimat 
verdiniz ama bu bir ayda, iki ayda değil de bir günde, bir saatte ortaya çıkarılacak bir şey.  

SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Bu anlamda sağlık müdürlüğünden bize bir sorun olarak 
dönmedi. Tekrar sorayım, size de döneyim. Tamam mı?  

Ama bu duyarlılığın aynısını bana göre Gezi’de de göstermemiz gerekir.  
VAHAP SEÇER (Mersin) – Biz her yerde gösteririz. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum efendim.  
Sayın Bakana teşekkür ediyoruz.  
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Eczacılarla ilgili bir cümle söyleyin.  
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Eczacılarla ilgili bir cümle söyleyeyim. 
Ben eczacılarla ilgili söylediğimde dışarıdaydın Özgür Kardeşim.  
ÖZGÜR ÖZEL (Manisa) – Özür diliyorum o zaman.  
SAĞLIK BAKANI MEHMET MÜEZZİNOĞLU (Edirne) – Ama bu anlamda sıkıntılarını biliyoruz, gerek üreticilerin 

fiyat konusundaki sorunlarını gerekse diğer konuları çözmeye çalışıyoruz.  
VAHAP SEÇER (Mersin) – Gezi’yle ne alakası var bu söylediklerinizin? 
BAŞKAN – Arkadaşlar, lütfen sessiz olalım.   
Değerli arkadaşlar, Sağlık Bakanlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum:  
 
PROGRAMLAR 
 
(Sağlık Bakanlığı 2014 yılı bütçesi ve 2012 yılı kesin hesabı okundu, oylandı, kabul edildi.)  
BAŞKAN – Türkiye Hudut ve Sahiller Sağlık Genel Müdürlüğü bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum:  
(Türkiye Hudut ve Sahiller Sağlık Genel Müdürlüğü 2014 yılı bütçesi ve 2012 yılı kesin hesabı okundu, oylandı, 

kabul edildi.) 
BAŞKAN – Türkiye İlaç ve Tıbbi Cihaz Kurumu bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
(Türkiye İlaç ve Tıbbi Cihaz Kurumu 2014 yılı bütçesi ve 2012 yılı kesin hesabı okundu, oylandı, kabul edildi.) 
BAŞKAN – Türkiye Kamu Hastaneleri Kurumu bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
(Türkiye Kamu Hastaneleri Kurumu 2014 yılı bütçesi ve 2012 yılı kesin hesabı okundu, oylandı, kabul edildi.) 
BAŞKAN – Türkiye  Halk Sağlığı Kurumu bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
(Türkiye Halk Sağlığı Kurumu  2014 yılı bütçesi ve 2012 yılı kesin hesabı okundu, oylandı, kabul edildi.) 
Değerli arkadaşlar, böylece, gündemimizin birinci bölümünde bulunan bütçe ve kesin hesaplar oylanmış ve 

kabul edilmiştir. Hayırlı olsun. 
Sayın Bakanımıza, tüm Bakanlık yetkililerine ve ilgili diğer kurumlara, basın mensuplarımıza çok teşekkür 

ediyorum.  
18.15’e kadar ara veriyorum.  

Kapanma Saati: 17.44 
 
 
 

ÜÇÜNCÜ OTURUM 
Açılma Saati: 18.15 

BAŞKAN: Lütfi ELVAN (Karaman) 
BAŞKAN VEKİLİ: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 

SÖZCÜ: Ahmet ÖKSÜZKAYA (Kayseri) 
KÂTİP: Vedat DEMİRÖZ (Bitlis) 

-----0----- 
BAŞKAN – Plan ve Bütçe Komisyonumuzun çok değerli üyeleri, Sayın Bakan, kamu kurum ve kuruluşlarımızın, 

yazılı ve görsel basınımızın çok değerli temsilcileri; Başkanlık Divanı adına hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Komisyonumuzun 15’inci Birleşiminin Üçüncü Oturumunu açıyorum. 
Gündemimizde Çevre ve Şehircilik Bakanlığı ile Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü bütçe, kesin hesap ve 

Sayıştay raporları bulunmaktadır. 
Şimdi, sunumunu yapmak üzere Sayın Bakana söz veriyorum. 
Sayın Bakanım, normalde yarım saat veriyoruz ama akşam olması nedeniyle yirmi dakika süreniz. 
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – Yok, yok, yarım saat de. 
BAŞKAN - Ama yarım saat kullanabilirsiniz, onu ifade edeyim. 
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Buyurun efendim. 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Çok teşekkür ederim. 
Plan ve Bütçe Komisyonumuzun Saygıdeğer Başkanı, çok değerli üyeleri, çok değerli milletvekillerimiz, kamu 

kurum ve kuruluşlarının çok değerli temsilcileri, değerli çalışma arkadaşlarım, basınımızın kıymetli mensupları; 
Bakanlığımızın 2013 yılındaki faaliyetleri ile 2014 yılı bütçe tasarısı hakkında bilgi sunmaya, ayrıca görüşleriniz, 
önerileriniz ve eleştirilerinizden de azami derecede istifade etmeye çalışacağım. Dolayısıyla, Plan ve Bütçe 
Komisyonumuzun yürüttüğü başarılı çalışmalar ile dile getirdiği uyarı ve yol göstermelerinin bizlere güç ve moral 
vereceğini özellikle belirtmek istiyor, bu vesileyle hepinizi saygılarımla selamlıyorum. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; bilindiği gibi, sürdürülebilir bir çevre ve yaşanabilir yerleşmeler sağlamak, 
ülke çapında kentsel dönüşümün yürütülmesini organize etmek ve hayat kalitesi yüksek marka şehirler oluşturmak 
maksadıyla Bakanlığımız yeniden şekillendi. Aynı şekilde, tabiat varlıklarının korunması ve çevresel faaliyetlerin 
denetlenmesi, başta mekânsal strateji planları olmak üzere, enerji verimliliğinin arttırılmasından yapı malzemelerinin 
denetimine, ulusal coğrafi bilgi sisteminin kurulmasından iskân projelerinin gerçekleştirilmesi ve mahallî idarelere mali ve 
teknik destek sağlanması da Bakanlığımızın görevleri arasındadır. 

Bakanlığımız, bu görevleri 8 ana genel müdürlük, Yüksek Fen Kurulu Başkanlığı, Avrupa Birliği Yatırım Dairesi 
Başkanlığı (İPA) ve bağlı kuruluşumuz Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü, yine ilgili kuruluşumuz İLBANK, yine 81 
vilayetteki il müdürlüklerimiz, Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğünün 22 bölge müdürlüğü, 81 kadastro müdürlüğü, 957 il 
ve ilçe tapu müdürlükleri ve yine İLBANK’ın 18 bölge müdürlüğü vasıtasıyla yürütmekteyiz. 

Bakanlığımızda bu kapsamda, ana bünyede 11.496, Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğünde 18.301, İLBANK’ta 
ise 2.524 olmak üzere bu hizmetlerimizi 32.321 personel ile yürütmeye çalışıyoruz. 

Bakanlığımızın 2013-2017 dönemini kapsayan beş yıllık stratejik planı yürürlüğe girmiştir. Stratejik planımızda 
“Yaşanabilir çevre marka şehirler” vizyonu doğrultusunda, Bakanlığımızın temel gayeleri ve hedefleri belirlenmiş, bu 
doğrultuda 2014 yılı bütçe tasarısında Bakanlığımız için 1 milyar 329 milyon; Tapu ve Kadastro Müdürlüğümüz için de 720 
milyon TL olmak üzere merkezî yönetim bütçesinden toplam 2 milyar 50 milyon TL ödenek öngörülmüştür. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; şehirleşme, gelişmekte olan pek çok ülkede olduğu gibi ülkemizde de 
20’nci yüzyılın ortalarından itibaren hız kazanmaya başlamıştır. 1927’lerde şehirleşme oranı yüzde 24, 1960’larda 33 iken, 
bugün bu oran yüzde 72’nin üzerine çıkmıştır. Ülkemizde kırsal alanlardaki nüfusun kentlere taşınması beraberinde 
gecekondulaşma ve kaçak yapılaşma sorununu da getirmiş, kentlerimizin sağlıklı büyümesini engellemiş, doğal çevrenin 
tahrip edilmesine yol açmış, olası afet durumunda da can ve mal kaybı riskini artırmıştır. Ülkemizde konut stokunun 
önemli bir kısmı gerekli mühendislik hizmetini almadığı için depremlere ve  diğer afetlere karşı da dayanıksız ve 
sağlıksızdır. Ayrıca, bu yapıların ısı, ses ve su yalıtımlarının da yetersiz olması sebebiyle ülke kaynaklarının israfına yol  
açmaktadır. Bunun yanında, diğer bir taraftan, şehirlerimizin teknik altyapısı da yetersizdir. 

Bu önemli sorunların çözümüne yönelik olarak afet riski altındaki alanların dönüştürülmesi maksadıyla 2012 
yılında, sizlerin de çok değerli katkılarıyla Afet Riski Altındaki Alanların Dönüştürülmesi Yasası yürürlüğe girmiştir. Bu 
kapsamda, ekonomik ömrünü tamamlamış, afet riski taşıyan binaların yıkılarak yerlerine güvenlikli, sağlıklı ve yaşanabilir 
yapılar oluşturmak gayesiyle geçtiğimiz yıl içerisinde büyük aşamalar kaydettik. Bu çerçevede, tüm Türkiye’yi salaş 
yapılardan, kaçak yapılardan, afet riski taşıyan binalardan kurtarmak ana hedefimizdir. Bu bakımdan, kentsel dönüşüm 
kaçınılmazdır ve de uzun soluklu ve zor bir iştir. Gelinen bu noktada, şehirlerimizi çevreye uyumlu bir biçimde modern hâle 
getirmek, insanımızın daha mutlu ve huzurlu yaşamasını temin etmek ana yükümlülüğümüzdür. Hedefimiz, 
cumhuriyetimizin 100’üncü yılında 3,5 milyon, önümüzdeki yirmi yılda ise 6,5 milyon birim konutun dönüştürülmesini 
gerçekleştirmektir. Bu kapsamda, 2013 yılında 200 bin bağımsız birim konutun, 2014 yılı sonuna kadar da 400 bin 
bağımsız birim konut ve iş yerinin dönüştürülmesini hedefledik. 

Çevre ve Şehircilik Bakanlığı olarak esas itibarıyla kentsel dönüşümü organize ediyoruz, gerekli ortamı 
oluşturuyoruz. Kentsel dönüşüm, özel sektör ve vatandaş ağırlıklı olarak, gönüllülük esasına dayalı ve de hazırlıklı 
belediyeler eliyle yürüyor. 

Kentsel dönüşümde, geçtiğimiz bir yıl içinde yapmış olduğumuz çalışmalar hakkında da sizlere kısa bilgiler arz 
etmek istiyorum. Kanun yürürlüğe girdikten ve ikincil mevzuatları da yürürlüğe koyduktan sonra, 5 Ekimde İstanbul 
Esenler’de, 35 vilayetimizde ve 65 farklı noktada kentsel dönüşüm başlattık. Slaytta da gördüğünüz gibi, dünyanın en ileri 
teknolojileriyle bu kentsel dönüşümü 65 farklı noktada başlattık. Patlatma yöntemiyle, değişik yöntemlerle bu sistemi 
bugün de tüm Türkiye’de devam ettiriyoruz.  

Yine, ikinci adım olarak 6 Nisanda İstanbul, İzmir, Sakarya, Diyarbakır ve Rize illerinde olmak üzere, 
Gaziosmanpaşa merkezli yaklaşık 33 bin binanın yine yıkımını başlattık. 17 Ağustosta, Gölcük ve Marmara depremlerinin 
yıl dönümünde, Bursa merkezli, 47 vilayetimizde 87 bin konumuzun da yine dönüşümünü, yıkımını başlatmış olduk. 
Bugün itibarıyla 200 bin birim konut rakamını aştık. 200 bin hedeflemiştik 2013 yılı sonuna kadar, bugün 221.560 
bağımsız konut rakamındayız.  

Yine, kentsel dönüşüm kapsamında, ülke sathında çok ciddi çalışmalar yapmaktayız. Yine, vatandaşların talebi 
doğrultusunda ve belediyelerin talebi üzerine, bugüne kadar Bakanlığımıza 187 riskli alan tespiti talebi gelmiş ve 
bunlardan 100 tanesini Bakanlar Kurulumuzdan karar geçirmek suretiyle riskli alan ilan ettik. Bu alanlarda da yaklaşık 1 
milyon insanımız yaşamaktadır.  

Yine, Belediye Kanunu’nun 73’üncü maddesine göre, talep eden belediyelerden 16 ilde 33 farklı alanda da 
kentsel dönüşüm alanı ilan ederek belediyelere yetki devri yaptık. Ayrıca, riskli alanlarda da isteyen belediyelere yetki 
devri yapılmaktadır. 
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6306 sayılı Kanun kapsamında önemli adımlardan bir tanesi de bizzat vatandaşlar tarafından müracaat edilerek 

“Benim evim sağlam mıdır, değil midir?”, âdeta bir check-up yapmak şeklinde müracaat eden vatandaşların da evleri 
ülkede lisanslandırdığımız kuruluşlar tarafından yapılmaktadır. Bugün Türkiye’nin 81 vilayetinde vatandaşların 
duyarlılığıyla 55 bine yakın birim konut vatandaşlar tarafından müracaat edilmiş ve lisanslı kuruluşlar -ki bunların bir kısmı 
üniversitelerdir, bir kısmı belediyelerdir, bir kısmı özel şirketlerdir, bir kısmı yapı denetim kuruluşlarıdır- tarafından 55 binin 
üzerinde riskli bina tespiti yapılmıştır.  

Çok Değerli Başkan ve değerli üyelerimiz, dönüşüm çalışmalarının başarılı bir şekilde yürütülebilmesi için 
Bakanlığımız bünyesinde de yeni yapılanmalar, yeni organizasyonlar yapıyoruz. Altyapı ve Kentsel Dönüşüm Hizmetler i 
Genel Müdürlüğümüz sadece bu işle iştigal etmekte. Yine, önemli olan İstanbul, İzmir, Bursa’da bölgesel bazda ve direkt 
Bakanlığa bağlı olarak müdürlükler ihdas ettik. Yine, Alo 181 Çevre ve Şehircilik Çağrı Merkezi uygulamasıyla 
vatandaşlarımızın dönüşümle ilgili tüm sorularını da cevaplamaya çalışıyoruz. Açtığımız halkla ilişkiler büroları vasıtasıyla 
halkımızı bilgilendiriyor ve uygulamalarda halkımızın katılımını ve desteğini almaya çalışıyoruz. Dönüşüm çalışmalarını 
valilikler, belediyeler ve ilgili sivil toplum kuruluşları ile yakın bir iş birliği içerisinde yürütmekteyiz.  

Tabii, geldiğimiz noktada, bugün yine 3. Sanayi Şurâsı’nda da arkadaşların katkısı ve uyarısı oldu. Tabii, bu 
kentsel dönüşüm aynı zamanda sosyolojik  bir meseledir, toplumsal bir meseledir. Bu işin psikolojik boyutu var, sosyolojik 
boyutu var, çevresel boyutu var,  ekonomik boyutu var ve diğer hukuksal boyutu var, işletme boyutu var. Tüm bu aktörleri 
de, tüm bu kuruluşları da işin içine dâhil etmek suretiyle gittikçe hem halkımızın bilinçlenmesi hem Bakanlığımızın da yol 
haritası üzerinde çıkan problemleri de elimine edecek tarzda şekillenerek yolumuza devam ediyoruz. 

Kentsel dönüşüm süreci bu kapsamda halkımız tarafından benimsenmiştir ve ciddi bir beklenti oluşmuştur. Biz 
de vatandaşlarımızın talebi ve katılımı ile çalışmalarımızı tüm hızıyla  davam ettiriyoruz. Kentsel dönüşüm kapsamında 
bugüne kadar 750 milyon TL kaynak temin ettik, kaynak ürettik. Az bir kısmını hazineden aldık, diğer büyük bir bölümünü 
Bakanlık bünyesinde kendimiz oluşturduk. Bakanlığımızca afet riski taşıyan yapıları dönüştüren vatandaşlarımıza biz 
kentsel dönüşüm kapsamında kendimiz bir ihale yapmıyoruz; vatandaşlarımız müteahhidi buluyor, belediyeler yardımcı 
oluyor, kendi yerlerini kendileri dönüştürüyorlar, biz de kira yardımı yapıyoruz, eğer kredi isterlerse kredisinin faiz desteğini 
veriyoruz, kentsel tasarım yardımı yapıyoruz, ruhsatlarda harç yok, vergi yok, taşınma yardımı yapıyoruz, enkaz bedeli 
ödüyoruz, her bakımdan vatandaşlarımıza yardımcı oluyoruz. Bu şekilde artık Türkiye’de kentsel dönüşüm tüm siyasi 
yelpaze tarafından kabul görmüştür. Bu bakımdan da çok mutlu olduğumuzu ve yürekli olduğumuzu da ifade etmek 
istiyorum. Eleştiriler vardır, eleştiriler de bize çok ciddi katkı sağlıyor. Bu bakımdan, ben, tüm siyasi partilere de kentsel 
dönüşüme verdikleri destekten dolayı tekrar teşekkür ediyorum . 

Bir başka önemli konumuza geçmek istiyorum. Etkin, katılımcı, şeffaf, hesap verebilir kamu yönetimine katkı 
sağlamak üzere ve bilgi toplumuna ulaşmak maksadıyla Bakanlığımızca coğrafi bilgi sistemleri çalışmalarına da büyük 
önem verilmektedir. Bu kapsamda, kamu veyahut da özel sektördeki tüm yatırımcıların coğrafi verilere hızlı ve kolay 
erişimlerinin sağlanması, yatırım süreçlerinin iyileştirilmesi, karar destek süreçlerinin etkinlik ve verimliliğinin artırılması 
açısından büyük önem taşıyan Coğrafi Bilgi Sistemleri Genel Müdürlüğünü oluşturduk ve coğrafi bilgi sistemleri portalını 
oluşturuyoruz. Tüm kullanıcıların hizmetine sunulacak bu portal ile yatırımcılar, edinmek istediği taşınmaz ve planladığı 
yatırımlar için güncel, doğru bilgilere çok daha hızlı bir şekilde ulaşacaklardır. Bu doğrultuda, bu, Almanya’da 39 veri, 
Amerika’da 30 veri, Japonya’da 45 veri ama biz Türkiye’de kendi konumumuza uygun olarak ilk etapta 10 tane temel 
coğrafi teması belirledik. Adres, arazi örtüsü, bina, hidrografya, idari birimler, jeolojik tesisler, ortofoto, kadastro, 
topoğrafya ve ulaşım olmak üzere bu verileri bir portalde topluyoruz ve Kalkınma Bakanlığımızla, Harita Genel  
Müdürlüğümüzle çalışmalarımızı yürütüyoruz. Türkiye’mizin 780 bin kilometrekarelik coğrafyasının kalkınma süreçlerini, 
bölgesel farklılıklarını ve nerede dereler, tepeler, madenler ne varsa, yol durumu, bütün verilerinin milimetrik ortamda 
inşallah bunları hazırlayacağız, ülkemizin modern dünyayla daha yakından örtüşmesi için bu verileri de çok kısa sürede bir 
bilgi bankasında toplayıp ve bunlardan resmî kurumlara uç vereceğiz, özel sektöre de para karşılığında bunları takdim 
etmiş olacağız ve inşallah, 2014 yılı sonunda da bu ortofoto bilgi sistemini de tamamlamış olacağız.  

Sayın Başkan, çok değerli üyeler; yine Bakanlığımızın çok önemli bir konusu, bugün dünyanın en önemli 
gündem maddesi, çevre kirliliğini önlemek, çevre standartlarını yükseltmek ve iklim değişikliğiyle mücadelede Çevre 
Yönetimi Genel Müdürlüğümüz ile Çevre İzin ve Denetim Genel Müdürlüğümüz yani ÇED Genel Müdürlüğümüz, diğer 
birimlerimizle, diğer departmanlarımızla koordineli bir şekilde yoğun faaliyet göstermektedir. Bu faaliyetlerle ilgili olarak 
ülkemizde çevreyi koruma amaçlı yapılan çalışmalar ve Bakanlığımızca verilen maddi ve teknik destekler sonucunda son 
yıllarda kanalizasyon şebekesi ve atık su arıtma tesisi sayısında ve bu hizmetin verildiği nüfusta önemli artışlar olmuştur. 
2002 yılında belediye nüfusunun yüzde 35’ine atık su arıtma hizmeti verilirken bugün bu oran yüzde 72’ye çıkmıştır. 
İnşallah, önümüzdeki on yıl içerisinde tüm belediyelerin atık suları arıtılmış olacaktır. Yine, yerel yönetimlerin atık su 
arıtma tesislerinin enerjilerinin yüzde 50’si Bakanlığımızca karşılanmaktadır. Yerel yönetimlere ait 260 tesise 2013 yılı 
sonunda hibe olarak 30 milyon bağış yapmış olduk çevre projeleri kapsamında. Yine, 82 büyük arıtma tesisisin atık su 
verileri Bakanlığımızca artık on-line olarak anbean takip edilmektedir. Bunu 2014 yılı sonuna kadar 154’e çıkartacağız. 
Bakanlığımız tarafından yetkilendirilmiş olan 150 adet laboratuvarın 90’ının denetimi gerçekleştirilmiş, çevre referans 
laboratuvarlarının ölçüm yaptığı parametre sayısı da 51’den 143’e yükseltilmiştir.  

Yine, katı atıktan artık Türkiye enerji üretmeye başlamıştır. Eski, vahşi çöp dağlarından düzenli katı atık 
depolama tesisleri, düzenli çöp toplama konumuna geçmekteyiz. Bunu daha da yaygınlaştıracağız ve katı atıkta, çöpte,  
geri dönüşümde de çok ciddi mesafeler aldık ve almaya devam ediyoruz. Atıkların düzenli olarak toplanması ve bertaraf 
edilmesi kadar ekonomiye kazandırılması da büyük önem arz etmektedir. Bu kapsamda Bakanlığımızca lisanslandırılan 
1.395 geri kazanım tesisi ile büyük bir atık sektörü oluşmuştur şu anda Türkiye’de ve bugün bu tesislerde yaklaşık 60 bin 
kişi istihdam edilmekte ve ekonomiye yıllık 1 milyar TL’den fazla katma değer sağlanmaktadır.  
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Bilindiği üzere, yine, ülkemiz bir deniz ülkesidir, ülkemizin 8.333 kilometre kıyı uzunluğu vardır ve önemli ekolojik 

özelliklere sahiptir. Gerek insan sağlığının gerekse deniz canlılarının ve ekosistemin korunması için Bakanlığımızca deniz 
kirliliğinin izlenmesi ve önlenmesine yönelik olarak önemli çalışmalar yapılmaktadır. Denizlerimizde 249 ölçüm 
istasyonunda 40 farklı parametrede kirlilik ölçümleri yapılmaktadır. Ayrıca temiz denizlerin bir göstergesi olan mavi bayrak 
sayısını 404’e çıkardık. Artık mavi bayraklı deniz sıralamasında dünyada 4’üncüyüz. Deniz kirliliğinin en önemli 
etkenlerinden birisi olan gemi atıklarına, “sintine” dediğimiz gemi atıklarına ilişkin olarak da çok çeşitli önlemler 
almaktayız. 233 adet kıyı tesisinde gemilere atık alım hizmeti verilmesini sağlamaktayız. Ayrıca, gemi atık takip sistemiy le 
gemi atıkları da elektronik ortamda denetlenmektedir. Deniz kazalarını önlemek ve zararlarını en aza indirmek için 7 adet 
acil müdahale planı Bakanlığımızca hazırlanmış ve yürürlüğe konulmuştur. Ayrıca, 219 kıyı tesisinin risk değerlendirmesini  
ve acil müdahale planını da yürürlüğe koyduk. 

Sayın Başkan, çok değerli milletvekilleri; tüm dünyada olduğu gibi ülkemizde de en önemli çevre sorunlarından 
biri olan iklim değişikliğiyle mücadele Bakanlığımızın öncelikleri arasında yer almaktadır. Bu kapsamda ülkemiz, 1991 
yılında Viyana Sözleşmesi’ne, Montreal Protokolü’ne ve yine Birleşmiş Milletler iklim değişikliği sözleşmelerine, Kyoto 
Protokolü’ne taraf olmuştur. Taraf olduğumuz Kyoto Protokolü çerçevesinde 541 adet eylem planını içeren İklim Değişikliği 
Eylem Planı ilgili kuruluşlarla iş birliği içerisinde yürütülmektedir. Bilindiği gibi, Avrupa Birliğine katılım sürecinde de çevre 
faslı 27’nci fasıl olmasına rağmen çok önemli olduğu için ve Türkiye’nin başarıları sebebiyle daha önceden açılmıştır. 
Ülkemizde ozon tabakasını incelten maddelerin kullanımının azaltılması ve bunların alternatiflerine geçiş çalışmaları 
başarıyla yürütülmektedir. Bakanlığımızca hava kalitesinin yükseltilmesi gayesiyle ölçüm, izleme ve denetim 
yapılmaktadır. Bugün Türkiye’de 165 adet sabit ve 3 adet mobil hava kalitesini ölçüm istasyonu faaliyet göstermektedir. 
Bunlar da anbean İnternet sayfasından halkımıza duyurulmaktadır ve hava kalitesinde herhangi bir değişiklik olduğu 
zaman orada belediyelerimizle birlikte, valiliklerle birlikte tedbirleri de anında almaktayız.  

Bakanlık olarak, bir başka çevresel etki olan Çevresel Gürültü Eylem Planı’nın uygulanmasıyla birlikte 
insanlarımızın gürültüden uzak, daha huzurlu, sağlıklı ve kaliteli bir çerçevede hayat sürmeleri için de çok ciddi çal ışmalar 
yapıyoruz. 2016 yılına kadar İstanbul, Ankara, İzmir, Bursa ve Kocaeli’de yoğun demir yolu, otoyollar ve sanayi alanları 
için stratejik gürültü haritaları hazırlanmaktadır.  

İnsan ve çevre sağlığı bakımından yüksek risk taşıyan kimyasalların aynı şekilde kayıt altına alınması ve gerekli 
görülenlerin kısıtlanması ve yasaklanması çalışmalarını da yürütmekteyiz. Bu çerçevede çevre ve insan sağlığı için 
yüksek risk oluşturabilecek 131 kimyasal madde belirledik. Bu kimyasal maddelerden bir kısmı yasaklanmış olup kalan 
kısmının da yasaklanması için çalışmalar devam etmektedir.  

Bir diğer konu, İller Bankamızın çalışmaları hakkında da kısaca bilgi sunmak istiyorum. İller Bankasının, 
İLBANK’ın kaynakları ile Avrupa Birliği fonları yani IPA’nın etkin bir şekilde kaynakları kullanılarak yerel yönetimlerimizi 
hem mali hem de teknik bakımdan desteklemekteyiz. 2003-2012 yılları arasında yerel yönetimlere İLBANK öz 
kaynaklarından toplam 14 milyar 200 milyon TL düşük faizli, uzun vadeli kredi temin ettik. Sadece 2013 yılında 
belediyelerimize toplam 3 milyar TL’nin üzerinde kredi tahsis edilmiş olup buna ilaveten ayrıca 600 milyon TL de hibe 
kaynak kullandırdık. Yerel yönetimlerin genel bütçe vergilerinden aldığı payı son on yılda yüzde 440 oranında artırdık. 
Ayrıca kredilerin faiz oranlarını düşürdük ve vadelerini de uzattık. Küçük belediyelerin su ve kanalizasyon sorunlarının 
çözülmesi için başlatılan SUKAP projesi ile yerel yönetimlerin altyapı yatırımlarına da ciddi bir ivme kazandırdık. Sadece 
bu yıl içerisinde Başbakanımız Sayın Recep Tayyip Erdoğan’ın katılımlarıyla toplam değeri 1,5 milyar TL olan 365 çevre 
altyapı tesisini hizmete açtık. Buna ilave olarak Bakanlığımızca yerel yönetimlere çöp toplama aracı, kanalizasyon, atık su 
arıtma, katı atık düzenli depolama tesisi gibi çevresel altyapı tesisleri için son iki yılda yaklaşık 300 milyon TL yine hibe 
yardımı yapılmıştır. Bu çerçevede 389 temizlik aracının da bu yıl yerel yönetimlerimize teslimini gerçekleştirdik. Toplamda 
yaklaşık 1.250 araç verdik. Önümüzdeki süreçte de çok acil ihtiyacı olan belediyelerimize çöp toplama aracı vermeye 
devam edeceğiz. Proje kapsamında yerel yönetimlerimize 2011 ve 2012 yılında 647 adet içme suyu ve kanalizasyon 
yatırımı için 2,8 milyar TL, 2013 yılı Kasım ayı itibarıyla ise 810 adet iş için toplam 3,9 milyar TL yine İLBANK’tan kaynak 
tahsil edilmiştir.  

Yine, Avrupa Birliğine katılım süreci içerisinde Avrupa tarafından yapılan yardımlar kapsamında IPA tarafından 
yine 21 adet entegre su projesi ve 16 adet entegre katı atık projesi için de çalışmalar yürütülmektedir. Bu kapsamda da 
yıllara sari olarak 750 milyon avroluk bir bütçe yine Avrupa Birliği tarafından Bakanlığımıza tahsis edilecektir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; 644 sayılı Kanun Hükmünde Kararname’yle Bakanlığımız, üst ölçekli mekânsal 
strateji planlarını yapmak, her tür ve ölçekteki fiziki planların hazırlanması ve uygulanmasına yönelik temel ilke, strateji ve 
standartları belirlemek ve bunların uygulamasını sağlamakla görevlendirilmiştir.  

Ülkemizin düzenli kalkınması ve gelişmesi için, Kalkınma Bakanlığıyla müştereken mekânsal strateji planlarının 
hazırlanmasına başlanmıştır. Mekânsal strateji planları tasarımdır, yol haritasıdır, teorik bir oluşumdur. Yani ülkenin 
neresinde ne yapılması gerektiğini belirleyen, Kalkınma Bakanlığının daha önce yürüttüğü ama şimdi bu coğrafi bilgi 
sistemlerinin de oluşmasından sonra tüm Türkiye’de teknik verilere dayalı yeni bir daha altlık çevre düzeni planlarına ve 
imar planlarına altlık yapacak olan üst ölçekli, ülkenin tamamını planlayan bir stratejik plandır. Böylece, yatırımların yer 
seçiminden, yeni şehirlerin oluşumunda, kalkınma politikalarının mekâna yansımasında bu suretle önemli bir gelişme 
sağlanmış olacaktır. 

Ayrıca, yürüttüğümüz çalışmalarla ülke genelinin yüzde 97’sinde çevre düzeni planlarını tamamladık. Tabii, 
bunların hepsi Bakanlığımız tarafından değil, büyükşehirler tarafından yapılıyor, yapamayan büyükşehir varsa onu 
Bakanlığımızdan talep ediyor, biz yapıyoruz. Diğer illerde Bakanlığımız tarafından yürütülmekte. Bugün Türkiye'nin yüzde 
97’sinde çevre düzeni planları bitirilmiştir. 
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Ülke çapında enerji santralleri, askerî alanlar, eğitim ve sağlık alanları ile kamu binaları dâhil olmak üzere kamu 

yatırımları ve kentsel dönüşüm alanlarına ilişkin imar plan süreçlerini hızlandırdık.  
Kıyılarımızın yüzde 98’lik bölümünde kıyı kenar çizgisi tespit işlemlerini bitirdik ve bunlara dair kıyıların hemen 

arkasında yapılması gereken planlarla ilgili de çok önemli bir aşama kaydettik.  
Bakanlık olarak kentlerimizin marka değerini ortaya çıkaracak özel projeler hazırlıyoruz. Bu kapsamda, bildiğiniz 

üzere, İstanbul’da uluslararası finans merkezi planlamasını bitirdik, şu anda orada inşaat çalışmaları devam ediyor. 
İstanbul’da Kemerburgaz’dan başlayıp Başakşehir ve Kayabaşı’nı da içine alacak Küçükçekmece’ye kadar uzanan, 
üçüncü havaalanını da içine alacak, çok özel, ekolojik ve yeni bir şehir kuruyoruz. Aynı şekilde, Ankara, İzmir, Bursa, 
Adana ve Diyarbakır gibi büyükşehirlerimizde de şehirlerin gelişme akslarında yeni alternatif, modern, ekolojik ve yeşil 
şehir kurma çalışmalarımız da devam etmektedir. 

Bu kuracağımız şehirlerde devasa kent parkların olacağı ve yüzde 50’ye yakın sosyal donatı alanlarının 
planlandığı, yüzde 30’unda yenilenebilir enerji kaynaklarının kullanılacağı, hibrit araçların kullanılacağı ve bunların da 
yenilebilir enerjinin örneği olacağı fuar alanları, tema parkları, üniversiteleri ve lojistik alanlarıyla geleceğin örnek 
şehirlerini, modern Türkiye’yi kurmak için de planlamaktayız. 

AYTUĞ ATICI (Mersin) – Nükleer? 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; 

yine mesleki hizmetler açısından, inşaat yapım teknikleri ve inşaat yapımına ilişkin ilke ve esasları belirlemek, etkin ve 
izlenebilir kayıt ve denetim sistemini oluşturarak kaliteli, güvenli ve enerji verimli yapılaşmayı sağlamak Bakanlığımızın 
görevleri arasındadır. Yapı ruhsatı ve yapı kullanma izin belgesi işlemlerini basitleştirdik bu kapsamda. Talep edilen belge 
sayısını azaltarak ruhsat ve iskân süreçlerini kolaylaştırdık. Böylece, belediyelere de büyük kolaylık sağladık. 

Gelişen ve değişen ihtiyaçlar doğrultusunda Planlı Alanlar Tip Yönetmeliği’ni yeniledik. Toplumun değişen 
ihtiyaçlarını karşılamak üzere İmar Kanunu, Yapı Denetimi Hakkında Kanun ve Kıyı Kanunu’nda değişiklik yapılmasına 
dair taslağımızı Başbakanlığa sunduk, Bakanlar Kurulundan geçti, inşallah yüce Meclise de takdim etmiş olacağız.  

Yine, ilgili idarelerce -bütün dünyada, modern dünyada olduğu gibi- yetkili idarelerce iki ay içinde ruhsat 
verilmemesi durumunda ve Bakanlığımıza valilikçe müracaat edilmesi hâlinde resen yapı ruhsatı ve yapı kullanım izinlerini 
de vermeye başladık. Bundan sonra belediyeler ve diğer ruhsat veren kuruluşlar tarafından da ruhsat verilme işlemleri 
hızlandı. Bu süreçte Bakanlığımız tarafından da 419 adet yapı ruhsatı ve 342 adet de yapı kullanma izni yani iskân izni 
verilmiştir, 6 adet de iş yeri ve çalışma ruhsatı düzenledik. Bu belediyelerimizi de kamçılamakta ve işleri çok ciddi şekilde  
hızlandırmakta, yatırımcılara da çok büyük fayda sağlamaktadır. 

Yürüttüğümüz çalışmalarla yapılarda enerji verimliliğini artırdık. Bu kapsamda, 2011 yılında enerji kimlik belgesi 
uygulamasını başlatarak, bugüne kadar ülke genelinde 110 binden fazla yapıya enerji kimlik belgesi verdik. Ü lke 
genelinde 9.570 enerji kimlik belgesi uzmanı yetiştirdik ve yeni yapılan binalar artık enerji kimlik belgesi olmadan iskân 
müsaadesi, yapı kullanma izni alamayacak; eski binalara da 2017 yılına kadar enerji kimlik belgesi almaları için süre 
verdik. 

Yine, özel çevre koruma bölgeleri, tabiat varlıkları ve doğal sit alanları gibi korunan alanların tespit, tescil, 
değerlendirme ve uygulamaları da Bakanlığımızın görevleri arasındadır. Yaptığımız çalışmalar ile doğal sit alanları ve 
tabiat varlıklarında yeni bir dönemi başlattık. Bu kapsamda merkezde Tabiat Varlıkları Koruma Merkez Komisyonu, 21 ilde 
de 29 adet Tabiat Varlıkları Bölge Komisyonu oluşturduk ve sit alanlarındaki hizmetleri hızlandırdık. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; Bakanlığımız, kamuya ait bina ve tesislerin mimarlık ve mühendislik 
projeleri ile yapım işlerinin yanı sıra yapı denetimi ve İskan Kanunu’nu uygulamalarından da sorumludur. 2002 yılından 
bugüne kadar maliyeti yaklaşık 7,5 milyar TL olan 3.446 yapım projesi gerçekleştirilmiş olup, 1,9 milyar TL değerinde 217 
yapım projesi çalışması da hâlen devam etmektedir. 2011 yılına kadar 19 pilot ilde uygulanmakta olan yapım denetim 
sistemi, artık Türkiye'nin 81 vilayetinde daha etkin bir şekilde yürütülmektedir. Bugün itibarıyla Türkiye’de  toplam 2.095 
yapı denetim kuruluşu bulunmaktadır. Bu kapsamda, 24.910 mimar ve mühendise denetçi belgesi verdik. Bakanlığımızca, 
kamu ve özel sektör inşaatlarının denetimi kapsamında 12.306 adet şantiye denetimi yaptık. 

Yapı denetim kuruluşlarımızı güçlendirerek bunları teknik müşavirlik kuruluşu hâline getirmeyi ve böylece, 
yapılarda en üstün sağlamlık ve kaliteyi yakalamayı hedefliyoruz ve yapı denetim kuruluşlarının teknik müşavirlik kuruluşu 
hâline gelerek inşaat sektörümüzün hem yurt içinde hem yurt dışında daha etkin ve daha verimli bir şekilde çalışmasını 
hedefliyoruz. 

Ayrıca, ülke genelinde yöresel yerleşim dokusu ve yaşam şartlarını, yöresel mimari cephe özelliklerini, yerel 
malzemeleri kullananlar tespit edilerek örnek mimari yapı projelerinin üretilmesini hedefliyoruz. Bu maksatla, çeşitli 
illerimiz için yöresel mimari özelliklerini yansıtan tip konut projeleri ürettik. Yani 7 bölgemizin… Burada da size takdim 
edebilirim: Burası Marmara Bölgesi’ndeki evler. Bunları yapanlara da –kanuna da koyuyoruz- evini bitirenlere de, diyelim 
ufak bir ev yapacak, 100 metrekare, 200 metrekare,  evin maliyetine göre 10 bin lira civarında hibe vereceğiz iskân 
sırasında; evini bitirmeye yüzde 10 kaldı, yüzde 90’a geldi “Ben evimi yaptım, işte cephesi böyle, yöresel mimariyi 
geliştirdim, yöresel malzeme kullandım.” Biz de bunu teşvik etmek suretiyle belediyelerimiz vasıtasıyla, valiliklerimiz 
vasıtasıyla…  

Yine bu Ege Bölgesi. Bunları tabii çok daha geliştireceğiz. İç Anadolu Bölgesi… 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Ankara var mı? 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Ankara işte, İç Anadolu Bölgesi.  
Doğu Anadolu Bölgemiz… Mardin evleri de var. Bunlarda yöresel olarak çok ciddi şekilde bir çalışma 

yürütüyoruz. Karadeniz Bölgesi evleri olmak üzere 7 bölgemizde de bunları son aşamaya getirdik ve bunun için yasal 
altlığını da yaptık. İnşallah, ciddi bir şekilde yöresel mimariyi, tarihî dokuyu zenginleştirmek için bunları da hayata geçirmiş 
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olacağız. Bu projenin Türkiye genelinde yaygınlaştırılması için hibe ve teşvik uygulamaları konusunda da çalışmalarımız 
bitme aşamasındadır.  

Yüksek Fen Kurulu: Bildiğiniz gibi Yüksek Fen Kurulu, ta böyle kadimden gelen bir kuruluşumuz, Bakanlığımızın 
önemli bir kuruluşu. Türkiye’de yıllık birim fiyatlarını tespit eden, karne katsayılarını tespit eden… Ve yeni bir işlev daha 
yüklendi Yüksek Fen Kuruluna. Kurumlar -özel kurumlar olsun, resmî kurumlar olsun- yaptıkları sözleşmelerde bir 
anlaşmazlığa düştüğü takdirde, her iki kurum arasında derse ki: “Biz Yüksek Fen Kuruluna gidelim, buranın verdiği karara 
razıyız.” Ondan sonra Yüksek Fen Kurulunun vereceği karar bağlayıcı oluyor ve mahkemeye gitmekten, Kamu İhale 
Kurumuna gitmekten, bir sürü bürokrasiyi de azaltmış olur. Bu şekilde de yine kendini yenileyerek, elektronik ortamda 
birim fiyatlarını her yıl olarak güncelleyerek kamuoyuyla paylaşmaktadır.  

Tapu Kadastro Genel Müdürlüğünden de kısaca bahsetmek istiyorum. Bilindiği gibi, yüz altmış altı yıllık bir 
kurum olan Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğümüz, vatandaşın devletle en önemli temas noktalarından birisidir. 22 bölge 
müdürlüğü, 957 tapu müdürlüğü, 81 kadastro müdürlüğü ile yıllık 20 milyon insanımıza hizmet vermektedir. Bu hizmetler 
karşılığında sadece 2013 yılı içeresinde 6,5 milyar TL harç temin ederek hazineye teslim etmiştir. Yaptığımız çalışmalar 
neticesinde, artık tüm tapu müdürlüklerimiz online olarak hizmet vermektedir. Artık, tapuya giden bir vatandaşımız orada 
talebini veriyor, telefon numarasını veriyor, işlem olunca iki saat, üç saat sonra mesaj geliyor ve gidip takririni, tapu 
işlemini orada yapabiliyor. Yine, hâlen 341 tapu dairemizde pilot olarak uygulanmakta olan başka bir ilde olan tapusunu, 
İstanbul’daki tapusunu Ankara’dan, Ankara’daki tapusunu İzmir’den verebilecek şekilde uygulamayı başlattık, bunu 81 
vilayetimizde ve 957 ilçemizde de yaygınlaştıracağız. Yine, alo hizmet takip masasıyla da hizmet kalitesini artırmak için 
çalışmalarımızı devam ettirmekteyiz. Kadastro hizmetleri bağlamında ise, cumhuriyetin kurulduğu tarihten 2003 yılına 
kadar 39 bin birim kadastro tamamlanmışken, son on yılda 12.736 birimin kadastrosu bitirilmiş ve ülke kadastrosunun 
tamamlanması kapsamında son noktaya gelinmiştir.  

Sayın Başkan, Plan ve Bütçe Komisyonumuzun çok değerli üyeleri; gelişmiş ülkelerin dünyanın geleceğini 
konuştuğu, geleceğin şehirlerini ve yapılarını şekillendirdiği bir dönemde çevre bilincinin her zamankinden daha fazla 
önem kazandığı bir gerçektir. Ülke olarak biz de şehirlerimizi geleceğe hazırlarken binalarımızı yeşil bina, şehirlerimizi 
yeşil şehirler yapmak için çalışmalarımıza hız verdik. Çevreye yapılan yatırımın aslında insana ve geleceğimize yapılan bir 
yatırım olduğunun da bilincindeyiz. Konut stokumuzun, evlerimizin, şehirlerimizin, kısaca ülkemizin geleceğine yatırım 
yaptığımız bu dönüşüm sürecine toplumun her kesiminden destek bekliyoruz. Biliyoruz ki kentsel dönüşüm uzun soluklu 
ve zor bir süreçtir. Bugüne kadar vermiş olduğunuz destekler ve sağlamış olduğunuz katkılardan dolayı başta Plan ve 
Bütçe Komisyonunun Değerli Başkan ve üyeleri olmak üzere tüm milletvekillerimize şükranlarımı sunuyorum. Bu vesileyle 
2014 yılı bütçemizin ülkemize hayırlı olmasını diliyor, Değerli Komisyonumuza bir kere daha teşekkür ediyor ve saygılarımı  
sunuyorum.  

BAŞKAN – Sayın Bakanımıza sunuşları için çok teşekkür ediyoruz.  
Sayın Bakanım, görüşmelere geçmeden önce bürokrat arkadaşlarımız kendilerini Komisyon üyesi 

arkadaşlarımıza tanıtırlarsa çok memnun oluruz.  
(Toplantıya katılan bürokratlar kendilerini tanıttı) 
BAŞKAN – Çok teşekkür ediyoruz. 
Sizin, Sayın Aslanoğlu, usul hakkında mı talebiniz? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Evet.  
BAŞKAN – Buyurunuz.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Başkan, çok değerli milletvekilleri, Sayın Bakanım; bizler bir 

aydır sabah on, gece dört çalışıyoruz, gece üç çalışıyoruz. Yarın da dokuzmuş Sayın Bakanım.  
Bölgelerimize gidemiyoruz.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Dokuz mu yarın?  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Evet, yarın dokuz, mesaj geldi.  
Bölgelerimize gidemiyoruz. Bu arkadaşlarımızın emeğini, hakkını, hakikaten tüm arkadaşlarımızın… Bir de 

ayrıca bize destek vermeye gelen milletvekillerimiz de var, onlara çok çok teşekkür ediyoruz. Özellikle seçim bölgelerimize 
gidemiyoruz. Bir İller Bankasından, bir de Bakanlığınızdan bu arkadaşlarımın belirleyeceği belediyelere veya köylere 
yardım vermezseniz bu akşam buradan çıkamazsınız.  

Teşekkür ederim. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Usul hakkında söz dediğin böyle olur.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Ama, sadece iktidara değil, muhalefet milletvekillerine de dedi.  
BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyoruz arkadaşlar.  
Şimdi, evet, arkadaşlar, görüşmelere… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Talimatı verecek Bakan biraz sonra. 
BAŞKAN – O, gereken cevabı verir efendim. 
Evet, şimdi, değerli arkadaşlar, görüşmelerimize başlıyoruz. 
Sayın Kuşoğlu, hoş geldiniz. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Hoş bulduk Sayın Başkanım.  
BAŞKAN – Komisyon üyesi olmayıp da şu anda aramızda bulunan milletvekili arkadaşlarımıza da hoş geldiniz 

diyoruz. 
Sayın Çetin, buyurunuz, sizden başlıyoruz. 
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İZZET ÇETİN (Ankara) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekili arkadaşlarım, Çevre ve Şehircilik 

Bakanlığımızın değerli bürokratları, değerli basın emekçileri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. Çevre ve Şehircilik 
Bakanlığımızın bütçesinin hayırlı olmasını diliyorum. 

Çevre ve Şehircilik Bakanlığımız, Türkiye’de gerçekten kuruluşu çok eskilere dayanan, ta 1848-1850’li yıllarda 
Nafia Nezareti olarak başlayıp, Bayındırlık Bakanlığı, İmar İskân Bakanlığı, tekrar Bayındırlık Bakanlığından sonra 
2011’de Meclis açıkken kanun hükmünde bir kararnameyle Çevre ve Şehircilik Bakanlığına dönüştürülen ve o günden 
bugüne de faaliyetini sürdürmeye çalışan bir Bakanlığımız. Tabii, Bakanlığımızın önemli görevleri var. Özellikle içinde 
yaşadığımız çağda, dünyada hem çevre hem şehircilik yeni bir ilgi odağı olmaya başladı. Bizim de ülkemizde, Çevre ve 
Şehircilik Bakanımızın az evvel anlattıklarını dinlediğimiz zaman, gerçekten bir yerlere doğru, modern bir şehirleşmeye 
doğru gittiğimizi zannediyoruz.  

Ben konuşmamın başında peşin olarak şunu söylemek istiyorum: Biz Cumhuriyet Halk Partisi olarak kentsel 
dönüşümün karşısında değiliz -altını çizerek söylüyorum- çevreye duyarlıyız, doğaya duyarlıyız, insanı seviyoruz, o 
yüzden kentsel dönüşümün rant alanı olarak görülmesine ve o alanın şehirleşmeden çok birtakım kesimlerin 
zenginleştirilmesinin aracı olarak kullanılmasına karşıyız. Hâl böyle olunca, birtakım konularda esasında çok rahat iş birliğ i 
yapılabilecek iken, ne yazık ki bir karşı duruş ortaya koyuluyor. Sayın Bakan, bugün, biraz evvel burada Sağlık 
Bakanlığımızın bütçesini görüşürken de söylemiştim, Sağlık Bakanlığımız Türk Tabipler Birliğiyle bir diyalog içerisine 
girmiyor, onu bir karşıt kurum olarak algılıyor, doğaldır; Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı da sendikaları, işçi 
sendikalarını, memur sendikalarından yandaş olmayanları bir karşıt gibi algılıyor. Çevre ve Şehircilik Bakanlığımız da bu 
mesleğin erbabı Türkiye Mimar Mühendis Odaları Birliğiyle iş birliği yapmak, onların kuruluş kanunundan gelen yetkilerini 
kullandırmak yerine, onları devre dışı bırakarak, “Ben yaptım, oldu.” mantığını sergilemeye çalışıyor. Türkiye, gerçekten 
toplumsal yaşamda, kamu yönetiminde, kamusal görev ve iş bölümü ve paylaşımında, eğitimde, sağlıkta köklü 
değişiklikler yaşıyor. Kentler, akarsular, yeşil alanlar, kamusal yatırımlar, çalışma yaşamı, sağlık, yargı ve benzeri bütün 
alanlarda, değişen ekonomik, siyasal ve kültürel tercihler doğrultusunda bir altüst oluşumu yaşıyor ve çağdaşlıktan uzak, 
neoliberal temelde rant anlayışıyla yaklaşan bir mantıkla bir şeyler yapıyor. Bir altüst oluş yaşıyoruz.  

Şimdi, ben burada iki konuya değinmek istiyorum öncelikle, pek çok konuşmacı arkadaşım var ben bu kısacık 
süreci kullanırken. 

12 Eylül 1980 yılında, 12 Eylülden hemen sonraki bir süreçte Kenan Evren’in çıkardığı bir kanun hükmünde 
kararname ile o zaman Mühendis ve Mimar Odaları Birliğinin, odaların yetkilerini uhdelerine almak istediler, onların idari 
ve mali açıdan denetimlerini yapmak istediler. Ama, bu kanunu ne Kenan Evren ne de Kenan Evren’den bugüne kadar 
geçen süreçte, yani otuz yıldan bu yana, herhangi bir hükûmet ne de on bir yıldan bu yana iktidarda olan AKP’nin 
herhangi bir bakanlığı uygulamaya kalkmadı. Ama ilk önce, geçtiğimiz ay içerisinde Orman Bakanlığı -Orman 
Mühendisleri Odasının mali ve idari denetimini- o kanun hükmünde kararnameyi aradı, buldu ve uygulamaya koyacağını 
açıkladı. Şimdi, basında, kamuoyunda yapılan açıklamalardan ve sizin yaklaşımlarınızdan anlıyoruz ki sizinle ilgili yaklaşık 
11-12 odanın da sizin denetiminiz altına alınmasını istiyorsunuz. Şimdi, 12 Eylül vesayet yönetiminden ülkeyi kurtarmakla 
yola çıktınız -tabii, 12 Eylül bir askerî darbeydi- şimdi de sivil bir darbeyi gerçekleştirmek ya da yerleştirmek adına mimar 
ve mühendis odalarının görev alanına doğrudan hükmederek onları işlemez hâle getir iyorsunuz. Nitekim, bu konuyla ilgili 
olarak sizin yapmış olduğunuz bir çalışmada, onların yani mühendislerin odalara üye olması zorunlu olduğu için, “Üye olun 
ama aktivitelerine katılmayın.” ya da “Biz sizin hazırlamanız gereken belgeleri, bilgileri aramayız, sizin işlerinizi yürütürüz.” 
gibi odayı zayıflatıcı birtakım işlemlerin yürüdüğünü biliyoruz. Böyle bir yaklaşım demokratik bir anlayışla bağdaşmayacağı 
gibi, çağdaş bir düşünceye de uymaz. Yapılması gereken, eğer Türkiye’de hem köklü değişimler yaşanacaksa hem 
modern şehirler yapılacaksa hem çevre, doğa korunacak, dereler korunacaksa mühendis odalarıyla, çevre 
mühendisleriyle, harita mühendisleriyle, mimar ve mühendis odalarının diğer inşaat mühendisleriyle iş birliği kaçınılmaz.  

Şimdi, bakınız, güzel şeyler söylüyorsunuz, sizin ve diğer bazı Hükûmet üyesi arkadaşlarımızın, bakanlarımızın 
konuşmalarını dinlediğimiz zaman hakikaten güzel işler olduğunu zannediyoruz. Az evvel siz de söylediniz, dediniz ki: 
“Çevre faslı, Türkiye başarılı olduğu için açıldı.” Çok güzel eğer böyle bir şey varsa. Ama, 2013 yılı Avrupa Birliği İlerleme 
Raporu daha Ekimin 15-16’sında açıklandı. O rapora baktığınız zaman, Türkiye’ye yönelik pek çok eleştiriler var. O 
eleştirilerden daha üzücü olanı -daha bir hafta olmadı, üzerinden daha beş gün geçti- iklim değişikliği konusunda Türkiye 
üzerine düşeni yapmadığı için günün fosili seçildi. Nerede bu? Polonya’da gerçekleşen Birleşmiş Milletler İklim Değişikliği 
Çerçeve Sözleşmesi 19’uncu Taraflar Konferansı’nda Türkiye 3’üncü defa günün fosili seçildi.  

FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Birleşmiş Milletlerin kendisi fosil zaten.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – “Polonya’nın Varşova kentinde gerçekleşen Birleşmiş Milletler İklim Değişikliği Çerçeve 

Sözleşmesi 19’uncu Taraflar Konferansı’nın 3’üncü gününde, 13 Kasım günü, Türkiye günün fosili seçildi.” diyor. 800’den 
fazla sivil toplum kuruluşundan oluşan İklim Eylem Ağı tarafından organize edilen Günün Fosili Ödülü müzakereleri 
tıkayan veya iklim değişikliğiyle mücadelenin gerektirdiği aciliyet ve ciddiyetle hareket etmeyen ülkelere veriliyor. Türkiye 
bu ödülü 3’üncü defa aldı. Şimdi, bu yeni bir belge, daha beş gün evvel. Yani biz bundan mutluluk duymuyoruz, gerçekten 
üzüntü duyuyoruz. Ya, Türkiye hakikaten… Şu Gezi eylemlerinde gördük, ODTÜ alanında gördük… Sayın Bakan, ben 
ODTÜ’deki sizin yaklaşımlarınıza ilk önce hele şükür demiştim yani öyle dedim içimden, iyi, akıllı birisi çıktı…  

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Teşekkür et, teşekkür.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Bir dakika, bir bekle… Bak, ettim diyorum, içimden.  
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) - “Ettim” de, söyle, söyle.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Ya, bir sabret, Vedat, bir şey söyleyeceğim.  
Hakikaten ne dediniz Sayın Bakan? Çevre ve Şehircilik Bakanı olarak dediniz ki: “Yol, ODTÜ Rektörlüğünün 

isteği doğrultusunda tünel şeklinde olacak. Hem Anadolu Bulvarı’ndan hem Bilkent’ten, doğudan batıya ve bu kuzeyden 
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gelip güneye, Konya Yolu’na bağlantı yollarının tünel şeklinde olacağını açıkladınız ve o konuda kapsamlı da bilgi 
verdiniz.  

NURETTİN DEMİR (Muğla) – Gökçek’i aşamadılar.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Şimdi, bir baktık ki çevrecisiniz Hükûmet olarak yani belediyelerinizin de genel 

politikanızın dışında hareket etmemesi gerekir. Ama hani kurtlu puslu havayı, sisli havayı sever derler, bir bayramın 
sonunda sabaha karşı birdenbire… Yani böyle bir bakanı refüze edecek bir belediye başkanı, hele hele Çevre ve 
Şehircilik Bakanı gibi, İller Bankasının uhdesinde olduğu, kentsel dönüşümün planlamasının koordinasyonunun 
yürütümünün uhdesinde olduğu, hemen hemen belediyelerin bütün işlerinin kendisiyle görülen bir bakanı -yani çok özür 
dileyerek söylüyorum- refüze edercesine, onun söylediklerini yalanlarcasına gece yarısı -yani bir zamanlar tanklar 
dolaşınca tanklarla diyorduk- dozerlerle, kamyonlarla, 500 kişilik özel giyimli militan orduyla ODTÜ ormanını katletmesine 
Çevre ve Şehircilik Bakanlığının seyirci kalmasına şaşırdım.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Evet, ilave süre veriyorum efendim.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Hakikaten hoşuma gitmişti açıklamalarınız, teşekkür edecektim fakat o teşekkürü gene 

yapabilirdim size, ODTÜ ormanında yapılan katliamı, o yol için yasa dışı zorbalığı kınasaydınız, “Ya, biz anlaşmıştık, bu 
ne cüret.” deyip “Çekin, arabalarınızı.” Diyebilseydiniz, gerçekten Çevre ve Şehircilik Bakanı olarak hem bizim takdirimizi 
alırdınız hem Türkiye’nin takdirini ve sevgisini alırdınız. Eşkıya gibi oraya girilmesine siz de göz yumunca… (AK PARTİ 
sıralarından gürültüler)  

VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – Eşkıya denir mi ya?  
VAHAP SEÇER (Mersin) – “Eşkıya” demiyor, “gibi” diyor.  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Eşkıya demiyorum arkadaşlar, gibi diyorum ya.  
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Türkiye’nin takdirini alıyor zaten  
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – “Militan” diyor, “400 kişilik militan…” 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Bakana söylemiyor.  
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Kime söylüyor?  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Yapana!  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Arkadaşlar, ben ne dediğimi biliyorum.  
BAŞKAN – Şimdi, arkadaşlar… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Arkadaşlar, cümlemi tamamlamama izin verin.  
Yani ona bir nevi göz yummanız, Sayın Bakanım, hakkınızdaki olumlu düşüncelerimi duraklatmama neden oldu.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Duraksadı mı?  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Tabii ki duraksadı yani sildi onları.  
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Evet, Sayın Çetin, lütfen tamamlar mısınız. 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Şimdi, Sayın Bakan, tabii ki pek çok sorun var, pek çok konu var. Özellikle ÇED 

raporlarını verme yetkisi uhdenizde, doğrudan doğruya uhdenize aldınız. Ben Ankara Milletvekiliyim. Kalecik’in Çandır 
köyünde -firmanın adını da veriyorum, Bayburt Grup- Ziraat Mühendisleri Odası demiş ki: “Ya, burada bu köyün veya 
çevre köylerin içme suları yok olmuş.” O köyün o arazisi yıllar önce orman yapılma vaadiyle Orman Bakanlığına verilmiş, 
hibe edilmiş. Herhangi bir ÇED raporu dahi almadan, Ziraat Mühendisleri Odasının, Jeoloji Mühendisleri Odasının, ziraat 
fakültesinin raporlarına rağmen, zorba bir biçimde, adam gelmiş, orayı taş ocağı yapmış. Şimdi, ÇED raporları ve  Maden 
Yasası’nda yaptığınız değişiklikten sonra onların ÇED raporu alma keyfiyeti ortadan kalktığı için şu anda sadece…  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Evet, lütfen tamamlayalım.  
İZZET ÇETİN (Ankara) - …kısacık süre içerisinde 85 bin maden ocağı ruhsatı verildi Türkiye’de. Bu maden 

ocaklarının doğada yaptığı, çevrede yaptığı tahribatı bir yerden bir yere kara yoluyla ya da hava yoluyla giderken uçaktan 
ya da demir yoluyla giderken -nerede seyahat ediyorsanız- gördüğünüzde siz, bürokratlarınız, müsteşarlarınız rahatsızlık 
duymuyor musunuz? Bir yaptırımı olamaz mı? Varsa uygulanmaz mı? Yani ben hakikaten doğayı çok seven birisiyim ve 
bir orman köylüsüyüm. O nedenle, ormanlarda yapılan o taş ocaklarını gördüğüm zaman, açılan oyukları  gördüğüm 
zaman -yerine ağaç dikimi de yok, kapatma da yok- yıllarca öyle kapkara durmasından rahatsızlık duyuyorum. Burada bir 
sorumluluğunuz olmalı.  

BAŞKAN – Sayın Çetin, lütfen…  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Peki, Sayın Başkan, istismar etmek istemiyorum.  
Sayın Bakan, bu konulara duyarlı olmanızı bekliyoruz. Bütçenizin hayırlı olmasını diliyorum, teşekkür ediyorum.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Çetin, İller Bankasına laf etmedin değil mi?  
İZZET ÇETİN (Ankara) – Etmedim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hah, tamam.  
BAŞKAN – Aslında, Sayın Çetin her zaman temiz bir dil kullanır ama bugün herhâlde biraz kafası karıştı. Yani, 

şahıslara yönelik bir ifade yapılmaması gerekir. Herhâlde onu… 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Yok, yok, orada her gün gidip geliyorum. Orada gördüm onun için söyledim, yine de 

“gibi” kavramıyla söyledim. 
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis)  - Ama o yolu kullanma bitince lütfen, o yolu kullanma! O yoldan geçme sen! 
İZZET ÇETİN (Ankara) – Ne yapayım, başka yer yok ki, nereden gideceğim? 
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis)  - Ya, gördün mü işte! 
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BAŞKAN – Evet, Sayın Günal, buyurun lütfen. Süreniz on dakika. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Teşekkür ederim Sayın Başkan, hem hatırlatmanız için hem söz verdiğiniz için. 
Sayın Bakan, değerli milletvekilleri, kıymetli bürokrat arkadaşlarım, değerli basın mensupları; hepinizi saygıyla 

selamlıyorum. Sayın Başkanın uyarısını da dikkate alarak hızlı bir şekilde başlıklar itibarıyla bazı hususları aktarmamız 
lazım ama konu çok, onun için hızlı bir şekilde başlayayım.  

Öncelikle, şu anda bizim Antalya’yla ilgili vermiş olduğumuz soru önergeleri vardı, cevaplar gelmiş, teşekkür 
ediyorum ama cevaplar doyurucu olmamış. Özellikle kentsel dönüşümle ilgili sormuştum, bize ilgili maddeyi 
hatırlatmışsınız. Bir tanesi iptal olmuştu, diğerlerini size kanun görüşmelerinde de –kısmen- Genel Kurulda hatırlatmıştım 
ama hâlâ o kentsel dönüşümle ilgili ayrıntılı hususları beklediğimi söylemek istiyorum çünkü kentsel dönüşümle alakası 
olmayan yerler için de Bakanlığınızın… Alakasız derken aciliyet kesbetmeyen, gecekondu bölgesi olmayan ama turizm 
bölgesi olan beldelerimizden 2 tanesinde -Gündoğdu ve Kızılot’u kastederek söylemiştim- soru önergesinde var, onun için 
zamanımı şimdi harcamak istemiyorum, sadece oralarda biraz daha ayrıntılı bilgi verilmesini talep ediyorum. 

İkincisi, bizim Manavgat ilçemizde -Orman ve Su İşleri Bakanımıza da ilettim ama Kabinenin bir Bakanı olarak- 
gösteriler, kavgalar devam ediyor. Ahmetler bölgesinde HES inşaatı var. ÇED raporuyla ilgili de sivil toplum kuruluşlarının 
oradaki temsilcilerinin ve platformun eleştirileri var. Yerinde inceleme yapılmadan, doğa anlamında, endemik bitkiler 
anlamında veya normalde sit alanı olabilecek kapsamdaki bir bölgede, havzada farklı mülahazalar olduğu söyleniyor. Bu 
konuda bilgi verebilirseniz eğer, varsa bilgi ÇED’le ilgili seviniriz.  

Ayrıca, yine bölgesel olarak bir açıklama var. Orada da çok teknik bilgiler var. Ben onu merak ediyorum çünkü 
hep ÇED raporlarının ötesinde Antalya-Burdur-Isparta çevre düzeni planı hazırlamışsınız 1/100.000 ölçekli, bunlara önem 
veriyoruz. Önce havza planlaması anlamında bölge planlarının, nazım imar planlarının aşağıya doğru gitmesi gerektiğini 
kabul ediyoruz ama entegre bir şekilde yapılmadığını söylerler. Mekânsal Planlama Genel Müdürlüğüne de doğrudan 
yazıyı iletmişler ekim ayının sonunda TEMA’nın yetkilileri, bölge sorumluları. Şimdi, buradaki şeyler ciddi. Yani ekim 
ayında olduğuna göre bu yazı -henüz ekimin sonunda size yazmışlar, 3 Ekimde de askıya çıkmış zaten- demek ki bir 
daha gözden geçmesi gerekiyor. Çok ayrıntısına girmeyeceğim “Bakanlıkların ismi bile önceki isimleriyle duruyor.” diyor 
örneğin, yani Çevre ve Orman Bakanlığı olarak durduğunu söylüyorlar. Tabii en önemlisi, burada alt planlarla bir 
entegrasyonun sağlanması gerekiyor. Yani, bunu yaparken nazım imar planıyla, 1/5.000’lik planla, 1/1.000’lik planla 
birtakım sıkıntılardan bahsediyorlar, siz benden daha çok biliyorsunuz ama. Ben zamanımı buna çok harcamak 
istemiyorum, sadece o planla ilgili bizlere de bilgi aktarabilirseniz çünkü bu kararlar bir süre sonra uygulamaya geçecek.  

Söylemeye çalıştığım şey şu: Burada alınan karar çerçevesinde, bazı kademeler atlanarak –net olarak 
söyleyeyim de- aradaki 1/25.000’liği yapmadan 1/5.000’lik, 1/1.000’lik planlara geçişi alınan yetkiyle onaylamak doğru 
değil, onu anlatmaya çalışıyorum çünkü 1 Nisandan itibaren yeni bir “bütünşehir” kurgusu var biliyorsunuz, dolayısıyla 
sizin resen yaptığınız planlar da var -onlardan 1-2’sine de şimdi örnek vereceğim- bu konularda biraz daha hassas 
olunması turizm kenti Antalya açısından -o havzada tarımsal alanlar var, diğer şeyler var ama- biraz daha bu konularda 
hem kamuoyunu bilgilendirme hem bizleri bilgilendirme anlamında biraz daha hassas olunması gerektiği kanaatindeyim. 
Bayağı isabetli tespitler buldum, ayrıntısına girmiyorum -sizde zaten var, arkadaşlarımız o yazıyı da biliyordur- çünkü 
burada daha tartışacağımız bir sürü şey var. O nedenle şimdilik ne olduğunu söyleyerek sizden bilgi isteyim, daha sonra 
bürokrat arkadaşlarla ayrıntılı olarak tartışırız. 

Şimdi, bunun ötesinde “Plan, ÇED” deyince “sizin çıkardığınız planlar, tadilatlar” deyince çok önemli bir şey geldi 
önüme -Millî Eğitim Bakanımıza sordum, şu anda durdurmuşlar- enteresan bir şey. “AKP Hükûmetinin vakıflarla ilgili 
kararının arkasında birtakım kentsel rantlar mı yatıyor?” diye zaman zaman şüpheleniyorduk. Şişli’de eski “Bulgar Vakfı 
arazisi” diyerek devredilen okul arazisi var Sayın Bakanım, burada hakikaten enteresan bir şey olmuş, ta 1950’lerden 
itibaren endüstri meslek lisesi, motor teknik lisesinin olduğu yer. Çok kısa olarak size aktarayım, onunla ilgili de bütün 
bilgiler burada, tadilatlar, tamiratlar, verdiğiniz plan, kararlar, hepsi var. 1958’de başlamış olan, verilmiş olan yetkiyi Hazine 
arazisi bu Vakıflar Kanunu’nda bizim uyarımıza rağmen yapmış olduğunuz tadilat sonrasında Vakıflar Genel Müdürlüğü 
sadece beyana bakarak, vakfın değil şahıs arazisi olmasına rağmen, bu çerçevede hazineye gidip ve okula tahsis edilmiş 
olmasına rağmen Millî Eğitim Bakanlığına yapılan müracaat sonucunda gerekli incelemeler yapılmadan pat diye ilgili vakfa 
verilmiş. Vakıf ne yapmış dersiniz? Tapu kayıtlarında şerhli olarak AVM yapılmak üzere Taşyapı İnşaata devretmiş. Yani, 
şimdi şunu derseniz çok gülerim: “Kardeşim, biz devrettik. Sonra ne yaparsa yapar, bizim sorunumuz değildir. Vakıf 
arazisi olma hâline gelmiştir.” dersek. Çünkü Hükûmet olarak o kanun çıktıysa gerçekten onların adına mı kayıtlı 
olduğunu, vakıf malı mı olduğunu görmemiz lazım ki ondan sonra vakfa verelim, bir. 

İkincisi, şu anda alelacele öğretim yılının ortasında arkadaşlar, 300’e yakın öğretmen, 6 bine yakın öğrenci bu 
teknik kampüste mağdur durumda. Yani, böyle bir şey tamamen hukuki, tamamen haklı olsa bile -ki olmadığı verilen 
dokümanlardan anlaşılıyor, bir katakulli olmuş gibi görünüyor. Doğrudan çünkü, hemen plan tadilatları da yapılmış, okul 
yeri olan yeri bir anda AVM yapmışsınız, alışveriş merkezine dönüşmüş. Yani, Şişli’nin göbeğinde, bütün şeylerin yanı, 
Belediyenin, Adliyenin karşısı. Yani, orada küçük bir şey Belediyenin de varmış ama- bunu ben gerçekten çok yadırgadım. 
Bu şekliyle olmasının… Biz söylediğimiz zaman “Kentsel dönüşüm rantsal dönüşüme dönüştü.” diyoruz ama işte o plan 
yetkilerini alırken uyardığımız buydu. Oranın göbeğinde yeniden bir AVM olması, böyle bir tadilat… Had i verdiniz araziyi, 
ona nasıl müsaade ediyorsunuz ben anlamıyorum. Dokümanlar var, bakmayın. Bana bakıyorsunuz ama tamamı, paftaları, 
krokileri, kanun, karar, yazışmalar, hangi tarihte ne olmuş, hangi tarihte okul olmuş, yani başvuru olmuş. Bir tek neyi 
bulamadım? Vakıflar Meclisi karar almış ama ekimde hiçbir şey olmadan onu söylediler: “Biz incelemeden bütün vakıfların 
müracaatlarını beyan esasına göre verdik dediler.” O zaman ben herhangi bir vakıf ayarlayayım, bir beyan versin “Burası 
benimdir.” diye, Vakıflar Meclisi versin, o arazi benim olsun, ne güzel. Hazinenin mülkiyetindeki arazi. Sayın Bakanım, 
açıkçası ben çok yadırgadım bunu.  
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Tabii, bununla beraber burada enteresan bir şey daha var yine diğer bakanlarımıza da söylemiş olduğum: 

Askerî yasak bölgelerle ilgili düzenlemeler olduğu basında yer aldı “Yabancıya satış kapsamına girdi.” diye. Siz, Tapu 
Kadastro Genel Müdürlüğü olarak bunların bir elden geçirilmesini istemişsiniz. Doğrudur, evet, ne var, ne yok bilmeniz 
lazım ama bunun sonucunda, tabii, toprak satışı yabancılara geçerken böyle bir sıkıntı olduğunu söylemiştik. Şimdi, birkaç 
tane ilanla beraber görünce ben iyice işkillendim yine. İçişleri Bakanlığının entegre sınır yönetimi, Ermenistan sınırında 
mayın temizlemeye kalkıyor AB projesi olarak; hiçbir kanun yok, askeriyenin haberi yok. Tarım Bakanlığına bağlı TİGEM, 
Kazım Karabekir Çiftliği’ni -Ermenistan sınırında- otuz yıllığına kiralamak üzere çıkıyor. Siz de bir taraftan, askerî yasak 
bölge var oralarda, askerî yasak bölgeler var, bunların 1’inci yasak bölgeden 2’nciye, 3’üncüye çıkması ve tapuya 
tesciliyle ilgili uğraşıyorsunuz. Bunlar beni işkillendiriyor Sayın Bakanım. Hele hele üç gün önce Diyarbakır’daki sahneyi de  
gördüm müydü, ben daha fazla işkilleniyorum. Böyle bir ortamda, şimdi, Ermenistan sınırında yasak bölge, bilmem ne… 
Sizin bürokratlarınıza demişler ki, örnek veriyorlar: “Kardeşim, burası askerî güvenlik bölgesi, yasak bölge gibi Kara Harp 
Okulunun çevresi, askerî güvenlik bölgesi ama şimdi bu olmaktan çıkmış.” Yani, kala kala, bir Ankara’nın göbeğinde, 
İstanbul’daki askerî alanların talanı mı kaldı diye düşünüyoruz. Yani açıkçası, bütün işler bitti, parselasyonu bitirdiniz, 
şimdi, kala kala, askerî güvenlik bölgelerinin ele geçirilmesi mi kaldı, ben merak ediyorum. Ama asıl hassasiyetim, demin 
söylediğim gibi, hem Tarım Bakanlığı hem İçişleri Bakanlığı AB projesi hem de askerî yasak bölgelerle böyle bir şey çıktığı 
zaman, Ermenistan sınırlarımızda 2015 öncesi böyle bir şeye mi gidiyor? Yarın Sayın Bakana soracağız, kendisi de 
Dışişleri Bakanları Toplantısına herhâlde katılacakmış. Yarın Rusya’ya gittikten sonra, Ermenistan daveti var. O süreçte, 
eğer bir şey varsa bize de bir anlatın da bilelim. Yani topyekûn bir şey mi yapılıyor, bir diplomasi mi arka planda var, 
onlarla da mı… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Bitiriyorum Başkanım müsaade ederseniz. 
…böyle bir şeye giriyoruz.? Hakikaten, benim, enteresan bir şekilde, birkaç tane haberi ortaya koyduğum zaman 

ciddi şüphelerim var. İnşallah, öyle değildir de bireysel olarak belli yerlerde rantlar vardır, onunla uğraşıyorsunuzdur ama 
sınırdakilerin de bu şekliyle üst üste gelmesi… Hakikaten, bakın, mayın temizlemenin kanunu var. Suriye için çıkardık 
Sayın Bakanım, gülüyorsunuz ama. Yani bir taraftan Avrupa Birliği projesi… “Sınırları Avrupa Birliğine mi emanet ettik?” 
diye İçişleri Bakanımıza sordum, Jandarma Komutanı buradaydı, ilgili komutanlarımızdan bir tanesi. Sınır güvenliğinden 
Kara Kuvvetlerinin sorumlu olması lazım, o yok. Siz de bir taraftan askerî yasak bölgeleri kayıt altına alıp “Hangisi 1, 
hangisi 2, bunlarda kaydırmaca yapabilir miyiz?” Çünkü biliyorsunuz, yasak olan yerlerde yapılmıyor birtakım faaliyetler. 
Onun için biz bu konularda hassasız. İnşallah, böyle bir şeye girmez diyoruz, bunları da kayda geçiriyoruz. Bize de bilgi 
verebilirseniz böylece onun üstüne daha rahat yorum yapma şansımız olur. Şimdilik biraz daha üstü kapalı geçtim töhmet 
altında kalmayalım diye ama bilgiler eksik, gelirse daha açık açıklama yapacağız. 

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Bakanım size tebessüm ederek “Gönlün rahat olsun.” demek istiyor. Değil mi Sayın Bakanım? 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Yok, ben cevapları almadan, tebessümle olmaz. Bana bilgi verirlerse o zaman 

derim ki “Abartılmış yani eksik bilgi.” derim ama verilmezse bunları sonra basın toplantısıyla açıklayacağım.  
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Kesinlikle gülmedim yani o gayriihtiyari 

bir gülümseme oldu. 
BAŞKAN – Tebessüm etti, öyle bir gülme yok. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – “Benden öyle bir şeyi nasıl bekliyorsun? der gibiydi. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – İnşallah öyle değildir diyorum yani söylendiği gibi değildir inşallah ya da 

söylediğimiz gibi değildir diyorum, öyle olmasını temenni ederiz. 
BAŞKAN – Sayın Kaplan, buyurunuz. 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, Bakanlığın değerli emekçileri, çalışanları; hepiniz bu 

bütçe görüşmelerinde emek harcadınız. Biz biraz Sayın Bakanın siyaset felsefesi açısından bakıp neden bu tür bir 
örgütlenme ve bakanlıkla başarının yakalanamayacağını anlatmaya çalışacağız.  

Çevre ve Şehircilik Bakanlığı… Şehirler belli yerlerde, çevre ise bütün Türkiye. Şimdi, böyle olunca burada bir 
çelişki var yani kanun hükmünde kararname ile Hükûmet bakanlıklar kurabilir. Şimdi, burada kafamız şişti, her gelen bize 
Ergene Nehri’ni anlatıyor, Gediz’i anlatıyor, ormanı anlatıyor, çevreyi anlatıyor. Orman ve Su İşleri Bakanlığından dinledik,  
onların derdi, arkasından Enerji Bakanlığında da dinledik. TOKİ’yle ilgili, Başbakan Yardımcısı sunuşlarında geçti. Yine 
baktığımız zaman, 4-5 genel müdürlüğün kapsama alanında bir olay var, böyle bir çevre olayına… 21’inci yüzyılın en 
önemli haklarından birisi artık, çevre çok farklı bir şekilde anlatılıyor. Mesela Kültür ve Turizm Bakanlığı da çevreyle ilgili 
konuştu, Gıda, Tarım ve Hayvancılık Bakanlığı da çevreyle ilgili konuştu. Yani çevrenin patronu çok Sayın Bakan. Bu 
kadar dağınıklıkta çevre korunmaz yani bu, bu şekilde korunmaz. Mesela sizden ÇED yönetmeliğini çıkarmanızı ve ÇED 
raporlarını Bakanlığa bağlamanızı istediler. Şimdi, sizin burada, Bakanlık olarak bütçenize bakıyoruz, zaten çok fazla bir 
şey yok bütçenizde ama etkiniz çok geniş yani bütçeniz ufak ama 1 trilyon dolara hitap eden bir organizasyonun 
sorumluluğunu, yükünü taşıyorsunuz, biz böyle bakıyoruz. Afet, deprem, kentsel dönüşüm, bunlar karşı çıkılacak konular 
değil. Çünkü, yakın zamanda depremleri yaşadık, afetleri yaşadık, Van’da yaşadık, Van’la ilgili itirazlarımızı zaman zaman 
Mecliste dile getirdik ama çevre olayı çok farklı bir olay, hava, iklim, su, ekoloji, tabiat, bütün bunlar. Siz şimdi bunu çevre il 
müdürlüklerindeki memurların sırtına atarak kurtulamazsınız. Çünkü, maden ruhsatlarını acımasızca alıp çantacılar 
getiriyor, hatta yabancı şirketlere satıyorlar, sonra gidiyorlar, her yerde, işte, bir tarafta altın arıyorlar, bir tarafta mermer 
arıyorlar, bir tarafta… Yani bunun altyapısı da oluşturuldu: Yap-işlet-sat, yap-işlet-devret, yap-işlet-kirala. Yani öyle bir 
sistem çıkarıldı ki ormanlar, limanlar, doğa çok rahatlıkla tescil bile ediliyor, kiralamanın ötesine de geçildi.  
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Şimdi, bu çerçeve içinde baktığınız zaman; Bakanlığınızın işi zor. Bir sahil beldesinin nüfusu kışın 20 bine iner 

ama yazın 500 bine çıkar. Bana bunun çöpünü toplamanın şeyini anlatırsanız Çevre Bakanlığı olarak, sadece basit bir şey 
söylüyorum: Mesela o turizm sahil noktasına gidilecek ve bir ormanın içinden geçiliyor, diyelim 60 kilometre ormanın 
içinden geçiliyor ve ondan sonra beldenin belediye sınırları içinde de denize ulaşılıyor. Belde belediyesinin eti budu ne ki 
yazın, 2 tane çöp arabası var, nüfus artmış. Şimdi, orada baktı, bir de ormanda piknik yapıp sağa sola çöpleri atanlar var. 
Tamam şimdi, çöp cezaları var, çöp cezası var da çöp toplama yok Sayın Bakanım, mesele burada. Yani o il  özel 
idaresinin kırsal alanı içinde olan yerlerde ne çöp bidonu var ne çöp toplayan var.  

Şimdi, buradan baktığımız zaman şuna gelmek istiyorum Sayın Bakanım: Kentsel dönüşümle ilgili 
söyleyeceğimiz çok şey var ama bu çevreden biraz daha geçeyim, biraz da  Adil arkadaşa bırakacağım. Bu, 2023 
stratejisi vardı Hükûmetin, duruyor mu daha? 10 tane ekokent bölgesi vardı, hayatta mı bu? Biz burada dinledik Bütçe 
Komisyonunda. Arkadaşlar, ekokent turizmiyle ilgili belli noktalarda, sahil şeritlerinde, ormanlık alanlarda, turizm 
bölgelerinde 10 tane kent projesi var. Mesela İğneada-Kıyıköy arası ekoturizm kent projesi kapsamı içinde, bir örnek 
verdim, birinci sırada olduğu için. Ama şimdi bakıyorum, Turizm Bakanı buna sahip çıkmıyor, Çevre Bakanlığı sizlersiniz, 
sahip çıkmıyorsunuz. Orada Ulaştırma Bakanına sordum. “Binali Bey, orada bir liman yapıyorlar. E, limana ihtiyaç yoktu, 
barınak vardı zaten. Kömür Ukrayna’dan ithal mi gelecek yoksa Zonguldak’ın taş kömürü mü gelecek, orada termik santral  
mi olacak, nükleer santral mi olacak?” Bunun cevabını bulamadım. Şimdi size soruyorum Sayın Bakanım: Beğendik 
köyünde tam, denize sıfır. Çevreciler diyor ki “Burada nükleer santral olacak.” Bazıları da diyor ki “Termik olacak.” Bundan 
bir bilginiz var mı? 

ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Neresi? 
ALİ SERİNDAĞ (Gaziantep) – İğneada. 

HASİP KAPLAN (Şırnak) – Kırklareli İğneada beldesi, Beğendik, Karadeniz’in sınır kıyısı, noktası. Bunu söylerken 
Sinop’ta benzer olay vardı, Mersin Akkuyu’da aynı şeyler yaşandı. Sizlerin dışınızda, Enerji Bakanlığı gidip yabancı 
şirketlerle ihale imzalarsa siz nasıl çevreyi koruyacaksınız? Sizin dışınızda, altın şirketleri İda Dağı’nı köstebek yuvasına  
çevirirse sizler nasıl çevreyi koruyacaksınız? Şu an, faaliyet alanı olarak öne çıkan kentsel dönüşümle ilgili, zaten 
verileriniz de onu gösteriyor, burada bir iki şeye baktım. Şimdi, İller Bankasının durumu var. Yani, o belde belediyeleri 
felaket. Geçen gün Maliye Bakanına da söyledim Genel Kurulda, dedim ki: Memurun, personelin parasını ödeyemiyorlar, 
sizler de bir kanalizasyon yapmışsınız İller Bankası da kesip duruyor. Hele muhalif olunca hiç acımıyor. Personel maaşını 
ödeyemiyor. Yani, o zaman ya belediyeleri kapatın ya o parayı vermeyin kardeşim madem ki parayı tahsil etmeyeceksiniz. 

Bakın, bizim bir Uzungeçit beldemiz var Sayın Bakanım. Biz bu beldeyi kazandık ve bu beldeyi kazandığımız 
zaman belediyenin  binası yoktu, tabelası yoktu, makam aracı yoktu, 25 işçisi vardı, 975 milyar lira da borcu vardı, icralıkt ı. 
Pişman olduk o belediyeyi kazandığımıza. Gittim, Cizre Belediyesinin yakasına yapıştım, çöp arabası hibe edeceksiniz 
dedim. Gittim, Şırnak Belediyesinin yakasına yapıştım, bir itfaiye aracı vereceksin dedim. Silopi Belediyesinin yakasına 
yapıştım, ondan bir şey aldım. İdil Belediyesine rica ettim, parke taşları…Biz imece usulüyle hizmet yapıyoruz. Şimdi, yine 
borcunu ödeyemiyor ve ödeyemediği için bu kesintileri kaldırmak istiyoruz. Geldim, Maliye Bakanına, dedi ki: “Yasak emri 
var, 5 kuruş ödeyemeyiz. Hele hele…” Bundan üç ay önceydi. Hayır, ben buna bir şey demiyorum ama benim çok zoruma 
giden bir şeyi Sayın Bakanım, sizlerle paylaşacağım. 

Sayın Bakanım, Sayın Başbakan Yardımcımız Bekir Bozdağ… 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Belediyenin ismini kaydedemedim… 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Uzungeçit Belediyesi. “Derahine” eski ismiyle, Uludere’ye bağlı. Yani, Maçka’daki 

Uzungöl beldesi değil.  
BAŞKAN – Şimdi, eski ismini mi yazsın, yoksa cari olanı mı? 
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Eski ismi değil canım, cari ismi Derahine’dir. 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Eski ismi Derahine’dir, yeni ismi Uzundere. 
Şimdi, burada… 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Uzungeçit mi, Uzundere mi? 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Uzungeçit. Uzungöl sizin Maçka’daki herhâlde.  
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Çaykara. 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Çaykara’daki. 
Şimdi,  Sayın Bozdağ çıktı kürsüye, elinde belgeler, dedi ki: “BDP’li belediyeler teröristlere milyarlar dağıtıyor. 

İşte, Uzungeçit Belediyesi… ” 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Lütfen, tamamlayınız. 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Benim kafam durdu. “Uzungeçit Belediyesi milyarlarca lira Belediye bütçesinden 

aktarmış terör örgütüne.” dedi. Emekli bir memur da iki de bir beni arıyor, “Ağabey, bizim maaşları ödeyemiyoruz, ne 
yapayım?” Ben dedim nereden yaratmış milyarları da… İller Bankası vermemiş, İçişleri Bakanlığından gitmemiş, hazine 
vermemiş, nasıl oluyor? Bir gün geldim, kürsüde de  söyledim, dedim ki: Sayın Bozdağ, böyle bir belde nereden bulmuş 
milyarları dağıtacak? Şimdi, bizim böyle bir gerçekliğimiz var ve bu gerçekliğimiz içinde dedim ki: Sayın Bozdağ, İller 
Bankasına ben söylemeyeceğim. Siz haksızlık ettiniz bu beldemize, siz söyleyin, bari personelin maaşlarını ödesin. Terö r 
örgütüne değil, personelin maaşlarını ödesinler; siz yardım, yataklık edin bizim beldemize bu sefer. Şimdi o yapmadı. İlgili 
bakanlarla konuştum, çıkmadı. Yani, bazen Hükûmetten hiçbir şey istememe gibi bir duruma düşüyoruz.  

Şimdi, buradan geçtim, Tapu Kadastronun olayına geldim ve kıyı şeridi olayına geldim. Kıyı şeridi olayı harika 
bir şey hakikaten kıyı korumak için. Bu kıyı kalmadı ki Sayın Bakanım. Bizim Dicle Nehri kıyısına 100 metre kıyı şeridi 
uygulaması yapıyor devlet.  



 
T B M M  

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 69 

  

 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Bizim belediyemizin ektiği ağaçlardan, fidanlardan oluşan, çok güzel, Dicle Nehri’nin 

kenarındaki parkına Millî Emlak el koydu, belediyeden aldı, sırf oradaki işletmeleri ihaleye vermek için. Şimdi, 130 bin 
nüfuslu bir şehrin belediyesinin park yaptığı, diktiği ağaçlarını “kıyı şeridi” diye dava açıp, tapusunu alıp kıyı şeridini orada 
uyguluyor. Sıkıysa gelin, Bodrum’da uygulayın, Marmaris’te uygulayın, Antalya’da uygulayın, Mersin’de uygulayın, 
Marmara’da uygulayın, Ege’de uygulayın. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Kıyı şeridi derseniz orada uygulanır. Turizm devleri oralara 5 katlı devasa apartman 

binaları dikiyorlar, oteller dikiyorlar. Maalesef, bu kıyı çizgisinden de muzdaribiz. Bizde bir Dicle Nehri akıyor, bir de Botan 
var, Hezil Çayı var, Habur Çayı var. Yani, her tarafı 100 metrenin içine girer Sayın Bakanım bu gidişle. 

 Son sözüm… 
BAŞKAN – Sayın Kaplan, soru-cevap kısmında sorabilirsiniz istiyorsanız. 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Son kez konuşacağım, geçeceğim. 
BAŞKAN – Peki, peki, içinizde kalmasın. 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Bu Zorlu Center, Ağaoğlu, bu Maslak-Mahmutbey yolundaki binalar, İSTOÇ, o dev 

beton binalar ve gökdelenler, ruhsat için, çevreye uygunluk için size uğruyor mu Sayın Bakan, kapınızı çalıyorlar mı? Yani, 
benim öğrenmek istediğim bu.  

TOKİ’siz siz şehri nasıl yapacaksınız TOKİ size bağlanmadan? 
Bu kadar benim diyeceğim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Kaplan. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hasip ağabey, can suyu iste Uzungeçit Belediyesine. Sayın 

Bakanım, can suyu istiyor, can suyu. 
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – Sayın Kaplan, Tatvan’ı size dolu bir kasa ve sıfır borçla verdik, şu andaki durumunu 

biliyor musunuz? 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Şimdi, Tatvan muhabbetini açarsanız çok şeyi açarsınız.  
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Van’ı nasıl vermiştiniz?  
BAŞKAN – Sayın Zozani… 
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – Sıfır borçla verdik. 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Süphan Dağı’nı geçer borçlarınız. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Demiröz, can suyu istedim, bir şey istemedim ki  Sayın 

Bakandan, Uzungeçit Belediyesine can suyu istedim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz. 
Sayın Ayaydın, buyurun lütfen. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Sayın Başkan, Komisyonumuzun değerli üyeleri, Sayın Bakanım, kamu 

kurum ve kuruluşlarımızın değerli temsilcileri, değerli basın mensupları; Çevre ve Şehircilik Bakanlığının 2014 yılı bütçesi 
üzerinde görüşlerimi sunmak üzere söz aldım. Bu vesileyle hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Öncelikle Çevre ve Şehircilik Bakanlığının bütçe rakamlarından başlamak istiyorum. Zira, Bakanlığın bütçeden 
aldığı ve alacağı ödenekler yıldan yıla büyük değişim göstermektedir. Yıllar arasında artış ve azalış yönünde değişiklikler 
göze çarpmaktadır. 

2012 yılında Bakanlık için kabul edilen başlangıç ödeneği 930 milyon Türk lirası iken yıl sonunda gerçekleşen 
harcama 1 milyar 939 milyon olmuştur. Yani, bütçe öngörüsünde yüzde 100’den fazla bir sapma meydana gelmiş, 
başlangıca göre Bakanlık 1 milyar Türk lirası daha harcamak durumunda kalmıştır. 2013 yılında ise Bakanlığa 1 milyar 
880 milyon Türk lirası ödenek tahsis edilmiş, yılın ilk sekiz ayı itibarıyla bu ödeneğin 1 milyarı harcanmıştır. Görünen o ki  
bu yılki bütçe ise fazla gelecektir tabii son aylarda gerçekleştirilecek harcamalar yılın ilk sekiz ayıyla ayı trend içinde 
olursa. Bakanlığa 2014 yılı için ise 1 milyar 330 milyon Türk lirası ödenek tahsisi öngörülmüş, bir önceki yıla göre Bakanlık  
ödenekleri 550 milyon Türk lirası azaltılmıştır. Yaklaşık yüzde 30 bir ödenek azaltılmasının sebebi nedir, hangi 
hizmetlerden vazgeçiliyor veya hangi harcamalar son buluyor, bunu öğrenmek istiyoruz. 

Özellikle yeni yapılanma sonrasında Bakanlığın faaliyet alanları oldukça genişlemiş, hem çevre korunması hem 
de kentleşme görev alanı hâline gelmiştir.  Hepimiz biliyoruz ki bu iki alan başlı başına bir bakanlık olabilecek kapsam ve 
önemdedir. Bu durum ülkesel değil, küresel bir gerçekliktir. Çevre ve şehircilik, modern dünyanın en ön plana çıkan 
alanları olmuştur. Bir yandan amansız bir kentleşme ve buna bağlı olarak ortaya çıkan ihtiyaçların karşılanması, diğer 
yandan çevrenin korunması gerekliliği dünya kamuoyunda giderek önem ve öncelik kazanan gündem unsurlarıdır.  

İnsanoğlu varlığını borçlu olduğu doğaya acımasız davranmakta, doğal dengeye yönelik müdahaleler ve 
tehditler günden güne artmaktadır. Çevreye yönelik bu tutum artık sadece bir sorun olmaktan çıkmakta, hayatın her 
alanına yönelik engeller olarak karşımıza çıkmaktadır. Bugün, çevre, sosyoekonomik hayatı etkileyen önemli bir unsurdur. 
Nitekim, bugün, dünyada sürdürülebilir kalkınmanın sağlanması için küresel ölçekte başlayan yeni büyüme modeli 
arayışlarıyla birlikte “yeşil büyüme” yaklaşımı ön plana çıkmaktadır. Bu bağlamda, çevrenin korunması ve hatta 
iyileştirilmesi en az büyüme ve kalkınma kadar gözetilmekte olup bu alandaki politika ve stratejiler “yeşil büyüme” 
yaklaşımının hayata geçirilmesine yönelik bir hâl almaktadır. Küresel ısınma, yeşil alanların azalması, denizlerin ve 
kıyıların kirlenmesiyle son dönemde tüm dünyada çevrecilik, tabiri caizse kendini gündem olarak dayatmıştır. Özellikle 
küresel ısınma, dünyanın uzun vadeli en büyük tehdidi olarak algılanmakta ve üzerinde kafa yorulmaktadır. 
Sanayileşmenin artması ve yaygınlaşması sonucu sera gazlarının atmosferde birikmesiyle birlikte  yeryüzü ve yeryüzüne 
yakın atmosfer tabakalarında sıcaklığın artması olarak kısaca tanımlanabilecek küresel ısınma, iklim değişikliğinden 
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çölleşmeye, kuraklıktan canlı yaşamında yok oluşlara kadar pek çok olumsuz etkiye sebep olmaktadır. Her ne kadar onca  
sorunun arasından çevreye sıra gelmese de Türkiye, bulunduğu coğrafi konum itibarıyla küresel ısınmadan en fazla 
etkilenecek ülkeler arasında bulunduğu gibi, maalesef bu olumsuz gelişmelerden nasibini her geçen gün daha da fazla 
almaktadır. Bu çerçevede, eşsiz bir doğaya, zengin biyolojik çeşitlilik ve kaynaklara sahip olan ülkemizde bunların 
korunması ve geliştirilmesi hem yeterli bir mevzuatı hem de çabayı gerektirmektedir. 

Kentleşme çağımızın gerçeğidir. Sanayileşme ile birlikte nüfus akın akın şehirlere göçmüş, şehir nüfusları 
günden güne artmıştır. 1950’li yıllarda dünya nüfusunun yüzde 30’undan daha azı şehirlerde yaşarken bugün bu oran 
dünyada yüzde 50’yi geçmiştir. Gelişmiş birçok ülkede yüzde 80’lerle ifade edilen bu oran, ülkemizde de fazlasıyla 
yükselmiştir. Bakınız, 2012 itibarıyla 75,6 milyon ülke nüfusunun yüzde 72,3’ü kentlerde yaşamaktadır. Hızla artan kent 
nüfusu pek çok problemi de beraberinde getirmektedir doğal olarak. Ülkemizdeki hızlı şehirleşme bir yandan plansız ve 
çarpık yapılaşmaya neden olurken, diğer taraftan da çevre kirliliğine yol açmıştır. Şehirlerimizdeki altyapı, çevre ve 
güvenlik gibi alanlara ilişkin sorunlar ekonomik ve sosyal yansımalarıyla birlikte şehirlerimizin güzelliğini de, 
yaşanılabilirliği de olumsuz etkilemekte ve yaşam kalitesini düşürmektedir. Çarpık yapılaşma, eskimiş yapı stoku, hızlı 
nüfus artışı, gelişen ve çeşitlenen toplumun değişen yaşam tarzı tercihleri ve de özellikle ülkemizde acı bir tecrübe 
yaşanmış olan doğal afet riskleri, kentleşmede değişim ve dönüşümü zorunlu hâle getirmiştir. 

Bu çerçevede, kentsel dönüşüm gereklidir, zorunludur, biz de destekliyoruz. Zaten dünyanın pek çok gelişmiş 
kentine bakıldığında, kentsel dönüşüm yaşadıklarını, bu süreçle birlikte daha yaşanılabilir ve güzel hâle geldiğini  
görmekteyiz. Burada önemli olan kentsel dönüşümün olup olmayacağı değil, nasıl olacağıdır. Kentsel dönüşüm hukuki, 
çevreci, estetik ve en önemlisi de hakça olmalıdır. Zira tüm dönüşümlerde olduğu gibi ülkemizdeki kentsel dönüşümde de 
bir rant ortaya çıkacaktır elbette. Bu da bir kazanımdır ülke için. İşte bu kazanımın, bu rantın hakça bölüşülmesi esastır. 
Rant paylaşımında öncelik konutu yapan firmalara, devlete değil vatandaşa verilmelidir. Tabii ki, ortaya çıkacak ranttan 
inşaat firması da yararlanacaktır, devlet de yararlanacaktır. Ancak bunun sınırı bellidir ve asıl hak sahibi vatandaştır. 
Kentsel dönüşüm sürecinde hak sahibi vatandaşlar kesinlikle mağdur edilmemeli, konutlar sahibinin elinden ucuza 
kapatılmamalıdır. Özetle, kentsel dönüşüm; hukuki yönetim, çevreci üretim, estetik oluşum ve hakça bölüşüm. Biz buna 
“Evet.” diyoruz. 

Bu noktada kentleşme sürecine ilişkin büyük bir riske de dikkat çekmek istiyorum: Konut balonu. Biliyoruz ki 
2008 yılında ABD’deki “mortgage” krizi, İspanya, Portekiz gibi bazı Avrupa ülkelerinde yaşanan konut krizi ülkenin hem 
sosyal hem de ekonomik yapısını ciddi şekilde olumsuz etkilemektedir. Konut balonu, hem varını yoğunu satıp 
borçlanarak ev alan vatandaşlara hem hesapsız, denetimsiz şekilde konut yapan inşaat firmalarına  hem de konut 
alışverişini fonlayan bankalara yönelik büyük mağduriyetler, tehditler yaratmaktadır.  

Bakınız, ülkemizde 2012 yılında yaklaşık 416 bin olan konut ihtiyacına karşılık, yapı kullanma izni alan konut 
sayısı 542 bin olmuştur. 2013 yılında yaklaşık 400 bin olan ihtiyaca karşılık, yapı kullanma izni alan konut sayısının 600 
bin civarında olacağı tahmin edilmektedir.  

Şunu unutmamalıyız ki konut ihtiyacı ile konut talebi birbirinden farklı unsurlardır. İhtiyaç olmasına rağmen eğer 
satın alma gücünüz yoksa o ihtiyaç talebe dönüşmeyebilir. Bu çerçevede, ülkemizde konut ihtiyacını da, konut talebini de 
aşan bir konut arzı olduğu maalesef göze çarpmaktadır.  

Bu noktada, Bakanlığın gerekli önlemleri alacağını umut ediyorum. Zira konut sektöründeki kriz başta 
vatandaşlarımızı ve firmaları, daha da makro düzeyde sağlamlığıyla övünülen bankacılık sektörümüzü, dolayısıyla da 
ekonomimizi altüst edebilecektir. Vakit geçirmeden, geç olmadan bu riski ortadan kaldırılacak mekanizmalar 
oluşturulmalıdır. Bu çerçevede, maketten konut satışına yönelik Tüketici Koruma Kanunu’nda yapılan düzenlemeyi 
önemsiyorum ve yerinde, isabetli buluyorum. Zira Türkiye, sosyal açıdan da, ekonomik açıdan da bir “mortgage” krizini hiç 
kaldıracak güçte değildir. 

Sözlerime son vermeden önce Bakanlığın faaliyet alanında karşılaşılan eksiklikler ile ilgili bazı hususlara da 
dikkatinizi çekmek istiyorum. Öncelikle, yatırım ortamı mutlaka düzeltilmelidir, yatırımcının önü açılmalıdır. İmar süreci 
kısaltılarak vakit ve iş kaybının önüne geçilmelidir. Ruhsat ve iskân belgelerinin teslim süreleri aşağı çekilmelidir. Ayrıca, 
örneğin, Almanya’da olduğu gibi coğrafi bilgi sistemleri tamamlanıp halkın hizmetine açılması gerekmektedir. Bu sistem ile 
vatandaş hangi bölgede ne tür işler yapılacağını görecek ve yatırım kararlarını buna göre verecektir. Böylelikle bölgeler 
arası gelişmişlik farklarının azalmasına katkı sağlanacaktır.  

Bu düşüncelerle, Çevre ve Şehircilik Bakanlığı ve ilgili kurumların 2014 bütçesinin hayırlı ve uğurlu olmasını 
diliyor, hepinize saygılar sunuyorum. 

BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyoruz Sayın Ayaydın. 
Sayın Akçay, buyurunuz lütfen. 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Sayın Bakan, sayın milletvekilleri, Çevre ve Şehircilik Bakanlığının değerli mensupları, değerli basın mensupları; 

hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Ben bu kısa konuşmam içeresinde çeşitli tapu kanunlarında ve mevzuatımızda yapılan değişikliklerle toprak 

satışlarına temas etmek istiyorum. 
442 sayılı Köy Kanunu’nun 87’nci maddesi, yabancı gerçek ve tüzel kişilerin köylerde taşınmaz mal edinmesini 

yasaklamıştır ancak 2003 yılında 4875 ve 4916 sayılı kanunlarla yabancı gerçek ve tüzel kişilerin Türkiye’de taşınmaz 
edinmesi serbest bırakılmıştır. 442 sayılı Köy Kanunu’nun 87’nci maddesindeki değişiklikle Tapu Kanunu’nun 36’ncı 
maddesi yürürlükten kaldırıldı ve bu 36’ncı maddede en fazla 30 hektar sınırı yer alıyordu. Ancak, Anayasa Mahkemesi bu 
düzenlemeleri 2005 yılında iptal ederek bu tehlikenin önünü kapatmıştı ancak AKP Hükûmeti tarafından çıkarılan 3 
Temmuz 2008 tarihli ve 5782 sayılı Kanun’la Tapu Kanunu’nda değişiklik yapılarak yabancıların Türkiye’den mülk 



 
T B M M  

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 71 

  

 
edinmesine dair yüz ölçümün binde 5’i ile sınırlanan hüküm, ilçe merkezlerinde yüz ölçümün ve nâzım imar planlarının 
yüzde 10’una çıkarılmıştır. 2644 sayılı Tapu Kanunu’nun 35’inci maddesi, yabancı uyruklu gerçek kişilere karşılıklı olmak 
ve kanuni sınırlamalara uyulmak kaydıyla, toplam yüz ölçümü 2,5 hektarı geçmeyecek şekilde sınırlandırma getirmişti. 
Ancak 3 Mayıs 2012 tarihinde çıkarılan 6302 sayılı Tapu Kanunu ve Kadastro Kanununda Değişiklik Yapılmasına İlişkin 
Kanun’la, yabancılara 2,5 hektar toprak satılırken bu son değişiklikle 30 hektara çıkarıldı ve Bakanlar Kuruluna da 60 
hektara çıkarma yetkisi verildi. Ayrıca, mevcut kanunda yabancılara satılacak yerlerle ilgili sınırlamalar varken yapılan 
düzenlemeyle bu sınırlamaların çok büyük bir bölümü kaldırılmıştır.  

6302 sayılı Kanun’la 2644 sayılı Kanun’un 35’inci maddesi değiştirildi ve burada da yabancılara toprak 
satışındaki mütekabiliyet yani karşılıklılık ilkesi kaldırılmıştır. 3 Mayıs 2012 tarihli 6302 sayılı Tapu Kanunu ve Kadastro 
Kanununda Değişiklik Yapılmasına İlişkin Kanun’un 1’inci maddesiyle, Tapu Kanunu’nun 35’inci maddesinde yer alan 
“İmarlı alanların yüzde 10’unu geçemez.” ibaresi “Özel mülkiyete konu, ilçe yüz ölçümünün yüzde 10’unu geçemez.” 
şeklinde değiştirildi. Böylece, yabancılara satılacak toplam taşınmaz miktarı artırılarak, imar planı olmayan tarım arazisi, 
göl, sit alanı, turizm alanı, ibadet yeri ve benzeri ne varsa hepsi satış kapsamına dâhil edilmiştir. 

2010 yılında valiliklerden alınan bilgilere göre, ülkemizin imarlı alanı 2 milyon 263 bin 154 hektardır. Dolayısıyla, 
2644 sayılı Kanun’un 35’inci maddesinin ilk hâline göre yabancılara satılabilecek toplam arazi miktarı da 226.315 hektar 
olacak idi.  

Buradan Sayın Bakana sormak istiyorum. Tapu Kanunu’nun 35’inci maddesi “Özel mülkiyete konu, ilçe yüz 
ölçümünün yüzde 10’unu geçemez.” şeklinde değiştirilmişti biraz evvel ifade ettiğim gibi, bu değişiklikle birlikte yabancıla ra 
satılabilecek toprak miktarı ne kadar artmıştır?  

Bayındırlık eski Bakanı Sayın Mustafa Demir’e yönelttiğim bir yazılı soru önergesine 25 Şubat 2010 tarihinde 
verilen cevapta, 2003-2010 yılları arasında, 79.962 yabancı uyruklu kişinin 49 milyon 898 bin metrekareyi bulan 71.489 
taşınmaz mal edindiğini söylemiştir.  

Tabii, burada rakamları biraz fazla kullanmak zorundayız, ancak tutanaklardan da takip edilebilir, gerekli 
mukayese yapılabilir. 

Yine, Çevre ve Şehircilik Bakanı Sayın Bayraktar’a yani zatıalinize yönelttiğim soru önergeme 29 Ocak 2013 
tarihinde verdiğiniz cevapta, 2003-2012 yılları arasında 139.828 kişiye, 137 milyon 192 bin 231 metrekare alana sahip 
153.183 adet taşınmaz satıldığı söylenmiştir, ifade edilmiştir. Yani 2010-2012 yılları arasındaki üç yılda, 59.866 kişiye, 87 
milyon 294 bin 231 metrekarelik alana sahip 81.694 taşınmaz satılmıştır. 

Bunun sadece 2012 yılına ait miktarı ise, 36.224 yabancıya, 55 milyon 507 bin 694 metrekare alana sahip 
56.258 taşınmaz satılmıştır. Bir hızlanma eğilimi görüyoruz. 

2002-2012 yılları arasında, 4112 sayılı Kanun, 5203 sayılı Türk Vatandaşlığı Kanununda Değişiklik Yapılmasına 
İlişkin Kanun kapsamında, Türk vatandaşlığını kaybedenler ve 5901 sayılı Türk Vatandaşlığı Kanunu kapsamındaki Türk 
asıllı yabancı uyruklu 25 bin kişiye 102 milyon 996 bin metrekare alana sahip 56.473 taşınmaz satılmıştır.  

Dolayısıyla, 2003-2012 yılları arasında, 164.834 yabancıya 240 milyon 188 bin metrekare alana sahip 209.656 
adet taşınmaz satılmıştır. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; toprak bir ülkenin egemenliğinin asli unsurudur. Anayasa Mahkemesinin 
önceki kararlarında bu vurgu yer almaktadır. Dünyadaki bütün ülkelerde toprak satışıyla ilgili belli sınırlamalar vardır. 
Özellikle bu ülkelerin güvenlik arz eden bölgelerinde, tarım alanlarında, sulama alanlarında yabancıya toprak satışında 
sınırlamalar getirilmiştir. Gelişmiş ülkelerin yeni enerji kaynaklarına, tarım alanlarına ve su kaynaklarına sahip olma 
mücadelesi verdiğini göz önüne alırsak zaten bu sınırlamayı yapmak kaçınılmazdır.  

Şimdi, “vatan”, “ülke toprağı”, “devlet” ve “millet” kavramlarının anlamlarını henüz yeterince kavrayamadığını 
düşündüğümüz iktidar, cari açığı kapatmak ve dış borcu ödemek uğruna yani günübirlik hesaplar uğruna, bu vatan 
topraklarını âdeta mirasyedi evlat gibi yabancılara satmanın derdindedir. Ben bunu, bu eğilimi, bu tutumu doğru 
bulmadığımı ifade etmek istiyorum.  

Yani her şeyi satmak, satabilmek anlayışına göre ülkeyi yönetiyorsunuz. Geçtiğimiz bir iki yıl evvel büyükelçileri 
de neredeyse emlakçı yapmıştınız, buradaki emlak satışlarının tanıtımını yapması için dışarıdaki büyükelçilerimize talimat 
verdiniz. Zaman zaman da bazı sayın bakanların “Efendim, bunlar satılıyor da sırtında mı götürecek?” dediğini duyduk. 
Valla, Sayın Başbakanın da, Ulaştırma Bakanının da hatırlıyorum söylediklerini. Tabii, bu mecazi anlamda söyleniyor, o 
zaman ben de mecazi anlamda söylerim; evet, sırtına yüklenip götürecek. Götürmesi gerektiği değil, satın almadan 
bahsediyoruz oradaki uzun vadeli hak hukukunu dikkate alarak.  

1915 yılında yaşanmış bazı olayların yüz yıl sonra dahi nasıl bir sıkıntı olarak döndüğünü de lütfen hatırlayalım.  
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Tamamlıyorum Sayın Başkan. 
Sayın Başbakan, 5’inci İzmir İktisat Kongresi’nin açılış konuşmasında, cumhuriyet dönemindeki yabancıya 

toprak satışının Atatürk zamanında başladığını dile getirmişti.  Atatürk’ten önce, Osmanlı borçlarını ödemek maksadıyla 
1867-1868 yıllarında çıkarılan Ecnebilerin Gayrimenkul Edinimine Dair Kanun’la, yabancılar Türkiye topraklarına el 
koydular. Osmanlı maliyesinin gelirlerini Reji İdaresi topluyordu. Yabancılar 1867 tarihli yasaya dayanarak, İzmir’de 
binlerce dekar arazi satın aldılar. Türkiye genelinde yaklaşık 7 bin kilometrekarelik arazi satın almışlardı.  

Atatürk bu düzenlemeleri Lozan’da kaldırtabilmek için büyük bir mücadele göstermiş ancak o dönemin koşulları 
buna fırsat vermemişti. Bunun üzerine, 1925 tarihinde 442 sayılı Köy Kanunu’nu çıkartan Atatürk’tür. Belediye sınırları 
dışındaki satışlar yasaklanmış, yabancıların belediye sınırları dışında 1867 tarihli yasaya istinaden aldıkları yaklaşık 7 bin 
kilometrekarelik arazileri geri almıştır.  



 
T B M M  

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 72 

  

 
Köy Kanunu ve Tapu Kanunu’yla toprak satışına yasak getirilmiştir. Köy Kanunu’nun 87’nci maddesiyle, yabancılar 
belediye sınırları dışında toprak satın alamazlar. Tapu Kanunu’nun 35’inci maddesiyle de yabancılara toprak satışının 30 
hektarı geçmemesi şartı getirilmiştir ve belediye sınırları… 

BAŞKAN – Sayın Akçay, lütfen tamamlarsanız… 
ERKAN AKÇAY (Manisa) – Tamamlıyorum efendim. 
Belediye sınırları içindeki satışlara da ve imarlı bina, konut gibi gayrimenkul olma şartı getirilmiştir. Ve Atatürk 

yabancılara toprak satmamıştır. Osmanlının yabancıya sattığı topraklar Kurtuluş Savaşı’yla ve sonunda kurulan 
cumhuriyetle tekrar geri alınmıştır.  

Bu düşüncelerle hepinize saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Bilgiç… 
SÜREYYA SADİ BİLGİÇ (Isparta) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım. 
Sayın Bakanım, değerli arkadaşlar; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Sayın Bakanım, söz almamın sebebi bu Antalya-Isparta-Burdur çevre düzeni planına ilişkin. Şöyle kısaca çevre 

planı üzerinde bir değerlendirme yapmak istiyorum. Bu çevre  düzeni planı uygulama hükümleri ve plan açıklama 
raporuna baktığımızda Burdur ve Antalya’nın gelişimini planlıyor. Yalnız, Isparta’nın ekonomik ve sosyal gelişimine ilişkin 
hiçbir şey yok bu planın içerisinde. Tabii, bunu böyle görünce bazen hakikaten üzülüyoruz, “Acaba Burdur bizle beraber 
büyümek istemiyor da bizim eski müsteşar yardımcımızın mı bu konuda bir mahareti var?” diye de düşünmeden 
geçemiyorum. 

Bir kere, planla bizim özel idarenin yapmış olduğu 1/25.000’lik çevre düzeni planı arasında çok ciddi 
uyumsuzluklar var. Planda 2025 yılında Isparta’nın nüfusu 280 bin olarak gösteriliyor, hâlbuki Nüfus İşleri Genel 
Müdürlüğünün 2025 raporuna göre Isparta’nın 2025 yılı nüfusu 400 bin, 2035 yılı nüfusu ise 500 bin olarak planlanıyor.  

Ben kısa kısa şeyleri geçeceğim. Diyor ki efendim: “Tarihî ören yerlerine ilişkin stratejiler var. Burada tarihî ören 
yerlerimizi koruyalım, geliştirelim. Burdur’un Ağlasun ilçesi Sagalassos antik kenti…” Ama Türkiye’nin en önemli antik 
kentlerinden bir tanesi olan Yalvaç’daki Antiocheia, Pisidia’ya ait hiçbir şey yok. Burası 3 kilometrelik, ta Helenis tik 
dönemden kalma surlarıyla hakikaten başyapıtlardan bir tanesi. Tek bir satır, bununla ilgili olarak bu raporda geçmiyor. 
Şimdi, “teknik altyapıları, stratejileri” diyor, sanki planlanan tren sadece Burdur’dan geçiyor, Isparta’nın hiçbir tarafında , 
Isparta’yla alakası yok, “Burdur’dan geçti, Burdur’dan oraya, Burdur’dan buraya gitti.” Gene aynı kısımda diyor ki: Antalya 
il merkezinde bulunan havalimanı ile bölgenin ulaşımının güçlendirilmesi ve yapımı devam eden Gazipaşa Havalimanı’na 
atıfta bulunuyor ama Süleyman Demirel Havaalanı’yla ilgili olarak planda tek bir ifade dahi yok.  

Plan raporunun “sosyal stratejiler” tarafına geliyorum Sayın Bakanım, Antalya var, Burdur var, Isparta’yla ilgili 
tek bir cümle dahi yok.  

Plan açıklama raporundaki “ekonomik stratejiler” kısmına geliyorum, diyor ki:” Özel mahsul alanlarında 
yetiştirilen ürünlerin korunarak geliştirilmesi. Özellikle Gazipaşa ilçesinde ve çevresinde muz; Kumluca Finike, Demre’de, 
turunçgiller…” falan bunları sayıyor ama dünyadaki yağlık gül üretiminin yüzde 65’ini tek başına gerçekleştirilen Isparta’ya 
ilişkin olmak üzere burada tek bir cümleye rastlamıyoruz bu çevre düzeni planında. 

Devam ediyorum. “Hayvancılığın gelişimi desteklenecektir.” diyor, aynen ifade şu Sayın Bakanım: “Burdur 
ilindeki büyükbaş hayvancılığa bağlı süt üretimi desteklenerek geliştirilecektir.” Değerli arkadaşlar, SEGE’de biz 2’nci 
bölgedeyiz. 2’nci bölgede olmamızın sebebi olarak SEGE’ye yani Sosyoekonomik Gelişmişlik Endeksi parametrelerine 
baktığımızda -teşvikte 2’nci bölgeyiz- şunu söylüyor: “Çünkü sizin tarımsal üretimde kişi başı geliriniz 18 bin küsur, o 
yüzden siz –bir tek onu almış- 2’nci bölgesiniz.” Peki, böylesine güçlü tarımı ve hayvancılığı olan bir il hayvancılıkla ilgili bir 
stratejide neden hiçbir tek satır olarak Isparta yer almıyor, biz bunu hâlâ anlayabilmiş değiliz. 

Göller bölgesiyiz Sayın Bakanım, su ürünleri üretiminin destekleneceğine dair en ufak bir ibare yok. Bu arada 
tabii, biz ve arkadaşlarımız da uyumuşuz yani bu yapılırken. Biz plan ortaya çıktıktan sonra bunu gördük. 

Şimdi, gene, “sanayi stratejileri” kısmında “Bölgece oluşturulacak sanayi odaklarında, Burdur il merkezi, 
Burdur’un Bucak ilçesi, Karamanlı ilçesi, Korkuteli ilçesi… İhtisas sanayinin geliştirilmesi sağlanacaktır.” deniliyor, 
“Tarımsal ürünlerin işlenerek iç ve dış pazarda yer alması sağlanacak, tarım sanayinin kurulması…” deniliyor ama burada 
gene Isparta’yla ilgili tek bir satıra biz burada maalesef rastlamıyoruz. 

Sayın Bakanım, “Bölgenin kültürel, doğal ve turizm potansiyelleri göz önüne alınarak alternatif turizm çeşitleri 
oluşturulması, Antalya ilinde yayla sporu ve tarımsal üretime yönelik turizmler ile Burdur ilinde su sporları, yayla turizmi,  
doğa turizmi ve hayvansal üretime yönelik turizmlerin gelişmesinin sağlanması.” diyor. Yani bizim Kızıldağ Milli Parkı’mız 
var, bizim Yazılı Kanyon’umuz var, bizim Yenişarbademli’miz var ama Isparta maalesef nasıl olduysa bunun içerisinde 
unutulmuş, yer almamış. “Umarım Hami’nin parmağı yoktur.” diye düşünüyorum Sayın Bakanım. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Burdur Milletvekili burada, sahip çıkmış bak. 
SÜREYYA SADİ BİLGİÇ (Isparta) – Öyle mi? Ha, Ramazan Kerim, sen mi geldin? Hoş geldin. 
RAMAZAN KERİM ÖZKAN (Burdur) – Burdur milletvekilleri uyumadı, çalıştı. Tekkeyi bekleyen çorbayı içer. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Burdur “in”, Isparta “out” Sayın Bilgiç. 
SÜREYYA SADİ BİLGİÇ (Isparta) – Sayın Bakanım, bizim organize sanayimiz döndü, yan tarafta bir gelişme 

alanımız var ama Isparta 2’nci organize sanayi planlanmıyor. Şimdi, Burdur Mehmet Akif Ersoy Üniversitesi bizim 
içimizden çıkan bir üniversite, bizim bir meslek yüksekokulumuzdu, yüksekokulumuzdu bizden çıktı. Bizim şu anda 65 bin 
öğrencimiz var, Burdur’da ikinci bir üniversiteyi öngörüyor ama biz 3 üniversite öngörüyoruz ama bu 3 üniversitenin hiçbir 
tanesi bu planın içinde yer almıyor Sayın Bakanım.  
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Tabii, biz bu arada 7 Kasıma kadar bu plana itiraz şeyi vardı, Sayın Bakanım, biz bu konuda gerekli itirazları 

yaptık ama bizim için daha da önemli olan başka bir şey var Sayın Bakanım, onu arz etmek istiyorum. Hakikaten, Isparta 
tarım ve hayvancılıkla geçinen bir kent. Benim organize sanayimde yılda ortalama 2 bin kişi çalışıyor Sayın Bakanım, o 
kadar, ortalama 2 bin kişi. Sanayi açısından hakikaten son derece ciddi sıkıntıdayız. Ana şeyimiz bizim tarım ve 
hayvancılık fakat planda tarım ve hayvancılığa bakış açısının pek olumlu olmadığını ve yatırımları engelleyici ciddi 
hususlar bulunduğunu görüyoruz. Mesela en önemlilerinden bir tanesi, bu Toprak Koruma ve Arazi Kullanım Kanunu ile , 
hem de kalkınma planlarıyla da biz burada bir çelişki görüyoruz.  

İkinci önemli bir şey; “Sulak alanlarda hayvancılığa izin verilmez.” şeklinde bir ifade var. Hâlbuki ben eğer bir 
hayvancılık yapıyorsam benim en önemli ihtiyaçlarımdan bir tanesi hayvansal üretimle bitkisel üretimi bir arada 
yapabilmek, aksi takdirde hayvansal üretimde bizim para kazanmamız, sonuç almamız mümkün değil. 

İkincisi, bir sığır için bir yılda benim en azından aşağı yukarı 1.000 tonun, 1.500 tonun  üzerinde zaten suya 
ihtiyacım var. Doğal olarak, ben hayvancılığı da suyun olduğu noktada yapmak mecburiyetindeyim gibi birtakım unsurlar 
var Sayın Bakanım.  

Ben daha fazla vaktinizi almayacağım, arkadaşların da vaktini çalmayacağım Sayın Bakanım. 
BAŞKAN – Sayın Bilgiç, lütfen tamamlayın. 
SÜREYYA SADİ BİLGİÇ (Isparta) – Sayın Bakanım, niye bunları dile getirdim? En son 7 Kasımdı itiraz süresi, 

biz bununla ilgili bütün bu notlarımızı, Mekânsal Planlamaya, Sayın Genel Müdürümüze, oraya ilettik valiliğimiz aracılığıyla 
yani bu konuda hakikaten desteğinizi bekliyoruz ve bu planın bir noktasında da Isparta’nın da yer almasını istiyoruz ki 
Burdur’la da aramız bozulmasın yani. 

Teşekkür ediyorum. 
İLHAN DEMİRÖZ (Bursa) – Bu konuşmanızı Gıda, Tarım ve Hayvancılık Bakanı duymasın. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Bilgiç. 
Değerli arkadaşlar, Sayın Atıcı ve Sayın Tüzel’e söz verdikten sonra yemek arası vereceğim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Bir de Sayın Serindağ. Söz vermiştiniz. 
BAŞKAN – Sayın Atıcı ve Sayın Tüzel’e verdikten sonra yemek arası vereceğiz. Acıkan arkadaşlarımız var 

Sayın Aslanoğlu. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ama “Yemekten önce konuşturacağız.” diye söz verdiniz. 
BAŞKAN – Peki, o zaman 3 kişi oluyor, biraz süreyi uzatmadan önce… 
Buyurun Sayın Atıcı, süreniz beş dakika. 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bakan, öncelikle Polonya’nın Varşova kentinde yapılan iklim toplantısında ülkemize fosil ülke ödülü 

kazandırdığınız için bir kere daha size teşekkür ediyorum. 
Sayın Bakan, 81 ilimizden bir tanesi Mersin. Bu kenti bir yerden hatırlıyor olmanız gerek. Ya Mersin’i tamamen gözden 
çıkardınız ya da hakikaten “Mersin” diye bir yer olduğunu hatırlamıyorsunuz. Şu anlatacaklarımı, gerçekten, bırakın bir an 
Bakan olduğunuzu, bir an AKP milletvekili olduğunuzu, bir an, bir an, beş dakikalığına bırakın ve şu anlatacaklarımı bir o 
kulakla dinleyin. Acaba siz herhangi bir vatandaş olsanız “Çevre ve Şehircilik Bakanı ne yapıyor? diye ne düşünürdünüz? 
Mersin’in en batısına bir nükleer santral yaptırıyorsunuz. Nükleer santralin iki boyutu var: Enerji boyutu, çevre boyutu. 
Enerji boyutu bu akşamın konusu değil. “Gerekli mi, gereksiz mi, yenilenebilir, şu, bu…”, bunları tartışmayacağım, onu 
Enerji Bakanıyla konuşuyorum ancak olayın çevre boyutu sizi yakinen ilgilendiriyor Sayın Bakan. Çevre boyutunun da iki 
alt grubu var: Birincisi, hukuki boyut, ikincisi de insani boyut.  

İnsani boyutta, dünyada yapılan araştırmalar göstermiş ki, bir yerde bir nükleer santral yapıldığında herhangi bir 
nükleer kaza olmaksızın Sayın Bakan, bir kaza olmadan o çevrede yaşayan insanlarda kan kanseri oranı 2,2 kat daha 
fazla, 2,2 kat, lösemi, kan kanseri oranı, bu gösterilmiş Almanya’da. Arzu ederseniz,  bilimsel yayınını size getirebilirim.  

İki, bu nükleer santrali siz denizle soğutmaya çalışacaksınız ve Akdeniz’in o hamam suyu gibi suyunu 
alacaksınız milyonlarca metreküp suyu devridaim yaptırıp bu santrali soğutacaksınız ve o çevrede bir tane balık 
kalmayacak Sayın Bakan, bunu da ilgili deniz bilimcileri söylüyorlar. 

Nükleer santralin tarım üzerine etkisini hepimiz biliyoruz. Orada yetişecek hiçbir ürünü hiçbir yerde oradaki 
insanlar satamayacaklar. 

Çevreyle ilgili bir diğer kısım nükleer bulutlar. Bakın, ben yapmadım ama Meteoroloji Müdürlüğünüzün yaptığı bir 
çalışma: Ağustos ayındaki bulutlar, birkaç saat içerisinde Akkuyu’dan –ÇED raporundan söylüyorum bunu size- Mersin’e, 
Adana’ya, Gaziantep’e ve Irak’a, Hatay’a doğru yöneliyor, diğer aylarda ise batıya, yani Antalya’ya gidiyor. Yani oradaki 
nükleer bulutlar küçücük bir kaza durumunda bütün sahil şeridini kaplayacak ve turizmimiz yok olacak. 

Şimdi, bu, olayın insani boyutu, hukuki boyutuna gelince… Ben, bir iki hafta önce özel bir izin alarak bu nükleer 
alanı incelemeye gittim Sayın Bakanım, bugün de beş dakikalık gündem dışı bir konuşma yaptım  bu konuda. Her türlü 
ayrıntıyı size uzun uzun anlatabilirim ama sürem çok kısaldı. Burada çok özetle şunu söyleyeceğim: İçeriye girdim, 
binlerce ağaç kesilmiş, sordum, “20 bin ağaç.” dediler. Kim keşmiş? Orman Genel Müdürlüğü, parasını şirketten almış. Ve  
henüz olumlu olarak ÇED raporu vermediğiniz hâlde, 30 Martta kazmayı vurmuşlar, sekiz aydır çalışıyorlar Sayın 
Bakanım, böyle bir şey olabilir mi? Olamaz. Ruslara sordum, “Ne yapıyorsunuz kardeşim?” dedim, “Efendim, biz taş ocağı 
işletiyoruz.” dedi. 

Sayın Bakanım, hiç kimsenin Mersin’in beyniyle, zekâsıyla dalga geçmeye hakkı yok. Oraya taş ocağı ruhsatı 
verilerek Ruslara nükleer santralin bütün altyapısını yaptırıyorsunuz. 

Şimdi, böyle bir şeye siz nasıl seyirci kalırsınız, gerçekten hayretler içerisindeyim. Nükleer santrali saatlerce 
konuşabiliriz, arzu ederseniz, gelirim makamınıza, anlatırım. 
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Yine, nükleer santralin biraz doğusuna onlarca termik santral yapıyorsunuz. Bu termik santraller yine buradaki 

bitki örtüsünü de insanların ciğerlerinde âdeta kömür hâline getirecek, çevre kirliliğine de neden olacak. 
Şimdi, eğer arkadaşlarım son slaytınızı gösterebilirlerse -bilemiyorum, eğer bilgisayar açılabiliyorsa- orada güzel 

bir laf etmişsiniz, altında: “Dönüşüyor, lütfen bekleyiniz.” Sol tarafta iğrenç yapılar, sağ tarafta böyle güneş enerjileri, 
rüzgâr enerjileri… Sayın Bakanım, altta da yazıyorsunuz “Dönüşüyor, lütfen bekleyiniz.” Bekledik, bekledik alttan şöyle bir 
şey çıktı: Beklenmedik bir sorun oldu, AKP Hükûmeti çöktü! 

Bakın Sayın Bakanım, bu gösterdiğiniz gösterge doğru bir şey değil Sayın Bakanım, keşke öyle olsa. Keşke, 
rüzgârımızdan faydalansanız, keşke güneşimizden faydalansanız bu iğrenç termik santralleri ve nükleer santrali 
Mersin’den kaldırsanız. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Yetmedi, Mersin’de çimento fabrikaları koydunuz oraya. Yani, sanki, gerçekten 

Mersin’e bir gareziniz var gibi görünüyor. 
Bu da yetmedi, tabii, nükleer santrale malzeme taşıyacaksınız, termik santrale malzeme taşıyacaksınız, çimento 

fabrikasına malzeme taşıyacaksınız, ne yaptınız? Yeşilovacık Limanı’nı kaçak olarak inşa etmeye başladılar ve sizin 
bundan haberiniz yok Sayın Bakan. 

Biz uğraştık, didindik, dedik ki: “Bern Sözleşmesi var kardeşim, burası fokların üreme alanıdır.” Fokların üreme 
alanı olduğu için dört ay elinizi kıpırdatamıyorsunuz ve bütün foklar kaçtı, gitti oradan. Şimdi, baktınız ki olmuyor Bern 
Sözleşmesi var, limanı Taşucu’na taşıdınız ve Taşucu’nu şimdi mahvetmekle meşguller arkadaşlarımız, bilginiz olsun.  

Yetti mi? Yetmedi. Mersin’in doğusunda Kazanlı’da sülfürik asit fabrikası kurdunuz. Allah aşkına -
toparlayacağım Sayın Başkan- bir yandan bu kadar rezalet varken doğuda da geldiniz başımıza sülfürik asit fabrikası 
kurdunuz ve asit yağmurları yağdırıyorsunuz. 

Bir yandan bas bas bağırıyoruz, size yazdım: “Nefes alamıyoruz, astım hastaları ölüyor, hava kirliliği ne 
durumda?” Bana cevap verdiniz, dediniz ki “Çok iyi, mükemmel.” Kaç yerde ölçüm var? 1 yerde. Nerede? Havanın en 
temiz olduğu yerde. 

Sayın Bakan, bunları bütün Mersin milletvekilleri de biliyor. 
Son olarak da 1/100.000’lik plandan bahsettiniz. Çok güzel işler yaptık, yüzde 90 küsurunu tamamladık diye. 
Sayın Bakanım, daha önce iptal edilen 1/100.000’lik plan Karaman-Mersin planı, şimdi Adana-Mersin planı diye 

değiştirildi. Mersin’i “kopyala, yapıştır”, değişen belde isimlerini bile değiştirmemişler. Bütünşehir oldu, bütün belde 
belediyelerini de koymuşlar, yani “kopyala, yapıştır”ı getirmişler. Bir tek nedeni var Sayın Bakan, inceledim bir tek farkı 
var: Nükleer santrali işaretlemişsiniz, termik santrali işaretlemişsiniz. Çok özür, bir yer daha var, bütün yerlerde sanayiciler 
kendilerine güzel yerler beklerken bir de golf sahası inşa ettirmişsiniz. Yani 1/100.000’lik planın iptal edilen planda üç şey 
işaretlemişsiniz, 2’si zararlı, 1’i çok gerekli değil. İtiraz etmiyorum, orman kesmeyecekseniz golf sahası yapın ama bu 
kadar sorun varken Sayın Bakan, termik santraller, nükleer santralleri işaretlemişsiniz, bir de golf sahası işaretlemişsiniz.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
AYTUĞ ATICI (Mersin) – Gerçekten, bu bizi çok yaralayan, bizi perişan eden bir durum. 
Çok doluyuz çevre konusunda, Mersin gibi turizm kentini, Mersin gibi… Bilmiyorum hiç yaşadınız mı Sayın 

Bakanım, Mersin’de? Ben Mersinli değilim, yemin ediyorum size, ama iddia ediyorum, İstanbul’dan bile güzel bir kenttir. 
Bir gelin, görün tarihini, güzelliğini, doğallığını ve orayı gerçekten mahvediyorsunuz. Eğer, zaman ayırırsanız –
arkadaşların çok zamanını almayalım- bunları size detaylı anlatırım. 

Bakın, bunların hepsi siyaset üstüdür. O nükleer santral patladığında ne AKP’li dinler, ne CHP’li dinler, ne 
MHP’li dinler, ne BDP’li dinler, herkesi, ne Alevi, ne Sünni, ne Kürt, ne Türk, herkesi kanser eder. Ne olur buna engel 
olalım, bu sizin vazifenizdir Sayın Bakan. 

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN -  Teşekkür ediyorum. 
Sayın Tüzel, buyurun lütfen. 
ABDULLAH LEVENT TÜZEL (İstanbul) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, Komisyon üyeleri, Bakanlık çalışanları; 

hepinizi selamlıyorum. 
Çevre ve Şehircilik Bakanlığının bütçesi üzerine öncelikle genel bir değerlendirme yapılacaksa, söylenecek şey, 

barınma ve sağlıklı çevre hakkı yok ama kapitalist şirketlerin ve bunlara göz yuman iktidarın kirletme hakkı var. 
Gerçekten, kontrolsüz bir büyüme, doğanın dengesinin bozulması, tarım alanlarının endüstriye açılması, 

kirletilen nehirler… Bir çevre haritası çıkartılacak olursa, ülkenin batısından doğusuna el değmemiş, kirletilmemiş tek bir 
alan bulabilmek mümkün değil. 

Gerçekten, Trakya’dan Diyarbakır’a –son örnek, bu örnekleri sizlere hemen hatırlatmak, paylaşmak istiyorum- 
Trakya’daki tekstil sanayi, bir defa yer altı suları diye bir şey bırakmamıştır ve Ergene hâlâ, birçok projeye rağmen kirli 
akmaya devam etmektedir.  

Öbür tarafta, bugün sabah Diyarbakır’da insanlar protesto gösterisi yapıyor. Dicle’de Hevsel Bahçeleri üzerinde, 
Dicle kıyısında 3 tane HES yapımı kararı var ve bunu Diyarbakır halkı istemiyor. 

Biliyorsunuz, Bergama altın tesisleri Bakırçay Havzası’nda bereket namına bir şey bırakmadı. 
Uşak Eşme’de siyanürlü altın… Tam 1.500 insan siyanürden dolayı zehirlendi. 
Gümüşhane’de aynı şekilde, âdeta nazire yaparcasına Dünya Çevre Günü’nü siyanürcü şirket kutluyor. 
Yine, Mudanya’da… Biraz önce Sayın Bakan bize 7 bölgede tarihî dokuyu koruyan yapılar gösterdi. Ama şimdi 

Mudanya’da antik kent üzerinde alışveriş merkezi yapılıyor ve oradaki çevre hareketi yürütme durdurma talepli davalar 
açıyor. 
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Aynı şekilde, biraz önce Sayın Mersin Vekilinin söylediği gibi Akkuyu’da nükleer santral çalışmaları, İğneada’da, 

Sinop’ta benzeri şeyler. 
Yani, şimdi bütün bu ülkenin canına ot tıkayan diyebileceğimiz bu maden arama, altın madeninden mermerine, 

HES’lerden RES’lerine bütün bu çalışmalarda bu ruhsatlar bu arama işletme izinleri verilirken bütün bunlar ne pahasına 
yapılıyor? 

Bakıyoruz, bizim de birçok sorunlularımız var, bu şirketler bu uluslararası konsorsiyumlar adına “sosyal rüşvet” 
diyebileceğimiz birtakım göz kırpmalarla oradaki halkı ikna etme, 3-5 kişiye küçük iş verme, spor kulüpleri açma, okul 
açma, öğrencilere burs verme, ambülans hibe etme, buna benzer böyle sosyal hizmetlerle bir göz boyamacılıkla bütün bu 
âdeta hançer saplayan, yurdu kirleten, temiz su bırakmayan, temiz toprak bırakmayan, kirletilmiş havalar bırakan bir 
çalışma yürütmekteler. Anadolu’nun tam 2 bin tane deresi bu ticari şirketlere, firmalara kiralanmış. Şimdi, hani 
sürdürülebilir kalkınma, yenilenebilir enerji, bu lafları son zamanlarda çok duyuyoruz ama su yenilenebilir bir şey değil 
Sayın Bakan. Bunu hepimiz çok iyi biliyoruz.  

Çevre bahsinde böyle genel bir tablodan sonra özellikle şehircilik açısından bir şeyleri paylaşmak istiyorum.  
Bu sene, 1 Ekimde Meclis açıldığında, Meclis protestoyla açıldı. Kimdi bu protestocular? Ümraniye-Dudullu’dan 

gelip kendilerini 2/B hak sahibi gören ama 2/B’nin mağduru olan mahalle sakinleri geldiler ancak Meclise sokulmadılar, 
çok uzakta protesto yaptılar. Kentsel dönüşüm mağduru yani “Kentsel dönüşüm” denince, işte TOKİ’ler, birtakım portlar, 
Galataportlar, Haliçportlar, böyle büyük büyük binalar…  Bu hatırlanmıyor. Aynı zamanda, gerçekten rayiç bedeller, 
metrekaresi 4 asgari ücret karşılığı olan rayiç bedeller oradaki vatandaşın belini bükmüş durumda. Vergi ödemiş, 
birisinden satın almış… Şimdi, Bakanlık onlara bahçe tapusu veriyor. Niye bahçe tapusu? Orada, o arsada bina var, orada 
insanlar yaşıyor, konut hakkı ama “Bahçe tapusu niye?” dendiğinde yarın, gelecekte yüzde 40’ına kamu el koyacak ve 
bunu da elimizden alacak diye bir çekinceleri var.  

Kentsel dönüşümün adı enkazdan servete dönüşmüş durumda, halkı borçlandırmış durumda “Ya öde ya terk 
et.” deniyor. O inşalara işgalci muamelesi yapılıyor. Bu, kabul edilebilir değil.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
ABDULLAH LEVENT TÜZEL (İstanbul) – Şimdi, sizin bir propagandanız ve politikanız var, insan merkezli 

yaşam, insan merkezli kentleşme; bunun merkezine de TOKİ’yi oturtmuş durumdasınız ama TOKİ denetimsiz ve kalitesiz 
yapılar yapıyor. Her şeyden önce insan merkezli olması mümkün değil çünkü bu TOKİ inşaatlarında çalıştırılan işçiler, 
inşaat işçileri örgütlü değil, sendikalı değil, emek ve alın terlerinin karşılığını alamıyorlar.  

Şimdi, sonuç olarak, ne diyoruz derseniz, ne istiyoruz derseniz, elbette bir kent yaşamı açısından ağacın, 
ormanın, temiz suyun ve temiz havanın olduğu, sağlıklı konutların olduğu ve parasız ulaşımın ve yaşanabilir bir kentin 
olduğu bir ülke istiyoruz. Böyle bir kent yaşamı istiyoruz ve Bakanlığınızın bütçesini hazırlarken bunları gözetmesini 
diliyoruz.  

Teşekkür ederim.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
Sayın Serindağ, buyurun lütfen.  
ALİ SERİNDAĞ (Gaziantep) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Sayın Başkan, Sayın Bakan, Çevre ve Şehircilik Bakanlığının değerli mensupları, değerli basın mensupları; 

hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Sayın Bakan, bir yanıyla Bakanlığınızı ilgilendiren, Gençlik ve Spor Bakanlığını ilgilendiren bir konuyu 

dikkatinize sunmak istiyorum.  
Biliyorsunuz, TOKİ Gençlik ve Spor Bakanlığıyla iş birliği yaparak bazı şehirlerde stadyumlar yapıyor ve eski 

stadyumların arsaları da TOKİ’ye devrediliyor. Bu şehirlerden bir tanesi de Gaziantep. Belki Gaziantep Kâmil Ocak 
Stadyumu’nu görmüşsünüzdür. Şehrin en merkezî yerinde, en rahat erişilebilir bir yerde, şayet seyirci artırılmak 
isteniyorsa en uygun yerde ancak Kâmil Ocak Stadyumu’nun tüm bu konumuna rağmen, 18 bin seyirci kapasiteli 
olmasına rağmen, bazı özel maçlar hariç, genellikle tribünler boş kalmaktadır. Fakat, bulunduğu konum bazı kişilerin 
iştahını kabartmış olacak ki, şimdi, hiçbir Gazianteplinin, Büyükşehir Belediyesinin -ki, iktidarınıza aittir- Valiliğin, 
Gaziantepspor yönetiminin veya başka herhangi bir kurumun hiçbir talebi olmadan, şimdi o stadyum yıkılıyor, yerine AVM 
yapılıyor, stadyum şehrin çok uzak bir köşesine yeniden inşa edilecek gibi bir proje hazırlanıyor. Gelen tepkileri siz de 
görmüş olmalısınız ki, yapılan imar planı değişikliği askıya çıkarıldığı hâlde askı süresi dolmadan, askıdan Bakanlığınız 
tarafından indirildi. Bundan muhtemelen bilgi sahibisinizdir. Askıdan indirilme nedeni, bu projenin uygun olmadığı ve gelen 
tepkiler üzerineydi. Peki, ne yapmak lazım o zaman? Biz şunu öneriyoruz, diyoruz ki: Siz, Gaziantep’e yeni bir stadyum 
yapmak istiyorsanız mevcut stadyum yıkılmadan da seyirci kapasitesi artırılabilir veya ikinci seçenek, illa “Yeni bir 
stadyum yapacağız.” diyorsanız mevcut stadyum yıkılır, aynen İnönü Stadı’nda olduğu gibi, yerine daha modern bir 
stadyum yapılabilir. Ama illa -bizim tespit ettiğimiz- “Şehrin en uzak yerine bir stadyum yapalım, Gaziantepspor’un seyircisi 
de hiç gitmesin.” diyorsanız, o zaman, gidersiniz o uzak yere stadyumu yaparsınız, mevcut stadyumun yerini de kent 
meydanı olarak düzenlersiniz yani bizim istediğimiz bu. Ancak, tüm bunlara rağmen, bu yapılmadı ve proje şimdi askıya 
alınmış durumda. Niye askıya alınmış durumda? Çünkü tepkiler geldi ve Sayın Bakan da “Bir müdürün işgüzarlığından 
ibarettir askıya çıkarma.” diye bir ifade kullandı, onu da üzüntüyle karşılıyoruz. Kamu görevlilerini şamar oğlanı gibi 
görmek gerekmez. Ben de kamuda uzun süre çalıştım. Bakanlığınız oradaki müdüre talimat verdi, “İmar planı değişikliğini 
ilana çıkarın.” dedi, o da çıkardı, yaptığı bir şey yok ki. Bir  sorun varsa Bakanlığındır.  

Şimdi, bizim talebimiz şu Sayın Bakan: Gaziantepspor’un stadyumuna dokunmayın yani Gaziantep stadyumuna 
dokunmayın.  
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Kâmil Ocak, hem Türk sporuna hem devlete büyük hizmetleri dokunmuş olan bir şahsiyettir, onun ismini 

muhafaza edelim.  
İkincisi, stadyumumuzu muhafaza edelim. Stadyumu modernleştirelim, seyirci kapasitesini artıralım çünkü oraya 

AVM yapılması Gaziantep’in trafiğinin hercümerç olması demektir. 50’ye yakın, 50’den fazla meslek kuruluşu -ki, buna 
meslek odaları, buna ticaret odası dâhil, mimarlar odası dâhil, inşaat mühendisleri odası dâhil, buna esnaf odaları dâhil ve 
saire- pek çok sivil toplum kuruluşu toplandı ve bu planın, bu projenin iptal edilmesini istedi ve zannediyorum, zatıalinize 
de o toplantı tutanağının bir örneği de gönderilmiştir. Şayet gönderilmediyse söyleriz gönderirler ama mutlaka 
gönderilmiştir çünkü tüm Gaziantep milletvekillerine, ilgili birimlere, ilgili bakanlıklara da gönderildi. Bunu, biz, özellikle 
sizden rica ediyoruz. Tabii, tümü sizi ilgilendirmiyor ama her ne kadar TOKİ Başbakanlığa bağlıysa da sizin orayla 
zannediyorum manevi bağınız devam ediyor, bir. İkincisi, şu: İmar planını onlar yapıyor ama sizin Bakanlığınız onaylıyor 
tabii yani sorumluluk sizde Sayın Bakan. O nedenle, sizin o projeye el koymanız ve o projeyi iptal etmeniz lazım. 
Gaziantep’in ne istediğini oradaki sivil toplum örgütlerine sormak suretiyle… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
ALİ SERİNDAĞ (Gaziantep) - Belediyenize sorun. Büyükşehir Belediyesine sorun, Büyükşehir Belediye 

Başkanını arayın, “Siz, o stadyumun yıkılmasını, yerine AVM yapılmasını istiyor musunuz istemiyor musunuz?” deyin, “Biz 
istiyoruz.” dediği vakit, o zaman, biz size değil onlara bu sözleri söyleriz. Onlar diyorlar ki, bakın milletvekilleri de dâhil, bu 
Komisyon üyesi sayın milletvekili yok, keşke burada olsaydı, birisi çıksın “Biz bu projeyi istiyoruz. Biz, bu projenin bu 
şekilde hayata geçirilmesini istiyoruz.” desin, biz o zaman sözlerimizi size değil onlara yöneltiriz.  

Teşekkür ediyorum.  
Sağ olun.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz.  
Sayın Demir, buyurun lütfen.  
NURETTİN DEMİR (Muğla) – Teşekkür ederim Başkan.  
Sayın Bakan, Komisyonun değerli üyeleri, bürokratlar ve değerli basın; hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Ben de özellikle çevreyle ilgili konulara değinmek istiyorum Sayın Bakan. Milas’ın Beşparmak Dağları ivedilikle 

millî park ilan edilmelidir. Muğla-Aydın sınırları içinde yer alan, antik çağdan bu yana sekiz bin yıllık geçmiş i olan Latmos 
yani Beşparmak Dağları talan ediliyor.  

Dünyada örneklerine pek az rastlanan, sekiz bin yıllık kaya resimleri var. Kaya resimleri, figürler benzersiz ve 
başka yerde yok. Resimlerin konusu ve dili kaya resim sanatı içinde dünyada bir ilk oluşturuyor. Söz konusu kaya 
resimleri Yakın Doğu arkeolojisinin son yıllardaki en büyük keşiflerinden biri olarak kabul ediliyor. Beşparmak Dağları, 
Latmos taş ocakları yüzünden tahrip ediliyor. Dünyada en önemli kültür mirası taş ocaklarında mıcır oluyor. Ortaçağ’dan 
kalan manastırlar, taş evler ve kaleler de var. Yazılı belgelerde Latmos kutsal sayılmaktadır, Fransa’nın Nice kentinin 
kuzeyindeki Mont Boge Dağı’nın kutsal sayıldığı gibi. Ekoturizm yaşama geçirilebilirse, konaklama için  taş evler 
kullanılabilinir. Türkiye'nin bu eşsiz kültür hazinesi, son yıllarda, ruhsatlı ruhsatsız, sayısı hızla artan taş ocakları nedeniyle 
yok olma tehlikesiyle karşı karşıyadır. Engellenemezse ya da millî park ilan edilmezse ülke turizminin ve kültürünün eşsiz 
bir yöresi, benzersiz değerleriyle birlikte, bir daha geri gelmemecesine yok olacaktır.  

İkinci konu: Özellikle bu odalarla, son zamanlarda, gezi olaylarından sonra Hükûmetin çok uğraştığını 
görüyoruz. Bildiğiniz gibi, Orman Mühendisleri Odası geçtiğimiz haftalarda Orman ve Su İşleri Bakanlığına bağlandı. Daha 
sonra, 11 meslek odasıyla ilgili olarak idare ve mali denetimlerinin Çevre ve Şehircilik Bakanlığına bağlanması, devri 
konusunda bizzat Bakanlığınızın istemde bulunduğu -duyduklarımıza göre, Bakanlar Kurulu kararının çıkması an 
meselesiymiş- ve bu konuda sizin özellikle çaba gösterdiğiniz söyleniyor; doğru mudur? Anayasa’nın 135’inci maddesine 
bağlı olarak kurulan, kendi denetimini, yönetmeliğini yapan meslek odalarının idari denetiminin Bakanlığa devredilmesi ne 
anlama geliyor? Burada intikam alma düşüncesi mi vardır? Bakanlığınızın yoğun çalışmaları sonucunda özellikle 3’üncü 
kezdir aldığınız fosil madalyası hayırlı, uğurlu olsun. Yöre halkı, Muğla’da 4’üncü, Milas’ta 3’üncü termik santral istemiyor  
Sayın Bakan. Bölgesel ÇED raporunun Bakanlığınız açısından önemli olduğunu ve dikkate aldığınız düşüncesiyle, Milas 
havzasında, Türkiye'nin çok önemli zeytin havzasında linyit kömürüne bağlı 3’üncü termik santral kurulma çalışmalarına 
nasıl bakıyorsunuz? Karacahisar’da kurulacak 3’üncü termik santral Milas havzasını ve doğayı yok edecektir. Yeni 
kurulacak santral için bölgesel ÇED raporu alınacak mıdır? Özellikle İstanbul, Ankara’nın yoğun bir şekilde turizm bölgesi 
olan Bodrum linyit kokusundan geçilmeyecektir, hava kirliliğinden turizme büyük darbe vuracaktır. Bu konudaki 
görüşlerinizi almak istiyorum.  

Teşekkür ederim.  
BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyorum.  
Sayın Eyidoğan, buyurunuz.  
HALUK EYİDOĞAN (İstanbul) – Teşekkür ederim.  
Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekilleri ve değerli Bakanlık temsilcileri, değerli katılımcılar; 6306 

sayılı Kanun kapsamındaki iş ve işlemler, bu kanuna ait Dönüşüm Projeleri Özel Hesabı Gelir, Harcama, Kredi ve Kaynak 
Aktarımı Yönetmeliği’nin 4’üncü maddesinde “Aşağıda sayılan gelirler, Genel Bütçenin (B) işaretli cetveline Afet Riski 
Altındaki Alanların Dönüşüm Gelirleri adı altında ilgili muhasebe birimince özel gelir olarak kaydedilir.” hükmüyle 
yürütülmekte, ayrıca aynı yönetmeliğin 23’üncü maddesindeki  “Kaynak aktarımı yapılan idareler tarafından yapılan 
uygulamaların denetimi, Bakanlık ve Sayıştay tarafından yapılır.” hükmüyle denetlenmektedir. Bu kapsamda dönüşüm 
projeleri özel hesabı gelir hesabında, yasanın yürürlüğe girdiği tarihten bugüne kadar ne kadar kaynak toplanmış, hangi  
proje için ne kadar kaynak ayrılmış, Sayıştay denetimi yapılmış mıdır? Bu denetime ilişkin rapor bulunmakta mıdır? 
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Sayın Başkan, son günlerde basında çıkan haberlere göre yapı denetim firmalarının bir darboğaz ile karşı 

karşıya olduğu, büyük inşaat şirketlerinin kendilerine yakın ortaklık ilişkileri içerisinde oldukları, kendi yapı denetim 
firmalarını kurdukları ve piyasadan Bakanlık tarafından yetkilendirilen firmaların yerine kendilerine yakın ortaklık ilişkileri 
içerisinde oldukları firmalar ile çalıştıkları belirtilmektedir. 4708 sayılı Yapı Denetimi Hakkında Kanun’un “Sorumluluklar ve 
yapılamayacak işler” başlıklı 3’üncü maddesinde  “Bu kuruluşun denetçi mimar ve mühendislerinin, denetim faaliyeti 
süresince başkaca mesleki ve inşaat işleri ile ilgili ticari faaliyette bulunmaları yasaktır.” denmektedir. Yapı denetim 
firmalarının ortak veya belirli bir proje ortaklık bağı kurulmuş mensupları hakkında bir düzenleme yapmayı düşünüyor 
musunuz? Bakanlık olarak denetiminiz ve gözetiminiz altında bulunan yapı denetim firmalarının başkaca müteahhitlik, 
inşaat, plan ve proje işleriyle uğraşan firmalarla ortaklık veya proje ortaklığı içerisinde olup olmadıklarını denetliyor 
musunuz? Bu konuda elinizde bir bilgi mevcut mudur? Kasım 2013 itibarıyla Türkiye’de faaliyet gösteren yapı denetim 
firması sayısı nedir? Kasım 2013 tarihine kadar açılan ve kapanan yapı denetim firması sayısı nedir? Kapanan yapı 
denetim firmalarında çalışan ve Bakanlık tarafından izin belgesi verilen fen adamı sayısı nedir? Kapanan yapı denetim  
firmalarında çalışan ve Bakanlık tarafından izin belgesi verilen fen adamlarından kaç tanesi, tekrar, başka bir firmada 
çalışmak üzere bildirim yapmıştır?  

Sayın Başkan, Sayın Bakan; bilindiği üzere, 5429 sayılı Türkiye İstatistik Kanunu’yla resmî istatistiklerin 
toplanması, üretimi ve organizasyonu gibi tüm görevler Türkiye İstatistik Kurumuna verilmiştir ancak strateji, vizyon ve 
misyon gelişimi adına kamunun kendi alanına giren konularda istatistiksel veri derlemesi ve bu iş planlarında göz önünde 
bulundurulması esastır. Mülga Çevre ve Orman Bakanlığının 2007/10 sayılı Katı Atık Karakterizasyonu ve Katı Atık 
Bertaraf Tesisleri Bilgi Güncellemesine Dair Genelge’si kapsamında toplanması kararlaştırılan büyükşehir belediyeleri, 
belediye birlikleri ve belediye başkanlıkları tarafından atık karakteri analizi, yaş ve kış mevsim farklılığının belirlenmesi 
istatistiği veri üretilmediği için iptal edilmiş ve 2012-2016 resmî istatistik programından çıkarılmıştır. Bakanlık olarak görev 
ve sorumluluk alanınızda bulunan ancak herhangi bir çalışma içerisinde olduğunuza tanık olamadığımız bu istatistiksel 
çalışma konusunda ne düşünüyorsunuz? Bu kapsamda, daha önce valiliklerin idari kayıtlarıyla derlenen ve TÜİK 
tarafından analiz edilmesi planlanan ancak veri derlemesi yapılamadığı için 2012-2016 resmî istatistik programından 
çıkarılan inşaat ve yıkıntı atık istatistiklerine dair kayıtları tekrar derlemeyi düşünüyor musunuz? Özellikle on binlerce, yüz 
binlerce kentsel dönüşüm için bina yıkma durumunda, Çevre ve Şehircilik Bakanlığının en önemli projelerinden biri olan 
kentsel dönüşüm projeleriyle 6306 sayılı Kanun kapsamında yıktırılan yapıların inşaat ve yıkıntı atıklarının bilgisi var 
mıdır? İllere göre inşaat ve yıkıntı atıklarının miktarı nedir veya ne olacağını öngörüyorsunuz? Bu konuda bir stratejiniz var 
mıdır? Yerel yönetimlerin kentsel dönüşüm projeleriyle 6306 sayılı Kanun kapsamında yıktırılan yapıların inşaat ve yıkıntı 
atıklarının hangi boyutta olduğu ve ülkemize maliyetinin tespitini sağlayacak… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
(Başkanlığa Başkan Vekili Süreyya Sadi Bilgiç geçti) 
BAŞKAN – Toparlar mısınız lütfen Sayın Eyidoğan. 
HALUK EYİDOĞAN (İstanbul) – Toparlıyorum Sayın Başkan.  
… bu bilgilerin eksikliği ülkemiz ulusal veri tabanında bir bilgi kaybına neden olmuyor mu? Aynı şekilde, 2015 

yılında yayımına başlanacak olan toprak kirliliği istatistikleri, Toprak Kirliliğinin Kontrolü ve Noktasal Kaynaklı Kirlenmiş  
Sahalara Dair Yönetmelik kapsamında toplanacak veriler üzerinden yürütülecektir. Söz konusu yönetmeliğin 41’inci 
maddesi bir yıl sonra yürürlüğe girecek olup bu anlamdaki çalışmalar 2012 Eylül ayında başlatılmış olmalıydı. Ancak, 
yaptığımız ön incelemeler, Bakanlık stratejik planı, performans programı ve diğer faaliyet raporunuzda bu çalışmaya ilişkin 
bir bilgiye rastlanmamıştır. Bakanlığınız bu konuda nasıl bir çalışma yapmayı düşünüyor?  

Bakanlığınızın Çevresel Gürültünün Değerlendirilmesi ve Yönetimi Yönetmeliği kapsamında derlenmesi 
planlanan ve 2016 yılında ilk verileri yayınlanacak olan gürültü istatistikleri ve gürültü haritaları çalışmaları ne 
aşamadadır? 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Eyidoğan, lütfen toparlar mısınız. Son cümlenizi alayım.  
HALUK EYİDOĞAN (İstanbul) – Son paragraf efendim. 
BAŞKAN – Son cümleyi rica edeyim efendim, paragraf uzun olabilir. 
HALUK EYİDOĞAN (İstanbul) – Bilindiği üzere, TÜİK  tarafından düzenlenen Bina İnşaat Maliyeti Endeksi anket 

yoluyla derlenmekte ve TÜİK tarafından hazırlanan özel bir sınıflama yöntemiyle oluşturulmaktadır. Burada Bakanlığınız 
Yüksek Fen Kurulu Başkanlığının birim fiyat analizinden istifade edilmekle birlikte, güncel olmaktan uzak ve güvenilirliği 
sorgulanacak veriler elde edilmektedir. Bakanlığınız görev alanına giren bu konuda bir değerlendirme yapmayı düşünüyor 
musunuz?  

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz Sayın Eyidoğan.  
Sayın Özkan… 
RAMAZAN KERİM ÖZKAN (Burdur) – Sayın Başkan, teşekkür ederim.  
Sayın Bilgiç, önce sizinle başlayayım çünkü Burdur’u çok dilinizi doladınız. Burdur partisi mi lletvekilleriyiz biz, 3 

milletvekili varız. Değerli arkadaşlarım, biz onlara, Burdur partisi milletvekilleri diyoruz. Her sorunumuzu ortak 
değerlendiririz biz Burdur olarak. Her ilden farklı bir özelliğimiz vardır. Burdur’umuz, göller, güller ve gönüllüler  diyarıdır. 
Ben sayın arkadaşıma şunu söylüyorum…  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Güle sahip çıkma! Bir dakika, hop! Olmaz!  
RAMAZAN KERİM ÖZKAN (Burdur) – Göller…  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) - Güle sahip çıkma! 
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RAMAZAN KERİM ÖZKAN (Burdur) - Dur, dur…  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Söylesene… 
BAŞKAN – Ben durdurayım da sen rahat konuş, sonra açacağım süreyi. 
RAMAZAN KERİM ÖZKAN (Burdur) – Bizim Isparta halımıza, gölümüze, gülümüze ortak oldu ama bu süreçte 

hizmetlerimize ortak olmasını biz de kabul etmiyoruz. Çünkü, biz, çalışıyoruz, gece gündüz çalışıyoruz Burdur olarak. 
BAŞKAN – Vay… 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Onlar uyuyor, onlar uyuyor. 
RAMAZAN KERİM ÖZKAN (Burdur) – Ben şunu söyleyeceğim: Nazar etme ne olur çalış, konuş senin de olur, 

kürsüyü kullanın. 
Yani, bunu geçtikten sonra, Sayın Bakanım, bizim Burdur’umuzda, kentsel dönüşüm anlamında; Tepe, Sinan ve 

Karasenir mahallerinde bir çalışma yaptınız, 2 bin 400 konut yapmak istiyorsunuz. Fakat, buradaki halkımız dar gelirli bir 
halk; bahçesi, evinin önünde ayvası, elması, armudu olan… 

BAŞKAN – Sayın Özkan, toparlar mısınız lütfen. (Gülüşmeler) 
RAMAZAN KERİM ÖZKAN (Burdur) – Evet, teşekkür ediyorum. 
Bu vatandaşlarımız buradaki kentsel dönüşüme karşılar. Siz, diyorsunuz ki: “Yani, yüzde 100 bir katılım olursa 

biz kentsel dönüşüm yaparız, bunun dışında, vatandaş istemiyorsa bundan vazgeçeriz.” 
Bu alan, bir de fay hattı üzerinde. Burada, vatandaşlarımız değişik zamanlarda size  -yetkilileriniz de- geldiler, 

anlattılar ama vatandaşta büyük bir infial var, burada kentsel dönüşüme karşılar. Ancak, yapı onarım anlamında 
yapacağınız bir değerlendirmeye bir katkı anlamında veya sokakların düzenlenmesi, binaların restore edilmesi anlamında 
katkılara açıklar. Yani, bu bölge için “Kesinlikle ölümüz çıkar, biz, burada, böyle bir yapılanmaya karşıyız.” diyorlar. Bunu 
dikkate almanızı rica ediyorum. 

Benim söyleyeceklerim bu kadar, kısa kestim Sayın Başkan. 
Yalnız, Burdur’a artık laf atmayalım. 
Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Yemek arası… 
BAŞKAN – Evet, değerli arkadaşlar, 21.15’e kadar birleşime ara veriyorum. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Yemek nerede? 
BAŞKAN – Yemek nerede bilmiyorum ki. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – 21.15 mi? 
BAŞKAN – İşte, otuz beş dakika. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ağabey, 21.45’te ya… 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Çok ya, çok, 21.30 olsun. 
Vedat Bey, yemek nerede? 
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – Hemen altımızda. 
BAŞKAN – Kırk beş dakika çok ağabey. 
İLHAN DEMİRÖZ (Bursa) – Yeter ya, anca… 
BAŞKAN – Ağabey, otuz beş dakika yeter. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Nefes alalım Allah aşkına ya. 
BAŞKAN – Değerli arkadaşlar, 21.30’da toplanacağız. 

 
Kapanma Saati: 20.42 

 
 
 

DÖRDÜNCÜ OTURUM 
Açılma Saati: 21.18 

BAŞKAN: Lütfi ELVAN (Karaman) 
BAŞKAN VEKİLİ: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 

SÖZCÜ: Ahmet ÖKSÜZKAYA (Kayseri) 
KÂTİP: Vedat DEMİRÖZ (Bitlis) 

-----0----- 
BAŞKAN – Komisyonumuzun değerli üyeleri, 15’inci Birleşiminin Dördüncü Oturumunu açıyorum. 
Görüşmelerimize devam ediyoruz.  
Sayın Demiröz, size söz vereceğim ama Sayın Gümüş hemen çıkacakmış, müsaade ederseniz Sayın Gümüş’e 

söz vereyim, daha sonra size vereyim.  
İLHAN DEMİRÖZ (Bursa) – Hayhay.  
BAŞKAN – Buyurunuz.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Teşekkür ederim.  
Sayın Bakan, değerli üyeler, değerli basın mensupları; Balıkesir’le ilgili bir soru önergemiz vardı, bu soru 

önergemizle ilgili, bunun içeriğini yeniden gündeme getirmek ve bu konuda çalışılmasıyla ilgili görüşlerimizi ifade etmek 
istiyoruz.  
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Sayın Bakan, Balıkesir ilimiz -ben Balıkesir Milletvekiliyim- deprem riski çok fazla kabul edilen birinci deprem 

bölgesindedir ve bu konuda 6306 sayılı Afet Riski Altındaki Alanların Dönüştürülmesi Hakkında Kanun’un uygulamaları 
meselesinde çok önemli tartışmalar vardır Balıkesir’de. Balıkesir’de bu deprem riski faktöründen çok, bölgede ranta 
yönelik, bu birinci deprem riskinin göz önünde tutulmadığı doğrultusunda kuşkularımız artmıştır. Bu bağlamda, “Balıkesir 
ilinde kentsel dönüşüm için seçilen yerlerin deprem risk değerlendirmesi hangi çalışmalara göre yapılmıştır?” diye bir soru 
sormuştuk. “Maden Tetkik ve Arama Genel Müdürlüğü tarafından ülke genelinde 5,5 büyüklüğü ve üzerinde deprem 
üretebilecek çok sayıda aktif fay bulunduğu ifade edilmiştir. Bu aktif fayların kaçı Balıkesir’in il sınırlarındadır?” diye 
sormuştuk. “Balıkesir il sınırları içerisinde tespit edilen aktif fayların yerleri nerededir?” diye sormuştuk. “Balıkesir ilinde 
6306 sayılı Kanun kapsamında yapılan çalışmalar hangi aktif fayların bulunduğu yerlerde seçilmiştir?” diye sormuştuk. 
“Balıkesir’de 6306 Kanun kapsamında gerçekleştirilen kentsel dönüşüm çalışmalarında yer seçiminde deprem riski ve 
diğer afetler dışında bir öncelik gözetilmekte midir?” diye sormuştuk. “Balıkesir ilinin afet risk haritaları oluşturulmuş 
mudur? Şayet oluşturuldu ise hangi uzman kuruluşlar tarafından denetlenmektedir?” diye sormuştuk. Bize gelen cevap, 
Sayın Bakan, çok enteresan. “6306 sayılı Afet Riski Altındaki Alanların Dönüştürülmesi Hakkında Kanun kapsamında, 
Balıkesir ilinde ilan edilen riskli alan bulunmamaktadır.” demektedir bu imzalı gelen cevapta. “Önergede yer alan diğer 
hususlar ise Başbakanlık Afet ve Acil Durum Yönetimi Başkanlığının uhdesinde bulunmaktadır.” denilmektedir ama biz 
biliyoruz ki bu kanunun uygulanması ve yetkileri sizin Bakanlığınız altındadır.  

Ayrıca, size buradan hatırlatmak istiyoruz -bu konuda da bir araştırma önergesi sunacağız- MTA’nın 2011 
senesinde güncellediği Türkiye Diri Fay Haritası’nda birinci fay, Balıkesir fayı İvrindi’nin kuzeyinden Balıkesir’in kuzeyine  
teğet geçmektedir, birinci fay böyle. İkinci fay, Havran ve Balya zone’udur. Bu fayların yaratacağı riskin Bakanlığınız 
tarafından bilindiği kanaatinde ya da bu konuda sizlerde yeterli bilgi olduğu kanaatinde değiliz ve biz bu kentsel dönüşüm 
sürecinde, bu kanun uygulanırken bilim verilerine yeterince dikkat edilmediği ya da bu konunun aynı faylar gibi Balıkesir’i 
teğet geçtiği kanısındayız. Bu çok önemli bir meseledir. Eğer bu risk alanları, Balıkesir’in içinde bulunduğu birinci deprem 
riski meselesi ve yeni tespit edilen bu diri fayları yeterince incelenmediği takdirde, kentsel dönüşüm meselesinin 
Balıkesir’de bilimsel olmayacağı ve ileride -Balıkesir’de, biliyorsunuz, tarihte önemli depremler olmuştur- çok önemli riskler 
oluşturabileceği kanaatinde, faturalar çıkarabileceği korkusundayız. Bu yüzden, Balıkesir’de deprem riski ve kentsel 
dönüşüm meselesi için tarafınızdan bir kurul oluşturulmasını, bunu, bu konuda endişesi olan Jeoloji Mühendisleri 
Odasından bir… 

(Başkanlığa Başkan Vekili Süreyya Sadi Bilgiç geçti) 
BAŞKAN – Sayın Gümüş, toparlar mısınız.  
HALUK AHMET GÜMÜŞ (Balıkesir) – Sadece inşaat mühendisleriyle bu işin yapılmayacağı kanaatindeyiz. Bu 

konuyu bilgilerinize arz ediyoruz.  
Teşekkür ederim.  
BAŞKAN – Çok teşekkür ediyorum Sayın Gümüş.  
Sayın Demiröz… 
İLHAN DEMİRÖZ (Bursa) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan.  
Sayın Bakan, çok değerli milletvekili arkadaşlarım, sayın bürokratlar, basınımızın değerli temsilcileri; hepinizi 

saygıyla selamlıyorum.  
Sayın Bakanım, meslek odalarının Bakanlığınıza idari ve mali yönden bağlanması konusunda düşüncelerinizi 

öğrenmek istiyorum çünkü ben de bir meslek odası mensubuyum, sizin de inşaat mühendisi olduğunuzu biliyorum. Sizde 
ve Bakanlığınızda olan yetki Sayın Başbakanda yok. Bu sizi hiç korkutmuyor mu? Bu konudaki görüş lerinizi almak 
istiyorum.  

Sayın Bakan, 17 Ağustos 2013’te Mevlânâ Mahallesi’nde kentsel dönüşümle ilgili bir tören düzenlendi, temel 
atma törenleri yapıldı. Başbakan “zemin artı beş kat” dedi ama sizin yayınladığınız yönetmelik, ilgili mevzuata göre kat on 
bir- on iki kat Bursa’da. Bu bir çelişki değil midir, nasıl yorumlayacaksınız? 

Ayrıca, bu kentsel dönüşüm projesi için de Doğu Yakın çevre yolu, Samanlı Kavşağı’ndan itibaren ova koruma 
kapsamında mutlak tarım alanı olan yaklaşık 100 dönüm alan projeye hangi gerekçelerle dâhil edildi? 

Bir başka sorum: Yine, Yıldırım ilçesi Samanlı Mahallesi’nde yer alan 2 parseldeki 140 dönüm alan rezerv alan 
ilan edildi Sayın Bakan ancak Bursa Ovası’nın ortasındaki bu alanın etrafında inanın hiçbir yapılaşma yok. Basında  çıkan 
haberlere göre, eski, rahmetli bir Galatasaray Kulübü başkanına ait olan bu alanın, bu konunun gerçekleşmesinde de 
sporcu kökenli AKP’li bir milletvekilinin rol aldığı doğru mudur? Lütfen, bu konuda bilgi verirseniz sevinirim.  

Sayın Bakanım, Bursa’da Paşa Çiftliği var. 349 ve 350 no.lu, 191 dönüm olan, imar olmayan, sit alanı olan bu 
bölge sizin İller Bankası tarafından alındı. Sorular sorduk, “Arada bir protokol yapıldı, bu protokole göre biz burasını aldık.” 
deniyor. Burası Bursa’nın çok değerli bir yeri. Nasıl bir protokol yapıldı, neye göre alındı, karşı tarafa neler verildi; bunları 
Bursalılar, hepimiz çok merak ediyoruz. İnanın, çok önemli bir konu olduğunu ifade etmek istiyorum.  

Sayın Bakanım, Bursa’yla ilgili dertlerimiz çok. Bursa, Nilüfer, İnegazi; Nilüfer ilçemizin içerisinde. ÇED raporu 
alınıyor çimento fabrikası için, plan değişikliği oluyor, hepsi Ankara’dan. Bursa, Yenişehir, Burcun; plan değişikliği oluyor  
Akros Çimento’yla ilgili, efendim, ÇED raporu alınıyor. Bunların hepsi nereden? Ankara’dan. Yani, oradaki yerel yönetim, 
büyükşehir devre dışı kalıyor. Ne kadar baskı olduğunu bilemiyorum.  

Bir başka soru, Sayın Enerji Bakanı önüne gelen her yere “Enerji gelsin, termik santral yapılsın.” diyor. Kozağacı 
Vadisi  2006 yılında olumsuz ÇED raporu almış. Şimdi, “Kozağacı Vadisi’nde, yanına Harmandemirci’yi ilave ederek, 
burada biz bir termik santral kuracağız.” Sayın Bakanım, lütfen buradaki yerini incelemek üzere, arkadaşlar lütfen yerinde 
görsün, sizden istirhamım bu. Çevre Bakanlığındaki çevreci mühendisleri gönderirseniz sevinirim. 
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Bir başka konu: Yine, Tüfekçikonak diye bir köyümüz var, Tüfekçikonak’ta bir HES yapılıyor. Sulhiye, Mezit, 

Osmaniye, Eskikaracakaya, Rüştiye, İhsaniye, Yeniköy, Kınık, Özlüce ve Kurşunlu beldesi; bu köylerin suları kesiliyor 
Sayın Bakan. DSİ bölge müdürüyle arkadaşları, muhtarları görüştürdüğümüz zaman şöyle diyor: “Aa, yanlışlık yapmışız. 
Bu kaynak gerçekten sizin oraların kurumasına neden olacak.” Bu kadar basite alan kurumlarla çalıştığınızı biliyorum ama 
lütfen, bu konudaki ÇED raporunda da daha hassas olunmasını istirham ediyorum. Köyde ÇED raporuyla ilgili toplantı 
yapılamadığını özellikle belirtmek istiyorum.  

Son olarak da şunu söylemek istiyorum Sayın Bakanım: 1/100.000 ölçekli bir çevre düzeni planı yapıldı, 2030, 
Bursa Büyükşehir Belediyesi, çeşitli kurum ve kuruluşlar tarafından. Hâlbuki bu yetki size ait, Çevre Bakanlığına ait. O 
zaman ben yanlış biliyorum, düzeltiyorum çünkü bu konuyla ilgili… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Demiröz, toparlar mısınız lütfen.  
İLHAN DEMİRÖZ (Bursa) – Toparlıyorum.  

Bununla ilgili bir yargı kararı var, “Çevre düzeni planını yapma yetkisi Çevre ve Şehircilik Bakanlığına aittir.” ifadesini 
kullanıyor. Buradan hareketle şunu soruyorum: Bugün, bu plan üzerinde yargıda olan BESOB ve KOTİYAK, az önce 
bahsettiğim tüm konular nedir? Bir sanayi bölgesi olarak veya orada yapılması gereken bir alan olarak işaret edilmiş ve siz 
de bunu onaylayacaksınız. Hâlbuki bunlarla ilgili yargı kararları var. Bu yargı kararlarının da Çevre ve Şehircilik 
Bakanlığınız tarafından dikkate alınmasını özellikle istirham ediyoruz ve teşekkür ediyorum.  

Sayın Başkan, size de teşekkür ederim.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
Sayın Baştopçu…  
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Teşekkür ederim Başkanım.  
Değerli Başkanım, Değerli Bakanım, çok değerli milletvekili arkadaşlarım, bu saate kadar bekleyen sevgili basın 

mensupları, değerli bürokratlar; öncelikle bütçemiz hayırlara, güzelliklere, bereketlere vesile olsun.  
Değerli Bakanım, biz sizi tabii çok eskilerden beri tanıyoruz, belediyeciliğinizi biliyoruz, bu konuyla ilgili olarak 

yaptığınız çalışmaları biliyoruz, TOKİ’deki başarılı çalışmalarınızı biliyoruz, kentsel dönüşümlerdeki çabalarınızı biliyoruz , 
bu konunun çok daha iyiye gitmesi için yıllardır yasal çalışmaların yapılması konusunda hassasiyetinizi biliyoruz, özellikle 
eski bir çevresel etki değerlendirmesi sorumlusu olarak yaptığınız ÇED’deki çalışmaları biliyoruz ve inanıyoruz ki bundan 
sonra da çok daha iyi olacak.  

Özellikle yurt dışı temaslarımızda şunları çok rahatlıkla görüyoruz ki -hemen gündemdekiler olarak sıralıyorum- 
başta sosyal güvenlik, sağlık ve çevre konusu bu yurt dışı, uluslararası platformlarda bize en çok sorulan ve tabii ki bu 
işleri nasıl yaptınız diye sorulan sorular. Gayet tabii ki çevreyle ilgili hassasiyetlerinizi bildiğimiz için şunu da ben hemen 
şurada belirtmek istiyorum: Çevreyle ilgili hassasiyetlerde biz neye inanacağız? Gayet tabii ki uluslararası akredite olmuş 
kuruluşların verdiği kararlara inanacağız. Yoksa sıradan, birtakım politik amaçlarla verilmiş kararlar aslında bizi çok fazla 
ilgilendirmiyor.  

Ben lafı daha fazla uzatmadan hemen şunu söylemek istiyorum: Gayet tabii ki işiniz zor, çok önemli projelere 
imzalar atıyorsunuz, büyük sorumluluklar taşıyorsunuz. Bu sorumlulukların içerisinde her projenin yüzde 100, bizim 
istediğimiz anlamda, başarılı olmasını elbette ki hepimiz isteriz ama eksikler oluyor. Biz gittiğimiz, gezdiğimiz yerlerde de  
görüyoruz. Özellikle bu gittiğimiz yerlerde gördüğümüz sıkıntılar TOKİ’den beri de kaynaklanıyordu. Göz ardı edilmemesi 
gereken ama çok çabuk telafi edilecek bazı aksaklıklar. Bunları gayet tabii ki zaman içerisinde biz biliyoruz ki siz 
ekiplerinizle birlikte telafi ediyorsunuz ve vatandaşların istediği düzende bir çalışmayı sağlıyorsunuz. Eğer biz, Kyoto dâhil, 
yakın çevremiz, uluslararası değerlendirmeleri hesaba katacak olursak çevre konusunda -bakın, arkadaşlar, açık ve net 
söylüyorum- biz çok iyi durumdayız. Özen gösteriyoruz ve gerçekten takdir edilecek ve edilen bir konumdayız. O yüzden, 
Çevre ve Şehircilik Bakanlığı deyince şunu da açıklamak istiyoruz ki gerçekten çok çok kapsamlı ve istenildiği zaman her 
konuda eleştirilebilecek bir bakanlığımız ama başarılı çalışmalarını da hiçbirimizin göz ardı etmemesi gerekiyor. Sayın 
Bakanım ve ekibi burada eleştirilerinizi dinliyorlar, gerekli notları alıyorlar. Biz inanıyoruz ki bu eleştiriler ve alınan notlar 
doğrultusunda da onların değerlendirmeleri olacaktır.  

Her geçen gün iyiye giden bir bakanlığımız olduğu için ben tekrar Bakanlığımıza, Sayın Bakanımızın ekip 
arkadaşlarına çalışmalarından dolayı teşekkür ediyorum, başarılarının devamını diliyorum, sağ olsunlar var olsunlar.  

BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Baştopçu.  
Sayın Kuşoğlu, buyurun lütfen.  
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Sayın Başkan, değerli milletvekili arkadaşlarım, Sayın Bakanım, değerli 

bürokratlar, değerli basın mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Sayın Bakan, 2012 Bakanlığınız bütçesinin ne kadar olduğunu hatırlıyor musunuz?  
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Harcanmış paranın hesabı olmaz.  
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Çantamızda var.  
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Şimdi, onu şunun için sordum: Bugün hem 2014 bütçenizi takdim ediyorsunuz 

Plan ve Bütçe Komisyonuna hem 2012 yılının harcamalarıyla ilgili, daha önce kabul edilmiş, sizin de yaptığınız 
harcamalarla ilgili hesap veriyorsunuz. “Kesin hesap kanunu” dediğimiz kanun bu.  

Şimdi, sizin Bakanlığınızın, Çevre ve Şehircilik Bakanlığının 2012 yılı Sayıştay Denetim Raporu’na göre görüş 
bildirilemiyor çünkü Sayıştaya gerekli olan defter, belge, mali tablo gibi hususları sunamamışsınız yani yaptığınız 929 
milyon lira harcamayla ilgili belgeleri Sayıştay denetçilerine verememişsiniz. Buna rağmen Sayıştay denetçilerinin bazı 
eleştirileri var.  
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Yine, döner sermaye işletmesiyle ilgili olarak da bazı eleştirileri var. Onlarda uygun raporu veriliyor ama özellikle 

döner sermaye işletmeleri kaldırılacağı için bazı eksiklikler olduğundan da bahsediliyor.  
Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğüyle ilgili olarak da 644 milyon 500 bin liralık bir bütçe var 2012’de, yine görüş 

bildirilemiyor. Sayıştay denetçilerine yine istedikleri belgeleri sunamamışsınız. Ama esaslı eleştirilerde de bulunmuşlar 
Sayıştay denetçileri, önemli, vurgulanacak hususlar tespit etmişler. Bunların detayına bakarsanız çok önemli olduğunu, 
bundan sonraki dönemler için bunların düzeltilmesi gerektiğini Bakanlığınızla birlikte görürsünüz.  

Sayın Bakanım, demokrasinin en önemli hususlarından bir tanesidir hesap verilebilirlik, bütçe hakkı. Yani siz 
harcama yapmak üzere yetki alıyorsunuz, harcama yapıyorsunuz, o harcamalarla ilgili Meclise yani halka tekrar hesap 
veriyorsunuz. Bu çok önemli bir husus, bunun muhakkak yerine gelmesi lazım. Üç seneden beri, yeni kanun çıktığından 
beri Sayıştay raporlarını sunamıyordu. Bu sene bazı raporlar, bazı çalışmalar yapıldı. Yine çoğunluk itibarıyla bu raporlar 
yok. Sadece sizin Bakanlığınıza has bir durum değil bu, birçok bakanlıkta bu söz konusu değil, hâlâ yapılamıyor ama 
muhakkak yapılması lazım. Bu konuda hassasiyet gösterirseniz memnun oluruz. Bu, demokrasimiz adına, hepimiz adına 
çok çok önemli bir  konudur.  

Yine, Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğünün döner sermaye işletmesiyle ilgili olarak da uygun raporu verilmiş 
ama orada da vurgulanacak hususlar var. Önemli hususlardır, onların da dikkate alınması, önümüzdeki dönemler için, 
hatta 2012 için de düzeltilmesi gerekir. Onlara dikkatinizi çekiyorum, Bakan olarak siz de bu konuyu bilirseniz iyi olacaktır  
diye düşünüyorum.  

Sayın Bakanım, bu 3’üncü dönem, siz Bakan olarak Plan ve Bütçe Komisyonunda bütçenizi sunuyorsunuz, 
hesap veriyorsunuz. Nasıl bir şehirleşme modeli düşündüğünüzü, nasıl bir şehirleşme modeliyle ilgili felsefeniz olduğunu 
ben bilmiyorum işin doğrusu. Yani nasıl bir şehir düşünüyorsunuz bu dönemde? Geçmişte vardı, doğuya has şehirler 
vardır, batının şehirleri vardır, gidince hemen nerede olduğunuzu anlayabilirsiniz; İslam şehirleri vardır, Turgut Cansever 
bunları çok iyi anlatır eserlerinde. Biz nasıl bir şehir felsefesine sahibiz? Şimdiye kadar bununla ilgili hiçbir şey 
anlatmadınız. Ki çok önemli bir dönüşüm arifesindeyiz yani diyorsunuz ki: “Kentsel dönüşüm yapacağız, çok büyük 
meblağlara baliğ olacak. En az 400 bin gayrimenkul -hatırladığım kadarıyla- yeniden yapılacak, değil mi?  

ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Yirmi yılda 6,5 milyon…  
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Ya, çok çok büyük, yirmi yılda 6,5 milyon…O zaman bir felsefeye sahip 

olmamız lazım, biz ne yapıyoruz, nasıl bir şey yapmak istiyoruz, bunu muhakkak sizin anlatabilmeniz lazım.  
BAŞKAN – Sunumda vardı ama siz herhâlde yoldaydınız o ara.  
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Hayır, sunumda görmedim ben. Bu felsefe dediğim ayrı bir konu Sayın Başkan.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Sunumu çantaya koymuş, ne yapalım yani Bakan bütçeyi çantaya koymuş, biz bir 

şey dedik mi?  
VAHAP SEÇER (Mersin) – Sunumda felsefe olmaz.  
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Neyse soru-cevap kısmında söylenir.  
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) - Şimdi, onun haricinde mesela bu kentleşmeyle ilgili olarak dünyada farklı 

eğilimler var. Bazıları mega kentlerin olmasını, kentlerde, mega kentlerde temerküz merkezi gibi oralarda toplanılmasını 
savunuyor, “Her yere ulaşmak mümkün oralarda.” deniyor, bazıları bunu savunuyorlar. Birçok kent, mesela “Türkiye’de 81 
kent olmasın da işte 15-20 kent olsun.” diye savunanlar var, tam tersine “Hayır, coğrafyaya mümkün olduğunca insanoğlu 
eşit yayılsın, çok büyük kentlere ihtiyaç yoktur.” diye düşünenler de var. Bilmiyorum sizin bu konularla ilgili düşünceleriniz 
nelerdir, bunları öğrenmek isterim hakikaten. Çok önemli bir Bakanlıktasınız, bunlarla ilgili olarak sizin düşünceleriniz 
ülkemiz için önemli.  

Mesela ben Ankara Milletvekiliyim. Ankara’da 22’nci üniversitenin izni alındı, 22’nci üniversitenin izni. Hepsi 
Ankara’nın merkezinde. Ya, bu Ankara 25 ilçeden oluşuyor. Hani, bunun 8’i merkezde, geri kalan ilçelerinde neden 
mesela bir Oxford, Cambridge örneğinde olduğu gibi Polatlı’da, Haymana’da, Bala’da, yani yakın Ankara ilçelerinde 
üniversite kampüsleri kurulmaz, sadece hepsi merkezde olur?  

HALUK EYİDOĞAN (İstanbul) - Apartmandan yapıyorlar. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Yani, evet, Hocam diyor ki: “Apartmanlar üniversite olursa öyle olur.” Evet. 

Şimdi, şehrin temelini de tabii binalar oluşturur. Orada da ayrı bir felsefe olması lazım, orada da estetik olması lazım, 
orada da kullanılabilirliğin ön planda olması lazım, bir kişilik olması lazım, kimlik olması lazım, hem binalarda hem şehirde  
olması lazım. Bütün bunlarla ilgili görüşlerinizi öğrenmek isterim. Şehir hastaneleri mesela, Ankara’da 3 bin yataklı 2 tane 
hastane kuruluyor, şehir hastanesi. Niye bunlar şehir merkezinde kuruluyor da Ankara’nın yakınlarında kurulmaz? En 
azından bir kısmının, çok acil olmayan bölümlerin Ankara dışına kaydırılmasında hiçbir mahzur yoktur. Bu hem trafiği 
artıracak bir unsurdur hem büyük sıkıntı yaratacak bir unsur. Neden böyle yapılır, bunlara sizin hiçbir itirazınız olmadı  mı  
acaba? Meydanı olmayan, parkı olmayan şehirler oluşuyor, Ankara bu vaziyette. Bunlara hiçbir müdahaleniz yok mu? 
Ankara’da büyük tartışmalar oldu. Bu Atatürk Orman Çiftliği mesela doğal bir park alanı gibiydi, yavaş yavaş şehrin 
ortasında kalmıştı. Şimdi, Başbakanlık binasını da Atatürk Orman Çiftliği’nin ortasına yaptık. Orada 10 bine yakın ağaç 
kesildi, sizin onunla ilgili de bir sözünüz olmadı, düşünceniz olmadı. Bu tür konularda özellikle yaşadığımız, sizin de 
yaşadığınız bu yerlerde düşüncelerinizi Bakan olarak öğrenmek isteriz, bilmek isteriz. Bunlar çok önemli şeyler, bizim de 
yararlanabileceğimiz, sizi fikirleriniz konusunda özellikle olumluysa destekleyebileceğimiz konular.  

Geçenlerde bir toplantıya katılmıştım, “Ankara’daki bu şehirleşme bitki örtüsünü öldürdü.” diyor bir profesör, 
“Endemik yapıyı, Ankara’nın doğal klima alanlarını yok etti.” diyor. Yani “Ankara’daki bu şehirleşme, plansız yapılaşma 
Ankara’daki doğal klima alanlarını yok etti ve binlerce olan bitki örtüsü çeşitliliğini yarı yarıya düşürdü.” diyor. Bunlar tabii 
çok önemli konular, sizin bilmeniz gereken konular.  
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Ben özellikle de mesela Ankara’yla ilgili yatırımlarınız, projeleriniz nelerdir, toplu olarak Ankara Milletvekili olarak 

almak isterim. Değerli “staff”ınız böyle bir çalışma yapabilirse, Ankara’yla ilgili hangi projelerimiz var 2014 yılıyla ilgil i 
olarak 2013’ten devam eden, bunların hangileri proje safhasında, hangileri için ödenek ayrılmış o ayrımı da yaparak 
projeler ve yatırımlarla ilgili bilgi verebilirseniz çok memnun olurum. 

Kalkınma planları kamu için zorunludur Sayın Bakanım. Onuncu Kalkınma Planı geçen dönem sonunda 
buradan kanun olarak Meclisten geçti, önce Plan Bütçe Komisyonundan geçerek kanunlaştı. Orada dönüşüm programları 
var. 24’üncü proje, program doğrudan Bakanlığınızın sorumluluğuna verilmiş. “Rekabetçiliği Ve Sosyal Uyumu Geliştiren 
Kentsel Dönüşüm Programı” diyor. Siz ondan hiç bahsetmediniz. Aslında 2014’ten itibaren uygulamanız gereken bir 
program bu ama sizin sunumunuzda yok. Ona, onun için bir bütçe ayırmış olmanız gerekirdi, onu sunumunuzda mesela 
yakalayamadım. Sayın Başkan diyecek ki: “Vardı sunumumda.” ama yoktu, ben yakalayamadım en azından. Koordinatör 
ve sorumlu Bakanlık olarak sizin onunla ilgili bir ödenek ayırmış olmanız lazım. Ne kadar ayrıldı, ne yapılacak doğrusu 
bilmemizde fayda vardır diye düşünüyorum. 

Bir de size geçenlerde sormuştum, Ankara ve ilçelerinde mülk satışıyla ilgili, yabancılara mülk satışıyla ilgili, 
cevap vermişsiniz, teşekkür ederim evvelsi gün ama burada sadece gerçek kişiler var, tüzel kişiler yok. Yani yabancı 
ortaklığı, şirketleri de katarak cevap verebilseydiniz iyi olacaktı. Onunla ilgili bir soru soracağım ama buradaki bazı 
konuları da işin doğrusu anlayamadım.  

BAŞKAN – Sayın Kuşoğlu, lütfen toparlar mısınız, ilave süre de bitti. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Efendim toparlayacak. 
BAŞKAN – Efendim? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – İkaz etmeyin. 
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, ne yapayım onu söyleyin bana? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Biz hissederiz Sayın Bilgiç.  
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Sayın Bakan, bu Avrupa Birliği ilerleme raporları da çok önemli bizim için, 

bakanlıklar için, kamu için, çok önemli muhalefet için. Burada sizin konunuzla ilgili, çevre ve iklim değişiklikleriyle ilgili 
olarak şöyle diyor sonuç bölümünde: “Çevre ve iklim değişikliği alanlarında -2013 bu- AB müktesebatı ile fazla uyum 
konusunda sınırlı ilerleme kaydedilmiştir.” ve “ÇED’e ilişkin mevzuatta yapılan değişiklikler endişeye yol açmaktadır.” 
diyor, “ÇED’e ilişkin değişiklikler endişeye yol açmaktadır.” diyor AB İlerleme Raporu’nda, dikkatinizi çekiyorum. “Hem yurt 
içinde hem de uluslararası düzeyde daha iddialı ve koordineli bir iklim ve çevre politikalarının oluşturulmasına, 
uygulanmasına hâlâ ihtiyaç bulunmaktadır. Genel olarak bu alandaki hazırlıklar erken aşamadadır daha.” yani AB’yle bir 
uyum bu konuda sağlanmasıyla ilgili çok erken aşamada olduğumuzu belirtiyor.  

Bağlıyorum Sayın Başkan.  
Bir de son olarak -belki sorular bölümünde olmaz- İller Bankasındaki atamalarla ilgili bazı usulsüzlükler vardı, 

onlar düzeltildi mi diye sormak isterim. 
Çok teşekkür ediyorum, sağ olun Sayın Başkan. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Kuşoğlu. 
Evet, Sayın Koca… 
SALİH KOCA (Eskişehir) – Sayın Başkanım, değerli milletvekillerimiz, Sayın Bakanım; yapmış olduğunuz, Çevre 

ve Şehircilik Bakanlığı olarak yapılmış olan hizmetleri gerçekten tüm Türkiye’yle takdirle takip ediyoruz. Türkiye’de aslında 
şehirlerimiz 1940’lardan itibaren maalesef felsefesiz, ruhsuz gelişmiş, Osmanlı şehir kimliği, felsefesi, ruhu bir yüzyılda 
yok olmuş, yeni bir kimlik üretilememiştir. Sonraki dönemlerde kimlikten bina mimarisi anlaşılmış,  Selçuklu, Osmanlı, 
cumhuriyet mimarisi örnekleri geliştirilmeye çalışılmış, geçmişin taklitleri yapılmış ancak zamanın ruhunun 
yakalanamaması kimliksizliği derinleştirmiştir.  

Yaşanabilir bir çevre, marka şehirler temel hedefi ile yola çıkan Hükûmetimizin on bir  yıl süresince büyük 
adımlar attığını biliyoruz. Bu anlamda Bakanlığımızın çalışmaları ile hedef süreklilik içinde yeniliği, geleneğe saygı içinde  
yeni teknoloji kültürünü yansıtan yeni bir Anadolu şehri modeli geliştirmek olmalıdır. Bu çerçevede artık zaman, şehircilikte 
mühendislikle birlikte mimarlığa geçilmesi zamanıdır. 

BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Sayın Başkan, Salih Bey de benim eleştirilerimi yeniliyor dikkat ederseniz, 
demek ki bana hak veriyor. 

BAŞKAN – Efendim, size hak verildiği anlaşılıyor. Biz size her zaman hak veriyoruz zaten. 
BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Yani, Sayın Başkan dedi ki “Sunumda vardır.”, demek ki yokmuş. 
SALİH KOCA (Eskişehir) – Günümüzde kalkınma artık yerel kalkınmayla başlamakta, şehirler inovasyon 

merkezlerine dönüşmektedir. Artık tarımdan sonra sanayinin de gerilediği, finans kapitalizminin bile gerilemeye başladığı, 
yeni çevreci teknolojilerin yeni bir ekonomi ve yeni bir toplum doğurduğu bir dönemdeyiz. Küresel kültür karşısında 
bireysel kimliğin önem kazandığı yeni bir dünyadayız. Artık Türkiye yeni bir Türkiye’dir. Şehirli insanın önem kazandığı, 
orta gelir seviyesine yükselmiş, teknolojinin nimetlerinden faydalanan, küresel kültürden etkilenen, maddi hayat 
nimetlerinden daha fazla istifade eden, daha genç, daha fazla isteyen bir Türkiye dönemindeyiz. Bu sebeple Türkiye’nin 
bir kentsel Rönesans dönemi başlatması zorunlu hâle gelmiştir ve bu anlamda da ciddi adımlar atılmıştır. 

Kentsel dönüşüm politikamız, mekânsal planlamalarımız, çevre koruma, altyapı yatırımlarımız, tapu ve kadastro 
çalışmalarımızla bu çerçevede çok daha geniş bir vizyona oturmuştur. Bu vizyonla bütünleşik kentsel gelişme stratejileri 
hazırlanmalı, şehirlere farklı temalar ve hedefler verilmeli, ulusal arazi kullanımı stratejisi gibi yeni stratejiler 
oluşturulmalıdır.  
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Elbette çağımızın yeni şehir modellerinden ilham almamız şarttır. Evrensel modelleri dikkate alıp kendi özgün 

modellerimizle sentezlemek becerisini göstermeliyiz. Geleneksel mimarimizi modern çağın teknolojileri ile donatmalı, 
Osmanlı-Selçuklu mimari çizgisinden geri dönüşümlü binalara, enerji tasarruflu modern yapılara ulaşabilmeliyiz. 

Hükûmetimizin kentsel dönüşüm hamlesi, hiç şüphe yoktur ki ekonomik gelişme, kentsel yenilenme, can ve mal 
güvenliği gibi üç temel hedefe dönük önemli bir politika aracı olmuştur ve ciddi başarılar elde edilmiştir. Kentsel dönüşüm 
sadece mimari mühendislik değişimi değil, enerji tasarrufundan ekonominin büyümesine, iş, aş sağlanmasına, hatta 
demokrasinin güçlenmesine katkı sağlayacak bir bütünlük arz etmektedir. 

TOKİ hem kaynak yaratmada hem de sosyal destek alanında önemli katkılar yapmıştır. Bununla birlikte, kent 
kimliği konusunda Türkiye’de, yerel yönetimlerde yeterli tecrübe, bilgi birikimi olmadığı için bugüne kadar birtakım, 
maalesef, hatalar da yapılmıştır.  Çok katlı, tek tip, kimliksiz ve ruhsuz binalardan bir an önce bu anlamda  vazgeçilmeli, 
kentsel dönüşümle bina değil, site değil, mahalle kurmaya yönelmeliyiz. Kentsel dönüşüm projeleri daha insan odaklı 
olmalı, vatandaş proje tasarımına katılmalı, sosyologlar ve mimarlar proje yapımına katılmalıdırlar. Yeni projeler huzur 
şehri kurmak için huzurlu mahalle kurmaya yönelik olmalıdır. Geleneksel mahalle kültürü kentsel dönüşüme kurban 
edilmemeli, mahalleyi sosyalleştiren, huzur ve güven yaratan geleneksel çarşı, AVM’ye dönüşmemelidir. AVM ayrı yerde, 
çarşı ayrı yerde birlikte yaşayabilmelidir. Bunlara yönelik ülke genelindeki bütünlük ve estetik için gerekirse yapılmış olan  
yasal düzenlemelere devam edilmelidir. 

Vatandaş artık yola, suya alışmıştır, daha fazla zarafet, estetik istemektedir. Eskiden kaldırım yoktu. Oysa artık 
kaldırımın tipi, estetiği önem kazanmıştır. Demokratikleşme paketi gibi yeni kentsel dönüşüm paketleri açıklanmalı, 
gerekirse bölgesel çalışmalar yapılmalı ve üzerinde durulmalıdır. Uzun yıllardır göç, gecekondulaşma, çarpık yapılaşma 
nedeniyle büyük sıkıntılar yaşayan şehirlerimizi yaşanabilir ve marka şehirler hâline getirmenin de bu anlamda 
Hükûmetimizin en önemli hedefi olması önemlidir.  

Şehirlerimizi sosyal, kültürel, teknik ve ekonomik boyutlarıyla bir bütün olarak değerlendirmeli, bu yaklaşımla 
şehirlerimizi iş ve yaşam ortamını planlama, konut, altyapı, ulaşım gibi önemli alanlar bakımından daha üst standartlara 
çıkarmak için daha fazla projeye imza atılmalıdır. Diğer taraftan, tabiat, kültür ve tarih değerlerimizi korumayı ve 
geliştirmeyi de sürdürülebilir kalkınma ve yaşam kalitesini yükseltme bakımından vazgeçilmez görmeye devam etmeliyiz. 
2023 vizyonumuzla da şehirlerimizi insanımızın hayat standartlarının yükselmesi ve küresel rekabete hazır olması için 
farklı alanlarda marka şehirler hâline getirme hedeflerine kararlılıkla yürümeliyiz. Bu vizyonla şehirlerimizi rahat ulaşımı,  
tertemiz havası ve doğası, üst düzey estetiği, güçlü ekonomisi, huzurlu ve mutlu insanları ile yaşanabilir mekânlara 
dönüştürmeyi sürdürmeliyiz. 

Deprem bölgesinde olduğumuzu unutmamalı, buna göre gerekli tedbirler alınmalı ve yüksek katlı binalardan 
vazgeçmeliyiz. Çocuklarımızın rahat rahat inip çıkabileceği konutlar inşa etmeliyiz. Gördüklerimiz taş, beton, asfalt, 
kalabalık olmamalı, şehre gönül gözüyle bakıp şehrin ruhunu, tarihini, medeniyetini, kültürünü görmeliyiz. Konulan taşların 
nasıl bir ruh, nasıl bir heyecan, nasıl bir felsefe taşıdığını görebilmeliyiz. Şehrin insanı şekillendirebildiği ortamlar 
oluşturmalıyız. Şehrin harekete göre değil, hareketin şehre göre şekillendiği; pazarın, çarşının, cami, imaret, çeşme, park 
ve bahçenin, hükûmet konağının yerli yerinde olduğu, kısaca, telaşın değil, huzur, dinginlik, sükûnetin hâkim olduğu 
şehirler kurmalıyız. 

Bakanlığımız tarafından ülke genelinde yöresel yerleşim dokusu ve yaşam şartlarının yöresel mimari cephe 
özelliklerinin, kullanılan yerel malzemelerin tespit edilerek örnek mimari yapı projelerinin üretilmesi kapsamında bazı 
illerde çalışma yapıldığını biliyoruz. Bu çalışmanın önemini vurgulayarak yeni Büyükşehir Yasası kapsamında illerdeki 
mimari bütünlük de dikkate alınarak ilçe ve köy bazında da benzer çalışmanın yapılması uygun olacaktır diye 
düşünüyorum. Bu anlamda, Bakanlıkça teşvik edilip belirlenen ve hazırlanan yapı ve yapım standartları ile enerji verimli, 
iklim duyarlı ve ekolojik özellikli plan ve projelerin tüm il ve Türkiye genelinde yaygınlaştırılması sağlanmalıdır.  

Büyükşehirler ile havaalanı, demir yolu ve kara yollarının 2018 yılına kadar, diğer tüm şehirlerin ise 2023 yılına 
kadar gürültü haritalarının hazırlanmasını planlamamız çok önemlidir. Zira en önemli çevre kirliliğinin başında ve en fazla 
huzuru bozup rahatsız eden unsur, çevre gürültü kirliliğidir. Bu anlamda tüm tedbirlerin alınmasının marka şehirlerin 
oluşmasının olmazsa olmaz unsuru olduğunu belirtmek istiyorum.  

Burada sonuç olarak bazı aksaklıkları ve bunlarla ilgili çözüm önerilerimi birimler bazında değerli hazırunla 
paylaşmak istiyorum. Altyapı ve Kentsel Dönüşüm Şubesiyle ilgili olarak, kentsel dönüşümde belediyeler riskli alan ilan 
ediyorlar ancak dönüşümü gerçekleştirmede vatandaşlardan gelen tepkiler nedeniyle isteksiz ve yavaş hareket 
edildiğinden verim alınamıyor. Kentsel dönüşüm avantajını kullanmak isteyen vatandaşa imar hakkı açısından 
muallaklıklar söz konusu olabiliyor. Bazı durumlar belediyelere göre değişiyor, vatandaş avantajdan öte, eski hakkını bile 
kullanamadığını belirtiyor. Bu belirsizlikler için daha net kararlar alınmalı, vatandaşa kentsel dönüşüm ve afet riski 
altındaki alanların dönüştürülmesi meselesi daha detaylı anlatılmalı, devletin arsa veya evini elinden alacağı kaygısı 
giderilmelidir. Daha önce bastırılan sorulu-cevaplı el kitapçıkları, gerekirse dönüşüm yapılacak bu alanlarda ev ev 
dağıtılmalıdır diye düşünüyorum. Ayrıca bu sorunu çözmek için Bakanlıkça TOKİ gibi, 81 ilde örnek bir dönüşüm 
seferberliği başlatılması, marka kentler kurabilmek için yeni cazibe merkezleri, mahalle ve bölgeler oluşturulması hâlinde 
vatandaşlar nezdinde hem desteği artıracak hem de güven sağlanacaktır diye düşünüyorum. 

Mevcut yapılaşmanın olduğu alanlarda olmasa bile bu yeni alanların sosyal donatılarına ilaveten, teknik 
altyapıları için merkezî bir kanal sistemi yapılması sağlanmalıdır. Elektrik, telefon, İnternet altyapısı, doğal gaz, su, yağmur 
suyu, kanalizasyon  için çalışma yapan kurumlar arasında koordinasyon sağlanmalı, her bir kurumun kazı yapması 
engellenmeli, daha şehir kurulurken, yapılacak kanal sisteminde çalışmaları istenmelidir. Böylece yeni yerleşimlerde 
sürekli kazılan ve tamir edilen yolların oluşturduğu ekonomik ve iş gücü kaybı da engellenmiş olacaktır.  
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Bir diğer konu da Yapı Denetim Yasası’yla ilgilidir. Burada da birtakım belirsizlikler giderilmelidir. Yapı denetim 

sisteminin 81 ile yaygınlaştırılmasıyla önceki dörtlü TUS sistemine göre ilerleme sağlanmış, ancak maalesef, istenen 
azami başarı sağlanamamıştır. Yapı denetim sistemiyle ilgili de… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
SALİH KOCA (Eskişehir) - …hazırlanmış olan yasa çalışmaları bir an önce tamamlanmalıdır.  
BAŞKAN – Sayın Koca, lütfen toparlayın. 
SALİH KOCA (Eskişehir) – Son bir madde kaldı Sayın Başkan. 
İllerdeki tüm kamu kurumlarının bakım, onarım ya da yeni bina işleriyle ilgili olarak da şunu özellikle belirtmek 

istiyorum, son yapmak istediğim: Sayın Bakanım, özellikle çıkarmış olduğumuz son imar mevzuatı gerçekten çok iyi 
hazırlanmış bir mevzuattı ve bu mevzuatla ilgili olarak bu alanda çalışan arkadaşlardan emeği geçenlere özellikle bu 
anlamda teşekkür ediyoruz. Bu mevzuatta tartışılan bir yüzde 50 meselesi var. Bununla ilgili olarak de gerekli 
düzenlemeler yapıldı ama bu düzenlemelerin kalıcı olması anlamında talepler var, bunları da sizlere tekrar iletmek 
istiyorum. 

Bakanlığımızın 2014 bütçesinin hayırlı olmasını diliyor, başarılı çalışmalarınızın devamını temenni ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Koca. 
Sayın Çam… 
MUSA ÇAM (İzmir) – Sayın Başkan, Plan ve Bütçe Komisyonunun saygıdeğer üyeleri, Sayın Bakan, kamu 

kurumlarının çok değerli yöneticileri, saygıdeğer basın mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyor, iyi akşamlar diliyorum.  
Sayın Bakan AKP Hükûmetinin en tanınmış üyelerinden biri. TOKİ Başkanlığı dönemindeki icraatları herkesin malumu. 
Başında bulunduğu Bakanlık ise yan yana geldiğinde biri diğerini ortadan kaldıran iki kavramı içinde barındırıyor. 
Kentleşme, dünyanın karşı karşıya olduğu bir zorunluluk. Ancak, yine kentler, dünyanın her yerinde çevre katliamının da 
en çok yaşandığı yerler arasında. Bu sebeple, “çevre” ve “şehircilik” gibi iki kavramı yan yana getiren Bakanlığın 
önceliğinin ne olduğu ise yapılan çevre katliamlarından belli.  Zaten “AKP” denilince herkesin aklına gelen, inşaat, beton 
ve yarattığı rant ekonomisi. Bu işten en iyi anlayacak kişi olarak düşünülmüş olsa gerek ki kentlerdeki çirkin ve çevre 
karşıtı görüntüyü daha da çirkinleştirmede en başarılı kurumun başındaki kişi birleştirilen ve yeniden oluşturulan 
Bakanlığın başında görevlendirilmiş. Ne yazık ki ülkemiz ve coğrafyamız tarihin en büyük doğa katliamına AKP Hükûmeti 
ve sizin Bakanlığınız döneminde maruz kalıyor. Artan şehirleşme ise, bu şehirlerde yaşamak zorunda kalan yurttaşların en 
önemli mutsuzluk kaynakları arasında başta geliyor. 

Birkaç rakamla dikkatlerinizi ülkemizin sorununun tüm dünyada yaşanan kentleşme olgusundan  farklı olduğu 
noktalara çekmek istiyorum. Çünkü, ülkemizde yaşanan değişimi başka ülkelerde yaşananlara kıyasladığınızda, belki 
Sayın Bakan için uygundur ama bizim için çok üzücü bir durumdur. Bakınız, Türkiye'de insanların yüzde 33'ü yeşil alanlara 
erişim olanağından yoksun olduklarını söylüyorlar. Üyesi olduğumuz OECD ülkelerinde bu oran yüzde 12. Açık havada 
kirlilik “PM10” adı verilen parçacık ile ölçülüyor. Türkiye'de havadaki PM10 miktarı 36,7 mikrogram/metreküp, OECD'de bu 
düzey 20.9 mikrogram/metreküp. Türkiye'de insanların yüzde  61'i suyun kalitesinden memnun olduğunu söylüyor, oysa 
bu oran OECD'de yüzde 84. 

“Sürdürülebilir kalkınma” kavramının her gün üzerine basa basa ifade edildiği bir dönemde, doğanın 
sürdürülmesinden çok kalkınmanın, tüketimin sürdürülmesi ve planlanması iktidarınızın önem verdiği noktadır. Sözde 
ustalık döneminiz, Meclisten gece yarısı baskınlarıyla, torba yasalarla, hukuku, mahkeme kararlarını yok sayan, çılgın 
projeler üreten ve "Ben yaptım, oldu." zihniyetiyle doğayı tahrip eden bir dönemdir. Sonuç ise, şimdiye kadar yol açtığınız 
ve gün gün artan “ekolojik kriz”, “inanılmaz doğa tahribatı”, “katliam” gibi başlıklarla artık üstünü örtmenin imkânsız olduğu 
haberler. 

Peki, neden böyle? Çünkü, AKP iktidarı, kendisinden önceki sağ iktidarların savunduğu neoliberal kapitalizmin 
Türkiye'ye yerleştirilmesi konusunda diğerlerinden daha usta olduğu için. Diğer sağ iktidarların başaramadıklarını,  
yapmaya çekindiklerini, eksik bıraktıklarını tamamlama iddiası var da ondan. Geride bıraktığımız on yılı aşkın sürede 
diğerlerinin eksik bıraktığı alanların tamamlanmaya çalışıldığını görüyoruz.  

“Peki, hangi uygulamalarıyla böyle?” diye soranlara bir iki örnek vereyim. Mesela, Sayın Bakanın kariyerinde 
önemli yer tutan TOKİ'de yaşanan dönüşüm. TOKİ, kooperatiflere kredi sağlayan, sosyal amaçlı konut üretimi için proje 
geliştiren bir kurumdan, inşaat sermayesine rant aktaran bir devlet müteahhitliği müessesine çevrilmiş durumda. Aşama 
aşama yapılan değişikliklerle bu sağlandı. TOKİ'nin yeniden yapılandırılması ve kentsel dönüşüm yetkileriyle donatılması 
2003 yılında oldu. Yeni Belediye Yasası’nın yapılması 2005 yılında gerçekleşti. Belediye Yasası’ndaki kentsel dönüşümü 
düzenleyen 73’üncü maddenin daha da geliştirilmesi ise 2010 yılında oldu. Ancak, esas milat çıkarttığınız Afet Yasası’na 
orman vasfını kaybetmiş arazilerin satışı ile ilgili 2/B Yasası eşlik etti. Yine, aynı yıl yabancılara mülk satışını düzenleyen 
yasa ve bütünşehir-büyükşehir yasası ile tekrar düzenlenmeye çalışılan Yapı Denetimi Yasası geldi. 2012 ve 2013 yılları 
bu açıdan unutulmayacak; plansız, hesapsız, rant merkezli betonlaşmanın miladı kabul edilecektir. Bu yasaların hepsi 
AKP iktidarı tarafından belirli bir mantık silsilesi içinde, kentsel yağmayı en verimli sürdürebilmenin mevzuatı olarak 
çıkarılmıştır. Çelişki varsa, eksiklik varsa yeni yeni yasalarla da takviye edersiniz. Bu konuda size kamuoyunda güven var 
zaten. O kadar büyük bir saldırı ve yıkım operasyonu başlattınız ki yapılan düzenlemeleri, doğanın korunması hassasiyeti 
olanlar, artık takip ya da itiraz etme güçlerinin kalmadığını itiraf ediyorlar. 

İktidarınız muhalefeti düşman görüyor, bunu biliyoruz. En ufak aykırı sese bile tahammül edemiyorsunuz. 
Geçtiğimiz hafta Orman Mühendisleri Odası Orman Bakanlığına bağlandı. Şimdi duyuyoruz ve işitiyoruz ki Mimar ve 
Mühendis Odaları Birliğine bağlı 11 odanın da Çevre ve Şehircilik Bakanlığına bağlanması için bir talepte bulunuyorsunuz. 
Merak ediyorum, bir inşaat mühendisi olarak ve bir İnşaat Mühendisleri Odası üyesi olarak sizin Türk Mimar ve Mühendis 
Odaları Birliğine duyduğunuz kin ve nefretin de nedenini öğrenmek isterim? 
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Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; Gezi Parkı’nda, ağaçların kesilmemesi adına başlatılan sivil ve şiddetsiz 

tepkinin gerisinde ne var zannediyorsunuz? AKP'nin ve Sayın Başbakanın  3’üncü köprü, 3’üncü havalimanı, nükleer 
santraller ve birçok kanun tasarısına dair takındığı "Ben yaptım oldu." yaklaşımı var. Gezi gösterdi ki çevremiz ve 
kentlerde yaşamak durumunda olan milyonlarca yurttaşın sağlığı sizin politikalarınızla tehdit altında. Bunu fark edip 
sokağa dökülenleri gazla, copla, suyla, tehditle ortadan kaldıramazsınız. Günü kurtaran komik söylemler, açılışlar, ağaç 
dikme şenlikleri ile gerçekler göz ardı edilemez. AKP Hükûmetinin, özellikle 2012 sonrası, doğa ile ciddi bir meselesinin 
olduğunu ve doğal alanların tahribatına yönelik ağaçların, ormanların yok edilmesinin önünü açan kararları uygulamaya 
koyduğunu herkes biliyor ve kabul ediyor. 

Sayın Bakan, değerli milletvekilleri; Sığacık Körfezi, Ege Bölgesi'nin, Çeşme Yarımadası güneydoğu iç 
noktasında bulunan Seferihisar ilçesi sınırları içerisinde, 30’un üzerinde bakir koy, kumsal ve zengin balık çeşitleriyle 
doğal güzelliklere sahip olan bir körfezimizdir. Körfezimiz, mercan kayalıkları, “azmak” adı verilen tatlı su deltalarıyla 
ünlüdür. Kuluçkahane yani yavru balıkların üreme özelliğine sahiptir. Bu nedenle doğal olarak trole yasak bir bölgedir. 
Körfezde faaliyet göstermesine izin verdiğiniz orkinos balık çiftlikleri doğal hayatın ciddi bir tehdit unsuru hâline gelmiştir. 
Bu balık çiftlikleri, hangi gerekçelerle verildiği bilinmeyen, kendinden menkul izinlerle üretimlerini artırarak sürdürmekted ir. 
Bölgede yetiştiriciliği yapılan balıkların tükettikleri toplam yemin sadece yüzde 25'i ete dönüşmektedir, geri kalan yüzde 
75'i atık olarak, dışkı olarak tabana çökmektedir. Bu dışkılardan çıkan yağ ve kimyasal maddeler deniz yüzeyine 
çıkmaktadır. Bir yılda, orkinos, çipura ve levrek türü balıklarda, bir balığın ağırlığının 2 katı dışkı tabana çökmektedir. 
Bölgede yıllık yaklaşık 1 milyon adet balık üretimi yapıldığı göz önüne alınırsa, tabana çöken atık miktarı doğayı 
katledecek ölçüdedir. Bunun en önemli sebeplerinden biri ise bölgenin sığlık mercan kayalık olmasıdır. Oluşan kirlilik, 
bölgemizin doğal balık üremesini engellemektedir. Yumurtlama, bunların larva ve daha sonra da erişkin hâle gelmesi için 
üç aya ihtiyaç vardır. Bu aylar da kasım, aralık ve ocak aylarıdır. Bu aylar aynı zamanda çiftlik balıkçılığının hasadının da  
en yoğun yapıldığı aylardır. Dolayısıyla, deniz kirliliği bu dönemde had safhasına ulaşmaktadır. Dışkı atıkları bu dönemde 
fazlasıyla, larvaların en çok üredikleri tatlı su deltalarına ulaşmaktadır. Bu nedenle deltalarda oksijen miktarı azalmakta ve 
larvaların büyüyebilme olanağı kalmamaktadır. Balık hasadında kullanılan tekneler de çiftliklere yaptıkları seferlerle önemli 
ölçüde pervane türbülansı yaratmakta ve yine larvaları doğal üreme alanlarından uzaklaştırmaktadır.  

Sonuç olarak, bölgemiz deniz canlılığı, balık çiftliklerinin yarattığı kirliliğin kurbanı olmaktadır; balık türleri, 
mercan kayalıkları ve denizin tüm güzelliği yok olmaktadır. Yasak olmasına rağmen devam eden trol avcılığı 
durdurulmalıdır.   

Sayın milletvekilleri, benzer "balık çiftliği" faaliyetleri Kazdağları’ndan sonra, Çanakkale tarafından sonra İzmir’in 
Karaburun ilçesinde de büyüyerek devam etmektedir. Geçen yılki bütçe konuşmamda da değindiğim gibi, ilçemizde balık 
çiftlikleri, mermer, taş ve mıcır ocakları faaliyetlerine hız kesmeden devam etmektedir. Ocakların oluşturduğu toz ortamı 
bölgenin endemik bitki türleri üzerinde olduğu gibi meralar üzerinde de yıkıcı etki yaratmaya devam etmektedir. Bölgenin 
tarımsal gelir kaynağı olan zeytin, enginar, mandalina, nergis ve sümbül gibi ürünlerde üretim yapılamayacak duruma 
gelinmiştir. Meraların tozlu ortamdan etkilenmeleri nedeniyle, bölgenin sembolü olan 20 bin civarındaki keçi de 
beslenemez konumdadır.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Çam, lütfen toparlar mısınız. 
MUSA ÇAM (İzmir) – Sayın Bakanım, o bölgede vatandaşlar kendi çocuklarına bir tek oda bile yapamazlar, 

yasak ama bu balık çiftliklerine, taş ocaklarına, mıcır ocaklarına, mermer ocaklarına Bakanlığınız ruhsat vermektedir.  
Doğası gereği temiz bir enerji kaynağı olduğu için karşı olmadığımız rüzgâr enerjisinin durumu ise felaket düzeyine 
ulaşmıştır. Rüzgâr enerjisine karşı değiliz ama gelin Karaburun’da Yaylaköy’de… Sayın Bakan, sizin eviniz orada olsa, 
evinizin 100 metre ötesinde rüzgâr gülleri konuldu, rüzgâr enerjisi direkleri dikildi. O gürültüden orada oturmak, orada 
yaşamak mümkün değil. ÇED raporlarını veren sayın yetkililer buradaysa lütfen Karaburun’a kadar gelsinler, Yaylaköy’ü 
görsünler, rüzgâr enerjisi güllerinin ne büyük tahribatlar yarattığını orada görecekler ve köylünün ne kadar sıkıntı çektiğini 
bir kez daha orada canlı olarak yaşayacaklar.  

Yine, İzmir’in Menderes ilçesinin Yeniköy’ünde ormanın içerisinde mıcır ve taş ocaklarına ruhsat verilmiş Sayın 
Bakan. Her gün 50-60 ton civarında kamyonlar… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
MUSA ÇAM (İzmir) - … dakikada bir gidiyorlar, geliyorlar.  
BAŞKAN – Sayın Çam, lütfen toparlayın. Son bir dakika lütfen. 
MUSA ÇAM (İzmir) – Şimdi, bu yerlere ruhsat verilmesi… Hangi şekilde ve ne şekilde izin verildiğini merak 

ediyorum.  
Yine, Bergama’nın Kozak Yaylası en zengin çam fıstığı üretilen bölgelerden bir tanesi Sayın Bakan. Türkiye’de 

bir numara olan bir yerdir ama yedi yıldır çam fıstığı mahsulü alınamıyor. Bakanlıklardan giden araştırmaların henüz daha 
raporları ortaya çıkmadı ama siyanürlü altın arama, taş ocakları, mermer ocakları, granit ocakları ve Soma’dan gelen 
kirlilik, Aliağa Termik Santralinden gelen kirlilik nedeniyle orada doğal döllenme yapılamıyor. Burada verilen ruhsatlar 
nedeniyle, taş ocakları, mıcır ve mermer ocakları, granit ocakları nedeniyle yine Bergama’nın Kozak Yaylası’nda çok ciddi 
bir kirlenme var.  

Son sözüm: İzmir’in Gaziemir Kurşun Fabrikasında radyoaktif ve tehlikeli atıklar 2 Aralık 2012 tarihinde haber 
olmuştu Sayın Bakan. Bir yıl geçti. Önce siz “30 ton toprak attık üzerine.” dediniz… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Çam lütfen toparlar mısınız. 
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MUSA ÇAM (İzmir) – …geçtiğimiz günlerde de “5,7 milyon TL’lik bir ceza kesildi.” dediniz. Yani, üzerinden bir yıl 

geçmesine rağmen atıklar hâlen orada ve kaldırılmadı. Yeraltı suları inanılmaz derecede kirlenmiş durumda, topraktan 
ölüm akıyor ve Çevre ve Şehircilik Bakanlığı ise sizler bakıyorsunuz. 

Son sözüm: Gördüğünüz, TOKİ ile ilgili İzmir Çeşme’de yapılmak istenen toplu konut. Türkiye’nin değişik 
yerlerinde yapıyorsunuz bunları ama logoyu da görüyorsunuz, Çeşme AKP ilçe örgütünün yapmış olduğu bu logoyu, afişi, 
broşürü görüyorsunuz. Acaba sormak isterim: TOKİ -AKP’nin arka bahçesi olduğunu biliyoruz da- AKP’ye resmen 
bağlandı mı, bağlanmadı mı? Bir ilçe örgütü bunu basmış ve şimdi üye yapıyor ve siz de orada toplu konut yapacaksınız.  

Teşekkür ediyorum, bu konuda bir cevabınızı beklerim. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Zozani buyurun lütfen. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Zozani yazılı olarak verecek konuşmayı. 
BAŞKAN – Sayın Zozani yazılı mı vereceksiniz? 
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Ayaydın’la anlaştık, o bu gece konuşmayacak, on dakikasını ben kullanacağım. Kendisine teşekkür 

ederim. 
BAŞKAN – Hayır, o konuşmayacak, siz de yazılı verecekmişsiniz, bana öyle söyledi. 
Peki, buyurun siz. 
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Yirmi dakika kullanacağım, sabrınıza sığınıyorum, Aydın Bey’in yerine de süreyi 

kullanacağım. Teşekkür ederim. 
Sayın Bakanım, komisyon üyeleri ve değerli bürokratlarımız, değerli basın mensupları; ben de konuşmamın 

birinci bölümünde kent ve kent kimliği üzerinde biraz yoğunlaşacağım, sonra da güncel yaşanan kimi sıkıntıları 
gündeminize taşımaya çalışacağım.  

Şimdi, özellikle kentlerin mimari kimlikleri denilince üçlü bir sacayağına oturtulur. Dünyanın hemen hemen her 
tarafında böyledir, böyle bir tercih yapılır; tarih, kültür ve çevre olgularına dayalı bir mimarileşme söz konusu olur. Şimdi , 
toplumsal dokuyu ifade eden kültür faktörünü dışlayarak oluşan mimari toplumsal dokuyu otomatik olarak zedeliyor. 
Anadolu’da, Mezopotamya’da insanların yaşamındaki temel düsturlarından bir tanesi, özellikle mimariye yönelik olarak 
hep şunu söylerler: “Ev alma komşu al.” derler ama öyle bir noktaya geldik ki hele hele metropollerde öyle bir noktaya 
geldik ki insanlar artık komşularını tanıyamaz duruma geldiler. Birbirinin ölüsünden haberdar değil insanlar artık. Bu bizi 
şöyle bir noktaya taşıdı: Esasında artık ölüye de Fatiha okunamayacak duruma geldik. Hepsinin de müsebbibi bu çarpık 
kentleşme ve kimliksiz mimari doku.  

Ben, bir Vanlı hemşehrimizin yaşadığı bir anekdotu bu noktada paylaşmak isterim: Bir oğlu batıda memur olarak 
çalışıyordu ve bir yaşlı insandı sözünü ettiğim. Oğlunun ziyaretine gitmiş ve orada bir komşularının öldüğünü duymuş, 
oğlunun bir komşusunun öldüğünü duymuş. Oğluna demiş ki “Ya biz de bir başsağlığına gidelim, ayıp olur, komşunuzdur.” 
falan. Hangi kent olduğunu söylemeyeceğim ama başsağlığına gidince… 

AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Adil Bey, biz de dinleyelim, duyamıyoruz. 
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Bakana konuşuyorum zaten. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Olur mu, bize de konuş. 
BAŞKAN – O zaman sizi dışarıya alalım, orada bütçeden sonra başbaşa… 
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Vallahi fena olmaz, zaten Hakkâri eksenli ikili görüşmelerimiz olmalı. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Siz ortaksınız yani, ortak parti olduğunuz için… 
BAŞKAN – Divandan değil efendim, Sayın Ayaydın’ın sözü. 
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Bizim ortaklığımız Türkiye’dir yani, onu söyleyeyim Hocam. 
KAZIM KURT (Eskişehir) – Her şey Türkiye için! 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Gözlerim yaşardı! 
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Şimdi komşuya başsağlığına gidiyorlar, dedi ki: “Biz gittik, herkes bize niye geldiniz 

diye sordu.” Yani, Fatiha okuyacağız evde ama hiç kimse o havada değil, öyle bir duruma geldik ve tümü de bu kentleşme 
olgusunun sonucudur.  

Kentlerimizin tarih dokusuna gelince: Bir kere kentler ve mimari toplumsal hafızayı da temsil eder, içinde 
barındırır. O toplumsal hafızayı, süreklilik faktörünü dışladığınız zaman, o kent dokusunun içerisinde işlemediğiniz zaman 
otomatik olarak tarihsel hafızayı da bir yerde bıçakla kesmiş gibi oluyorsunuz. Maalesef öyle bir noktaya geldik. Ben iddia 
ediyorum, beş-on yıl sonra kimse İstanbul’da yaşamak istemeyecektir. Böyle bir noktaya geldi, her yönüyle böyle bir 
noktaya geldi. Şimdi, sadece bu dönemin sorunu ondan gelmiyoruz. Bu tarih ve doku meselesini değerlendirirken tarihi 
dışlayan yaklaşım maalesef bizim geçmişten gelen bir hastalığımız. Hasan Faiz Ergun, dönemin 1931-1937 yıllarında 
Diyarbakır Valiliğini yapan zat kente serin hava gelsin diye Diyarbakır surlarını yıkmaya başlamış. Biliyorsunuz, 
Diyarbakır’da o Dağkapı Meydanı’nda giderseniz geniş bir boş alan var, o işte Hasan Faiz Ergun Beyefendi’nin o dönem 
yıktığı yerdir. Esasında orada da su vardır, “Tek Beden” denilen yer surdur, Tek Beden surun içindedir. Kim durdurmuş? 
Profesör Albert Louis Gabriel durdurmuş. Neye dayanarak durdurmuş? O dönemin Diyarbakır halkı itiraz etmiş, gelmiş 
Ankara’da Kültür Bakanlığı nezdinde girişimlerde bulunmuş ve…  

Mardin’den örnek vereceğim: Mesela, bilmiyorum hiç Dara’ya gideniniz var mıdır? Dara’da yeraltı sarayı var, 
yeraltı sarayının temel özelliklerinden bir tanesi güneş saati var. Sarayın tamamı yeraltındadır, güneş saati var ve zaman 
ölçümünü güneş saati… Gittim gördüm, şimdinin insanı, şimdinin vatandaşı o yeraltı sarayının, o güneş saatinin 
bulunduğu bölgenin üzerine gecekondu yapmış ama altın saray var.  
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Biz hep tarihe bakınca şöyle bir değerlendirme yapıyoruz: “Yahu geçmişteki insanlar ne kadar da güçlüymüş.” 

deriz ama eminim bizim torunlarımız gelecekte “Ya bunlar ne kadar zevksiz insanlarmış.” demeye başlayacaklar. Yani, biz 
geçmiştekileri güçlü, zevk sahibi, sanata önem veren, mimariye önem veren insanlar olarak şimdi yâd ediyoruz ama 
torunlarımız bizi zevksiz insanlar olarak tanıyacak.  

Örnekleme yaptınız, ifade ettiniz, o bir umut ışığı oldu bende ama yetmez. Bu sekizincisine ben -Aslanoğlu 
dışarı çıktı ama Mustafa Bey burada- Malatya’yı da eklemenizi arzu ederim eğer o yedinin içerisinde yoksa. Malatya’daki 
Beşkonaklar bu açıdan yaşayan bir örnektir, ilave edilebilecek bir durumdur. 

Çevre faktörüne gelince: Ya bizim bir sahil şeridimiz yok, o yüzden sahil şeridinden söz edemeyeceğim ama… 
MUSA ÇAM (İzmir) – Bir çılgın proje de sizin oraya gelebilir. 
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Gelebilir mi?  
Bilmiyorum, valla, deniz yapılırsa hiç fena olmaz. 
Kent dokusu içerisinde sosyal yaşamı kolaylaştırıcı faktör nedir, onlara bir bakmak lazım. Yani doğal çevre, 

tahrip ettiğimiz doğayı ayrıca değerlendirelim, ancak yarattığımız sosyal dokuya hizmet edecek yaşam alanlarına ilişkin 
olarak proje sahibi olmamız gerekir.  

O nedenle, bir yere gittiğiniz zaman -Sayın Kuşoğlu ifade etti- bir kente gittiğiniz zaman “Ya, ben şuradayım.” 
diyebilmek önemlidir, öyle bir kimlikle karşılaşabilmek önemlidir.  

Hâlihazırda başlamış bu kentsel dönüşüm projesine belki… Hep rant boyutuyla bu dönüşüm programı 
tartışılıyor, ancak yerinde dönüşüm faktörünü henüz devreye sokamamış olmaktan kaynaklı olarak bu eleştirilerin önüne 
geçemezsiniz, ama yerinde dönüşüm eksenli bir politika geliştirirseniz bu konuda Sayın Bakanım, hem sosyal dokuyu 
korumuş olursunuz hem de yaşanılabilir bir alan yaratmış olursunuz. 

Özellikle Anadolu kentlerinde binalaşma ticari tuzağa da dönüşmüş, her binanın altında dükkân olması müthiş 
bir ticari tuzaktır. Her mahallede, her binanın altında dükkân kuruluyor ve oraya dükkân yapılınca birileri de “Ya, burada iş  
yapılır.” diye gidip içine 3-5 kuruş parasıyla bir şeyler koyuyor, satmaya çalışıyor ve batırıyor. Bu tuzaktan vatandaşı 
korumak gerekir. Dolayısıyla, kentlerde ticari alanların yaratılması da, oluşturulması da bir politika gerektirir.  

Yıllardır AVM’leri kent merkezlerinin dışına taşıyabilir miyiz tartışması var, başaramıyoruz. Süpermarketleri 
dışarı çıkarabilir miyiz; bunu başaramıyoruz. Bunlar acilen gündemleşecek sorunlardır, mutlaka ve mutlaka sizin 
Bakanlığınızın buna öncülük etmesi gerekir, yoksa… 

Kentlerdeki trafik aşırı araç tüketimine teşvik ediyor, toplu taşımaya teşvik etmiyor. Katlı kavşaklar, her gün 
insanlara “Ya, üç beş kuruş paranızı götürün, bir araca yatırın…” Ama kent trafiğini, ulaşım faktörünü, toplu taşıma 
açısından avantajlı duruma getirdiğiniz zaman, insan “Ya, ben iki saat trafikte araç süreceğime metroya binerim, işime 
gider, evime gelirim.” der noktasına gelirse, o zaman bu işi çözmüş olursunuz, böylelikle bu sorunun da üstesinden gelmiş 
olursunuz.  

Şimdi, kentlerin mimari kimlikleriyle ilgili olarak olmazları konuşmaya başlarsak, aslında çok şey ifade etmeye 
gerek yok… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Birinci faslı bitireceğim Sayın Başkan.  
…TOKİ binalarına bakmak yeterlidir. Zevksizliğimizin abidesidir TOKİ binaları. Rengârenk, gelişigüzel mimari ve 

maalesef, bu konuda vatandaşa örnek olunacak bir durum yok, yapsatçılar TOKİ’den de beter, müteahhitlik firmaları 
hepsinden beter. Hasip Bey birkaç firmanın ismini saydı, ben kimsenin ismini ifade etmek istemiyorum ama bunların hepsi 
problem. 

Şimdi, ne yapılabilir? Önünüzde muazzam bir fırsat var. Kentlerin kalbini askerî alanlar diye işgal etmişiz, askerî 
birliklerin öncelikle kentlerin merkezinden çekilip, o alanların, o demin ifade ettiğim tarih, çevre ve kültür sacayaklarına 
dayalı yeni bir mimari yapıyla oralardan başlayabiliriz. Bir bu. 

İkincisi: Sayın Bakanım, kentlerde, özellikle Anadolu kentlerinde doğal gazın gitmediği yerlerde kötü yakıt her 
kış yaşamı çekilmez hâle getiriyor, bunun önüne geçmek gerekiyor. Belediyelerin artık kötü yakıt, kalitesiz yakıta izin 
vermemesi gerekiyor, bunun önüne geçmek gerekir.  

Son ve önemli bulduğum noktalardan bir tanesi, geçen sene de yanlış hatırlamıyorsam sormuştuk: Mesela İller 
Bankasından kentlere kişi başına göre belirlenen ödeneklerin kriterleri nelerdir? 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Toparlayın lütfen. 
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Bitiriyorum. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Maliye veriyor, İller Bankası aracı.  
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Ama kentlerin gelişmişlik kriterlerini bu Bakanlık belirliyor.  
Siz belirlemiyor musunuz? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hayır, Maliye, İller Bankası sadece parayı gönderiyor… 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) - Ekonomi Bakanlığı… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sadece trafik memuru. 
İLHAN DEMİRÖZ (Bursa) – Son zamanlarda trafik memuru değil.  
ALİ SARIBAŞ (Çanakkale) – Yapsatçılık yapıyor.  
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Şimdi, burada da kriterler belirlenirken, Sayın Bakanım, kentlerin avantaj ve 

dezavantajlarını göz önünde bulundurmak durumundayız. Kimi kent vardır ki Anadolu’da, 100 metre yolu yapana kadar bir 
başka kentin sarf ettiği eforun 10 katı efor sarf ediyor, masraf yapıyor. 100 metre yol için 100 metre duvar da yapmak 
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durumunda kalıyor. Şimdi, bu kente de aynı ödenek, diğer bir kente de aynı oranda ödenek gönderilmesi haksızlıktır. Bu 
konuda kriterlerin yeniden gözden geçirilmesi gerekiyor, ona göre ödeneklerin belirlenmesi gerekir diye düşünüyorum.  

Bütçenizin hayırlı, uğurlu olmasını diliyorum. 
Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
BAŞKAN – Sayın Zozani’ye teşekkür ediyoruz. 
Buyurun Sayın Gök. 
LEVENT GÖK (Ankara) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bakan, ben kısaca sizlere Ankara’yla ilgili birkaç konuyu aktarmak istiyorum. 
Ankara ne yazık ki Türkiye'nin başkenti olmasına karşın, şehircilik açısından ve mimari özelliği bakımından 

herhangi bir kimliği olmayan bir kent olarak karşımıza çıkıyor. Ankara’nın kimliğini tarif eden ve Ankara’nın dokusunu 
yansıtacak yapılaşmalar ne yazık ki Ankara’da üretilemedi.  

TOKİ, hiç olmazsa bu konuda, Ankara’nın tarihsel gelişimine uygun ve onun mimari özelliklerini yansıtan Ankara 
evleri tarzında konutlar Ankara’da üretebilseydi, hiç olmazsa Ankara’nın kentsel bakımdan, mimari açıdan daha doyurucu 
ve zengin olmasını temin edebilirdi.  

Ankara ışıksız bir kent. Dünyanın, pek çok Avrupa ülkelerinin başkentleri her akşam ışıl ışıl olurken, Ankara ne 
yazık ki ışıksız bir kent, olumsuz bir örnek olarak önümüzde duruyor.  

Sayın Bakan, Mecliste, Genel Kurulda size sordum, siz de samimi olarak itiraf ettiniz hata yaptığınızı, Kuzey 
Ankara Kentsel Dönüşümü’nde çok ciddi hataların olduğunu ve dağıtımda, kura çekimlerindeki yanlışlıklardan dolayı ya 
da mağduriyetlerden dolayı yaşanan haksızlıkları gidereceğinizi ifade etmiştiniz, ancak şu saate kadar bana yansıyan pek 
çok olumsuz şikâyet hâlen devam etmektedir, bu konuda Meclis Genel Kurulunda ifade ettiğimiz tarzda neler yaptığınızı 
bir açıklamanızı istiyorum. 

İkincisi: Eskişehir yolundaki Yapracık konutları. 9 bin konutluk Yapracık konutları zevksizlik örneğinin dışında, 
ayrıca kalitesiz yapılar olarak da ortadadır. Hâlen oturulamamaktadır. İnsanlar bir yandan TOKİ’ye olan aidatlarını öderken 
bir yandan da kiracı olarak oturdukları evlerin kirasını ödemek suretiyle çok ciddi mağduriyet yaşamaktadırlar. Otobüs 
sorunu çözülmemiştir, doğal gaz sorunu çözülmemiştir, market yoktur, okulu açılmamıştır ve müthiş bir dram 
yaşanmaktadır Yapracık konutlarında, burnumuzun tam da dibindedir. 

Üçüncüsü, Mogan Gölü. Mogan Gölü’nde andezit üreticilerinin kirletmeleri nedeniyle çok ciddi bir kirlenme oranı 
başlamıştır. Yüzlerce kuşun yaşadığı Mogan Gölü’nde, ayrıca Büyükşehir Belediyesi bir de uçak kaldırma projesi 
düşünmektedir. Sakın ha Sayın Bakan, yani yüzlerce kuşun yaşadığı bu özel bir tabiat alanını mahvetmeyelim. 

Saraçoğlu Mahallesi Ankara’nın en özel ve güzel mahallesi, bildiğiniz gibi afet riski altında bir kentsel dönüşüme 
tabi tutuldu, Cumhurbaşkanının araya girmesiyle Ankara Ticaret Odası ve Mimarlar Odasının iş birliğiyle bir proje 
hazırlanmaya çalışılıyor. Biz Mimarlar Odasının buraya dâhil olmasından son derece memnun olduk, hiç olmazsa güven 
duyduğumuz bir örgütün, ranta dayalı değil kent kimliğini koruyacak çalışmalar yapacağına inanıyoruz. Ancak Sayın 
Bakan, burada son anda idare mahkemesi yürütmeyi durdurma kararı vermiştir. Saraçoğlu Mahallesi’yle ilgili olarak ne 
yapmayı düşünüyorsunuz? Bunu da öğrenmek isteriz. 

Ve elbette ki -zaman darlığı nedeniyle fazla konuşamayacağım ama- ODTÜ’yü konuşmamız gerekiyor. Sayın 
Bakan, bildiğiniz gibi, sizin onayladığınız ODTÜ’yle ilgili yol projesinin 4 Kasıma kadar askı süresi devam edecekken bir 
gece ansızın bir kamu idaresi olan Ankara Büyükşehir Belediyesi, yine bir kamu idaresi olan –ki, herhâlde dünyada örneği 
bulunmamaktadır- ODTÜ’nün arazisini çok kabaca ve hoyratça girmiştir. Bu hukuki süreç tamamlanmadan, askı süresi 
bitmeden buraya girilmesini siz gerçekten vicdanınızda nasıl açıklayabilirsiniz? Kaldı ki, Büyükşehir Belediye Başkanı da 
askı süresinin içerisinde itiraz etme haklarının bulunduğunu ifade etmiştir ODTÜ’ye ve “Gidin, bana yürütmeyi durdurma 
kararı alın demiştir. Peki, Sayın Bakan, yüzlerce, binlerce ağaç kesildikten sonra mahkemeye başvurup da yürütmeyi 
durdurma kararı aldığınız zaman hangi kararı uygulayacaksınız da orayı eski hâle getireceksiniz. Çok kaba ve hoyratça 
olan bu davranışın ben sizin Bakanlığınızın bünyesinde de vicdanlarınıza sığmadığını düşünüyorum. Daha sonraki 
açıklamalarda Cumhuriyet Halk Partisinin yola karşı olduğu yönündeki iktidar söylemlerini de elimizin tersiyle itiyoruz. 
Bildiğiniz gibi, ODTÜ’de başlayan yolun tam karşısında, öbür tarafında, Cumhuriyet Halk Partisinin Genel Merkezi önünde 
tam üç-dört ay bir yol çalışması sürmüştür. Kamuoyunda hiç bu konuda bir eleştiri, bir tenkit duydunuz mu? Biz de elbette 
yolun medeniyet olduğunu biliyoruz ama çevrenin, doğanın ve dokunun bozulmaması kaydıyla, en az hasarla bunları 
yapmamız gerekiyor. ODTÜ’de yapılanların geri dönülemez olduğunu daha dün yaptığımız bir park açılışında tekrar 
gördük. Ne yazık ki, Çiğdem Mahallesi ve Yüzüncü Yıl Mahallesi ikiye bölünmüş bir durumda, bir otoban tarafından ikiye 
ayrılmış durumdadır. Keşke bunlar daha makul bir ortamda tartışılabilseydi, daha makul çözümler üretilebilseydi ve 
burada 1991 yılında alınmış bu yapım kararına rağmen yirmi yıl beklenmeden bu yol yapılabilseydi orada. Çünkü Sayın 
Bakan, siz de biliyorsunuz ki, yirmi yıl önce… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Gök, lütfen toparlar mısınız sözlerinizi? 
LEVENT GÖK (Ankara) - …alınan bir belediye kararına karşı, artık o yer yirmi yıl önceki yer değildir. Yani yirmi 

yıl önce tarla olan yerler… O zaman öyleyken o yol  düşünülmüştür ama yirmi yıl geçtikten sonra, yapılaşmalar arttıktan 
sonra o eski yerin artık yeni yer olduğunu söyleyemezsiniz yani artık ortam değişmiştir, bütün şartlar değişmiştir. Keşke o 
proje revize edilebilseydi ve Ankara’daki bu tatsız uygulamalar yaşanmasaydı diyor hepinize saygılar sunuyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Üstün, buyurun lütfen. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Sayın Başkanım, Sayın Bakanım, kıymetli milletvekili arkadaşlarım, 

bürokratlarımız, basın mensuplarımız; ben de Bakanlığımızın bütçesinin hayırlı uğurlu olmasını temenni ediyorum. 
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Sayın Bakanım, özellikle çevre ve şehircilik üzerine çok önemli birimlerinizde hizmet yapıyorsunuz. Son 

zamanlarda özellikle çok öne çıkan güzellikler yaşıyoruz, görüyoruz. Tabii, o kadar çok ihmaller olmuş ki zamanında, her 
seçim öncesi herkes bir yerlerden arsa kapatmaya çalışmış. Bir şekilde gecekondu yapıp seçimlerde, özellikle yerel 
seçimler döneminde “Nasıl olsa seçimlerde aday olacak kişiler bize taahhütte bulunur, belediye seçimlerinden sonra da 
yerimizi alırız…” Özellikle bütün büyük şehirlerimizin etrafı “varoş” dediğimiz gecekondularla dolmuş. Yeni yeni o 
görüntülerden kurtulmaya başladık. Hakikaten cumhuriyet tarihinin en çevreci projeleri… 

VAHAP SEÇER (Mersin) – Şimdi de modern gecekondular var Feramuz. Meşrulaştı sadece, yasalaştı. O işlere 
girersek çıkamayız. 

FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – En çevreci projeler yapılıyor, çevreyle ilgili en güzel çalışmalar bu dönemde 
yapıldı, yapılmaya da devam ediyor. Özellikle belki ilk döneminde konut ihtiyacından dolayı TOKİ vasıtasıyla öncelik 
insanların başını sokacağı bir konut edinmesini sağlamaktı. Son zamanlarda özellikle çevreyle ilgili çok güzel çalışmaların 
şehirlerimizde olduğunu, çok güzel gelişmelerin olduğunu hep beraber müşahede ediyoruz. Bunu tabii, biraz önce Salih 
Koca arkadaşımız bir şeyler anlatınca muhalefetten arkadaşlarımız… 

İLHAN DEMİRÖZ (Bursa) – “Bir şeyler” değil doğru şeyler anlatınca. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Doğru şeyler tabii, doğru şeyler. Tabii, alışkanlık, bu işlerle ilgili biz, ara sıra, 

sizin gibi değil, doğruları da söylüyoruz yani. Muhalefet her zaman yanlış üzerine… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Bir dakika. Sayın Başkan, müsaade eder misiniz? 
“Sizin gibi değil.” Yani “Siz yalan söylüyorsunuz, sizin gibi değiliz.” diyor. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Tam tersine “Ara sıra doğru söylüyoruz.” dedi Sayın Aslanoğlu. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Yalan söylemiyorsunuz, yanlış söylüyorsunuz arkadaşlar. Onun için… 
Sayın Aslanoğlu, dakika geçiyor. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – “Sizin gibi değil.” diyor.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – “Biz ara sıra doğru söyleriz, sizin gibi hep doğruları söylemeyiz.” diyor.  
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Ben kentsel dönüşümle ilgili… 
BAŞKAN – Ama Sayın Aslanoğlu yani… 
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – Ya şurası konuşma yapılacak… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ama kullandığı kelimeyi Vedat Bey… 
BAŞKAN – Ama sizin arkadaşınız dün “yalancı” dedi, hiçbiriniz müdahale etmediniz yani. Sayın Bakan 

müdahale edince ettiniz yani, daha sabah oldu. 
Buyurun Sayın Üstün. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Şimdi, kentsel dönüşüm… 
BAŞKAN – Arkadaşlar sabah dokuzda tekrar programımız var, biraz seriye alayım ben. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ne demek “seri”, burası seri imalat mı? Fabrikasyon mu burası ya? 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Arkadaşlar, konuşmayayım o zaman, Mevlüt Ağabey. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Baksana, “Seriye alayım.” diyor. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Dönüşüm dönüşecek bir şeyin olduğunu gösterir, yanlış yapılmış bir 

şeylerin mevcut olduğunu gösterir eğer bir dönüşüm yapacaksak. Bütün şehirlerde de hakikaten dönüşüme ihtiyacımızın 
olduğu aşikâr. Bunu inkâr etme ihtimalimiz yoktur. 

Burada tabii, en önemli vurgu, rantla ilgili vurgu. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Gümüşhane’ye gel. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Ben imar rantıyla ilgili Sayın Bakanımızın düşüncelerini biliyorum. Şu 

anlamda biliyorum: Rant elde eden herkesin o elde ettiği ranttan bu millete vermesi gereken payını vergi olarak vermesi 
gerekir. Oranı nedir, bilmem. Ama hakikaten, eğer ki, bir insanın arazisine devletin bir lütufta bulunması sonucunda 
fiyatında bir artış varsa, bir değerlenme varsa, o değerlenmenin karşılığını… 

MEHMET GÜNAL (Antalya) – Lütuf, doğru söylüyorsun, devletin lütfu! 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Devletin lütfudur tabii. Eğer imarı devlet bir yerden geçiriyorsa devletin 

vatandaşa, araziye lütfudur o. Bunun vergisini herkes vermeli imardan elde ettiği, imardan elde edilen… Bunun yanında 
bir de en önemli ayağıdır özellikle kentleşmenin, müteahhitlerimiz. “Müteahhitlik kanunu” diye bir kanun yoktur. İsteyen 
istediği gibi müteahhitlik yapabilir, sektöre girmenin bir kontrolü yoktur. Benim bildiğim kadarıyla, birçok alakasız 
mesleklerin odası vardır, müteahhitlerin kendilerine ait bir odası yoktur. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Gümüşhaneliler duymasın, en çok onlar müteahhit. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Birlikleri var. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Birlik değil oda anlamında söylüyorum. 
Bununla ilgili bir çalışma yapılması lazım. Tabii, hakikaten bizim insanımız son zamanlarda güzellikleri görmeye 

başladı ve şunu da biliyoruz: Herkes -insan yapısıdır- elinde olanın bir model üstünü ister, biz bunu yaşıyoruz. Ya, 
şehirlerimizde de öyledir, artık köylerimizin parkelerini falan yaptık, işte İller Bankası Genel Müdürümüz, ekibi burada, 
bütün, Çevre Yönetimi Genel Müdürü… Bunları hep beraber yaşıyoruz. Parkeyi markeyi bitirince artık köylerimiz bizden 
çöp araçları istemeye başlıyor.  

İLHAN DEMİRÖZ (Bursa) – Onun için mi Köy Hizmetlerini kapattınız? 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Onu de veriyoruz, daha fazlasını istemeye başlıyorlar. Bu insanın 

doğasından kaynaklanan normal bir şeydir. 
Biz bu hizmetleri daha da artırarak devam edeceğiz. 
İLHAN DEMİRÖZ (Bursa) – Köyleri onun için mi mahalle yaptınız Feramuz? 



 
T B M M  

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 90 

  

 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) - Biraz önce arkadaşlar Salih Bey’le ilgili bir konuşma yaparken ben… 

Şehirlerle ilgili muhalefet ve iktidar fark etmez, şucu bucu; şu görüşten bu görüşten, hepimizin yaşadığımız mekânların, 
yaşadığımız ortamların medeni ortamlar olmasını istiyoruz. Bununla ilgili, ben Necip Fazıl’la Nazım Hikmet’in bir sözünü 
aldım. Necip Fazıl diyor ki: “’Kör bir şoförün sürdüğü otobüste bulunmak mı, bedii idrakten mahrum belediye reisinin 
yönettiği şehirde yaşamak mı daha tehlikelidir?’ derseniz, ‘İkincisi daha tehlikelidir.’ derim. Belediye reisinin madde 
planında imarını yapmış olması bir şey ifade etmez, onun ruh planında imarını yapma zamanıdır.” Şehirlerimizi İslam şehir 
mimarisi kimliğinden çıkarmamalıyız. Cami minvalli şehirlerimizi plaza minvalli kentler hâline getirmemeliyiz. 

AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Kime söylüyorsun? İktidar kim? Kim yapacak bunları? 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – “Kentsel dönüşüm yaparken elbette ki konut ihtiyacını karşılayacağız.”  
Bunun yanında Nazım Hikmet de: “Şehirler analarımızın yüzü gibidir. Analarımızın yüzüne bakar gibi 

şehirlerimize bakıp, gözümüzün bebeği gibi bakmalıyız.” diyor. Ben özellikle hakikaten Sayın Başbakanımızın 
talimatlarıyla son dönemlerde şehircilik anlamında… Bugün Esenboğa Havaalanı’na giderken… 

MEHMET GÜNAL (Antalya) – Aman orayı açma, orası karışık. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Ben direkt orayı açacağım tamam mı? Senin açma dediğin yeri açacağım 

Mehmet Ağabey. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Kırmızı, mavi, yeşil… Gözünü sevdiğim ne minvalliği var be bunun! 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Hakikaten, kırmızı, mavi, yeşil, muhteşem, o güzelliklere alışmadığınız için 

yavaş yavaş olacak bu iş. 
BAŞKAN - Sayın Üstün teşekkür ediyorum, siz de bir teşekkürünüzü edin Sayın Bakana. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Ben, Sayın Bakanımıza, bütün bürokratlarınıza teşekkür ediyorum, 

başarılarınızın devamını diliyorum. 
BAŞKAN - Teşekkür ediyorum. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) –Gümüşhane’yle ilgili konuşsana. 
FERAMUZ ÜSTÜN (Gümüşhane) – Gümüşhane’yle ilgili söyleyecek bir şeylerimiz yok, arkadaşlarımızın hepsi, 

Sayın Bakanımız takip ediliyor zaten, yapılıyor işlerimiz. 
Teşekkür ediyoruz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Çalıştığın kurum İller Bankasına bir teşekkür etmedin, yazıklar olsun 

sana. Orada çalıştın, ekmeğini yedin, yazıklar olsun. Sayın Üstün, bir teşekkür et ya. 
BAŞKAN - Sayın Üstün, yine ortalığı maşallah ısıttın, Allah razı olsun senden. Herkes şöyle bir uyandı, dirildi. 
Buyurun Sayın Seçer. 
VAHAP SEÇER (Mersin) -  Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekilleri, değerli bürokratlar, değerli basın mensupları; hepinizi 

saygıyla selamlıyorum. 
Sayın Bakan, 2014 bütçeniz dikkat çekici bir şekilde azalma gösteriyor, yüzde 29,32’lik bir azalma söz konusu 

Bakanlığın öngörülen bütçesinde. 
Biliyorsunuz, geçtiğimiz yasama döneminde 2/B arazilerinin satışıyla ilgili bir yasa geçti Genel Kuruldan ve 

orada elde edilecek gelirlerin bir kısmının afet riski altındaki alanların dönüştürülmesinde kullanılmak üzere Bakanlığınıza 
devri söz konusu. 2014 yılında oradan beklentiniz hangi noktada, onu öğrenmek istiyorum. Bir de, bu azalmanın, 
bütçenizdeki bizim bilemediğimiz bu dramatik düşüşün nedeni sizden öğrenmek istiyorum. 

Şimdi, Sayın Bakan, sayın milletvekilleri; Sayın Erdoğan Bayraktar’ı gördüğü zaman TOKİ akla geliyor. Tabii, 
“TOKİ” deyince de bina geliyor, kent geliyor, rant geliyor, Dolayısıyla, çok netameli bir konu, işin içerisine rant girince.  

Yalnız, şu anda, Çevre ve Şehircilik Bakanlığının Bakanlık koltuğunu işgal ediyorsunuz ve Çevre ve Şehircilik 
Bakanlığı sadece binadan, ranttan, TOKİ’den -ki TOKİ size bağlı değil- ibaret değil. Farklı birtakım unsurlar var, hava 
kalitesi var, su kalitesi var, endüstriyel kirlilik var, iklim değişikliği var, atık yönetim var ki bunlar şu anda dünyanın en 
önemli çevre sorunlarını ihtiva ediyor ve bizim bir Avrupa Birliği maceramız var. 

Sadede gelecek olursak, Avrupa Birliği, çevre konusunda son derece hassas bir birlik. Müktesebatının da 
önemli bir kısmını çevre konusu oluşturuyor ve biz yasalarımızı yaparken özellikle sizlerin Hükûmetleri döneminde bizim 
referansımız Avrupa Birliği, Avrupa Birliği müktesebatı ve geçtiğimiz günlerde bir ilerleme raporu yayınlandı. Ana 
başlıklarıyla ilgili, çevre ve şehircilik konusunda, iklim değişikliği konusunda bize yaptıkları eleştirileri başlıklar hâlinde 
sizinle paylaşmak istiyorum. Siz sunumunuzda da bunlara ilişkin bazı değerlendirmeler yaptınız ama paradoksal bazı 
durumlar var. 

Örneğin, Mayıs ayında Torba Yasa’da bir ÇED muafiyeti çıktı biliyorsunuz, 23/06/1997 öncesi yatırım projelerine 
alınmış ve yasa yürürlüğe girdiği tarihten sonraki tarih itibarıyla planlama aşaması geçmiş olan, ihalesi yapılmış olan, 
üretim veya işletmeye başlamış olan projeler ÇED kapsamından çıkartıldı.  

Şimdi, bunu eleştiriyor ilerleme raporunda, diyor ki: “ÇED direktifinin gereklilikleriyle tutarlı olmayan bir şekilde 
değiştirilmiştir.” diyor. Şimdi, bunu önemsememiz lazım. Bu anlamda da son derece yoğun eleştiri alıyorsunuz. 

Biliyorsunuz, özellikle –tırnak içerisinde söylüyorum- çılgın projeler bu ÇED muafiyetinden faydalanıyor. Benim 
seçim bölgemdeki nükleer güç santrali bu mevzuattan faydalanıyor, İstanbul’a 3’üncü Havaalanı Projesi, önemli projeler, 
HES projeleri, mikro HES projeleri, termik santral projeleri, bunu önemsememiz lazım. 

Bakınız, kanun hükmünde kararnamelerle ilave bakanlıklar oldu, bakanlıklar değişti. Daha önce, Çevre ve 
Orman Bakanlığı vardı, Orman ve Su Bakanlığı oldu ve bazı konular bakanlıklarınız arasında yer değiştirdi. Buna ilişkin de 
önemli saptamalar var: “Orman ve Su İşleri Bakanlığı havza yönetimi heyetlerinin görev ve sorumlulukları tanımlamıştır. 
Su sektörünün Çevre ve Şehircilik Bakanlığından, Orman ve Su İşleri Bakanlığına aktarılmasının ardından sorumlulukların 
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net bir şekilde paylaşılmamış olması nedeniyle kurumsal koordinasyon konusunda sorunlar yaşanmaktadır.” diyor. Bu, 
önemsenecek bir şey. 

“Doğa korumasıyla ilgili, çerçeve mevzuat ve ulusal biyoçeşitlilik stratejisi ve eylem planı henüz kabul 
edilmemiştir.” diyor. 

“Yine, Türkiye, AB’ye aday ve potansiyel aday ülkelerle sivil koruma alanında iş birliğine yönelik IPA programına 
katılım düzeyini düşürmüştür.” diyor. 

Bakınız, önemli bir konu, daha birçok konu var aslında… “İklim değişikliği anlamında AB müktesebatına uyum 
konusunda ilerleme kaydedilememiştir.” diyor.  

Ama özellikle “Eski Çevre ve Orman Bakanlığının 2011 yılında 2 yeni Bakanlığına ayrılması ve yeni kurulan 
Çevre ve Şehircilik Bakanlığı bünyesinde devam eden yeniden yapılanma çalışmaları, Türkiye‘nin güçlü bir çevre ve iklim 
değişikliği politikası izlemeye yönelik -buranın altını çiziyorum- idari kapasitesini önemli ölçüde zayıflatmıştır. Çevre ve 
Şehircilik Bakanlığında, çevre ve kalkınma gündemleri arasında hâlâ bir denge kurulamamıştır. Çok sık yaşanan -buranın 
da altını çiziyorum- personel değişiklikleri, uzmanlaşmış birimlerde yetkinlik kaybına yol açması nedeniyle endişe vericidir. 
Özellikle, denetim, izleme ve izinler olmak üzere, çevre yönetimi alanında il bazındaki yetkinliğin kaybedilmesine ilişkin 
bazı kaygılar söz konusudur…" devam edip gidip gidiyor. 

Şimdi, bunları önemsememiz lazım. Başta da söyledim, Avrupa Birliği müktesebatında en önemli konular 
“Çevre” başlıklı fasıl ve biz mevcut yasalarımızı revize ederken ya da yeni yasalar ihdas ederken referansımız bu. 
Dolayısıyla, bu ilerleme raporu bizlere çok şey ifade ediyor. 

Arkadaşlarım da değindi, yıllar önce, on yıllar önce askerî alanlar ayrılmış. Ancak nüfus artışı, şehirlerin 
büyümesi şu anda bu askerî alanlar birçok büyük kentimizin çok müstesna yerlerinde şehir merkezlerinde kalmış ve Sayın 
Başbakanın şöyle bir talimatı var size: “Askerî alanları parka dönüştüreceğiz.” demiş ve sizlere talimat vermiş. Siz de 
altına imza atacağım bir beyanat vermişsiniz, şimdi orada düğümleneceğiz. Bakalım, bu sözünüzü tutacak mısınız? 
Şehirlerin nefes alacağı yeni mekânlar yapmak istediklerini söyleyen Bakan Bayraktar “Meydan, yeteri kadar yapamadık -
az önce de arkadaşlarım değindi buna- gelişmiş ülkeler caddelerini, yollarını, meydanlarını çok büyük yaptılar. Bizim 
benzediğimiz Brezilya, Meksika gibi ülkelerde meydanlar az. Hem şehir içindeki askerî alanları kullanarak -ki bunu 
destekliyorum- hem de kentsel dönüşümle bir meydan kültürü ortaya çıkarmayı istiyoruz” 

Şimdi, buraya kadar her şey güzel. İstanbul’da da çok muazzam ve geniş alanlar var, Mersin’de de var, şimdi o 
konuya geleceğim. Ben, umut ediyorum bu sözünüzün arkasında durursunuz. 

Ben zaman zaman İstanbul’a gidiyorum, inanın, bu ülkenin bir yurttaşı olarak -bırakın siyasi kimliğimi- içim 
acıyor. İstanbul’da nefes alacak alan bırakmamışsınız. Verdiğiniz -belediyeler bunun içerisinde, Şehircilik Bakanlığınız 
bunun içerisinde- yoğunluklar, verdiğiniz yükseklikler, İstanbul imarını keşmekeş bir noktaya getirmiş. 

Şimdi, Mersin’de Mersin Şehir Stadyumu var. Akdeniz Oyunları neticesinde gerçekten, önemli tesisler kazandık, 
bir tanesi de yeni yapılan Arena Stadyumu. Onun yerine, Mersin Tevfik Sırrı Gür Stadyumu TOKİ’ye devredildi. TOKİ sizin 
yetki alanınızda değil ama Çevre Bakanısınız, Şehircilik Bakanısınız. 

Şimdi, oraya bir AVM yapılmak isteniyor. Mersin’i gidip gördünüz mü Sayın Bakan daha önce? Gittiniz, 
gördünüz. O bölgeyi biliyorsunuz. Sahilde ve yanında bir askerî birlik var, Müftü Deresi akar ortasından. Buyurun size  
şehir meydanı, insanların nefes alacağı bir alan. AVM yapacak çok yer bulursunuz, zaten Türkiye’de AVM enflasyonu var.  

HES konusu var. Orman ve Su İşleri Bakanlığı bütçesinde de tartışıldı ama ÇED konusu sizi ilgilendiriyor. Şimdi, 
bize eleştiri gelir: Nükleere karşısınız, termiğe karşısınız, siz ne istiyorsunuz, nasıl bir enerji kaynağı istiyorsunuz? Elbette, 
yenilenebilir enerji kaynaklarından faydalanalım. Bunların bir tanesi de HES, mikro HES’ler, dere tipi HES’ler. Şimdi, 
bunlardan faydalanalım ama Sayın Bakan, bir dönem Sayın Başbakan da itiraf etti, geçen gün Mevlüt Bey söyledi…  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN –Sayın Seçer, lütfen toparlayın, son cümlelerinizi alayım.  
VAHAP SEÇER (Mersin) – Eli çantalı lisans tacirleri Ankara’da bakanlıklar arasında cirit attılar bir dönem, HES 

lisansı pazarladılar. Bunu sizler de biliyorsunuz. Bu işi bu noktaya getiren sizlerin Hükûmeti. Efendim, sizler döneminde 
çevre korundu! Az önce Feramuz Kardeşim söylüyor: “Gecekondular ortadan kaldırıldı.” İyi, kaldırıldı da şimdi yasal 
gecekondular var, az önce İstanbul örneğini verdim. Şimdi, yazık günah değil mi o Karadeniz’in -sizin bölgeniz- derelerine, 
benim Akdeniz’imin, Toroslarımın derelerine yazık, günah değil mi? Yapalım ama bunun da kaidesi, kuralı, bir sınırı olsun. 
Ekolojisi var, florası var, faunası var. Bugüne kadar yaptınız hataları, bundan sonra sırada bekleyen projelere lütfen daha 
itinalı bakın.  

BAŞKAN – Sayın Seçer, teşekkür ediyoruz.  
VAHAP SEÇER (Mersin) - Bitiriyorum.  
Mersin’le ilgili 2 cümle söyleyeceğim.  
BAŞKAN – Son cümlelerinizi alayım o zaman, çok kısa lütfen.  
VAHAP SEÇER (Mersin) – Sayın Başkanım, az önce Sayın Milletvekilimiz Atıcı da söyledi, 1/100.000’lik Mersin-

Karaman Çevre Planı, hızlı bir şekilde de bunu geçirmeye çalışıyorlar seçimlerden önce.  
Bakın “Çevre düzeni planlarına dair yönetmeliklerde planlama yapılırken çevrenin korunması ve çevre kirliliğinin 

önlenmesi yasal bir zorunluluktur.” diyor. Mersin turizm havzası, orada turizm bölgelerimiz var, burada isimlerini 
saymayacağım. Orada, su havzaları var. Orada, yaşam alanları var; bitki yaşam alanları, hayvan yaşam alanları, kuş 
yaşam alanları ve önemli bir tarım havzası. Buraya 1/100.000’lik çevre planı yapılırken, bakın, nükleer güç santrali yeri 
işaretlendi, termik santral yerleri işaretlendi, çimento fabrikası yerleri işaretlendi. Bunları dikkatinize sunuyorum.  

Bütçenizin hayırlı olmasını diliyorum.  
Hepinize saygılar sunuyorum.  
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BAŞKAN – Teşekkür ediyorum.  
Sayın Çelebi, buyurun.  
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım.  
Sayın Bakanım, değerli bürokratlar, değerli hazırun; hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Aslında, bugün fazla konuşacaktık ama Sayın Başkanımız özellikle konuşmamızın biraz daha kısa kesilmesini 

istediklerinden dolayı ben… 
Sayın Bakanım, tabii biz sizleri çok uzun zamandır tanıyoruz. Özellikle TOKİ Başkanıyken hakikaten bu devlete 

vermiş olduğunuz hizmetlerden dolayı, akabinde Çevre ve Şehircilik Bakanlığına geldikten sonra da yine bu ülkeye vermiş 
olduğunuz hizmetlerinizden dolayı ve özellikle bizim ilimize de, Ağrı’ya da yapmış olduğunuz hizmetlerden dolayı ben çok 
teşekkür ediyorum. Ama bunları ülkemize verirken, bu katkılarınızdan dolayı, bizim özellikle kırsal kesim alanlarında, tabii 
bizde daha çok hem taştan evler hem bahçeli evler vardı ama TOKİ’de Ağrı iline ve ilçelerine yapmış olduğunuz o 
katkılardan dolayı, ben zatıalilerinize müteşekkirim. Dolayısıyla, bizim bölgelerimize gerçekten hijyen getirdiniz bu 
yapılarla. Özellikle, doğal gazı biz sizin sayenizde aldık yani bu bizim açımızdan çok önemliydi çünkü bizim ilimizde 
bahçeli evler olduğu zaman doğal gazın birim maliyeti bahçeli evlerde çok fazla oluyordu ama özellikle il merkezine sizin 
katkılarınızdan dolayı -biz, biz bunu TOKİ Başkanıyken de orada da görüştük- ben hassaten zatıalinize ve ekibinize 
teşekkürlerimi sunuyorum.  

2014 yılının, bütçenizin hayırlı olmasını diliyorum.  
Hayırlı akşamlar diliyorum efendim.  
BAŞKAN – Çok teşekkür ediyorum Sayın Çelebi.  
Sayın Kurt, buyurun lütfen.  
Aynı hassasiyeti sizden de bekliyoruz efendim.  
KAZIM KURT (Eskişehir) – Peki, efendim. Teşekkür ediyorum.  
Sayın Bakanım, sayın milletvekilleri, değerli arkadaşlar; bütçelerimizin hayırlı olmasını dileyerek başlıyorum.  
Her sene farklı bir şey gündeme geliyor ve onu tartışıyoruz. Bu yıl kentsel dönüşüm, sizi daha çok ilgilendiren ve 

belki de sizin talepleriniz, sizin düzenlemeleriniz üzerine bu işin AKP tarafından benimsenmesi sağlanmış gibi de 
görünüyor çünkü siz Bakan olduktan sonra bu konu biraz daha ciddiye alınmaya başladı.  

İki çeşit kentsel dönüşümümüz var, birisi belediyelerin organizasyonunda, diğeri de afet riski olan bölgelerde. 
Dolayısıyla, bunların tamamını denetlemek de size bağlı, size ait ve kentsel dönüşümlerin amaçları koruma, yenileme, 
iyileştirme ve sağlıklı hâle getirme diye -4 tane- tespit edilmiş, bunun gerekçeleri de sağlıklı ve planlı kentleşme, eski 
işlevini ve önemini yitirmiş kentsel çöküntü alanlarının insanların kullanımına uygun ve sağlıklı bir yapıya dönüştürülmesi, 
eskiyen ve yıpranan tarihî binaların bakımı, korunması, restorasyonu, afet riskini azaltmak, alt gelir gruplarının barınma 
sorunlarının çözülmesi. Bunlar değerlendirilirken, elbette kentsel dönüşümde insan ve çevre odaklı olmak, insanların 
sosyal ve ekonomik, kültürel ihtiyaçlarını gözetmek -arkadaşlar sürekli söyledi- kentin kimliğini ve karakterini yansıtan ama 
katılımcı, paylaşımcı ve sivil demokratik bir mantıkla bu işi yapmak gerekiyor. Türkiye’de ise maalesef, bu, böyle 
yapılmıyor. “Yetki bende, ben canım nasıl istiyorsa öyle yaparım.” mantığıyla hareket edince şöyle bir sonuç çıkıyor:  

Baştan belki sizin inisiyatifinizde değildi ama bu şimdi sizin inisiyatifiniz içerisinde, Ankara’da Mühye 
Mahallesi’nde Büyükşehir Belediyesinde mülkiyeti olan, şimdi Altınoran denilen Sinpaş ve ortaklarının gerçekleştirdiği bir 
yatırım var. Bu yatırımda kentsel dönüşüm, gelişim, imar planları, özel planlar ve en son sizin bünyenizde bir kentsel 
dönüşüm kararı ile yürüyor ama idare mahkemesi planları iptal etmiş, Danıştay bu iptalleri kabul etmiş ve Ankara 
Belediyesinin yaptıklarının yanlış olduğunu tespit etmiş ve bütün idare mahkemesi ve Danıştay kararları oybirliğiyle 
verilmiş ama en son sizin bir özel plan alanı şeklinde bir talebinizle üretim devam ediyor, satışlar devam ediyor, insanlar 
orada ciddi anlamda paralar yatırarak borçlanıyor ve kredi kullanıyor, bankalar da bunlara kredi veriyor.  
Şimdi burada, ben size idare mahkemesinin ve Danıştay dosyalarının numaraları sunayım, ciddi anlamda sizin 
tarafınızdan el konulması gereken bir olay var diye düşünüyorum. Ankara 17. İdare Mahkemesi 2013/460, Ankara 5. İdare 
Mahkemesi 2012/765 esas, 2013/498 karar; Danıştay 6. Dairesi 2010/9726 ve 9727; Danıştay 6. Dairesi 2011/5455 sayılı 
dosyalarla Ankara Büyükşehir Belediyesinin yapmış olduğu işlemlerin tamamının ve ilk aşamada Bakanlar Kurulu 
kararıyla ilan edilen kentsel dönüşümün de alan tespitinin iptaline karar vermiş çünkü orada mülkiyeti olan insanların 
mağdur olduğuna kanaat getirmiş bilirkişiler. Dolayısıyla bu olanlar gerçekleşirken sizin Bakanlığınızın “Hiç haberimiz 
yok.” demesi, deme şansı var mı onu da sizin takdirinize, değerlendirmenize bırakıyorum.  

Ve Bakanlığın geçen yıla göre bu yıl bütçesindeki azalmanın nedenlerini de öğrenmek istiyorum.  
Ayrıca, Tapu Kadastro Genel Müdürlüğü ile ilgili de ciddi bir bütçe var. Ancak, bu Tapu Kadastro Genel 

Müdürlüğünün bütçe dışında bir de döner sermayesi var ve bu döner sermayede de çok ciddi paralar var. Şimdi, bu ciddi 
paralar vatandaşın yaptığı işlem karşılığı vatandaştan alınan paralar ve bu paraların da denetlenme ya da uygun harcama 
konusunda nasıl bir işlem yapılıyor, nasıl bir denetleme yapılıyor? Bunun da açıklığa çıkmasında yarar olduğunu 
düşünüyorum.  

Sayın Bakanım, toplu konut konusunda ve imar konusunda Türkiye'nin gerçekten bir sistem yakalayamadığını 
arkadaşlar söyledi. Mesela, demin, iktidar partisindeki arkadaşlarımızın birçoğu “şehir kimliği”, “kent kimliği” şeklinde 
yakınmalarda bulundular ki doğrudur bu yakınmalar. Gerçekten, işte, insanlar kendi bildiklerine bir iş yapıyor ama bu 
yapılan işlerin tamamında ya bir kayırma ya bir kollama söz konusu oluyor. İşte, İstanbul’un siluetini değiştiren yapılar yani 
kendiliğinden ya da Anadolu’daki bir gariban tarafından yapılmadı; bazı güçler bu konuda tavır koydu, yardımcı oldu, o 
nedenle bu gerçekleşti ve İstanbul’un gerçekten o görüntüsüne de yazık oldu. Belki o yapılar başka yöreye, başka bölgeye 
yapılabilirdi, yapıldığı zaman yararlı da olabilirdi ama o görüntünün bozulması belki de dünya mirasına bir terslik olacak, 
bir yanlışlık olacak. Bunun düzeltilmesi konusunda ben ciddi adım atılması gerektiğini düşünüyorum ve hâlâ da zaman 
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geçmiş değildir diye düşünüyorum çünkü bir yasal değişiklikle artık tabiat varlıklarını korumak da size ait oldu. Dolayısıyla  
bu Tabiat Varlıklarını Koruma Genel Müdürlüğü bünyesinde ben sizden çok farklı bir koruma anlayışı bekliyorum. 
Gerçekten Türkiye’de korunması gereken alanların tespitiyle bu alanların ciddi bir biçimde yani kâğıt üzerinde koruma 
değil de ciddi bir korumayla değerlendirilmesi gerektiğini düşünüyorum ama bu görev sizin Bakanlığınıza geçtikten sonra, 
geçmiş dönemde doğal sit alanı olarak ya da tabiat varlığı olarak korunan yerlerin imara açıldığı şeklinde duyumlar da 
alıyorum. Yani şey olarak bu, toptan bir açıklama, onu sormak için size söylüyorum. Yani var mıdır? Gerçekten size 
devrolduğu zaman tespit edilmiş bulunan korunan alanlardan siz göreve geldikten sonra ya da size geçtikten sonra çıkan, 
korumadan ayrılıp da imara açılan yer var mıdır? Bunu da öğrenmek istiyorum.  

BAŞKAN – Çok teşekkür ediyoruz.  
KAZIM KURT (Eskişehir) – İki cümle, iki cümle… 
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – Elli saniyeyi de konuşsun. “İndirim yaptınız.” demesin.  
KAZIM KURT (Eskişehir) – Elli saniyeyi konuşmayayım da iki laf edeceğim.  
Şimdi, Sayın Bakanım, tek tip konut, TOKİ ve diğer alanlarda gerçekten ciddi anlamda bir çirkinlik. Bu konuda 

da ben Bakanlığınızın, biraz önce elinizde gördüğüm farklı mimari projeler vardı sanıyorum ama bunun TOKİ’de de 
uygulanmasını sağlamak da gerekiyor çünkü beton yığını, insanlar artık bunu görmekten sıkıldı, bıktı. Hiç değilse, elinizde 
bu güç varken bu işi düzgün bir görüntüye getirmek, hem aynı zamanda çevreden sorumlu Bakan olarak gene sizin 
işinizdir, görevinizdir diye düşünüyorum.  

Tekrar, başarılar diliyorum, teşekkür ederim.  
BAŞKAN – Çok teşekkür ederim Sayın Kurt.  
Sayın Denizli… 
İLKNUR DENİZLİ (İzmir) – Sayın Bakanım, 2014 bütçeniz hayırlı, uğurlu olsun. 
Birkaç şey söylemek istiyorum, çok da fazla uzatmak istemiyorum. Bugün konuştuğumuz meseleler, aslında, 

yirmi beş yıl önce çok da fazla dikkatimizi çeken meseleler değildi. Bugün bunu konuşuyor olmamız, aslında, dünyadaki 
belki etkileriyle “sürdürülebilir büyüme” dediğimiz şeydeki o çevre hassasiyeti, estetik kaygılarımız bizi yönlendirmiş olabi lir 
ama işin bir başka boyutu var ki bu, ülke ekonomisinin geldiği yeri gösteriyor aslında.  

Sonuç itibarıyla, çok uzun zamandır koruyamadığımız kentlerimizden bahsediyoruz ama döneme baktığımızda 
da şunu hep birlikte hissediyoruz ki, yurt dışına gittiğimizde, başka kentleri gördüğümüzde, o eski kent merkezler ini 
gördüğümüzde bunların birer emperyal güç olduğunu, bu emperyal güç olmaları yanında, birer sömürgeci devlet 
olduklarını da görüyoruz. Osmanlı aslında emperyal bir güç oldu ama sömürgeci olamadı. Sömürgeci olmayınca da, 
zenginleşemeyince de bir şeyleri korumak ve estetik birtakım kaygılarınızın olması çok da kolay olmuyor. Geçtiğimiz yaz 
Sarıkamış’a gittiğimde bunu çok net olarak hissettim. Orada Katherina’nın av köşkü var. Bütün ağaçları, bütün ahşapları 
sökülmüştü. Bir başka bir yerde olsa ne olurdu diye düşündüm. Tabii ki kimse dokunmayabilirdi buna yani Prag’da bir şey 
olmayabilirdi, Berlin’de bir şey olmayabilirdi ama siz aşağıda 8 çocuğunuzu kışın ısıtmak durumundaysanız o tahtayı da 
sökersiniz, çerçeveyi de alır yakarsınız, önce çünkü hayatiyetinizi devam ettirmek gibi bir kaygınız var. Bu kaygı 
çerçevesinde, cumhuriyetin kuruluşundan sonra, bazı konularda, bu ülke ekonomisinin bulunduğu şartlarda eksikliklerimiz 
olmuş olabilir. Ya da şöyle düşünelim: Çok basit belki ama bundan yirmi beş yıl önce bana “İzmir Körfezi’nde Konak 
İskelesi’nin önünde petrol bulundu, buraya petrol platformu kuruyoruz.” deseydiniz, hep birlikte alkışlardık, bir de havai 
fişek patlatırdık. Bugün İzmir’de Konak İskelesi’nin orada Türkiye'nin en büyük kaynağını da bulsanız petrol platformu 
kuramayız yani bugün geldiğimiz şartlar artık bunların başka şeylerle ikame edilebilir olduğunu, ülkenin başka kaynakları 
olduğunu ve bunlar çerçevesinde de bu hassasiyetlerimizin artık çok daha gündemde olduğunu gösteriyor. Birinci boyutu 
bunun kentsel dönüşümle ilgili. Öncelikli olarak tabii ki, TOKİ bu işe başladığında o kadar dönüştürülmesi gereken yer 
vardı ki bu anlamıyla en hızlı çözümler üretilmeye çalışıldı ama bugün, siz de şu noktadasınız ki çok daha estetik kaygıları 
olan bir yapılanma içinde kentsel dönüşümlerin yapılması gerektiği. Yine ekonomiyle ilgili boyutu, 6,5 milyon konuttan söz 
ediyorsunuz. Bunun sadece 300 bini İzmir’de. 6,5 milyon konutu dönüştürmek, 6,5 milyon konutu dönüştürecek bir 
ekonomiye sahip olabilmenizle oluyor. Yani, birinin elinden 50 liralık bir malzemeyi aldığınızı, yerine 80 liralık bir ev 
verdiğinizi düşünün, aradaki 30 lirayı finanse edecek bir ekonomik sisteme ihtiyaç var. Bugün bu Hükûmet, Hükûmetimiz 
bunu göze alabildiği için 6,5 milyon konutu dönüştürebilme iradesini ortaya koyabiliyor ki ben bunun son derece önemli 
olduğuna inanıyorum. Tabii ki estetik kaygılarımız olabilir ama bu gücü göstermiş olmamızın bile çok önemli olduğu açık.  

İkinci konu: Az önce arkadaşım da bahsetti.  
BAŞKAN – İlk konu dört dakika sürdü.  
İLKNUR DENİZLİ (İzmir) – Küçücük bir şey söyleyeceğim.  
Karaburun’la ilgili, özel çevre koruma alanıyla ilgili. Karaburun meselesi, sizin de bildiğiniz bir mesele, 

Karaburun Yarımadası meselesi, Sayın Çam’ın da çok hassas olduğu, benim de bir buçuk yıldır uğraştığım bir mesele 
ama ben öncelikle Tabiat Varlıkları Koruma Kuruluna bu konuyla ilgili teşekkür ediyorum, çevreyle ilgili bu hassasiyetinden 
dolayı teşekkür ediyorum. Çünkü, bu mesele Türkiye'nin en büyük çevre koruma alanlarından birinin ilanı meselesidir ve 
Bakanlığınızın bu konuda ne kadar hassas olduğunu görüyorum. O anlamıyla, çok daha küçük yerlerde biz çevre koruma 
alanıyla ilgili bir ilan beklerken sizin Bakanlığınızdan gelen, yarımadanın tamamını içine alan, Balıklıova dâhil olmak 
üzere, Foça’daki çevre koruma alanıyla birleştirip İzmir Körfezi’ndeki canlılığı ve hayatı da kurtaracak olan, benim 
hayallerimin ötesinde bir çevre koruma alanı ilanıydı ki bu anlamıyla bugün, bakanlıklarımıza yazılar yazıldı, pek 
çoğundan olumlu cevaplar geldi, önümüzdeki süreçte de sizin Bakanlar Kuruluna sunmanızla birlikte Karaburun 
Yarımadası’ndaki bütün çevreyle ilgili sıkıntıları da gidereceğiz diye düşünüyorum. Bununla ilgili olarak da çok teşekkür 
ediyorum, sağ olun efendim.  

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Denizli.  



 
T B M M  

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 94 

  

 
Sayın Sarıbaş… 
ALİ SARIBAŞ (Çanakkale) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Bakan, çok değerli bürokratlar, çok değerli arkadaşlar; gecenin bu ilerleyen saatinde belki biraz ciddi 

sorular sormak doğru mudur bilmiyorum ama bu saatte de… 
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Bizim en verimli olduğumuz saatler. 
ALİ SARIBAŞ (Çanakkale) – Öyle mi? Peki. 
Bu anlamda, özellikle, önce imar planları ve plan yapmayla ilgili sorularım var. Bu soruların sonucunda da 

özellikle İller Bankası ve ağaçlarla ilgili, son günlerde ÇED ve ÇED’le ilgili de birkaç sorum olacak. 
Sayın Bakan, belediyelerin plan onama yetkilerini kötüye kullanmamaları konusunda denetim yetkinizi kullanıyor 

musunuz? Bu kapsamda, aldığı hukuksuz, mevzuata aykırı plan değişiklik kararları yargıda yüzlerce kez iptal edilmiş olan 
ve bu konuda Türkiye sınırlarını da aşan bir rekora imza atmış olan Ankara Büyükşehir Belediyesini denetlemeyi 
düşünüyor musunuz? Yoksa, Ankara Büyükşehir Belediye Meclisi tarafından alınan ve bazı kişilere haksız kazanç 
sağlama kapısına dönüşen bu kararlara göz yummaya devam edecek misiniz? 

İki, Türkiye’nin tüm illerinde 1/100.000 ölçekli çevre düzeni planları yapmakla övünüyorsunuz. Ancak, yaptığınız 
planların birçok ilde -örneğin Antalya, Isparta, Mersin, Karaman, İzmir, Manisa, Kütahya illerinde- tekniğe, bilime, planlama 
ilkelerine, kamu yararına aykırı olmaları nedeniyle iptal edildiğini biliyoruz. Diğer pek çok ilde de planlara karşı açılmış olan 
davaların devam ettiğini ve muhtemelen iptal kararının ortaya çıkacağını görebiliyoruz. Bu kapsamda, belirli bir öz eleştiri 
yapmayı düşünüyor musunuz? Ayrıca, bu planların geniş katılımlı biçimde ve kamu yararına, bilim, tekniğe uygun 
hazırlanabilmesi için bir çalışma yapmayı düşünüyor musunuz?  

Türkiye’nin tüm illerinde çevre düzeni planı yapmakla övünen Bakanlığımızın yalnızca Ankara il sınırları 
içerisinde plan yapma girişiminde bulunmamasının gerekçesini açıklar mısınız? Bu planlar, İzmir’de gerekliyken, 
Eskişehir’de gerekliyken, diğer illerde gerekliyken Ankara’da gerekli değil midir? Yoksa, belediye sınırları içinde plan 
kararlarıyla oynayarak milyonlarca liralık rantın el değiştirmesini sağlamayı alışkanlık hâline getiren Ankara Büyükşehir 
Belediyesi mi sizi engellemektedir? Eğer, yaptığınız üst ölçekli bu planlar gerçekten kentler açısından faydalıysa diğer 
illerde altı yıldır var olan bu planlardan Ankaralılara ne zaman faydalandırmayı düşünüyorsunuz?  

Afet riski taşıyan alanlara ilişkin kararların verilmesinde, sınırların belirlenmesinde objektif kriterlerin 
uygulanmaması bu konuda vatandaşın inancını temelden sarsmakta, devlete ve hukuka olan güvenin yitirilmesine neden 
olmaktadır. Bu kapsamda, kentlerde gerçek anlamda riskli yapıların bulunduğu alanlar yerine rantı yükselen alanların ilan 
edilmesini nasıl içinize sindiriyorsunuz? Örneğin, neredeyse hiç yapı bulunmayan Dikmen Vadisi’nin bu aşamada riskli bir 
alan olduğunu neye dayanarak söyleyebiliyorsunuz?  

Türk Mühendis ve Mimar Odaları ve Türk Mühendis ve Mimar Odalarına bağlı 11 meslek odasının idari ve mali 
denetiminin Çevre ve Şehircilik Bakanlığına alınmasına ilişkin Bakanlar Kurulunda bir kararname çıkarılmasını istemiş 
durumdasınız. Yani, bildiğim kadarıyla, ayın 22’sinde böyle bir teklifte bulunmuşsunuz. Bu düzenlemede asıl amaç nedir? 
Bakanlık ve iktidarın diğer unsurları tarafından yapılan usulsüz, hukuksuz plan, plan değişikliği gibi uygulamaları mesleki 
etik ilkeleri gereğince yargıya taşıyan ve iptalini sağlayan kamu kurumu niteliğindeki bu kuruluşları baskı altına almak ve 
susturmak mıdır? Yargıda sıkça hasım konumunda kaldığınız meslek odalarını sözde denetim altına almaya çalışmak ne 
kadar ahlakidir? Odaların kamu erkini kullanmasını engellemeyi mi düşünüyorsunuz? 

Belediyeler tarafından kente ve kentte yaşayanların aleyhine olacağı, kamu yararına ve hukuka aykırı olduğu 
için kabul edilemeyen çok sayıda plan değişikliği talep sahipleri tarafından Çevre ve Şehircilik Bakanlığına iletilmekte ve 
Bakanlık tarafından, oluşacak rantın değerini de dikkate alan biçimde belirlenen yöre, kullanım türü, emsal ve bunun gibi 
ölçütler kullanılarak yüksek düzeyli harçlar alınarak onaylanmaktadır. Böylesi bir uygulama demokrasi, hukuk devleti ve 
ahlaki değerlerle bağdaşmadığı hâlde sürdürülmektedir. Bugüne kadar, hangi kentlerde kaç adet plan, plan değişikliği…  

(Mikrofon  otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
ALİ SARIBAŞ (Çanakkale) - …bu yöntemle onaylanmış ve bunlardan ne kadar harç toplanmıştır? 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Sarıbaş. 
ALİ SARIBAŞ (Çanakkale) – Bir şey söyleyebilir miyim? 
BAŞKAN – Son cümlenizi hemen alayım. 
ALİ SARIBAŞ (Çanakkale) – Soru soruyorum daha çok, bir şey söylemeyeceğim. 
BAŞKAN – Ama yani beş dakikadır soru soruyorsunuz, bunlar yazılı olarak gelecek zaten. 
Buyurun.  
ALİ SARIBAŞ (Çanakkale) – Müsaade ederseniz, ciddi bir konu olduğu için sormak zorundayım. 
Bir de, ben, hemen kentsel dönüşümle ilgili -arkadaşlar söylediler ama- Çanakkale ve Türkiye genelinde de 

konuşmak istiyorum. Ve bu konuda da, özellikle, Kaz Dağları’nda altın işletmek isteyen şirketlere ve yine Çanakkale’de 
termik santral kurmak isteyen şirketlere hiç ÇED raporu vermediğiniz oldu mu? 

İller Bankası konusunda da… İller Bankasının ana işlevi -tüzüğünde- banka olmasına rağmen İller Bankası, 
sizin denetimizdeki idareyle birlikte arsaları ihale yaparak bir TOKİ gibi çalışmayı sürdürecek midir, bunun önüne geçecek 
misiniz?  

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Demiröz, buyurun. 
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – Teşekkür ederim Sayın Başkanım. 
Değerli Bakanım, Çevre ve Şehircilik Bakanlığı yeni kurulan bir bakanlık ama iki yıllık süre içerisinde icraatıyla, 

gerçekten, çalışan sayısının az olmasına rağmen, her türlü, enerjiden ormana, suya ve çevreyle ilgili bütün işlemlerle 
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ilgilendiğinizi takip ediyoruz. Daha önce TOKİ Başkanıyken TOKİ’ye bağlı Emlak Konut Gayrimenkul Yatırım Ortaklığında 
iradenizi ortaya koydunuz; 8,5 milyon insana 3,5 milyar lira ödenerek halka arzını tamamladık. İkinci apeli geçtiğimiz 
günlerde yaptık ve şu anda 12 milyarlık bir şirketimiz var. 

ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Biz aldığımız zaman da borcu vardı. 
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – Borcu vardı, evet. Şu anda, son iki haftada Borsa İstanbul’u götüren şirket de Emlak 

Konut Gayrimenkul Yatırım Ortaklığıdır, bu nedenle kutluyorum. 
Aynı iradeyi şu anda bağlı bulunan İller Bankası -ki 3.049, 3.050 belediye ortağı var- belki daha kolay… Bazı 

yasa düzenlemeleriyle İller Bankasını -yeni ismiyle İLBANK- halka arz etmeyi düşünüyor musunuz? Böyle bir irade 
gösterirseniz başta kendim olmak üzere yasama organı olarak her türlü desteği vereceğimizi de ben şahsen söyleyebilirim. 

ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Kendi adına konuş, kendi adına konuş. 
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) –  Tamam. 
Yani, bunu programa aldınız mı, böyle bir iradeniz var mıdır? 
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Hisse satın alacaksın herhâlde. 
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – Ekonomimize katkı bakımından çok güzel bir işlem olacak.  
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Vedat Bey, Genel Müdür istemiyor. 
BAŞKAN – Arkadaşlar, lütfen müsaade edin. 
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – Bütçenizin hayırlı olmasını diliyorum, başarılarınızın devamını temenni ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Bak… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Bitlis’e gel, Bitlis’e gel biraz. 
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – Bitlis’e yaptıklarını yapıyor, o yüzden genel bakıyorum. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – E, bir teşekkür et o zaman. 
VEDAT DEMİRÖZ (Bitlis) – Genele bakıyorum, genele bakıyorum. 
BAŞKAN – Sayın Bak, siz başlayın lütfen konuşmaya. 
OSMAN AŞKIN BAK (İstanbul) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Değerli Bakanım, öncelikle kentsel dönüşüm bağlamında Esenler’le ilgili birkaç şey söylemek istiyorum. 
Bölgemizde, Esenler’de -ben de kendim Esenler’de ikamet ediyorum- 5 Ekim 2012 tarihinde başlatılan kentsel 

dönüşüm hamlesi hakikaten hem Esenler özelinde hem de ülkemizde önemli bir atılım olarak değerlendir iliyor. Esenler’de 
halkımız mutlu. Kentsel dönüşümün başladığı Havaalanı Mahallesi, Oruç Reis 1 ve Oruç Reis 2 mahallerinde devam 
ediyor, ilk yıkımlar da orada yapıldı, binalar da yükselmeye başladı. 

Şimdi, tabii, Esenler gerçekten İstanbul’un ortasında gecekondularıyla anılan bir ilçe gibiydi. Son dönemde 
yapılan yatırımlarla ve özellikle de bu kentsel dönüşümle beraber çok önemli bir ivme kazandı. Artık, daha yeşil bir 
Esenler’i, daha modern bir Esenler’i önümüzdeki yıllarda göreceğimize inanıyorum. Bu nedenle, halk mutlu ve daha 
güvenli evlerde oturacakları için de yapılan işlemlerden memnunlar. Tabii, Esenler’deki süreç öncelikle bir katla başlamış, 
ardından çocuğu evlenmiş ikinci kat, üçüncü kat, hakikaten binalar yıkılırken gördük çok zayıf binalardı. Allah korusun, 
beklenen İstanbul depremi karşısında çok büyük sorunlar yaşayabilirdik Esenler’de. Fakat, çok şükür bu dönüşümle bu 
süreç hızlandıkça önemli şeyler yapılacağına inanıyorum, önemli sonuçlar doğuracağına inanıyorum. 

İkinci olarak da, Sarıyer ilçemiz, Derbent Mahallesi ile ilgili olarak sizin Bakanlığınıza getirdiğimiz, Büyükşehir 
Belediyesince hazırlanan planların çok kısa sürede onaylanması ve sürecin başlatılması nedeniyle de Bakanlığınıza ve 
çalışanlarınıza, şahsınıza teşekkür ediyorum.  

Üçüncü bir konu, 7 bölge için hazırladığınız mimari projeleri burada gösterdiniz. Hakikaten, bunların şehirlere 
kimlik katacağını düşünüyorum, bu da olumlu bir yaklaşım.  

Bir de deniz kirliliği konusunda Ege’de ve Akdeniz’de teknelerdeki atık alımıyla ilgili kurduğunuz sistem 
nedeniyle de teşekkür ediyorum.  

Bütçenizin, Bakanlığınız bütçesinin ülkemize, milletimize hayırlı olmasını temenni ediyorum.  
Teşekkür ederim.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Bak.  
Sayın Şahin… 
HÜSEYİN ŞAHİN (Bursa) – Sayın Bakanım, ben öncelikle kentsel dönüşümde bir tarih yazmaya başladığınız 

için sizi kutluyorum. Bizim 2011 seçimlerinden önce AK PARTİ olarak seçim propagandalarımızda “marka şehirler ve 
yaşanabilir çevre” programı vardı. Bu programa ve bu seçim vaadimize uygun olarak Çevre ve Şehircilik Bakanlığımızın 
çok önemli bir misyon üstlendiğini ve bunun altından da başarıyla kalkmaya başladığını yavaş yavaş görüyoruz. 

Bursa’mızda kentsel dönüşüm anlamında Yıldırım Belediyemizin hazırlamış olduğu 7 mahalleye yönelik dev bir 
kentsel dönüşüm projesi sizin desteğinizle, Bakanlar Kurulu kararıyla çıktı.  

İLHAN DEMİRÖZ (Bursa) – Tek mahalleye düştü Sayın Şahin, 7 mahalle değil.  
BAŞKAN – Sayın Demiröz, lütfen müdahale etmeyin. Size müdahale etmediler, lütfen müdahale etmeyin.  
İLHAN DEMİRÖZ (Bursa) –  Yanlış bilgi veriyor ama efendim.  
BAŞKAN – Sayın Bakan düzeltir bilgi yanlışsa.  
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Nereden bilecek, insanların sokaklarını mı sayıyor? 
HÜSEYİN ŞAHİN (Bursa) – Daha önce Yıldırım Belediyemizin Akçağlayan, Yiğitler ve Sinandede’de binlerce 

konutu dönüştürerek başarıyla uyguladığı ve 6306 sayılı Kanun’la uygulamaya aldığı kentsel dönüşümde, Bursalılara, 
Bursa’da hakikaten çarpık bir yapılaşmayla yaşanılan bölgede bu değişime vermiş olduğunuz finansal destekten dolayı, 
teknik destekten dolayı ben hemşehrilerim adına sizlere teşekkürü bir borç biliyorum.  
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Sayın Bakanım, katı atık depolama ve sıvı atıkların arıtılmasıyla ilgili vermiş olduğunuz destekleri de 

unutmamak gerekiyor. Bu konuda da müteşekkir olduğumuzu ifade ediyorum. Özellikle, İller Bankası aracılığıyla arıtma 
tesislerine, belediyelerimizin yer altı ve yer üstü hizmetlerine çok ciddi, uzun vadeli ve düşük faizli kredi aktarıyorsunuz.  
Bu, memleketimizin kaynaklarının memleketimizin insanına aktarılması demektir. Üstün gayretlerinizden dolayı sizleri ve 
ekibinizi kutluyor, çalışmalarınızda başarılar dileyerek 2014 bütçemizin hayırlar getirmesini temenni ediyorum. Durmadan 
yolumuza devam etmemiz gerektiğini de tüm yürekten, kalbî inançlarımla destekliyorum.  

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Şahin.  
Sayın Öğüt, buyurun. 
ENSAR ÖĞÜT (Ardahan) – Sayın Bakanım, değerli arkadaşlar; bütçemiz ülkemize hayırlı uğurlu olsun.  
Değerli Bakanım, bizim Doğu Anadolu’da Van Gölü‘nden sonra en büyük gölümüz Çıldır Gölü. Bu Çıldır Gölü 

hem Kars hem Ardahan’ı kapsıyor. Bunun etrafı bayağı bir kirlendi, gölde de balık neredeyse kalmaz duruma geldi. Bu 
anlamda, bu gölün temizlenmesi ve çevresinin korunmasıyla ilgili bir çalışma yapılırsa çok mutlu olurum.  

İkincisi, Marmara depreminden sonra Marmara Bölgesi’nde maalesef konut doğru dürüst yapılamaz bir 
durumda. Benim bir önerim var: Marmara Bölgesi’nde kat sayısını artırarak konutların yenilenmesini sağlamak amacıyla 
bir çalışma yapabilir misiniz? Çünkü orada, diyelim ki bir vatandaşın…Veya on katlı bir apartman, yirmi daire var ama 20 
vatandaş oturuyor içerisinde; ona kat sayısı verirseniz, yirmi daire yerine otuz daire olursa o zaman kat karşılığı verir, biraz 
da üzerine para verdiği zaman binalar yenileniyor. Aksi takdirde, binalar yenilenmediği gibi, şu anda hâlen Marmara 
depremindeki çatlaklar ve patlaklardan dolayı eski binalarda vatandaşımız oturma mecburiyetinde kalıyor. Bu konuyla ilgili 
bir çalışmanız var mı? Benim önerim, kat sayısını artırarak binaların yenilenmesi belki bir yoğunluk artıracaktır ama en 
azından Marmara Bölgesi’nde yeni binalarda vatandaşlarımız hasarsız oturmuş olacaklardır.  

Tekrar bütçemizin ülkemize hayırlı olmasını diliyor, saygılar sunuyorum.  
BAŞKAN – Sayın Öğüt, çok teşekkür ediyorum.  
Sayın Günal… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Teşekkür ederim.  
Sayın Bakanım, çok kısa iki soru soracağım, arada kaldı, bölüm yerine değil.  
Deminki sorduğum konuyla ilgili, Şişli’deki olayla ilgili somut 2 tane şey soracağım. 1 Kasımda sizin imar tadilatı 

yaptığınız söyleniyor gazetelerde, doğru mu? Bir de bu firmanın bir özelliği mi var, daha önce de yapmış, nereyi aldıysa 
sürekli olarak belediyelerde imar tadilatı yapıyor. Taşyapı firması nereyi aldıysa, Mecidiyeköy’de, öbür tarafta, batı 
tarafında, doğu tarafında, 3 tane projeyi alır almaz bir süre sonra geçiyor, onu sormak istedim.  

Diğer bir husus da, bu TOKİ’yle ilgili ben anlamadım yani hakikaten bazı şeyler farklı oluyor. Deminki 
arkadaşlarım bir sürü bize söylediler ama Yahya Kemal Beyatlı’nın bir sözü var, onu hatırlatarak sorumu soracağım. 
“Süleymaniye’yi inşa ettiğimizde İstanbul’u fethettik.” demiş yani işin o boyutunun önceden olması… Şimdi, bir kültür 
anlayışı, bu bir mimari. Ben hakikaten anlamıyorum. Geçen sefer de sordum size ama “Bizim danışmanlarımız var” 
dediniz. Ben anlayamıyorum, burada insanın psikoloji… Böyle bir palyaço suratı gibi bir şey çıkıyor ya. Gerçekten, bu 
renkleri savunuyor musunuz yoksa “Yaptık, oldu.” mu diyorsunuz? Bütün TOKİ konutlarında ya, bir mimari zevk, göz zevki, 
bir şey lazım yani Allah rızası için bu mu Selçuklu, bu mu Osmanlı? Arkadaşlarımız iki saattir söylüyor Sayın Bakanım. 
Ben gerçekten anlamıyorum, böyle bir palyaço suratı gibi görüyorum onları görünce.  

ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Renkleri mi söylüyorsun, mimariyi mi 
söylüyorsun? 

MEHMET GÜNAL (Antalya) –  Ya, mimarisi de aynı renkleri de aynı, böyle yığılmış kibrit kutusu gibi. Zaten 
renklerinden de mimari anlayışı da belli oluyor. Ya, lütfen, hani ucuz, tamam; kentsel dönüşüm yapıyoruz, tamam; 
gecekondudan gelene veriyoruz ama hakikaten ben bunu yadırgıyorum yani deminki söylediğimiz, arkadaşların söylediği 
şeye kesinlikle… “Kültür anlayışımıza uymuyor.” diyorum, bir daha dikkatinize sunuyorum.  

BAŞKAN – Sayın Zozani, “Kısa bir şey ekleyeceğim.” demiştiniz.  
Buyurun.  
ADİL ZOZANİ (Hakkâri) – Teşekkür ederim.  
Sayın Bakanım, özellikle büyükşehir belediyelerimizle, büyükşehir belediyesiyle alt kademe belediyeleri 

arasında çok ciddi yetki karmaşası var. Ana arterler büyük şehirlerde, ara yollar ve sokaklar alt kademe belediyelerinde 
ama bir örnekle pekiştireceğim sorumu. Mesela, üç yıldır Ankara’dayım, üç yıldır da ağırlıklı olarak Dikmen Caddesi’ni 
kullanıyorum, üç yıldır da Ankara Dikmen Caddesi’nde yol bakım ve tadilat çalışmaları bitmedi, devam ediyor, dağ 
yolundan daha beter hâldedir. Bu konuya eğilmenizi arzu ediyorum çünkü ciddi ciddi sıkıntılar yaşıyoruz.  

Teşekkür ediyorum 
BAŞKAN – Çok teşekkür ediyoruz Sayın Zozani.  
Sayın Aslanoğlu, buyurun lütfen.  
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Süreniz beş dakika.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Pardon Sayın Ayaydın, Müslim Bey direkt yetki verdi, Aşkın Türeli 

Bey direkt yetki verdi, on dakika da benim, yarım saat.  
BAŞKAN – Otuz dakika süreniz var, buyurun Sayın Aslanoğlu.  
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – İlk defa bir kere on ikiden önce bitirelim yani.  
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, otuz dakika süreniz var.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Aydın Bey, bana mobbing yapacaksan konuşma.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Aydın Bey Divana geçmiş zaten. Sayın Bilgiç yetmeyince Aydın Divana geçmiş.  
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FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Peki, yani aslında çok söyleyecek şeylerim var ama sizin hatırınızı 

da kıramam arkadaşlarım da öyle istiyorsa. Yoksa otuz.  
Sayın Başkan, değerli milletvekili arkadaşlarım, Saygıdeğer Bakan, Değerli Müsteşarım, Bakanlığın değerli 

bürokratları ve saygıdeğer basın; hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Arkadaşlarım, aslında benim birkaç konum vardı ama Aydın Bey beni susturdu ama bir şeyin altını çizmek 

istiyorum. Burada bugün ağırlıklı kentsel dönüşüm konuşuldu. Şunu net bir şekilde açıklıyoruz: Biz asla kentsel dönüşüme 
karşı değiliz, bunun altını net bir şekilde… İnsanların daha onurlu bir yaşam, daha mutlu bir yaşam, daha çağdaş bir 
kentte yaşaması bizim, hepimizin hayat felsefesi olmalıdır fakat biz, bazı arkadaşlarım söyledi, oradaki -özellikle demin 
Osman Bey de söyledi- kentsel dönüşüm yöre halkının iradesinin alınmasıyla başlamalı. Yani, rant yaratmak yerine 
birilerine, o rantı, oluşan şeyi yöredeki insana vermektir yani bizim anladığımız kentsel dönüşüm budur. Bunun için biz 
sonuna kadar, eğer yöre insanı, orada oturan insanlar, o yörenin insanları bir şekilde özgür iradesiyle buna “evet” diyorsa 
biz sonuna kadar bununla beraberiz ancak birileri orada gayrimenkulleri toplayıp kentsel dönüşüme soku lan yer olursa 
buna karşıyız. Bu açıdan, bir kez daha altını çiziyoruz, biz Cumhuriyet Halk Partisi olarak sonuna kadar bu şekilde 
söylediğimiz… Demin Aydın Bey bir kelime etti…  

AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Dönüşüm, rantı bölüşmek.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Evet yani o yöre halkı bölüşüyorsa sonuna kadar hep yanınızda 

oluruz.  
Sayın Bakan, tabii, burada biz size şunu da sunduk, özellikle İstanbul’daki… Ben kendi bölgemden söylüyorum, 

5 belediyemiz var, 5 belediyemiz de -örneğin Büyükçekmece, Silivri, Çatalca, Avcılar ve Bakırköy belediyelerimiz- sonuna 
kadar kentsel dönüşümden yana. Hatta Sayın Bakana bir kupon sunduk, dedik ki: Biz sonuna kadar varız. Buna, kentsel 
dönüşüme önce insanların inanması lazım. İnsanları inandırırsak kentsel dönüşüm başarılı olur. Örneğin, bir Bakırköy 
Belediyesi ile İller Bankası… Bilemiyorum o proje hangi aşamada yani Bakırköy Belediyesi, Sayın Bakanım, bu işe inandı, 
Bakırköy’de bir kentsel dönüşüm projesini İller Bankasına sundu. Zannediyorum ki herhâlde kupon b ir yer verdik size, 
herkesin göreceği, herkesin inanacağı bir yer verdik. Bilemiyorum hangi aşamada, sonuçlandı mı sonuçlanmadı mı ama 
orası kupon bir yerdir, herkesin göreceği ve halkın orada yapılan bir kentsel dönüşüme… Esenler’de de olabilir ama 
Bakırköy de buna inanmıştır. Bu konuda size projesini sundu, bilemiyorum hangi aşamada.  

Sayın Bakan, ben birkaç kelime de… Şimdi, muhalefet milletvekillerine, genelde hepimize -biz şahsımız için 
hiçbir şey istemeyiz- insanlarımızın, belediyelerimizin veya seçim bölgemizdeki kişilerin sorunları düşüyor. Biz de dönüp 
ilgili kurumlara… Ya bir proje olabilir, ya bir sorun olabilir, ya bir dert olabilir. Dertleri anlatmak bizim görevimiz ancak  bazı 
bakanlıklarda aradığımızda -hatta geçen burada oldu- telefonumuza çıkmayan -bırak bakanı, Sayın Bakanım, bırak 
bakanı- genel müdürler dahi oldu. Biz kanımızı hiç yerde bırakmayız, çıkmıyorsa ben de onun icabına bakarım. Biz çünkü 
kendimiz için bir şey istemiyoruz. Sayın Bakanım ama bu konuda başta zatıalinize, Sayın Müsteşara -hiç, ben açık ve 
netimdir- döner… Uygun bir şeyse yapar, uygun değilse “Yapmıyorum kardeşim.” der. Biz sizden yasa dışı hiçbir şey 
istemeyiz Sayın Bakanım ama başta zatıalinize… Muhalefet milletvekillerinin de, sadece benim değil arkadaşlarımın da 
ve… Özellikle Mekânsal Dönüşüm Genel Müdürlüğünüze… Hiç, kim hak ediyorsa söylerim Sayın Bakan.  

AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Çıkıyor mu telefona Mehmet Ali Bey?  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Çıkıyor, hiç, iki eli kanda olsa çıkar.  
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Kentsel Dönüşüm Genel Müdürlüğü 

var, Mekânsal Planlama Genel Müdürlüğü var.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Hayır, efendim, Kentsel Dönüşüme daha hiçbir şekilde bir şey 

gelmedi. Mekânsal Planlama… Ha, Kentsel Dönüşüme geçen Çatalca’dan bir proje gelmişti. Bakın, edin, uygunsa… 
Vedat Bey değil mi? Kardeşim, ben tanımam, bilmem, burada mı?  

AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Mehmet Ali’nin yanında oturuyor.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ha, bilmem, tanımıyorum. Döndü, dedim: Vallahi bakın, uygunsa, 

böyle bir talep geldi bana Çatalca’dan, belediyeden, Belediye Başkanından, bakın. Çıktı telefonumuza, tamam, uygunsa 
yapın dedim.  

Ha, bir başka olay… Sayın Bakan, ben on bir yıldır buradayım.  
VAHAP SEÇER (Mersin) – Allah yokluğunu vermesin, bir on bir yıl daha devam edersin inşallah.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Giden bir insana da arkasından teşekkür etmek de çok önemlidir. 

İller Bankası Genel Müdürlüğünden giden Hidayet Bey’e teşekkür ediyorum, işi gücü rast gelsin, X belediye, Y belediye 
diye ayırmadı on bir yıldır. Daha sonra İller Bankasının yasa değişikliğiyle yeni bir yönetim değişti. Ben ne Yönetim Kurulu 
Başkanını tanırım ne yönetimini tanırım, aynen söylüyorum ama gene aynı anlayış, bugünkü yönetim… Bilmiyorum 
Yönetim Kurulu Başkanı kim, bilmiyorum. Tanıyor muyum sizi Serdar Bey? Yok. Ama aynı anlayış, şu önemli: Bir 
belediyenin bir sorunu varsa, makul bir sorunuysa, sen kimsin demiyorlarsa bizi memnun etti. Küçük şeylerle bizi mutlu 
edin ya, biz sizden çok büyük bir şey istemiyoruz.  

BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, siz de bizi mutlu etseniz, bir teşekkür edip kapatsak.  
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Seninkini yapıyor, benimkini yapmıyor kardeşim. İller Bankası Genel 

Müdürü benim telefonlarıma çıkmıyor.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Çıkmıyorsa kanını yerde bırakma, aha burada.  
Efendim, bu açıdan, Bakanlığınız… Ben özür diliyorum muhatap olduğum diğer arkadaşlardan.  
Bakırköy konusunu efendim arz ettim. Belediye olarak, her şey olarak hazırız. Herhâlde arkadaşlarım onay 

vermiş galiba, onay vermişler. Bilgilerinize arz ediyoruz.  
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Sayın Bakanım, siz misafirperversiniz. Bahçenize çadır kuracağım, bizim günlük 3 öğün yemeğimizi 

vereceksiniz. Demin arkadaşlarım bahsetti, benim doğduğum ilçe, Arapgir’de bir kanyon var, Müsteşarım biliyor, onlara 
çadırı söyledim, Sayın ÇED Genel Müdürüme de, Çağatay Bey’e de söyledim.  

BAŞKAN – Bir yandan çadırı satıyorsunuz, öbür yandan çadırı istiyorsunuz, nasıl iş bu?  
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Eniştenizi, adamı yok ettiniz ya.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Biz eniştemizi baş tacı yaptık Sayın Bakanım.  
Oradaki X parti, Y parti, Z parti ilçe başkanları… Sayın Şahin, bilmiyorum, bu konuda ne dersiniz.  
MUSTAFA ŞAHİN (Malatya) – Aynen katılıyorum.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Tüm sivil toplum örgütleri, halk… Bizi burada şey yapamazsınız, 2 

bin kişiye, 3 bin kişiye her gün bize 3 öğün yemek verirseniz sizin zararınıza olur. Bizi oraya getirtmeyin.  
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, lütfen toparlayın.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Yoksa çadır kuracağız Sayın Bakanım.  
Bilgilerinize arz ediyorum.  
AHMET ARSLAN (Kars) – Sayın Aslanoğlu…  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Ya, Ahmet Bey, Ulaştırma Bakanlığı bütçesi olduğu zaman bundan 

sonra seni konuşturursam namerdim. Yani ben o kadar doluyum ki söyleyecek çok şeyim var.  
Bu açıdan, bu akşam Aydın Bey’in mobbing’ine rastladım.  
Ben bütçenizin hayırlı olmasını diliyorum. Tekrar söylüyorum, bizler, biz muhalefet milletvekilleri de olumlu her 

şeye dönüp teşekkür etmesini biliriz ama yeter ki bizi de biraz ortak edin, sorunlara ortak edin, bizim de görüşümüzü alın 
ve bürokrat arkadaşlarımız da “Ya, bunlar bu ülkenin milletvekilleri.” desinler, dinlesinler bizi, teşekkür etmesini de biliriz.  

Teşekkür ediyorum.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum, sağ olun.  
Evet, değerli arkadaşlar, bütçenin üzerindeki görüşmeler tamamlanmıştır.  
Şimdi görüş, soru ve eleştirilere cevap vermek üzere Sayın Bakana söz vereceğim.  
Sayın Bakan, süreniz yirmi dakikadır. Sadece burada bulunan arkadaşlarımızın sorularını cevaplamanızı, diğer 

sorulara cevapları yazılı olarak göndermenizi, yirmi dakika yetmediği takdirde kalan soruları da yazılı olarak 
cevaplamanızı rica ediyoruz.  

AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Sayın Çam’ın bir sorusu vardı.  
BAŞKAN – Sayın Çam, buyurun, hemen sizden sorunuzu alalım o zaman.  
MUSA ÇAM (İzmir) – Sayın Bakan, şu anda Bakanlık üst düzeyinde görevde bulunan arkadaşların önemli bir 

bölümü vekil durumda, neden asaleten atanmıyorlar? Bunu öğrenmek isterim.  
İkincisi de konuşmamın içerisinde sordum, Orman Mühendisleri Odası Orman Bakanlığını denetimi altına alındı. Sizin de 
diğer 11 odayla ilgili böyle bir talebiniz var mı? Neden böyle bir 12 Eylül ürünü bir düzenlemeyi bugün uygulama ihtiyacı 
hissettiniz? 

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Gök… 
LEVENT GÖK (Ankara) – Sayın Başkan, teşekkür ederim bana da bu fırsatı verdiğiniz için. 
Sayın Bakan, Ankara’mızın biz hep yer üstünü konuşuyoruz ama Ankara’nın bilinmelidir ki bir adı da Frenkçe 

“Engürü”den gelir. Ankara çok bağlık bir kentti yıllar önce. Ankara’nın pek çok semti dere ismiyle anılır: Bentderesi, 
Kavaklıdere, Dikmen Deresi, İncesu Deresi, Büyükesat dereleri gibi. Ama yıllardan beri sürdürülen şehirleşme hareketleri 
sonunda Ankara esasında bir kurak yer olarak bilinmesine karşın dereleri bakımından çok zengindir. Ben Çevre ve 
Şehircilik Bakanlığının belki Ankara’ya özgü ya da Ankara’ya benzer başka illerdeki bu projeleri de beraber katarak böyle 
derelerin ıslahını da öne çıkartan çalışmaları belediyeler aracılığıyla sürdürmesinin yararlı olduğunu düşünüyorum. 
Ankara’mızın, biliyorsunuz, bugünlerde en meşhur parçası “Ankara’nın bağları” parçası anonim bir parça olup ta bu eskiye 
dayalı derelerden gelmektedir ama Ankara’da dere olduğunu da kimse bilmemektedir ama Ankara Türkiye'nin dereler 
bakımından en zengin kentlerinden… 

BAŞKAN – Sayın Gök, bir de soruyu alayım lütfen. 
LEVENT GÖK (Ankara) – …bir tanesiyken bundan mahrum edilmesini ben bir Ankara milletvekili olarak içime 

sindiremem ama bu konuda çalışmanızı rica ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Evet, Sayın Bakan, buyurun. Süreniz yirmi dakikadır. Sadece burada bulunan arkadaşlarımızın sorularına cevap 

lütfen. 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Sayın Başkan, çok değerli arkadaşlar; 

müsaade ederseniz ben genel bir cevaplama yapacağım. 
BAŞKAN – Buyurun Sayın Bakanım. Diğerlerini yazılı alalım. 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Ve, bunun dışında da buradaki 

arkadaşların hepsinin sorularını aldım. Burada cevaplandıramadıklarımı veya cevaplandırmadıklarımı da arkadaşlarım not 
edecekler, onları da yazılı olarak cevaplandıracağım. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Giden arkadaşlarımızın sorularına yazılı cevap verebilirsiniz Sayın 
Bakan ama… 

ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Sorular birbirine çok benziyor. 
Buradakilere de burada tekrar isimleri de okumaya çalışacağım. 
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BAŞKAN – Buyurun Sayın Bakanım, buyurun 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Öncelikle ikrar etmek durumundayım ve 

samimiyetle ifade etmek durumundayım, hakikaten milletvekili arkadaşlarımızın son derece, yani benim Bakanlığımla ilgili 
son derece dolu olduklarını, bize çok ciddi şekilde katkı sağladıklarını görmek vatanım açısından, ülkemiz açısından gurur 
vericidir ve hakikaten beni ağlayacak duruma getirdi. Bu bizim ülkemizin, vatanımızın geldiği düzeyi göstermektedir. Ayrım 
yapmıyorum. Muhalefet milletvekillerinden en sert eleştiren Musa Çam hakikaten çok dolu bir arkadaş, söylediği şeyler 
çok doğru şeyler, güzel şeyler, yapılması gereken şeyler. Diğer arkadaşlar, Ayaydın Hocamız olsun, diğer isimleri tek tek 
zikretmeyeceğim, bizim Salih Koca kardeşimiz hakikaten… 

BAŞKAN – Ben de fena sayılmazdım Sayın Bakanım yani. 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Çok güzel konulara herkes inanın 

burada, yani ben konulara da geçeceğim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Sayın Bakanım, öbür bütçede en sert kişi ben olacağım. 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) –Sertlik bir tarafa.   
Şimdi, çok değerli arkadaşlar, ülkemizin konumunu hep beraber irdelememiz lazım, şehirleşme bakımından, 

çevre bakımından ve gelir düzeyi bakımından irdelememiz lazım ve doğruyu ancak o zaman çok daha net bir şekilde ifade 
etme veyahut da eleştirilerimizi çok daha net bir şekilde yapma imkânını buluruz.  

Bizim ülkemiz matbaayı Avrupa’dan iki yüz elli sene sonra kullanmaya başladı, buharlı makinayı da yaklaşık iki 
yüz sene sonra kullanmaya başladı. Ve biz konumumuz itibarıyla… Avrupa 19’uncu yüzyılın ortasına gelmeden zengin 
ülke konumunu yakaladı ve şehirlerini düzenli kurmaya başladı. Almanya’nın yüzölçümü yaklaşık 380 bin kilometrekare -
bizim yarımız kadar, yarımızdan belki biraz az, biraz fazla- nüfusu da 80-81 milyon ama Almanya’yı gezerken görürsünüz, 
ülke nüfusu ülke coğrafyasına desantralize edilmiş, her tarafı boş ve nüfusu 3 milyondan fazla şehir yok. Belki Berlin’in 
nüfusu 3 milyona yakın, bir de Münih galiba. Öbür şehirlerin hepsi gayet güzel. Diğer taraftan, Çin’e baktığımız zaman 
Çin’de bugün çok acil 15 milyon konut ihtiyacı var, millet sokaklarda yatıyor. Hindistan daha kötü. Ve diğer taraftan 
Tayland’a baktığımız zaman, Brezilya’ya, Meksika’ya baktığımız zaman durumları bizden çok daha kötü. Brezilya 
dünyanın 6’ncı büyük ekonomisi, kentsel dönüşümde adım atamıyor.  

Biz Türkiye olarak 1945’lerden itibaren şehirlerimizi hep beraber mahvetmişiz. Ve ilk defa burada ifade etmek 
durumundayım, seçim geliyor önümüzde dört ay sonra, dört buçuk ay yok, dört ay kaldı: Türkiye’de gecekondu yapılmıyor. 
Kaçak yapılaşma çok az yapılıyor. Bu, Türkiye'nin geldiği bir aşamadır ve cumhuriyetin kurulduğu günden 2002 yılına 
kadar Türkiye'nin toplam gayrisafi millî hasılası 250 milyar dolar seviyesine gelebilmiştir. Son on bir yılda 3 kattan fazla 
artmıştır. Bu, Türkiye'nin gelişmesidir.  

Yine, TOKİ’nin yaptığı konutlardaki eleştiri haklıdır, biz de eleştiriyoruz fakat Türkiye’de barınmaya ihtiyacı olan 
insanlar var, Türkiye’de eve ulaşmak istediği hâlde ev alacak parası olmayan insanlar var. Türkiye deprem kuşağında bir 
ülke. 24.500 kilometre uzunluğunda deprem aksı üzerinde İstanbul var, İzmir var, Bursa var, Van var, Hakkâri var, birçok 
şehirlerimiz, Gaziantep’in bir bölümü var, Orta Anadolu’da Afyon var, Kütahya var, Eskişehir var. Bizim bundan 
kurtarmamız lazım, 1999 depreminde yaşadığımız 18 binden fazla insanımızın rahmetli olması, 18 binden fazla insanımızı 
kaybetmemiz ve kırk beş saniye içerisinde ekonomimizin yüzde 10 küçülmesini bir daha yaşamamamız lazım, iki sene 
evvel Van’da 644 insanımızın kaybetmemizi bir daha yaşamamamız lazım. Ve Türkiye'nin geldiği nokta itibarıyla Van’da 
bir sene içerisinde, bir buçuk sene içerisinde         -gerçekten, samimi söylüyorum, katiyen politika yapmıyorum, popülist 
konuşmuyorum, eksiklerimiz, yanlışlarımız vardır ama- yeniden bir Van yaptık. 5 katrilyon, 5 milyar bugünün parasıyla 
Van’da para harcandı ve 20 bin birim konut yapıldı. Bunu dünyada yapan başka bir devlet yok. Başka ülkelerde, Latin 
Amerika ülkelerinde veya Uzak Doğu ülkelerinde, hatta Japonya’da bile son tsunamiden sonraki nükleer santraldeki 
çatlamayı tamir etmekte zorlandılar. Yapılan, Filipinler’de olan, Tayland’larda, bu tayfunlarda olan zararları gideremiyorlar . 
Yine, Uzak Doğu’da olan depremlerden sonra Türkiye onların yardımına koştu, Pakistan’da olan depremlerde Türkiye 
onların yardımına koştu. Türkiye'nin geldiği nokta. Eksiklerimiz var.  

Şimdi, burada çevre konusunda da çok değerli milletvekilimiz İlerleme Raporu’nda bize yapılan eleştirileri 
okudu. Bunlar yapılmıştır bu eleştiriler ve bu eleştiriler haklıdır ama bizim lehimize denen ifadeler de var bu İlerleme 
Raporu’nda, bizi takdir ettiği hususlar da var, onları da okumak, görmek lazım. Bundan elli sene evvel Ren nehri çamur 
akıyordu, Tuna nehri çamur akıyordu. Getirip gemilerini bizim buralarda, Zonguldak’ta, Akdeniz’de boca edip kaçıyorlardı. 
Sintineyi bizim limanlarımıza boşaltıyorlardı. Bugün bunu yapamıyorlar artık. Ve Avrupa tüm dünyayı kirletti, hâlâ daha 
zerk ettiği emisyon, zerk ettiği karbondioksit bizim seviyemizden çok daha yüksek Avrupa’nın. Avrupa’nın bize konuşmaya 
hakkı yok. Avrupa zenginleşti, sanayileşti, dünyayı kirletti, şimdi bize diyor ki: “Bizim kriterlerimize sen de uyacaksın.” Hadi 
Hindistan’ı uydursun bakalım, Çin’i uydursun, Amerika’yı uydursun. Japonya bile artık diyor ki: “Ben Kyoto Protokolü’nün 
dışına çıkmak istiyorum.” Ama Türkiye hem kendi “background”u bakımından, kültürel moral değerleri bakımından kendi 
dini gereği, temizlik dini olması hasebiyle, kendi milletimizin asaleti gereği çevreye dünyada en iyi adapte olan ekonomik 
pozisyonu itibarıyla bir ülkedir ama çok daha dikkat edeceğiz.  

ÇED konusunda biz inanın yöresinde mahallî olarak toplantı yapmadan, muhtarlarla, halkla toplantı yapmadan 
ÇED raporu vermiyoruz ama, çok değerli arkadaşlar, Türkiye yılda 60 milyar dolardan daha fazla enerjiye, enerji ithalatına 
para veren bir ülkedir. Nükleer santral yapmadan biz bu işin altından kalkamayız, HES’lerle bu iş olmaz. HES’lerle de, 
haklısınız, ufak dereleri mahvediyoruz, ben de sizinle aynı fikirdeyim. Artık 10 megavattan daha aşağı enerji üretecek 
HES’lere izin vermeyeceğiz, kesinlikle vermeyeceğiz. Bu tarihten sonra bunun hesabını sorarsınız. 

Yine, Levent Bey Ankara… 
VAHAP SEÇER (Mersin) – Mevzuat gereği valiler veriyor zaten, size gelmiyor ki. 
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ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Gelmiyor ama veremeyecek daha. 

Şimdi hep yön şeyini çıkartıyoruz. 
Yine, Levent Bey’in sorduğu soru, Ankara Kent Girişi Protokol Yolu’ndaki kura sisteminde yanlışlık olmuştu. Ben 
müdahale ettim. Verdiğim sözün tamamını yerine getirmediğim özür diliyorum ama müdahale ettim. Bodrum katları ve 
zemin katlarını kura dışına çıkarttık ve o süreçte çok ciddi iyileştirmeler yaptık. Yani, inşallah gene iyileştirmeler daha 
yapacağız ve Ankara Kent Girişi Protokol Yolu’nda TOKİ’nin cebinden harcadığı para 1,5 milyar TL’dir, bu paranın geri 
dönüşü olmadı. TOKİ açısından söylüyorum ben, belediye açısından söylemiyorum. Belediyenin yaptığı güzel işler var, 
yanlış işler var ve burada Sinpaş’ın yaptığını bir incelemeye alacağım, gerçekten orada bir yanlışlık varsa biz kendi 
gücümüz yettiği kadar, yasaların bize verdiği yetki kadar denetimleri yaparız, savcılıklara suç duyurusunda bulunuruz, 
ayrım yapmayız; A, B, C, D partisi ayrımı yapmayız. Bunu da ben burada bana bir uyarı olarak kabul ettim ve bunu 
incelemeye alacağım. 

Diğer taraftan, arkadaşların sorduğu spesifik sorular var. Bizim imar konusunda çıkaracağımız şu anda… Çok 
yakında inşallah becerebilirsek taslak hâline getirdik bunu, Bakanlar Kuruluna takdim ettik. İmar kanunu ve yapı denetim 
kanunu inşallah yüce Meclise takdim edeceğiz. Orada bizim denetim yetkilerimiz çok daha netleşecek. Biz lokalize olarak 
birtakım yetkiler aldık, fakat belediyelerin yetkilerine dokunmadık. Biz torba kanunda da belediyeler kaçak inşaatı 
yıkmazsa eğer metropol belediyesi, büyükşehir belediyesi ise ilçe belediyesinin yıkma zorunluluğu var, zabıt tutma 
zorunluluğu var. Büyükşehir belediyesinin  zabıt tutma, zabıtlama ve yıkma sorumluluğunu getirdik. Belediye yıkmazsa  
büyükşehir belediyesi olan yerde büyükşehir belediyesi, illerde il belediyesi, vali görevlendirecek, vali bunları zabıtlayıp 
yıkma zorunda olacak. Vali de yıkmazsa Bakanlık yetkili ve görevli konuma gelecek. Bu, kademeli şekilde Anayasa’nın da 
emrettiği vesayet hakkını, vesayet sorumluluğunu yerine getirmek görevini… Eyalet olan ülkelerde bile, Almanya gibi, 
Amerika gibi eyalet sistemiyle yönetilen ülkelerde bile eyaletlerin üzerinde merkezî otoritenin denetim yetkisi vardır. 
Denetim yetkisi zaten devletin üç sacayağından, yargı, güvenlik ve denetim olan üç sacayağından bir tanesidir. İnşallah, 
bunu hem yapı denetim kanunuyla sizin dediğiniz yapı denetimdeki aksaklıkları giderecek tarzda… Ama tabii, yapı 
denetim kuruluşları, büyük şirketler  -yine burada değerli milletvekillerimiz söyledi-  yan bir şirket kurmak suretiyle yapı 
denetimini de kendileri yapıyor. Ama çok değerli arkadaşlar, takdir edersiniz ki dünyada artık serbest piyasa ekonomisi 
var. Nasıl ki bir avukatını seçerken, mali müşavirini seçerken, daha diğer unsurları seçerken bir serbest piyasa 
ekonomisinde tercih yapabiliyorsa halkımız, müteahhitlerimiz de, yüklenicilerimiz de, inşaatçılarımız da yapı denetim 
kuruluşlarını kendileri seçebilmelidir ama burada sistemi otokontrol sistemi getirmek suretiyle hem yapı denetim 
kuruluşlarını çok daha iyi denetleme hem de müteahhitleri çok daha iyi denetleme… Sadece yapı denetim kuruluşlarına 
kapatma cezası vererek değil, teminat almak suretiyle yapı denetim kuruluşlarına, yapı denetim kuruluşlarında çalışan 
teknik elemanlara, yapıyı yapan yüklenici firmalara, müteahhitlere ve o görevi yapmayan belediyelere de ceza getirmek, 
önce para cezası daha sonra kapatma cezası ve daha değişik idari cezalar ve yaptırım cezaları uygulamak suretiyle bu 
otokontrol sistemini getireceğiz. Ve yapı denetim kuruluşlarını da, dünyada olduğu gibi, bugün Almanya’da, İsviçre’de, 
Amerika’da, Japonya’da olduğu gibi, nasıl dünyada yapı denetim kuruluşları teknik müşavirlik kuruluşları hâline gelmiş ve 
200 bin personeli varsa, âdeta misyoner gibi çalışıyorsa tüm dünyada biz de teknik müşavirlik kuruluşlarımızı proje koyan, 
proje yapan, senaryo getiren ve mahal listelerini yapan, hak edişleri ödeyen, hak edişleri ödemede imza atan kuruluşlar 
hâline getireceğiz. Ki müteahhitlerimiz sayısal olarak yurt dışına gidiyor ama oradan bize gerekli parayı getiremiyor. 
İnşallah, bunu da… Bizim en önemli ayaklarımızdan bir tanesi yapı sektörüdür, inşaat sektörüdür. İnşaat malzemesinde 
de çok ciddi mesafeler aldık ve kentsel dönüşüm de bunun bir entegrasyonudur. 

Yine, burada milletvekili arkadaşlarımın sorduğu bir soru var: “Kentsel dönüşüm yapılırken şehirlere nasıl bir 
kimlik vereceksiniz?” Tabii ki şehirler yöresel olarak, tarihsel olarak, konum olarak ve oradaki kendi halkının becerisi 
olarak birtakım misyonlar yüklenirler. Artık dünya nüfusunun yüzde 72’den fazlası, 75’e yakını şehirlerde yaşıyor. Ve 
kaçınılmazdır ki dünya nüfusunun şu anda yüzde 50’si şehirlerde yaşıyor, bu yüzde 80’lere, 90’lara çıkacak. Artık dünya 
nüfusu şehirleşiyor ve şehirler de artık marka değeriyle anılmaya başladı. Bugün New York’un marka değeri Amerika 
Birleşik Devletleri’nden fazla, İstanbul’un marka değeri Türkiye’den fazla, birçok ülkede böyle. Biz de şehirlerimizi yarışan  
şehirler, marka değeri olan şehirler, cazibesi olan şehirler durumuna getirmek durumundayız.  

Ne yapacağız kentsel dönüşüm yaparken? Enerjiyi savuran yapılardan kurtaracağız. Meydanları olan, parkları 
olan, ulaşımı yeterli olan, sağlığa, eğitime rahat ulaşabilen, iş yerine rahat ulaşabilen ve birbirin i tamamlayan, teknik 
altyapısı yeterli, havayı kirletmeyen, yeşili bol olan, ekolojik yapısı kuvvetli olan hem hibrit araçları kullanan hem de 
dönüşebilen yenilenebilir enerjiyi kullanan şehirler yapmak için çok ciddi bir gayret içerisindeyiz. Bunu tabii, bugünden 
yarına yapmamız mümkün değil. Az önce ifade ettim, tekrar ifade ediyorum: Kentsel dönüşüm dünyanın en zor işidir. 
Bugün dünyadaki belli başlı ülkeler pes etmiştir. İspanya başarmıştır, nasıl başarmıştır? Avrupa Birliğine girmiştir, 10 
milyar dolar bir aldı,10 milyar dolar daha bir aldı, ondan sonra, bir de turizm geliri çok fazla olduğu için kentsel dönüşümde 
bir başarı sağladı. Diğer taraftan, Güney Kore -bize benzeyen ülkeler bakımından ifade etmek istiyorum- hakikaten 
dünyada takdir edilecek ender ülkelerden bir tanesidir. Bundan yirmi beş sene, otuz sene evvel bizimle aynı düzeyde iken 
bugün kişi başına gelirini 30 bin dolara çıkarmıştır. Âdeta bir çalışkanlık örneği, bir mücadele örneği vererek bugün bir 
Samsung firması bizim toplam ihracatımıza yakın, yılda 145 milyar dolarlık bir üretim yapabilmekte, satış yapabilmektedir, 
biz de inşallah o duruma geleceğiz. Türkiye’nin genç nüfusu bunun için yeterlidir.  

Tabii ki bu geçiş sürecinde sancılar yaşıyoruz. Bu bakımdan… 
BAŞKAN  - Sayın Bakanım, son beş dakikayı da spesifik sorulara harcayalım lütfen. 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Peki, o zaman ben burada Sayın İzzet 

Çetin Bey’in sorusu var, burada yok. 
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Yine, Sayın Mehmet Günal Antalya Manavgat’taki Ahmetler bölgesindeki HES inşaatını soruyor. Bunu tam 

bilmiyorum, bunu ben yazılı olarak vereceğim.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) - Onu yazılı olarak alabiliriz ama Şişli’dekini merak ediyorum. 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Bunu arkadaşlar bana verdiler. Doğal 

Koruma ve Milli Parklar Genel Müdürlüğümüzün olumsuz görüş vermesi nedeniyle ÇED dosyası iade edildi, ÇED 
verilmedi buraya. Manavgat Ahmetler bölgesindeki ÇED’i iade ettik. 

MEHMET GÜNAL (Antalya) – İptal. 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Evet, iptal ettik yani HES’ini vermedik. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Millet jandarmayla birbirine giriyor. 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Şimdi, Antalya, Isparta, Burdur’un çevre 

düzeni planlarını iptal ettik. Gerekli talepleri alarak yenisini yapacağız. Bu, Sayın Başkanımızın sorusuydu. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Şişli’deki şeyde tadilat oldu mu? 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Arkadaşlar, askerî yasak bölgeler 

konusunda soru var. Biz askerî yasak bölgeler konusunda askerler ne diyorsa onu yapıyoruz. Şunu dedik: “Bürokraside 
çok zaman geçiyor. Bunun için bir sene süre veriyoruz size. Bir sene içerisinde askerî yasak bölgelerde satılamayacak 
yerleri bize bildirin. Bildirdikten sonra, sakıncalı olan, bildiremeyeceğiniz yerleri de bize bildirin ama ‘Şunlar, şunlar 
sakıncalı değildir.’ diye bize bildirirseniz size sormadan bu satışları tapu daireleri yapabilir.” diye bir anlaşmamız oldu. 
Yine, Türkiye’de stratejik önemi haiz bölgeler ve sakıncalı bölgelerin satışını yapmıyoruz, engelliyoruz, bunu da ifade 
etmiş olayım.  

MEHMET GÜNAL (Antalya) – Benim kaygım başkaydı, neyse, siz sonra yazılı olarak verirseniz bakarız çünkü 
bir sürü şey üst üste gelince biz başka güvenlik kaygıları gütmeye başladık, onun için. 

Bu, Şişli’deki şeyi sormuştum, yeni tadilat oldu mu? 1 Kasımda siz… 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Şimdi, efendim, oldu. Şimdi, şöyle bir 

şey arkadaşlar: Burasının hazinenin veyahut da Millî Eğitim Bakanlığına tahsis edilmiş bir yer olduğunu biz bilmiyoruz. 
Burası kadimden itibaren Bulgar Vakfına ait bir yer. 

MEHMET GÜNAL (Antalya) – Yok, yok, yeni o. 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Eğer öyleyse bize bunları verin. Bizim 

elimizde böyle bir belge yok, burası… Yani böyle bir şey olamaz. Bulgar Vakfı beyan verecek, talep edecek, buradan 
tahsis edilecek. Böyle bir şey olmaz, böyle bir şey yok Mehmet Bey. 

MEHMET GÜNAL (Antalya) – Sayın Bakanım, şahıslar mülkiyeti okullara… 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Tamam, onları ben alayım, inceleyim. 
BAŞKAN – Sayın Günal, incelesinler. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Tapu kayıtları var ama bir anda oraya geçiyor, şahsa devrediyor, pat, bir anda 

imar tadilatı oluyor, okul alanı, spor alanı olmaktan çıkıyor. 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Şimdi efendim, yani bir defa, 

Türkiye’nin dünya ile bütünleşme, Avrupa Birliğine katılma sürecinde… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Şu anda ticaret ve konut alanı oldu, eğer olduysa.  
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Evet, oldu. Oraya biz 2,5 veya 3 emsal 

verdik ve… 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – 3 emsal oldu. 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – 2,5 zannediyorum, 3 değil. İmar planını 

yaptık talep üzerine ama yapmamızın sebebi şu: Türkiye’deki bu açılım politikası kapsamında mülhak azınlık vakıflarının 
haklarını iade ediyoruz. Adam “Ben mağdur oldum, benim yerimi yap.” dedi. Ondan sonra, müteahhide vermiş kat 
karşılığı, o bizi ilgilendirmiyor. Mülhak vakıflarının, azınlık vakıflarının talepleri bizi ilgilendiriyor. Biz Bulgar vakıflarını da, 
Ermeni vakıflarını da, diğer azınlık vakıflarının hepsinin taleplerini yerine getirmek için azami gayret sarf ediyoruz.  

MEHMET GÜNAL (Antalya) – İki yıl öncesine kadar Hazinenin mülkiyetinde ve okul alanı, bir yıl önce… 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Eğer hazineninse ben  bunu kendim 

uğraşıp tekrar hazineye tesis etmek için elimden geleni yaparım, ben de o konuda duyarlıyım yani. 
BAŞKAN – Sayın Bakanım, diğer soruları alalım. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Ben sizin bütün dosyanızın ayrıntısını, yazışmaları… 
BAŞKAN – Sayın Bakanım, diğer soruları alalım. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Bu önemli bir şeydi çünkü sizin Bakanlık olarak imar tadilatını yaptığınız 

söyleniyor, belediyelerin daha önce yapmadığı… 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Sayın Erkan Akçay Bey’in sorusu var, 

burada yok. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (İstanbul) – Efendim, Sayın Çam burada, Sayın Kurt burada. 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Evet, yine birkaç milletvekilimiz 

tarafından sorulan soru var “2014 bütçeniz niye düştü?” ve yine aynı şekilde “2/B’den gelen paradan kentsel dönüşüme 
para aktarıldı mı?” diye. Herhangi ciddi bir para gelmedi bize, çok az, 100 milyon kadar bir para geldi. Bütçemizin 
düşmesinin sebebi de bu. 2/B’den yeterli para gelmediği için oradan bizim bütçemize para aktarılamadı. Yoksa, çok ciddi 
bir kaynak gelecekti. O gelmediği için bütçemizde düşüş var ama inşallah, başka kaynaklarla… İşte burada arkadaşlar 
eleştirdiler, “İmardan çok para alıyorsunuz.” diye. Başka bir arkadaş da “Niye almıyorsunuz?” dedi. Biz imardan gerçekten 
biraz fazla para alıyoruz, milletin canı acıyor, o zaman imar yaptırmasınlar. O aldığımız paralardan kentsel dönüşüme 
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yeterli paramız var, kentsel dönüşümde isteyen belediyelere yardım ediyoruz. Biz kendimiz direkt yapmıyoruz, kentsel 
dönüşümü yüzde 90 belediyelerle yapıyoruz, ayrım da yapmıyoruz. Bakırköy Belediyesi için Sayın Mevlüt Aslanoğlu 
“Ortak yapın.” dedi. Diğer taraftan Kartal Belediyesiyle, diğer taraftan Ataşehir Belediyesiyle, diğer taraftan AK PARTİ’li, 
benim mensubu olduğum partinin belediyeleriyle, başarılı olan hangi belediye varsa onlarla kentsel dönüşümü yürütürüz. 
Biz kendimizin direkt kentsel dönüşüm yaptığımız bir yer yok, hepsini belediyelerle yapıyoruz ve vatandaşın talebi 
doğrultusunda yapıyoruz.  

Yine, Aytuğ Atıcı Beyefendi’nin Mersin’le ilgili… 
BAŞKAN – Burada yoklar efendim. 
VAHAP SEÇER (Mersin) – Diğer Mersin milletvekili var. 
BAŞKAN – Sayın Bakanım, ben bir beş dakika daha ilave süre veriyorum, lütfen toparlayın. 
AYDIN AĞAN AYAYDIN (İstanbul) – Bize vermedin, Bakana niye veriyorsun/ 
BAŞKAN – Efendim, şimdi yazılı mı versin cevapları? İstiyorsanız… 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Sayın Levent Tüzel Bey… 
BAŞKAN – Levent Tüzel yok efendim. 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Sayın vali bey gitti. Nurettin Demir Bey 

yok. Haluk Hoca da yok. CHP Burdur Milletvekili Ramazan Bey… 
BAŞKAN – Yok. Ramazan gitti, ona zaten cevap vermeseniz de olur efendim. 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Bursa Milletvekilimiz İlhan Demiröz… 
İLHAN DEMİRÖZ (Bursa) – Buradayım efendim. 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – “Odaların mali ve idari yönden 

Bakanlığa bağlanması yetkilerini niye böyle yapıyorsunuz? Bursa Yıldırım ilçesinde Başbakanımız ‘Zemin+5 kat.’ dedi, siz 
yerinde 11 kat yapıyorsunuz, niye böyle?” Şimdi, yine burada Ensar Öğüt kardeşimiz dedi ki: “Kentsel dönüşümü kat 
artırmadan yapamazsınız, yoksa yerinde dönüşüm de yapamazsınız.” Biz Bursa Yıldırım’da kat artırmadık, 
Başbakanımızın oradaki talimatlarıyla katları düşürdük ama ne kadar düştüğünü… Bugün de buradaydı Bursa Yıldırım 
Belediye Başkanımız, o da “Ben mahvoldum, katları çok düşürdünüz.” diye bize yakındı. 

Şimdi, yasada yazan dışında biz oda kanununda bir değişiklik yapmadık. Oda kanunlarındaki, Türkiye Mühendis 
ve Mimar Odaları kanunlarındaki yetkileri aynen devam ediyor. Tabii ki odalar kamu kurumu niteliğinde bir meslek  
kuruluşu. Kendilerine yönetmelik çıkartma hakları var fakat yönetmelik… Biz bir yönetmelik çıkarıyoruz, onlar bir 
yönetmelik çıkarıyoruz. Tabii, biz mahallinde olmadığımız için… Tabii ki odaların yapısı ticaret odaları gibi değil. 
Ankara’daki merkez, tüm illerdeki odaları da şube gibi, kanun gereği öyle. Mahallinde belediyeleri sıkıştırıyor “Eğer bana 
vizeye göndermezsen şöyle yaparım, böyle yaparım.” diyor. Bu böyle. Benim meslektaşlarım, mimarlar, inşaat 
mühendisleri, şehir plancıları ve diğerlerinin büyük bölümü bundan şikâyetçi. Odaların proje vize etme hakkı, yetkisi yok 
ama yönetmelikle bunları ihdas ettikleri için yani kanunda olmayan bir müktesebatı muhtes bir kararla, dayanaksız bir 
kararla uyguluyorlardı. Biz yönetmelik çıkardık. Onların yönetmelikleri iki üç mahkemeden de iptal oldu. Adana’daki 
mahkemeden, başka mahkemelerden iptal olmasına rağmen yeni bir başka yönetmelik çıkararak bu vize… Ama biz 
diyoruz ki odalara: “Ne yapacağız İstanbul’da? Kentsel dönüşüm. Gel beraber yapalım. Ne yapacağız biz? Bilirkişi 
alacağız, sizden alalım. Ankara’da Namık Kemal, Saraçoğlu Mahallesi’ni yapacağız, beraber yapalım.” Odalarla bizim 
ayrımız gayrımız yok ama yasada, bizim çıkardığımız torba kanunda değil odaların kendi kanununda var. Odaların mali 
yönden ve idari yönden denetimi ilgili bakanlık tarafından yapılır. O bakımdan, bu mali ve idari denetimleri yapmak için bir 
teşebbüsümüz var ama bu eğer bir rahatsızlık doğuruyorsa bunu da oturur konuşuruz. Yoksa bizim bir art niyetimiz, kötü 
niyetimiz yok.  

MUSA ÇAM (İzmir) – Sayın Bakan siz de TMMOB’un üyesisiniz, İnşaat Mühendisleri Odasının üyesisiniz. 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Beni atıyorlar Odadan şimdi. 
BAŞKAN – Sayın Bakanım, Sayın Çam’ın sorularına da cevap verebilirsek, Sayın Çam özellikle. 
MUSA ÇAM (İzmir) – Sayın Bakan, dediniz ki: “Oturup konuşuruz.” Türk Mimar ve Mühendis Odaları Birliğini bir 

ziyaret etseniz, onlar sizi ziyaret etseler, oturup bu konu konuşulsa da sorun çözülse ne olur? 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Aynen öyle, ben davet edeceğim. 

Birkaç sefer geldiler, ziyaret ettiler. Cemal Gökçe de benim sınıf arkadaşımdır, İstanbul’daki şube başkanı benim sınıf 
arkadaşımdır, çok da kaliteli bir arkadaştır ve devamlı görüşüyorum onunla. 

MUSA ÇAM (İzmir) – Genel Merkezleri burada, davet edin, konuşun Sayın Bakanım.  
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Tamam. 
BAŞKAN – Sayın Çam’ın sorularını da alalım en  son Sayın Bakan. 
İLHAN DEMİRÖZ (Bursa) – Benim diğer sorularım var Sayın Bakan, Paşa Çiftliği var. 
BAŞKAN – Sayın Demiröz, müsaade edin… 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Onları da yazılı vereceğim, eksiklerimi. 
İLHAN DEMİRÖZ (Bursa) – Bu saate kadar onun için bekledim Başkanım. 
ÇEVRE VE ŞEHİRCİLİK BAKANI ERDOĞAN BAYRAKTAR (Trabzon) – Efendim, “Çevre ve şehircilik gibi iki 

önemli kavramın ve iki değişik kavramın yan yana getirilmesi, Türkiye’de ağaç katliamlarının olması, kentleşme olgusu 
tüm dünyadan farklı şekilde, ekolojik kriz, doğa katliamı, TOKİ, kredi veren kurum konumdan müteahhitlere rant sağlayan 
kuruluşa dönüştü. İzmir Sığacık Körfezi’nde 30 bakir koy var, mercan kayalıkları var, burada balık çiftlikleri var…” Bunlara 
kısaca cevap vermeye çalışacağım. Ben teşekkür ettim, tekrar teşekkür ediyorum, ne kadar eleştirirse eleştirsin. Dolu 
olduğu için, bilgili olduğu için teşekkür ediyorum, başka bir şey için değil. 
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Efendim, dünyadaki 195 devletten yaklaşık 30’unda çevre veya çevreye yakın bakanlıkla, şehircilik bakanlığı 

veya isim olarak önemli değil, içerisindeki muhteva bakımından aynı Türkiye gibi, özellikle ileri ülkelerde, modern 
ülkelerde. Bir kısmında müstakil, çevre bakanlığı tek, bir kısmında suyla beraber, bir kısmı tabiat varlıklarıyla beraber 
şeklinde düzenlemeler var. Ama, esas ana eksen çevre ve şehirciliğin beraber olması çünkü bizim Bakanlığımız artık, 
eskisi gibi bayındırlık hizmeti yapan, bayındırlık ağırlığı olan Yapı İşleri Genel Müdürlüğü… İşte bundan yirmi sene evvel 
en önemli, en baba genel müdürlüklerden bir tanesi, bizim devletimizin kurumlarından Yapı İşleri Genel Müdürlüğüydü. Şu 
anda Yapı İşleri Genel Müdürlüğümüz ağırlıklı olarak kamunun binalarının hesaplarını ve projelerini yapıyor, inşaatlarını 
yapmıyor ya kendileri yapıyor ya TOKİ’ye veriyor. Biz sadece hesaplarını kitaplarının düzenini yapıyoruz, yapı denetim 
kuruluşlarının konfirmasyonunu yapıyoruz. Diğer taraftan da çevre konusunda düzenlemeler yapıyoruz, mühendislik 
konusunda, meslek konusunda yine düzenlemeler yapıyoruz. Bu bakımdan, şehirler kurulurken en önemli olan  unsur 
çevredir. Çevreyi, parkları, bahçeleri, yeşili dizayn etmemiz lazım. Onun için çevre ile şehirciliğin beraber olması son 
derece önemlidir. Bunu inşallah sizin de desteğiniz sayesinde… Biz iki sene dört aylık bir Bakanlığız. Bakanlığımızda 
dünyanın geldiği konjonktür,  Türkiye’nin konumu itibarıyla samimi, heyecanlı, titiz, vatan eksenli, üretim eksenli bir yapı, 
bir olgu oluşturmaya çalışıyoruz. Departmanlar arasındaki… 8 temel genel müdürlüğümüz, 2 tane ana birimimiz      -Fen 
İşleri Yüksek Fen Kurulu Başkanlığı, IPA- 2 tane de bağlı ve ilgili kuruluşumuzla 12 tane ana departmanımız var. Bunları 
ahenkli bir şeklide çalıştırıyoruz ve inşallah sizin de takdir edeceğiniz -sizin de takdirinizi almaya çalışacağız- bir Bakanlık 
olarak vatanımıza hizmet noktasında çok daha gayretli olacağımı da ifade etmek istiyorum. 

Tekrar teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Sayın Bakana teşekkür ediyoruz. 
Sayın Bakan, açıkta kalan sorulara mutlak surette yazılı cevabı bekliyoruz. 
Değerli milletvekilleri, bütçeler üzerindeki görüşmeler tamamlanmıştır. 

Çevre ve Şehircilik Bakanlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
(Çevre ve Şehircilik Bakanlığı 2014 yılı bütçesi ve 2012 yılı kesin hesabı okundu, oylandı, kabul edildi.)  
BAŞKAN - Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum:  
(Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü 2014 yılı bütçesi ile 2012 yılı kesin hesabı okundu, oylandı, kabul edildi.)  
BAŞKAN – Değerli arkadaşlar, böylece gündemimizde bulunan bütçe ve kesin hesaplar oylanmış ve kabul 

edilmiştir. Hayırlı olsun. 
Yarın sabah saat dokuzda toplanmak üzere birleşimi kapatıyorum. 
 

Kapanma Saati: 00.11 
 


